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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΗ'

Τρίτη 24 Νοεµβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 24 Νοεµβρίου 1998, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.05' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Α'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΥ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. ∆ηµήτριο Σαρρή,
Βουλευτή Ηρακλείου, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΦΡΑΓΚΙΑ∆ΟΥΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι νηπιαγωγοί κυρία Μακράκη και
Κριστωτάκη, ζητούν από το Κ.Υ.Σ.Π.Ε. να µεταταχθούν στο
δηµόσιο.
2) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Αρτοβιοµηχανικός Συνεταιρισµός Παραλιµνίων Περιοχών Ξυνιάδας
ζητεί τη διαγραφή των χρεών του.
3) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιοκτητών
Φροντιστηρίων Ξένων Γλωσσών διαµαρτύρεται για παράνοµη
ίδρυση παραρτηµάτων του Γαλλικού Ινστιτούτου Αθηνών.
4) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Θ. ∆ιογένης, κάτοικος Θεσ/νίκης, ζητεί
να ψηφισθεί τροπολογία στο σχέδιο νόµου για την επέκταση των
νοµοθετικών ευεργετηµάτων και στους ανάπηρους αγωνιστές του
Εµφυλίου Πολέµου.
5) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Συντονιστικό 'Οργανο Επιστηµονικών
Επιτροπών Νοσοκοµείων Θεσ/νίκης ζητεί την εφαρµογή των νόµων
στην εξέλιξη των γιατρών του ΕΣΥ στα Νοσοκοµεία της Θεσ/νίκης.
6) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Συκεών του Νοµού Θεσ/νίκης ζητεί
να σταµατήσει η προσπάθεια κατάργησης των τµηµάτων στην
πρωτοβάθµια εκπαίδευση.
7) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Βάρης Ανατολικής Αττικής ζητεί τη
λήψη µέτρων προστασίας του περιβάλλοντος στην περιοχή του.
8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Συνδικάτο Οικοδόµων και Συναφών
Επαγγελµάτων του Νοµού Ηλείας ζητεί την οικονοµική υποστήριξη
του πολύτεκνου κ. Ευσταθίου, κάτοικου Πύργου.
9) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τη λειτουργία του νέου
πολυκαταστήµατος στο κτίριο της ΚΣΟΣ στην Κρήτη.
10) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αθλητικός Εκπολιτιστικός Σύλλογος
"Αναλήψεως" Βόλου ζητεί την οικονοµική του υποστήριξη.
11) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε το κλείσιµο του
σχολείου στους ακριτικούς Αρκιούς.
12) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ και
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το
Γενικό Νοσοκοµείο Ρόδου ζητεί την καταβολή των οφειλοµένων
αµοιβών στο προσωπικό του νοσοκοµείου.
13) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία πολύτεκνοι αυτοκινητιστές, κάτοχοι ιδανικών
µεριδίων ΤΑΧΙ ζητούν την νοµοθετική ρύθµιση της απόκτησης
άδειας Ε.∆.Χ.
14) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο
Σύνδεσµος Εµπόρων Αυτοκινητιστών υποβάλλει προτάσεις για τη
φορολογητέα αξία των επιβατικών αυτοκινήτων.
15) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τη λειτουργία των επιχειρήσεων
της θαλασσοκαλλιέργειας.
16) Ο Βουλευτής Πέλλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Καπνεργατικό Κέντρο Περιφερειών
'Εδεσσας - Αλµωπίας ζητεί την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη
εργαζοµένων στα εργοστάσια επεξεργασίας φρούτων Πέλλας.
17) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
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Βόλου ζητεί την αυτόνοµη λειτουργία Επιθεωρήσεως Εργασίας.
18) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κυρία Μαρία Πετρίδου, άτοµο ειδικών
αναγκών, ζητεί τη διευθέτηση της συνταξιοδότησής της.
19) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αθλητικός Εκπολιτιστικός Σύλλογος
Αναλήψεως Βόλου ζητεί την οικονοµική του ενίσχυση.
20) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Βόλου ζητεί τη
λειτουργία αυτόνοµης Επιθεώρησης Εργασίας.
21) Ο Βουλευτής Ροδόπης κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΕΤΙΝΕΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Γενικό Νοµαρχιακό Νοσοκοµείο
Κοµοτηνής "Σισµανόγλειο" ζητεί την έγκριση υπερωριακής
απασχόλησης για τους υπαλλήλους του Νοσοκοµείου και των
Κέντρων Υγείας.
22) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τις κοµπίνες
εργολάβων υπεύθυνων για κακοτεχνίες σε οδικά έργα.
23) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι επιλαχόντες επιτυχόντες στο
γραπτό διαγωνισµό του 1996 για το ∆ηµόσιο ζητούν το διορισµό
τους.
24) Ο Βουλευτής Φωκίδας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Αρτοτινών "Ο Αθανάσιος
∆ιάκος" ζητεί χρηµατοδότηση για την ασφαλτόστρωση του
Τµήµατος Χαρατσί προς Αρτοτίνα.
25) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Ελλήνων Χηµικών υποβάλλει
πρόταση για τη διδασκαλία της Χηµείας στη Β'βάθµια Εκπαίδευση.
26) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Λαογραφικός
Πολιτιστικός Σύλλογος Αιτωλ/νίας ζητεί την προστασία των
αρχαιολογικών ευρηµάτων της Πλευρώνας και Καλυδώνας.
27) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος της 8ης Εδαφικής Περιφέρειας
του Νοµού Αιτωλ/νίας υποβάλλει προτάσεις για τα αναπτυξιακά
έργα στο Πλατυγιάλι.
28) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία "Οι Φίλοι της Λίµνης των Κρεµαστών" ζητούν
χρηµατοδότηση για την κατασκευή Ναυταθλητικού Κέντρου στη
λίµνη των Κρεµαστών.
29) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΤΣΑΝΕΒΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιοκτητών
Φροντιστηρίων Ξένων Γλωσσών διαµαρτύρεται για την παράνοµη
ίδρυση παραρτηµάτων του Γαλλικού Ινστιτούτου.
30) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ και
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
το Εργατικό Κέντρο Ελευσίνας - ∆υτ.Αττικής καταγγέλλει την κοινή
υπουργική απόφαση που µειώνει το κόστος των εφηµεριών των
γιατρών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 2117/10-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
33948/5-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 2117/10-9-98 ερώτησης που κατέθεσε ο

Bουλευτής κ. Νικ. Τσιαρτσιώνης, σχετικά µε τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν οι σεισµοπαθείς του Νοµού Γρεβενών και την
ύπαρξη τυχόν ευθυνών των αρµόδιων φορέων, σας στέλνουµε
φωτοαντίγραφο του αριθµ. 4482/1.10.98 εγγράφου της Περιφέρειας
∆υτικής Μακεδονίας και του αριθµ. 2585/30-9-98 εγγράφου του
Νοµάρχη Γρεβενών που αναφέρονται στο παραπάνω θέµα.
Σε ότι αφορά το θέµα της διαχείρισης των κονδυλίων του
λογαριασµού της Αγροτικής Τράπεζας που ανοίχτηκε µετά τους
σεισµούς του 1995 υπέρ των σεισµοπαθών, σας πληροφορούµε
ότι, αρµόδιο να σας απαντήσει είναι το Υπουργείο Εθνικής
Οικονοµίας προς το οποίο επίσης απευθύνεται η ανωτέρω
ερώτηση.

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

2. Στην µε αριθµό 2119/10-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
33651/2-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2119/10-9-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Ν. Κατσαρό και
αναφέρεται στο πιο πάνω θέµα, σας πληροφορούµε ότι όπως µας
γνώρισε η Περιφέρεια Θεσσαλίας η κατασκευή έργων διακοινοτικής
οδοποιίας αποτελεί µέρος των προτάσεων χρηµατοδότησης από το
Ειδικό Πρόγραµµα Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΕΠΤΑ).

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

3. Στην µε αριθµό 2170/11-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
33654/2-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2170/11-9-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. ∆. Πιπεργιά και
αναφέρεται στο πιο πάνω θέµα, σας γνωρίζουµε ότι, όπως µας
πληροφόρησε η Περιφέρεια Στ. Ελλάδας, ο εν λόγω δρόµος έχει
ήδη κατασκευαστεί.

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

4. Στην µε αριθµό 2206/15-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
7740/30-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 2206/15-9-98 ερώτησης του Βουλευτή κ.
∆ηµητρίου Σαρρή σχετικά µε την πρόθεση µείωσης του
προσωπικού του Τελωνείου Ηρακλείου και µε την κατάργηση του
Τελωνείου Τυµπακίου, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1) Στα πλαίσια της κατάρτισης του νέου οργανισµού του
Υπουργείου Οικονοµικών µελετάται η αναδιάρθρωση της
Τελωνειακής Υπηρεσίας, προκειµένου αυτή να ανταποκριθεί στις
σύγχρονες απαιτήσεις, όπως αυτές έχουν διαµορφωθεί µετά την 1-
1-1993, µε την εγκαθίδρυση της εσωτερικής αγοράς και την
υλοποίηση του κοινοτικού προγράµµατος "Τελωνείο 2000". Με την
αναδιάρθρωση αυτή θα επέλθει ορθολογικότερη κατανοµή του
προσωπικού και καλύτερη αξιοποίησή του.
Κατά  την  σύνταξη  του  οργανισµού  και  την  κατανοµή  των
οργανικών  θέσεων  θα  ληφθούν  υπόψη  όλα  τα  στοιχεία  που
έχει  στην  διάθεση  της  η  Υπηρεσία  καθώς  και  τις  απόψεις  των
φορέων  που  έχουν  υποβληθεί σχετικά µε τις ανάγκες κάθε
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Τελωνειακής Αρχής, προκειµένου να εξασφαλισθεί η εύρυθµη και
αποτελεσµατική λειτουργία τους.
2) Στα ανωτέρω πλαίσια εντάσσονται και οι πρόσφατες αποφάσεις
για ενοποίηση ή συγχώνευση Τελωνειακών Αρχών, καθώς και
κατάργηση ή αναστολή λειτουργίας ορισµένων Περιφερειακών
Αρχών µε µειωµένη δραστηριότητα. Μεταξύ αυτών των
Τελωνειακών Αρχών περιλαµβάνεται και η κατάργηση του
Τελωνείου Τυµπακίου, οι δραστηριότητες του οποίου στο εξής θα
ασκούνται από το Τελωνείο Ηρακλείου, το οποίο θα µεριµνήσει για
την εξυπηρέτηση των κατοίκων της περιοχής κατά τον καλύτερο
δυνατό τρόπο.
Η κατάργηση των µικρών περιφερειακών υπηρεσιών της
Τελωνειακής Υπηρεσίας υπαγορεύεται, πέραν των ανωτέρω και
από την ανάγκη εφαρµογής του Ολοκληρωµένου Πληροφοριακού
Συστήµατος των Τελωνείων (Ο.Π.Σ.Τ.), το οποίο απαιτεί τη
λειτουργία µονάδων µε την αναγκαία κτιριακή υποδοµή και επαρκή
στελέχωση σε προσωπικό.

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

5. Στην µε αριθµό 2212/15-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1446/5-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2212/15-9-98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Το ΥΠΕΠΘ ιδιαίτερα ευαισθητοποιηµένο σε θέµατα που αφορούν
την ασφάλεια, την πρόληψη και προαγωγή της υγείας των µαθητών
έχει δώσει και δίνει µεγαλύτερη βαρύτητα στην εφαρµογή
προγραµµάτων Αγωγής Υγείας στα σχολεία της ∆/θµιας Εκπ/σης
όλης της χώρας.
Στα θέµατα που αφορούν τα προγράµµατα Αγωγής Υγείας είναι και
η Κυκλοφοριακή Αγωγή - Τροχαία Ατυχήµατα και η πρόληψη της
χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών (ναρκωτικά - αλκοόλ - τσιγάρο).
Ολα τα προγράµµατα Αγωγής Υγείας στόχο έχουν την πρόληψη
µέσα από την βιωµατική και ενεργητική µάθηση, ώστε οι µαθητές να
υιοθετήσουν θετικές στάσεις και συµπεριφορές και όχι µόνο να µην
εκθέτουν τη ζωή τους σε κίνδυνο, αλλά -αντίθετα- να επιδιώκουν
την προαγωγή της ποιότητας ζωής τους τόσο µέσα στο σχολείο όσο
και στον ευρύτερο κοινωνικό χώρο.
Κατά τη σχολική χρονιά 1997-98 υλοποιήθηκαν περίπου 1000
προγράµµατα Αγωγής Υγείας σε σχολεία της ∆/θµιας Εκπ/σης, από
τα οποία τα 609 χρηµατοδοτήθηκαν από το 2ο Κ.Π.Σ. και τα
υπόλοιπα από τον ειδικό λογαριασµό του ΥΠΕΠΘ. Από αυτά τα
προγράµµατα τα 150 αφορούσαν την Κυκλοφοριακή Αγωγή -
Τροχαία Ατυχήµατα και τα 100 την Πρόληψη χρήσης
Εξαρτησιογόνων Ουσιών.
Το ΥΠΕΠΘ για την όσο το δυνατόν αποτελεσµατικότερη εφαρµογή
των προγραµµάτων Κυκλοφοριακής Αγωγής συνεργάζεται µε
Κυβερνητικούς και µη Κυβερνητικούς Φορείς. Συγκεκριµένα κατά τη
σχολική χρονιά 1997 - 98 συνεργάστηκε:
Με το Κέντρο 'Ερευνας και Πρόληψης Παιδικών Ατυχηµάτων της
Ιατρικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Αθηνών.
Με την Ελληνική Εταιρεία Υποστήριξης Θυµάτων Τροχαίων
Ατυχηµάτων (Ε.Υ.ΘΥ.Τ.Α.)
Με τους Συµµάχους Ζωής µέλος των οποίων είναι και το ΥΠΕΠΘ,
πραγµατοποιήθηκε εκστρατεία µε θέµα "Η ΖΩΝΗ ΜΑΣ ∆ΕΝΕΙ ΜΕ
ΤΗ ΖΩΗ", η οποία και ολοκληρώθηκε από το Υπουργείο Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων µε την ανακήρυξη και καθιέρωση της
Παρασκευής πριν από την Κυριακή των Βαϊων ως ηµέρας
ενεργητικής συµµετοχής και ευαισθητοποίησης των µαθητών σε
θέµατα Οδικής Ασφάλειας, στην προσπάθεια µείωσης των θανάτων
και των τραυµατισµών από τροχαία ατυχήµατα. Η καθιέρωση της
συγκεκριµένης ηµέρας συνδυάζεται µε τη µεγάλη έξοδο από τα
Αστικά Κέντρα προς την Επαρχία για τον εορτασµό του Πάσχα.
Ακόµα, σας γνωρίζουµε ότι κάθε χρόνο σε συνεργασία µε την
Τροχαία πραγµατοποιούνται ενηµερωτικές οµιλίες σε όλα τα
Γυµνάσια της Χώρας, οι οποίες επικεντρώνονται στα εξής σηµεία:

1. Οδική συµπεριφορά µαθητών - πεζών.
2. Κράνος - ζώνη προστασίας.
3. Αρνητικές επιπτώσεις αλκοόλ πριν και κατά την οδήγηση.
4. Παιδιά στο αυτοκίνητο - πάντα στο πίσω κάθισµα.
Για την αποτελεσµατικότερη εφαρµογή των προγραµµάτων
πρόληψης χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών το ΥΠΕΠΘ
συνεργάζεται µε το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας και τον
Ο.ΚΑ.ΝΑ., καθώς και µε ∆ηµόσιους και Ιδιωτικούς Επιστηµονικούς
Φορείς, όπως το Ε.Π.Ι.Ψ.Υ., το ΚΕΘΕΑ, Τοπική Αυτοδιοίκηση και
άλλους φορείς.
'Ετσι σε συνεργασία µε τους παραπάνω φορείς πραγµατοποιεί
βιωµατικά επιµορφωτικά σεµινάρια σε εκπαιδευτικούς και σε
ορισµένες περιπτώσεις σε γονείς και µαθητές µε θέµα την πρόληψη
χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών.
Αυτά τα σεµινάρια έχουν σκοπό να ευαισθητοποιήσουν τους
εκπαιδευτικούς και να τους κάνουν ικανούς να εφαρµόσουν
προγράµµατα τα οποία έχουν στόχο οι µαθητές να αναπτύξουν την
προσωπικότητά τους, την αυτοεκτίµηση και αυτοπεποίθησή τους
και να υιοθετούν θετικές στάσεις και συµπεριφορές στη ζωή τους,
ώστε η υγιεινή λύση να είναι η εύκολη λύση.
Ακόµη το ΥΠΕΠΘ έχει υπευθύνους Αγωγής Υγείας σε όλες τις
∆/νσεις ∆/θµιας Εκπ/σης της Χώρας µε στόχο τον συντονισµό και
την συστηµατικότερη παρακολούθηση των υλοποιούµενων
προγραµµάτων, λαµβάνοντας υπόψη τις ιδιαιτερότητες κάθε
περιοχής. Οι Υπεύθυνοι Αγωγής Υγείας κατά την προηγούµενη
σχολική χρονιά παρακολούθησαν σεµινάριο για την εκπαίδευσή
τους στο εκπαιδευτικό υλικό "Στηρίζοµαι στα Πόδια µου" που έγινε
σε συνεργασία µε τον Ο.ΚΑ.ΝΑ. και το Ε.Π.Ι.Ψ.Υ. και συνεργάζονται
στενά µε τα Κέντρα Πρόληψης σε όσους νοµούς έχουν ιδρυθεί, για
την πρόληψη της χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών.
Οι Υπεύθυνοι Αγωγής Υγείας σε συνεργασία µε τα Κέντρα
Πρόληψης από την προηγούµενη σχολική χρονιά ξεκίνησαν
σεµινάρια για τους εκπαιδευτικούς πάνω στο υλικό "Στηρίζοµαι στα
Πόδια µου", τα οποία συνεχίζονται και κατά την τρέχουσα σχολική
χρονιά, καθώς και τα προγράµµατα για την εφαρµογή του
παραπάνω υλικού στους µαθητές Γυµνασίων και Λυκείων.
Σύµφωνα µε την αρ. 7112/20.12.97 εγκύκλιο του ΥΠΕΠΘ,
οποιαδήποτε εκδήλωση στα σχολεία, µε θέµα την ενηµέρωση των
µαθητών για την αντιµετώπιση του κινδύνου των ναρκωτικών,
πρέπει να προγραµµατίζεται έγκαιρα από τους ενδιαφερόµενους
φορείς και τους Προϊσταµένους ∆ιευθύνσεων ∆.Ε. και να
αποστέλλεται στην αρµόδια Υπηρεσία του ΥΠΕΠΘ το σχετικό υλικό,
ώστε να δίδεται η σχετική άδεια. Αυτό γίνεται σε συνεργασία µε τον
Ο.ΚΑ.ΝΑ. όπως προβλέπεται από το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

6. Στην µε αριθµό 2366/16-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1581/5-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2366/16-9-98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Γ. Κουράκης, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις (άρθρο 5 του ν. 1566/85 και 11
του ν. 1966/91 ΦΕΚ 167 τ.Α'/85 και 147 τ.Α'/91), η ίδρυση κάθε
τύπου γυµνασίου γίνεται µια φορά το χρόνο µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών.
Για την ίδρυση γνωµοδοτεί το οικείο Νοµαρχιακό Συµβούλιο ύστερα
από εισήγηση της οικείας Νοµαρχιακής Επιτροπής Παιδείας.
Οι  προτάσεις  των  αναφεροµένων  φορέων,  καθώς  και  αυτή  της
οικείας  ∆ιεύθυνσης  ∆ευτεροβάθµιας  Εκπαίδευσης  διαβιβάζονται
στο  ΥΠΕΠΘ,  το  οποίο  τις  αξιολογεί  και  αποφασίζει  σχετικά,
µέσα  στα  πλαίσια  των  δηµοσιονοµικών  δυνατοτήτων,
λαµβάνοντας  υπόψη  τις  εκπαιδευτικές  ανάγκες  της  περιοχής,
τον  αριθµό  των  µαθητών,  την  ύπαρξη  σχολικής  στέγης
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κ.λπ.(σχετική η ∆4749/27-11-97 εγκύκλιος του ΥΠΕΠΘ).
Συνεπώς εφόσον κατά τα ανωτέρω προταθεί η λειτουργία
Γυµνασίου στην περιοχή Γουρνών, το ΥΠΕΠΘ κατά την εξέταση
των σχετικών προτάσεων για ιδρύσεις Γυµνασίων θα εξετάσει και
την πρόταση αυτή.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

7. Στην µε αριθµό 2373/17-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1458/5-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2373/17-9-98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Ευαγ. Αποστόλου, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Από τους εξακόσιους έξι (606) εγγεγραµµένους στον πίνακα
επιτυχόντων του διαγωνισµού έτους 1995 είχαν διορισθεί διακόσιοι
τριάντα εννέα (239). Κατά τους διορισµούς του έτους 1998
διορίστηκαν ακόµη ογδόντα έξι (86), ήτοι σύνολο διορισθέντων
τριακόσιοι είκοσι πέντε (325).
Η ισχύς του ανωτέρω πίνακα έληξε στις 31-8-98 και το ΥΠΕΠΘ
εξετάζει το θέµα της παράτασης της ισχύος του για ένα (1) ακόµη
έτος.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

8. Στην µε αριθµό 2420/18-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
33947/5-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της 2420/18-9-98 ερώτησης του Βουλευτή
Θεσπρωτίας κ. Η. Βεζδρεβάνη, η οποία αναφέρεται σε αίτηµα για
εκποίηση µε πλειοδοτικό διαγωνισµό εγκαταλελειµένων δηµόσιων
διδακτηρίων στο νοµό Θεσπρωτίας, σας πληροφορούµε τα
ακόλουθα: Τα δηµόσια σχολεία της Α' βάθµιας και Β' θµιας
εκπαίδευσης µε τα οικόπεδά τους και την κινητή και ακίνητη
περιουσία των εφορειών τους µεταβιβάστηκαν κατά κυριότητα
στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης στην περιφέρεια των
οποίων βρίσκονται τα αντίστοιχα ακίνητα (άρθρο 31 παραγρ. 1 του
ν. 2009/92 (ΦΕΚ 18 Α')). 'Ολα τα ανωτέρω ακίνητα που
µεταβιβάζονται στους ΟΤΑ βαρύνονται µε δουλεία υπέρ του
ελληνικού δηµοσίου, η οποία συνίσταται στη χρησιµοποίησή τους
για τη στέγαση σχολείων ή µονάδων επαγγελµατικής κατάρτισης...
Σε περίπτωση που παύσει η λειτουργία τέτοιων σχολείων ή
µονάδων στην περιοχή καθενός συγκεκριµένου ακινήτου η χρήση
τους ορίζεται κάθε φορά µε εισήγηση του οικείου ΟΤΑ και απόφαση
του οικείου Νοµάρχη (Γ.Γ. Περιφέρειας, σήµερα).
Από τις προαναφερθείσες διατάξεις προκύπτει ότι δεν υφίσταται
δυνατότητα εκποίησης έστω και µε πλειοδοτικό διαγωνισµό
εγκαταλελειµένων δηµοσίων διδακτηρίων.

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

9. Στην µε αριθµό 2551/24-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
336/7-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Επί της ερωτήσεως µε αριθµό 2551/24-9-98 που κατατέθηκε από
τη Βουλευτή κ. ΣΤ. Αλφιέρη προς τους οποίους κοινοποιείται το
παρόν, σας πληροφορούµε τ' ακόλουθα:
1. Ως γνωστό τα Ελληνικά πλοία δραστηριοποιούνται σε
περιβάλλον διεθνούς ανταγωνισµού.
Το ΥΕΝ µε βασική Αρχή ότι τις θέσεις εργασίας της δηµιουργεί η
ύπαρξη Ελληνικών πλοίων έλαβε και εφαρµόζει από το Σεπτέµβριο
του 1997 ρεαλιστικά µέτρα τα οποία στοχεύουν στην ενίσχυση και
των δύο παραγόντων που επηρεάζουν την εµπορική ναυτιλία
δηλαδή της ανταγωνιστικότητας και της απασχόλησης.
2. Θεωρούµε ότι τα µέτρα που εφαρµόσθηκαν, ανέκοψαν τη φυγή
πλοίων από το Ελληνικό νηολόγιο και είχαν αντίστοιχα ευνοϊκά
αποτελέσµατα για την απασχόληση Ελλήνων ναυτικών.

'Οσον αφορά την εφαρµογή τους, αυτή παρακολουθείται από τις
Λιµενικές Αρχές εσωτερικού και εξωτερικού µε βάση οδηγίες που
έχουν δοθεί από το ΥΕΝ.
3. Παράλληλα και για την προστασία των ανέργων ναυτικών
προωθήθηκαν και εφαρµόζονται ήδη διατάξεις που προβλέπουν το
διπλασιασµό των επιδοµάτων ανεργίας και του χρόνου καταβολής
των.
4. Τέλος, δεν υφίσταται πρόβληµα αναφορικά µε την έγκαιρη και
κανονική καταβολή των συντάξεων των Ελλήνων ναυτικών
δεδοµένου ότι τα ελλείµµατα του Ν.Α.Τ. χρηµατοδοτούνται από τον
Κρατικό προϋπολογισµό.

Ο Υπουργός
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡ. ΣΟΥΜΑΚΗΣ"

10. Στην µε αριθµό 2555/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
178/1-10-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2555 από 25-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για το Ιράν.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να µας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

11. Στην µε αριθµό 2556/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
179/1-10-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2556 από 25-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για το Ιράκ.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να µας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

12. Στην µε αριθµό 2557/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
180/1-10-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2557 από 25-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Ιρλανδία.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να µας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

13. Στην µε αριθµό 2558/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
181/1-10-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2558 από 25-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για το Ισραήλ.
∆ιαβιβάζουµε  παράλληλα  την  ερώτηση  και  στο  Υπουργείο
Τύπου  και  Μ.Μ.Ε.,  που  είναι  κατεξοχήν  αρµόδιο  για  την
συλλογή  των  στοιχείων  των  οµογενειακών  µέσων  µαζικής
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ενηµέρωσης, µε την παράκληση να µας ενηµερώσει σχετικά.
Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

14. Στην µε αριθµό 2559/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
182/1-10-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2559 από 25-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπάρχουν για την Ιταλία
καταχωρηµένα τα έντυπα: "La Voce Greca" και "Em-Rassegna di
Cultura a Attualita".
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να µας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

15. Στην µε αριθµό 2560/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
183/1-10-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2560 από 25-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Τζαµάϊκα.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να µας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

16. Στην µε αριθµό 2561/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
184/1-10-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2561 από 25-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Ιαπωνία.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να µας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

17. Στην µε αριθµό 2562/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
185/1-10-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2562 από 25-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Ιορδανία.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να µας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

18. Στην µε αριθµό 2563/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
186/1-10-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2563 από 25-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα

οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για το Καζακστάν.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να µας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

19. Στην µε αριθµό 2564/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
187/1-10-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2564 από 25-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Κένυα.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ")

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των αναφορών και ερωτήσεων, θα
αναγνώσω το δελτίο των επικαίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 25
Νοεµβρίου 1998.
A. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρα 129 παρ. 2
και 3 και 130 παρ. 2 και 3 Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 208/10/20-11-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αθανασίου Αλευρά
προς τον κύριο Πρωθυπουργό, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
βελτίωσης της αστυνόµευσης στην περιοχή των Αθηνών κλπ.
2. Η µε αριθµό 214/11/23-11-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννη προς τον κύριο
Πρωθυπουργό, σχετικά µε τις ευθύνες των αρµοδίων φορέων στις
διαπιστωθείσες κακοτεχνίες των δηµοσίων έργων κλπ.
3. Η µε αριθµό 222/23-11-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ορέστη Κολοζώφ προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
σχετικά µε τις πρόσφατες πληµµύρες στο Λεκανοπέδιο, την
αναθεώρηση του ύψους και των ρυθµών χρηµατοδότησης
κατασκευής των αντιπληµµυρικών έργων κλπ.
4. Η µε αριθµό 215/23-11-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ευάγγελου
Αποστόλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος-Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων επίλυσης του
προβλήµατος διαχείρισης των σκουπιδιών στη Σαντορίνη κλπ.
5. Η µε αριθµό 218/23-11-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Τσαφούλια προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
σχετικά µε τη λειτουργία των θεσµών των συνοικιακών συµβουλίων,
των επιτροπών γειτονίας κλπ.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 2
και 3 Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 195/18-11-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Φραγκλίνου Παπαδέλλη
προς τον Υπουργό Πολιτισµού, σχετικά µε τις προθέσεις του
Υπουργείου για την αγορά και επισκευή του σκάφους "Γαλήνη" που
ευρίσκεται στην κοινότητα Παλαιάς Φώκαιας κλπ.
2. Η µε αριθµό 209/20-11-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Τρυφωνίδη προς τον Υπουργό
Γεωργίας, σχετικά µε την ολοκλήρωση των αντιδιαβρωτικών και
αντιπληµµυρικών έργων στην περιοχή του Λεκανοπεδίου, την
αποτροπή οικοπεδοποίησης και καταπάτησης των καµένων
εκτάσεων κλπ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Αναφορές και ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 1701/25-8-98 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου Σαρρή προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη
νοµοθετική ρύθµιση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των
κατόχων τίτλων µεταδευτεροβάθµιας επαγγελµατικής κατάρτισης.
Η ερώτηση του κυρίου συναδέλφου σε περίληψη έχει ως εξής:
"Η ελληνική πολιτεία µέσω του Οργανισµού Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης εµπέδωσε και καταξίωσε το νέο θεσµό
των ΙΕΚ, ο οποίος έγινε ευµενώς αποδεκτός από τα ελληνικά νιάτα
και γενικότερα την ελληνική κοινωνία.
Στόχος του σηµαντικότατου αυτού θεσµού είναι η µείωση της
ανεργίας των νέων και η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της
εθνικής οικονοµίας. Η παροχή της απαιτούµενης από τις σύγχρονες
ανάγκες επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης αποτελεί τη
βασική προϋπόθεση για τη συµµετοχή των επιµορφούµενων νέων
στην παραγωγική διαδικασία.
'Οµως, αν η παρεχόµενη αναγκαία επιµόρφωση δεν συνοδεύεται
από την επίσηµη νοµοθετική αναγνώριση και κατοχύρωση των
αντίστοιχων επαγγελµατικών δικαιωµάτων -που πρέπει να
συνοδεύουν τους τίτλους σπουδών επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και κατάρτισης- τότε δηµιουργείται ένα επικίνδυνο αδιέξοδο µε
απρόβλεπτες κοινωνικές εκρήξεις.
Το σηµαντικό έργο του καθορισµού των επαγγελµατικών
δικαιωµάτων έχει ανατεθεί στον Ο.Ε.Ε.Κ. (εδάφιο ζ' της παρ.3 του
άρθρου 2 του ν.2000/92).
Το έργο αυτό όµως δεν έχει ακόµα συντελεσθεί, µε αποτέλεσµα
χιλιάδες απόφοιτοι των ΙΕΚ να µην έχουν νόµιµη πρόσβαση στην
παραγωγική διαδικασία.
Το νοµοθετικό αυτό κενό πρέπει το συντοµότερο να καλυφθεί από
την πολιτεία θεσµοθετώντας τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των
αποφοίτων των ΙΕΚ, οι οποίοι ανέρχονται σε πολλές χιλιάδες.
Αξίζει να τονισθεί ότι το 83% των αποφοίτων των ΙΕΚ προέρχονται
από το Γενικό Λύκειο.
Η απουσία καθορισµού των επαγγελµατικών δικαιωµάτων πλήττει
την αξιοπιστία της πολιτείας, υπονοµεύει το νέο και πολλά
υποσχόµενο θεσµό των ΙΕΚ, που τείνουν να χαρακτηρισθούν
βιοµηχανία ανέργων.
Αυτονόητο είναι ότι το συµφέρον του δηµοσίου επιβάλλει την άµεση
επίλυση του προβλήµατος.
Επειδή η ρύθµιση των κατά περίπτωση επαγγελµατικών
δικαιωµάτων στο µεν δηµόσιο τοµέα απαιτεί τροποποίηση, µέσω
του νέου Υπαλληλικού Κώδικα, των ισχυουσών διατάξεων, στον δε
ιδιωτικό τοµέα έκδοση σειράς προεδρικών διαταγµάτων.
Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
Εάν προτίθενται να προχωρήσουν µε άµεση νοµοθετική ρύθµιση
στον γενικό καθορισµό των επαγγελµατικών δικαιωµάτων, η οποία
θα ισχύει µέχρι την τελική, κατά το ν. 2009/92 ρύθµιση των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων των κατόχων τίτλων
µεταδευτεροβάθµιας επαγγελµατικής κατάρτισης".
Eίναι τεράστιο το ζήτηµα και βεβαίως µέσα στον περιορισµένο
χρόνο που έχει ο κύριος Υπουργός είναι αδύνατον να υπάρξει µια
πλήρης απάντηση. Γι' αυτό θα µπορούσε να αποτελέσει αντικείµενο
µιας άλλης µορφής συζήτησης.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, θα δώσω
τη δέουσα απάντηση. Και θα διαβεβαιώσω τον αγαπητό συνάδελφο
ότι το Υπουργείο Παιδείας από το ∆εκέµβρη του 1997 µε εσωτερική
αλληλογραφία απευθύνθηκε στο συναρµόδιο επί του θέµατος
Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης
και έθεσε τα ακόλουθα ζητήµατα. Πρώτον, την τροποποίηση των

υφισταµένων διατάξεων του Υπαλληλικού Κώδικα µε την προσθήκη
δύο νέων κατηγοριών στις ήδη υφιστάµενες, ώστε να περιληφθούν
πλέον και οι απόφοιτοι των ΙΕΚ επαγγελµατικής κατάρτισης
επιπέδου 1 και µεταλυκειακής κατάρτισης µε τη συντοµογραφία
ΕΚ1 και ΕΚ αντίστοιχα.
∆εύτερον, το ζήτηµα που έθεσε ήταν η πρόβλεψη της δυνατότητας
συµµετοχής αποφοίτων ΙΕΚ µε την ιδιότητα αυτή σε εξετάσεις για
την πρόσληψή τους σε περίπτωση επιτυχίας στο δηµόσιο τοµέα.
Το Υπουργείο Εσωτερικών, πράγµατι, αντέδρασε εγκαίρως και µε
έγγραφό του έθεσε υπόψη του Υπουργείου Παιδείας προσχέδιο
προεδρικού διατάγµατος για το νέο προσοντολόγιο των δηµοσίων
υπαλλήλων, στο οποίο αναφέρεται ρητά ότι το δίπλωµα
µεταδευτεροβάθµιας επαγγελµατικής κατάρτισης που απονέµεται
από τον Οργανισµό Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Ο.Ε.Ε.Κ.) στους αποφοίτους των ΙΕΚ, που συµµετείχαν επιτυχώς
στις πανελλήνιες εξετάσεις, πιστοποίησης της επαγγελµατικής
κατάρτισης, αποτελεί τυπικό προσόν διορισµού στο δηµόσιο τοµέα
σε θέσεις κλάδων της κατηγορίας ∆Ε, δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης. Το ανωτέρω προσχέδιο βρίσκεται στο στάδιο της
µελέτης και επεξεργασίας από τον αρµόδιο Οργανισµό
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης και εµείς από την
πλευρά µας ως Υπουργείο Παιδείας πιέζουµε όσο το δυνατόν
περισσότερο, προκειµένου να επισπεύσουµε τους χρόνους
ολοκλήρωσής του.
'Οσον αφορά τον καθορισµό των επαγγελµατικών δικαιωµάτων ανά
ειδικότητα και επίπεδο, όπως προβλέπεται από το ν. 2009/92,
επισηµαίνεται ότι η Εθνική Επιτροπή Καθορισµού Επαγγελµατικών
∆ικαιωµάτων του αρµόδιου αυτού Οργανισµού, η Ε.Ε.Κ.Ε.∆., όπως
λέγεται κατά συντοµογραφία, έχει ήδη επεξεργαστεί σχέδια
προεδρικών διαταγµάτων για µια σειρά ειδικοτήτων τα οποία βέβαια
και προωθούνται στα συναρµόδια Υπουργεία.
Πιστεύουµε ότι και ο Οργανισµός θα εξαντλήσει κάθε περιθώριο,
έτσι ώστε σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να µας δώσει τα
αποτελέσµατα αυτών των επιτροπών.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σαρρής έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό για τις διευκρινίσεις του, οι οποίες βεβαίως αποτελούν
αποδοχή ότι το πρόβληµα δεν έχει βρει ακόµα τη λύση του. Και
ελπίζω ότι οι πιέσεις του Υπουργείου Παιδείας θα βρουν πρόσφορο
έδαφος προς την πλευρά του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και όπου αλλού χρειάζεται, ώστε να
επισπευστεί η αναγνώριση και η απονοµή, αν θέλετε, των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων στους αποφοίτους των Ι.Ε.Κ., που
αφ' ενός τους εµποδίζει αυτή η αδυναµία, η έλλειψη, να
συµµετάσχουν σε διαγωνισµούς του δηµοσίου και αφ' ετέρου σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα λόγω ορίου ηλικίας κινδυνεύουν
κυριολεκτικά να αποκλειστούν. Η απουσία δε καθορισµού των
επαγγελµατικών αυτών δικαιωµάτων πλήττει την αξιοπιστία της
πολιτείας και υπονοµεύει το νέο και πολλά υποσχόµενο θεσµό των
Ι.Ε.Κ., που τείνουν να χαρακτηριστούν σαν βιοµηχανία ανέργων.
Θα ήθελα, λοιπόν, µε την ευκαιρία αυτής της ερώτησης και της
καλής διάθεσης που παρουσιάζει το Υπουργείο Παιδείας, να
επισπευστούν όλες οι διαδικασίες που χρειάζονται, ώστε να
υπάρξει αυτή η αναγνώριση, η απονοµή των επαγγελµατικών
δικαιωµάτων που πλήττει και τους νέους αλλά και την πολιτεία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο εάν επιθυµεί να προσθέσει κάτι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ  (Παναγιώτης  Ν.  Κρητικός):  ∆εύτερη  είναι  η
µε  αριθµό  2175/11.9.98  ερώτηση  του  Βουλευτή  της  Νέας
∆ηµοκρατίας  κ.  Ελευθέριου  Παπανικολάου  προς  τον  Υπουργό
Εθνικής  Παιδείας  και  Θρησκευµάτων,  σχετικά  µε  τη  λήψη
µέτρων  αύξησης  της  απορροφητικότητας  των  πόρων  για  την
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παιδεία από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, η οποία έχει ως εξής:
"Επανειληµµένως έχουµε αναφερθεί στη χαµηλή απορροφητικότητα
των κονδυλίων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Πρόσφατα ο Επίτροπος κ. Φλιν αναφέρθηκε στη χαµηλή
απορροφητικότητα κονδυλίων που αφορούν την παιδεία και
δήλωσε ότι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση θα δώσει τα κονδύλια σε άλλη
χώρα, λόγω της αδυναµίας της Κυβερνήσεως να τα απορροφήσει.
Κατόπιν της συγκεκριµένης αυτής δηλώσεως του κ. Φλιν ερωτάται ο
αρµόδιος Υπουργός:
Θα δραστηριοποιηθεί το αρµόδιο Υπουργείο, έτσι ώστε να
απορροφήσει τα κονδύλια που αναφέρονται στην παιδεία και να
πάψει η Ελλάδα να αποτελεί ουραγό της Ευρώπης;".
Ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ανθόπουλος έχει και εδώ το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η ερώτηση
αυτή έχει επανειληµµένως απαντηθεί σε αυτήν την Αίθουσα και
είµαι υποχρεωµένος για µία ακόµη φορά να δηλώσω ότι το
Υπουργείο Παιδείας τα τελευταία δύο χρόνια κατέβαλε ιδιαίτερη
προσπάθεια, να ενεργοποιήσει όσο το δυνατόν περισσότερο, σε
µεγαλύτερη έκταση και σε µεγαλύτερη ένταση, το διοικητικό
µηχανισµό του Υπουργείου Παιδείας, έτσι ώστε να φτάσουµε
σήµερα σε ένα επιτυχές -µε τα δεδοµένα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης-
ποσοστό απορρόφησης των κονδυλίων που προβλέπονται από το
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης για την παιδεία, στο 44%, µε τα
δεδοµένα του µηνός Νοεµβρίου. Προβλέπεται δε, ότι µέχρι και τα
τέλη του ∆εκεµβρίου θα φτάσουµε στο 50%.
'Ηδη, όµως, τα τριακόσια πενήντα περίπου δισεκατοµµύρια
(350.000.000.000) δραχµές, που αποµένουν να απορροφηθούν
από το ΕΠΕΑΕΚ, αυτό το Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Εκπαίδευσης
και Αρχικής Επαγγελµατικής Κατάρτισης, έχουν ήδη δεσµευθεί σε
προγράµµατα που βρίσκονται στη φάση της υλοποίησης.
Θα ήθελα, επίσης, να υπενθυµίσω ότι στις 21.7.1998, όταν έγινε η
τελική αναθεώρηση του ΕΠΕΑΕΚ, µε κοινή συµφωνία µε την
αρµόδια Ευρωπαϊκή Επιτροπή Παρακολούθησης συνέβη το εξής:
Με γνώµονα την ενίσχυση των προγραµµάτων για εξοπλισµό και
υποδοµές του εκπαιδευτικού συστήµατος, όχι µόνο καταλήξαµε σε
µία µείωση του συνολικού πακέτου πόρων για τη δηµόσια
εκπαίδευση της χώρας µας, αλλά αντίθετα αυξήσαµε κατά οκτώ
δισεκατοµµύρια (8.000.000.000) δραχµές το συνολικό ύψος των
πόρων που πρόκειται να απορροφηθούν. Και αυτό αποτελεί ακόµα
ένα δείγµα, από την πλευρά µάλιστα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
Παρακολούθησης εφαρµογής του Προγράµµατος, ότι η
απορροφητικότητα βαίνει µε πολύ ικανοποιητικούς ρυθµούς και θα
καταλήξει σε µηδενικό αποτέλεσµα, δεν θα µείνει δηλαδή
αναπορρόφητος κανένας πόρος, γι'αυτό ακριβώς και δέχθηκε η ίδια
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή την προσαύξηση των πόρων κατά οκτώ
δισεκατοµµύρια (8.000.000.000) δραχµές.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Παπανικολάου
έχει το λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η ερώτηση αυτή
είχε γίνει από µένα το πρώτο δεκαήµερο του Σεπτεµβρίου.
∆υστυχώς, δεν πήρα απάντηση. Και έρχεται σήµερα σ' αυτήν την
Αίθουσα η ερώτηση υπό τη µορφή της εκπροθέσµου µε το γνωστό
σύστηµα της κληρώσεως. Και εδώ φάνηκα τυχερός, για να πάρω
την απάντηση από τον κύριο Υπουργό.
Είπε ότι έχει γίνει πολλές φορές συζήτηση. Εγώ οµολογουµένως
δεν έχω πάρει την απάντηση. Αλλά θα χρησιµοποιήσω στοιχεία
από τον ηµερήσιο ηλεκτρονικό Τύπο, από µαρτυρίες υπευθύνων
του τοµέα της παιδείας. Και ο ίδιος ο Επίτροπος της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, ο κ. Φλιν, είπε ότι το πρώτο δεκαήµερο του Σεπτεµβρίου
η απορροφητικότητα ήταν 29%. Τριακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια
(350.000.000.000) δραχµές βαλτώνουν αυτήν τη στιγµή µέσα στα
ταµεία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και δεν τα παίρνει η πατρίδα µας,
ενώ έχει τόσο µεγάλες ανάγκες και τόσο µεγάλα κενά στον

ευαίσθητο χώρο της παιδείας.
Τώρα ο κύριος Υπουργός λέει ότι τα στοιχεία λένε ότι η
απορροφητικότητα είναι 44%. Εάν αυτό το άλµα πέτυχε το
Υπουργείο Παιδείας µέσα σε λιγότερο από δύο µήνες, νοµίζω ότι
διεκδικούν το ρεκόρ Γκίνες και αξίζουν συγχαρητήρια. Πολύ
φοβάµαι, όµως, ότι παραµένουµε στα ίδια επίπεδα. Και
καθηµερινώς ενηµερωνόµεθα από όλες τις γωνιές της Ελλάδος για
την κατάσταση που υπάρχει στην πατρίδα µας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Αναφέρω ενδεικτικά ορισµένα παραδείγµατα από το Νοµό
Μεσσηνίας, για να κυριολεκτήσω και να τεκµηριώσω την άποψή
µου αυτή, για το µπάχαλο που υπάρχει στον τοµέα της παιδείας.
Είναι σωστό µία Κυβέρνηση του νέου ΠΑ.ΣΟ.Κ. ή του κ. Σηµίτη να
µην απορροφά τα ευρωπαϊκά κονδύλια, να δίνει 2,9% από το
Α.Ε.Π. για την παιδεία και να βρίσκονται µαθητές σε σπήλαια-
σχολεία στην πρωτεύουσα της Μεσσηνίας, στην Καλαµάτα, και να
κυκλοφορούν οι καθηγητές µε οµπρέλες και µε µπότες; Είναι
κατασταση αυτή τα 14ο, 20ο, 23ο και 24ο ∆ηµοτικά Σχολεία
Καλαµάτας να στεγάζονται ακόµη σε λυόµενα, ενώ κοντεύουµε να
συµπληρώσουµε εικοσαετία από τους σεισµούς της Καλαµάτας;
Σήµερα το πρωί πήρα ένα υπόµνηµα από το Σύλλογο Γονέων και
Κηδεµόνων του 19ου Νηπιαγωγείου Καλαµάτας -γιατί ο κ. Αρσένης
αρέσκεται να µας βοµβαρδίζει επανειληµµένως µε τις αναλογίες
διδασκόντων διδασκοµένων- όπου αναφέρει ότι µία νηπιαγωγός
είναι για τριάντα ένα παιδάκια. Θα έστελναν ο κ. Αρσένης ή ο κ.
Ανθόπουλος τα παιδιά τους σε αυτό το νηπιαγωγείο; Ενδείκνυται
αυτή η αναλογία για την εκπαίδευση, αλλά και από υγιεινής, θα
έλεγα ως γιατρός, απόψεως; Πολύ φοβάµαι ότι η Κυβέρνηση
πραγµατικά δεν ζει την αγωνία, δεν ζει τη φωτιά που έχει ανάψει
στα σχολεία και παραφρασµένα θα µπορούσα να αναφέρω το
αρχαίο γνωµικό "των σχολείων υµών εµπιµπραµένων υµείς άδετε
και περί άλλων µεριµνάτε και τιρβάζετε".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ! ∆εν
σηµαίνει ότι εσείς πρέπει να απορροφήσετε µεγαλύτερα κονδύλια
από εκείνα τα οποία δικαιούσθε. Τα υπερβήκατε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε. Είναι γνωστή η ευαισθησία σας στα θέµατα της παιδείας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ίσως δεν φταίει ο συνάδελφος,
αλλά θα ήθελα να του υπενθυµίσω ότι στις 9 Νοεµβρίου σε αυτήν
την Αίθουσα, το κόµµα του, η παράταξή του, η Νέα ∆ηµοκρατία
συζήτησε επερώτηση εφ' όλης της ύλης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: ∆εν µου απαντήσατε, κύριε
Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Με συγχωρείτε, δεν ήσασταν εδώ να ακούσετε τη
συζήτηση, όπου απαντήθηκαν όλα αυτά τα επί µέρους
προβλήµατα.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Σε µένα δεν έπρεπε να
απαντήσετε; Είχα άδεια από τη Βουλή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, εάν µε την ευκαιρία της
συζήτησης µία ερώτηση τη διευρύνουµε σε επερώτηση, ε,
παραβιάζουµε τη διαδικασία αλλά και την ουσία του θέµατος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Φυσικά. Και γι' αυτό
θα περιορισθούµε µόνο στο αντικείµενο το οποίο θίγει η ερώτηση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Λοιπόν, το ερώτηµα το συγκεκριµένο το
απάντησα. Θα ήθελα απλούστατα επιπροσθέτως να πω στον κύριο
συνάδελφο  ότι  στην  ερώτηση  που  είχε  καταθέσει  στις 11.9.98
το Υπουργείο είχε δώσει απάντηση στις 17.9.98.
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Πρέπει, εν πάση περιπτώσει, έστω και καθυστερηµένα, να είχε την
απάντηση. Αλλά δεν πειράζει, αυτή η καθυστέρηση τον ωφέλησε,
διότι τη συζητάει στην Ολοµέλεια...
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Υπουργέ... ∆εν έχω πάρει
απάντηση ακόµη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Παπανικολάου, µη διακόπτετε. ∆εν γίνονται διακοπές κατ' αυτόν τον
τρόπο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Παπανικολάου, βγαίνετε ωφεληµένος, διότι
τότε τα στοιχεία ...
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Η παιδεία µε ενδιαφέρει να
ωφεληθεί...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Παπανικολάου! Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Ο κύριος Υφυπουργός
σας άκουσε µε προσοχή. Οφείλετε και εσείς µε την ίδια προσοχή να
τον παρακολουθήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Τι υπερβάλλων ζήλος πια! Την παιδεία στο
διάστηµα 1990-1993 την είδατε καθόλου; Να µην αναφέρω και εγώ
διευρύνοντας την απάντησή µου, σε τι κακά χάλια την παραλάβαµε.
Τώρα παριστάνετε τους "αγανακτισµένους πολιτικούς" για τα χάλια
στα οποία την οδηγήσατε.
Πόσα σχολεία κτίστηκαν την τετραετία 1989-1993; Πόσα σχολεία
κτίστηκαν από το 1993 µέχρι σήµερα; Οργασµός οικοδοµικός έγινε
στη σχολική στέγη.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Να απαντήσω;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, δεν µπορείτε να
απαντήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Αλλά τα στοιχεία τα δώσαµε την ηµέρα που εσείς
απουσιάζατε. Επιτέλους σοβαρευτείτε!
Και ακούστε τώρα: Τριάντα εννέα τοις εκατό (39%) ήταν το
ποσοστό απορρόφησης το Σεπτέµβριο...
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Υπουργέ, όταν µε
προκαλεί, του απαντώ. Αυτός να σοβαρευτεί και να απαντά στις
ερωτήσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε!
Κύριε Υπουργέ, χαµηλότερους τόνους!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Μα, κύριε Πρόεδρε, ο κύριος συνάδελφος δεν µε
αφήνει να ολοκληρώσω.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: ∆εν είναι έτσι...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Παπανικολάου! ∆εν έχετε το λόγο. Επιτέλους, δεν αφήνετε τον
κύριο Υπουργό να µιλήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Παπανικολάου, όταν προκαλείτε, να είστε
έτοιµος να δεχθείτε και απάντηση στο δικό σας ύφος και
περιεχόµενο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κι εσείς, κύριε
Υπουργέ, χαµηλότερους τόνους. ∆εν χρειάζεται να υψώνετε τη
φωνή σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Σας απάντησα µε απόλυτη ηρεµία στο
περιεχόµενο της ερώτησής σας. Την κάνατε εσείς επερώτηση.
Οφείλετε να εισπράξετε την απάντηση κι εγώ να την δώσω. Και σας
την έδωσα. Επαναλαµβάνω ότι 39% ήταν το ποσοστό
απορρόφησης στις 17 Σεπτεµβρίου 1998. Αυτή ήταν η απάντηση.
Αργότερα, τον Οκτώβριο, ανέβηκε στο 40%. Και το Νοέµβριο
φτάσαµε στο 44%. Και 50% θα φτάσουµε στα τέλη ∆εκεµβρίου.
Εάν αυτό δεν σας ικανοποιεί, εµείς σας διαβεβαιώνουµε ότι µε το
τέλος του προγράµµατος ΕΠΕΑΕΚ δεν θα υπάρχει πόρος
αναπορρόφητος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Και πήραµε άλλα οκτώ δισεκατοµµύρια
(8.000.000.000) δραχµές, γιατί προβλέπεται η απορρόφηση και
αυτών των πόρων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Πάντως, δεν έπρεπε
το ζήτηµα αυτό να δώσει αφορµή για οξυµένη συζήτηση. ∆εν
χρειαζόταν αυτή η όξυνση από καµία πλευρά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος
Υπουργός ήρξατο λόγων αδίκων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τρίτη είναι η µε
αριθµό 708/30.7.98 ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος κ. Απόστολου Τασούλα προς τον Υπουργό
Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την άµεση
ανέγερση νοσοκοµείου στο Αγρίνιο.
Η ερώτηση του κ. Τασούλα σε περίληψη έχει ως εξής:
"Το δίκαιο αίτηµα των κατοίκων του Αγρινίου και της ευρύτερης
περιοχής για την ανέγερση ενός νοσοκοµείου δυναµικότητας
τριακοσίων πενήντα κρεβατιών, µε σύγχρονο τεχνολογικό
εξοπλισµό, µε πλήρη κάλυψη σε ιατρικό, νσοηλευτικό και βοηθητικό
προσωπικό και µε εύκολη πρόσβαση σ' αυτό, απέρριψε ο
Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας κατά την πρόσφατη επίσκεψή του
στην πόλη.
Τη δικαιολογηµένη αγανάκτηση των κατοίκων, οι οποίοι
ταλαιπωρούνται αφάνταστα και πάντως δεν καλύπτονται από το
υπάρχον παλιό νοσοκοµείο, που έχει τεράστιες ελλείψεις σε
προσωπικό και υποδοµή, είναι µικρής δυναµικότητας (µόλις εκατό
κρεβατιών) και η πρόσβαση σ' αυτό, εξαιτίας του κυκλοφοριακού
προβλήµατος της πόλης, είναι δυσχερέστατη, καταγγέλλει το
Εργατικό Κέντρο Αγρινίου, θυµίζοντας ταυτόχρονα πως το αίτηµα
αυτό προβάλλεται εδώ και µία εικοσαετία, ενώ το κυβερνών κόµµα
σε κάθε προεκλογική περίοδο δεσµευόταν για την ικανοποίησή του.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: εάν προτίθεται η Κυβέρνηση να
αναθεωρήσει τη στάση της και ποια µέτρα πρόκειται να πάρει, ώστε
να ξεκινήσουν άµεσα οι διαδικασίες για την ανέγερση νοσοκοµείου
στο Αγρίνιο, σύµφωνα µε τις διεκδικήσεις των κατοίκων, αλλά και τις
αλλεπάλληλες προεκλογικές δεσµεύσεις της Κυβέρνησης".
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Νικόλαος Φαρµάκης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, εδώ και πολλά χρόνια υπάρχει πράγµατι το αίτηµα
από κατοίκους του Αγρινίου, εκπροσώπους φορέων και άλλους
παράγοντες της περιοχής για την ανέγερση νέου νοσοκοµείου στην
πόλη.
Τα Υπουργεία Υγείας και Πρόνοιας όλων των κυβερνήσεων,
έχοντας µια γενική εικόνα των αναγκών της χώρας σε
νοσοκοµειακές κλίνες και ιεραρχώντας τις ανάγκες αυτές και τις
προτεραιότητες αλλά και µέσα στις οικονοµικές δυνατότητες των
προγραµµάτων δηµοσίων επενδύσεων, δεν συµπεριέλαβαν ποτέ
σε πρόγραµµα την ανέγερση νέου νοσοκοµείου στο Αγρίνιο.
Αντ' αυτού, ανηγέρθη και λειτουργεί νέο νοσοκοµείο στην πόλη του
Μεσσολογίου, και έγιναν σηµαντικές παρεµβάσεις βελτίωσης της
υποδοµής στο Nοσοκοµείο του Αγρινίου. Ανηγέρθη νέο τετραόροφο
κτίριο για χειρουργεία και άλλες χρήσεις, ένα διόροφο κτίριο για
εξωτερικά ιατρεία και µία καινούρια πτέρυγα από δωρεά. Επίσης,
διαµορφώνονται χώροι για την προµήθεια αξονικού τοµογράφου,
την επέκταση της µονάδας τεχνητού νεφρού και δροµολογούνται
διαδικασίες για τη λειτουργία µονάδας εντατικής θεραπείας.
Είναι θέµα προς διερεύνηση, εάν πρέπει, εκτιµώντας και τις
ανάγκες του µέλλοντος, το µέγεθος του νοµού και του πληθυσµού,
τη νοσηρότητα, ακόµη και ό,τι συµβαίνει σε άλλους νοµούς µε το
ίδιο περίπου µέγεθος µε το Νοµό Αιτωλοακαρνανίας, να ανεγερθεί
νέο νοσοκοµείο στο Αγρίνιο. Απάντηση σε αυτό το ερώτηµα δεν
έχει δοθεί.
Το Υπουργείο, εν πάση περιπτώσει, δεν έχει αποφασίσει να
ανεγείρει και δεύτερο νέο νοσοκοµείο στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας.
Ισχύει η θέση του προηγούµενου Υπουργού Υγείας και σήµερα.
∆εν  είναι  αληθές  δε,  αυτό  που  αναφέρει  στο  σκεπτικό  της
ερώτησής  του  ο  κύριος  συνάδελφος,  ότι  η  Κυβέρνηση
δεσµεύτηκε  πολλές  φορές  σε  προεκλογικές  περιόδους  για
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την ανέγερση νέου νοσοκοµείου. Αν αναφέρεται σε άγνωστες στην
Κυβέρνηση δεσµεύσεις τοπικών κοµµατικών παραγόντων του
ΠΑΣΟΚ, αυτό είναι άλλο ζήτηµα. ∆εν το γνωρίζω. Πάντως η
Κυβέρνηση τέτοια δέσµευση δεν έχει αναλάβει και γι' αυτό δεν έχει
συµπεριλάβει σε πρόγραµµα τη µελέτη και την ανέγερση νέου
νοσοκοµείου στο Αγρίνιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Τασούλας έχει το
λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι ακόµα δεν
εκτιµήσατε τα στοιχεία, αν χρειάζεται ή δεν χρειάζεται. 'Εχετε να
κάνετε µε ένα νοµό διακοσίων τριάντα χιλιάδων κατοίκων, µε το
διπλανό Νοµό Ευρυτανίας, που αντικειµενικά θα πηγαίνουν στο
Αγρίνιο, όπως και µε ένα µέρος της Φωκίδας. Πάρτε τα κρεβάτια
που υπάρχουν στη χώρα και να τα κατανείµενε, για να δείτε ποια
είναι η αναλογία στον πληθυσµό. Θα δείτε ότι χρειάζεται ένα
νοσοκοµείο χιλίων κλινών.
Επειδή ένα µέρος από αυτές τις κλίνες, πράγµατι, πρέπει να είναι
σε κεντρικότερα νοσοκοµεία για ειδικές περιπτώσεις, τότε χρειάζεται
ένα νοσοκοµείο -οι φορείς σας λένε ότι είναι πολύ λίγα τα τριακόσια
πενήντα- εξακοσίων ή επτακοσίων κλινών. 'Εχετε ένα νοσοκοµείο
εκατό κλινών, που όπως και να το κάνετε, δεν είναι µόνο ότι είναι
παλιό. ∆εν µπορεί να λειτουργήσει νοσοκοµείο εκατό κλινών στις
σηµερινές συνθήκες. ∆εν ξέρω τι θα γίνεται το 2100.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Υπάρχει και άλλο νοσοκοµείο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Το ξέρω. Είναι εκατό χιλιόµετρα
µακριά, άλλο ένα νοσοκοµείο εκατό κλινών. Και εκείνο δεν µπορεί
να λειτουργήσει. 'Οσοι ασχολούνται µε αυτά, γνωρίζουν ότι
νοσοκοµεία εκατό κλινών δεν µπορούν να λειτουργήσουν.
Εποµένως είναι σαφής η ανάγκη να ανεγερθεί ένα νοσοκοµείο.
Αυτό που υπάρχει δεν µπορεί να ανακαινισθεί. Και αν ακόµα δεν
είχατε δεσµευθεί εσείς ως Κυβέρνηση, ή τα στελέχη σας, τίποτα δεν
αλλάζει αυτήν την αναγκαιότητα. Πρέπει να δευσµευθείτε και να το
εντάξετε στο πρόγραµµά σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε συνάδελφε, άλλα γράφουµε και άλλα λέµε. Μας κατηγορείτε
για αναξιοπιστία. 'Οτι δεσµευτήκαµε, ότι υποσχεθήκαµε και δεν
εκτελέσαµε. Τώρα λέτε ότι, αν δεν το έχουµε κάνει, να
δεσµευθούµε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Θα σας τη χαρίσουµε αυτήν την ποινή,
αρκεί να φτιάξετε το νοσοκοµείο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Πρέπει να συµφωνήσουµε επιτέλους.
'Οσον αφορά τα στοιχεία που δώσατε. Υπάρχουν δύο νοσοκοµεία
στο νοµό, εκατό κλινών, σε απόσταση εξήντα χιλιοµέτρων το ένα
από το άλλο. Σε απόσταση µισής ώρας από το Μεσολόγγι και µίας
από το Αγρίνιο υπάρχει πλήρης ανάπτυξη Ιατρικής Σχολής και
πανεπιστηµιακού τριτοβάθµιου νοσοκοµείου στην Πάτρα. Τα
νοσοκοµεία, κύριε συνάδελφε, είναι πολύ ακριβές µονάδες. ∆εν
µπορούµε να λέµε, φτιάξτε ένα σε κάθε πόλη, όταν µάλιστα
υπάρχουν και οι συνήθεις τοπικιστικοί ανταγωνισµοί που λένε, γιατί
να µη γίνει στο Μεσολόγγι και να γίνει στο Αγρίνιο και το
αντίστροφο.
Πρέπει οπωσδήποτε να βελτιώσουµε την υποδοµή. Αυτό το
κάνουµε. ∆εν ισχυρίστηκα ότι δεν εκτιµήσαµε τις ανάγκες και τις
εκτιµούµε τώρα, για να δούµε τι θα κάνουµε. 'Εθεσα ένα ρητορικό
ερώτηµα. Είπα ότι είναι ερευνητέο, αν πρέπει να γίνει νέο
νοσοκοµείο στο Αγρίνιο. Αν θέλετε ευθέως την άποψή µου, σας λέω
ότι δεν πρέπει. Με τη βελτίωση της υποδοµής αυτού του
νοσοκοµείου µε το διπλανό στο Μεσολόγγι, που είναι καινούριο και
λειτουργεί και µε την Πάτρα σε απόσταση αναπνοής, δεν υπάρχει
θέµα ανάπτυξης νέας υποδοµής στο Αγρίνιο, δεν ξέρω για πόσα
χρόνια. Νοµίζω ότι η απάντησή µου είναι σαφής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τέταρτη είναι η µε
αριθµό 2390/17.9.98 ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπισµού της
Αριστεράς και της Προόδου κ. Φώτη Κουβέλη προς τον Υπουργό

Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
προστασίας των νέων από παραπλανητικό διαφηµιστικό υλικό των
ιδιωτικών ινστιτούτων επαγγελµατικής κατάρτισης (Ι.Ε.Κ.).
Η παραπάνω ερώτηση σε περίληψη έχει ως εξής:
"Ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός: αν πραγµατοποιείται έλεγχος στο
διαφηµιστικό υλικό των ιδιωτικών Ι.Ε.Κ., προκειµένου να
προστατεύονται οι νέες και οι νέοι από παραπλανητικό διαφηµιστικό
υλικό και να µπορούν να κάνουν τις επιλογές τους µε πραγµατικά
δεδοµένα και στοιχεία, µε την αυτονόητη επισήµανση ότι ο τρόπος
διαφήµισης, εµφάνισης και προβολής των ιδιωτικών Ι.Ε.Κ. πρέπει
να είναι απόλυτα σύννοµος και να σέβεται την αγωνία των νέων για
το µέλλον τους".
Μέσα σε έξι σειρές ένα πλήρες νόηµα, ένα πλήρες περιεχόµενο.
Υπόδειγµα και επίκαιρης ερώτησης και τακτικής ερώτησης. Να
αναρτηθεί στις πέντε εισόδους της Βουλής.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υφυπουργός
Παιδείας κ. Ανθόπουλος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, τα θέµατα
τα σχετικά µε τη διαφήµιση, την προβολή και την ίδρυση των
Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρτισης, κατά συντοµογραφία
(Ι.Ε.Κ.), διέπονται από τις αρχές που καθορίζονται από τη σχετική
νοµοθεσία περί αθεµίτου ανταγωνισµού και από τους ειδικούς
νόµους, όπως είναι ο νόµος που είναι δηµοσιευµένος στο ΦΕΚ
722/96 και η υπουργική απόφαση 4565/93. Στην υπουργική
απόφαση και το άρθρο 23 υπογραµµίζεται ότι µεταξύ των
παραβάσεων των Ι.Ε.Κ. συγκαταλέγονται οι παραβάσεις που
αφορούν τις διαφηµίσεις, την εµφάνιση και την προβολή του Ι.Ε.Κ.
ως προς το περιεχόµενό του και επίσης ως προς το χρόνο έναρξης
των διαφηµίσεων, καθώς και κάθε εµφάνισης και προβολής του
Ι.Ε.Κ.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Οργανισµού Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, µέσω της αρµοδίας διεύθυνσης
γίνεται πάντοτε ο έλεγχος του διαφηµιστικού υλικού πριν την
προβολή ή την εµφάνιση του Ι.Ε.Κ. Σε περίπτωση ανακολουθίας
της εµφάνισης ή της προβολής του Ι.Ε.Κ., µε τις υποδείξεις του
Οργανισµού κινείται η διαδικασία που προβλέπεται κατά
περίπτωση για την εφαρµογή αυτών εδώ των διατάξεων.
Θα ήθελα να επισηµάνω ποιες είναι οι κυρώσεις. Οι κυρώσεις είναι
σοβαρές. Ξεκινούν από µία έγγραφη επίπληξη, αλλά αµέσως µετά
προχωρούν σε χρηµατικό πρόστιµο που φθάνει τα πενήντα
εκατοµµύρια (50.000.000) δραχµές κατά παράβαση, στην
προσωρινή άρση της άδειας λειτουργίας του Ι.Ε.Κ., από ένα µέχρι
και πέντε εξάµηνα κατάρτισης και τέλος στην οριστική άρση της
άδειας λειτουργίας ιδιωτικού Ι.Ε.Κ.
Είναι προφανές ότι το Υπουργείο Παιδείας έχει δώσει όχι µόνο την
απόφαση αυτή στον Οργανισµό, αλλά και τη σχετική εντολή να την
υλοποιεί σε κάθε περίπτωση, κατά την οποία διαπιστώνεται µία
τέτοια παράβαση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κουβέλης έχει το
λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Ειλικρινά, δεν πίστευα ότι ο κύριος
Υφυπουργός θα µε παρέπεµπε στο κείµενο του νόµου, το οποίο
είναι γνωστό. Πολύ δε περισσότερο είναι γνωστό σε εκείνον που
επιχειρεί να ελέγξει την Κυβέρνηση στο πλαίσιο του
κοινοβουλευτικού ελέγχου. Εν πάση περιπτώσει, εγώ σας
ευχαριστώ, κύριε Υφυπουργέ, για την υπόµνηση, για άλλη µία
φορά, του τι λέει ο νόµος.
Το ερώτηµά µου δεν είναι αυτό. Το ερώτηµά µου είναι αν και εσείς
διαπιστώσατε παραπλανητική διαφήµιση, αν διαπιστώσατε να
υπόσχονται Ι.Ε.Κ. επίγειους επαγγελµατικούς παραδείσους στους
νέους και στις νέες της χώρας και, εν πάση περιπτώσει, τι έκανε ο
Οργανισµός και το Υπουργείο Παιδείας για την εφαρµογή της
κείµενης νοµοθεσίας, η οποία -επαναλαµβάνω- είναι γνωστή.
Γνωρίζετε  πολύ  καλά  ότι  ο  Ο.Ε.Ε.Κ.  στο  πρόσφατο  παρελθόν
απηύθυνε  συστάσεις  και  επεσήµανε  την  ύπαρξη
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παραβάσεων εκ µέρους κάποιων Ι.Ε.Κ., αναφορικά µε
παραπλανητικό διαφηµιστικό υλικό. ∆εν είναι ένα παραµπίπτον
ζήτηµα η υπόθεση αυτή. Αντιλαµβάνεστε ότι κανένας δεν δικαιούται
να παίζει µε την αγωνία των νέων ανθρώπων για το µέλλον τους.
Εσείς δεν έχετε διαπιστώσει παραπλανητικό υλικό; ∆εν
διαπιστώσατε από τα εκπεµπόµενα από τη τηλεόραση διαφηµιστικά
µηνύµατα να υπόσχονται -επιτρέψτε µου την έκφραση- "λαγούς µε
πετραχήλια" σε αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι δεν βρήκαν
ανοικτές τις πόρτες των Α.Ε.Ι. και προσέτρεξαν στα Ι.Ε.Κ.;
Εν πάση περιπτώσει, όταν σας έκανα την ερώτηση, ήταν και ο
κατάλληλος χρόνος και δεν απαντήσατε. 'Ηταν κατάλληλος, διότι
ήταν η περίοδος των εγγραφών στα ΙΕΚ. Τώρα έχουν τελειώσει οι
εγγραφές. 'Ο,τι έγινε, έγινε. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, για να µην
τρέχετε πίσω από τα γεγονότα, έστω και αυτήν την ώρα πάρτε τα
µέτρα σας, προκειµένου να αποφευχθούν παρόµοιες καταστάσεις
και στο µέλλον.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κατανοώ το ενδιαφέρον του
συναδέλφου, αλλά µην αδικεί και το ενδιαφέρον της πολιτείας, όσον
αφορά τη λειτουργία των ιδιωτικών ΙΕΚ, τα οποία βρίσκονται
ανταγωνιστικά απέναντι από τα δηµόσια ΙΕΚ.
Αυτήν τη στιγµή πρέπει να γνωρίζετε ότι µε την αύξηση των
δηµοσίων ΙΕΚ αντιµετωπίζουµε έναν εσωτερικό, θα έλεγα, πόλεµο
από την πλευρά ιδιωτικών των ΙΕΚ. Υπάρχει -σας το λέω να το
ξέρετε- διότι στα πλαίσια του θεµιτού ανταγωνισµού περιήλθαν σε
δυσµενή θέση.
Εκείνο που θα ήθελα από την πλευρά σας είναι να διατυπώσετε και
κάποιες συγκεκριµένες καταγγελίες. Να τις µεταφέρετε εδώ,
προκειµένου και εγώ επί συγκεκριµένων καταγγελιών να το πω.
ΦΩΤΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Τις έχω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Εγώ δεν µπορώ να είµαι τηλεθεατής των
διαφηµίσεων για τα ΙΕΚ.
ΦΩΤΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Οφείλετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Υπάρχει ο Οργανισµός. Υπάρχουν πολίτες οι
οποίοι µπορούν να κάνουν χρήση των δικαιωµάτων τους στα
πλαίσια της προστασίας του καταναλωτή, να ενεργοποιήσουν τους
µηχανισµούς ελέγχου, τόσο των ∆ιευθυντών Κατάρτισης όσο και
του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του ΟΕΚ, και από εκεί και πέρα,
πραγµατικά, εάν διαπιστωθεί αδράνεια ή υπεκφυγή του
Οργανισµού, να ασκήσει το δέοντα έλεγχο, τότε πραγµατικά
µπορούµε να µιλήσουµε και για συγκεκριµένες ευθύνες.
Εγώ θα χαρώ πολύ να βοηθήσετε προς αυτήν την κατεύθυνση το
Υπουργείο Παιδείας και τον Οργανισµό. Σας ευχαριστώ.
ΦΩΤΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Εσείς δεν καταδεχθήκατε να µου δώσετε
απάντηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Κουβέλη, κάντε
µου τη χάρη, δεν θα έχουµε διάλογο τώρα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των
αναφορών και ερωτήσεων δεύτερου κύκλου:
Πρώτη είναι η υπ'αριθµ. 518/33/23-7-98 ερώτηση και αίτηση
κατάθεσης εγγράφων του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Βασίλειου Κεδίκογλου προς τον Υπουργό
∆ικαιοσύνης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την αποκέντρωση των
λειτουργιών της δικαιοσύνης, παράλληλα µε την αποκέντρωση της
διοίκησης.
Η ερώτηση του κ. Κεδίκογλου σε περίληψη έχει ως εξής:
"Από την εµπειρία, την πρακτική και τις συζητήσεις για την
Αναθεώρηση του Συντάγµατος στη Βουλή προέκυψε ανάγλυφη η
αναγκαιότητα αποκεντρωτικής λειτουργίας της δικαιοσύνης,
παράλληλα µε την αποκέντρωση της διοίκησης. Προέκυψε η
αναγκαιότητα της ίδρυσης στις περιφέρειες και στους νοµούς,
εφετείων και πολλών πρωτοδικείων.
Χωρίς αποκεντρωµένη λειτουργία της δικαιοσύνης, η αποκέντρωση

της κεντρικής διοίκησης και της αυτοδιοίκησης καθίσταται γράµµα
κενό.
Ο αριθµός και η θέση των βαθµίδων της δικαιοσύνης, έχοντας
άµεση σχέση και µε τη συγκέντρωση των πληθυσµών και τη
συνεκτικότητα των περιοχών, είναι ζήτηµα µίας µελέτης
χωροταξικής προέλευσης και προορισµού, οικονοµικών και
κοινωνικών επιδράσεων, και το ΥΠΕΧΩ∆Ε ως υπεύθυνο έχει
βαρύνοντα λόγο.
Στα πλαίσια αυτά απαιτούνται τακτικά πολυµελή εφετεία στη Λαµία
και στη Χαλκίδα για όλην την Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος και
πολυµελή πρωτοδικεία στις ευρύτερες ενότητες των δήµων του
Νοµού Εύβοιας. Απαιτούνται πολυµελή πρωτοδικεία, πλην της
Χαλκίδος, στην Ιστιαία, στην Κάρυστο και στην Κύµη.
Το αίτηµα θεµελιώνεται στον εκσυγχρονισµό της χωροταξικής
οργάνωσης της χώρας µας, στις επιβλαβείς για την εθνική
οικονοµία δαπάνες κυκλοφορίας και διαµετακοµιστικές πληρωµές,
στην αδικαιολόγητη ταλαιπωρία των πολιτών και ειδικότερα για την
Εύβοια, στις πολύ µεγάλες αποστάσεις των οικισµών από τη
Χαλκίδα και τις γεωγραφικές δυσχέρειες του νοµού. Η αποφυγή
κυκλοφοριακής συµφόρισης στην πρωτεύουσα και οι εξ αυτής
αδικαιολόγητες δαπάνες κάθε φύσεως, προϋποθέτει τη µείωση των
αιτιών µετάβασης των πολιτών σε αυτήν.
Τέλος, η αναγγελία ίδρυσης στα πλαίσια κοινωνικών επαφών
µεταβατικού εφετείου στη Χαλκίδα είναι όχι µόνο ανεπαρκής αλλά
και προσβλητική για το λαό".
Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Ευάγγελος Γιαννόπουλος έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, πολιτική της Κυβερνήσεως είναι η
αποσυµφόρηση των µεγάλων εφετείων της χώρας και ο
εκσυγχρονισµός της δικαιοσύνης σε όλους τους τοµείς και σε όλους
τους θεσµούς της. Βεβαίως, είναι ανάγκη να γίνουν νέα εφετεία, όχι
όµως και πρωτοδικεία.
Εφετείο ζητά η Τρίπολη. Εφετείο ζητά η Καλαµάτα. Εφετείο ζητά η
Χαλκίδα, η Θήβα, η Λειβαδιά, το Μεσολόγγι, το Ηράκλειο, το
Αγρίνιο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το έχετε
υποσχεθεί για την Καλαµάτα.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Εγώ δεν το ζητάω, γιατί φοβάµαι ότι θα
µου το φτιάξετε!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Τα
Γιάννενα έχουν Εφετείο! Θέλει και η Ηγουµενίτσα Εφετείο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ,
κύριοι! ∆εν συµµετέχετε στη συζήτηση!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
συνάδελφε, δεν µπορεί να γίνουν εφετεία χωρίς να έχουµε, πρώτον
Εφέτες. Να έχουµε δικαστικούς υπαλλήλους. ∆ικαστικούς
επιµελητές. Να έχουµε δηλαδή τους λειτουργούς εκείνους,
δικηγόρους, βέβαια, έχουµε πολλούς, οι οποίοι θα υπαχθούν υπό
τη διαδικασία ή τη λειτουργία, ακριβώς, των δικαστηρίων αυτών.
Είναι γεγονός ότι η Χαλκίδα έχει τις περισσότερες υποθέσεις και
ποινικές και αστικές και διοικητικές από τους δύο νοµούς που
υπάγονται βεβαίως στο Εφετείο Αθηνών. Να έχει ελπίδες.
Υπάρχει µία επιτροπή, κύριε Κεδίκογλου, η οποία λειτουργεί από
δεκαπενθηµέρου, η οποία θα αποφασίσει. Και το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης θα δροµολογήσει τις λύσεις εκείνες, οι οποίες
χρειάζονται.
Πρωτοδικεία καινούρια δεν µπορούµε να αναπτύξουµε, διότι δεν
έχουµε δικαστές, δεν έχουµε δικαστικούς υπαλλήλους, δεν έχουµε
δικαστικούς επιµελητές, τα όργανα εκείνα τα οποία χρειάζονται,
ακριβώς, για τη στελέχωση των υπηρεσιών των δικαστηρίων.
'Υστερα οι αποστάσεις κατέστησαν πάρα πολύ µικρές µε την
ανάπτυξη της συγκοινωνίας και δεν µπορεί να επιβαρυνθεί
περαιτέρω ο προϋπολογισµός του κράτους όσον αφορά το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης.
Αν  ήσαστε  χθες  εδώ  στην  ανάπτυξη  της  οµόφωνης  εισήγησης
της  διακοµµατικής  επιτροπής  για  τα  θέµατα  των
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σωφρονιστικών καταστηµάτων, του σωφρονιστικού συστήµατος,
για την αντεγκληµατική πολιτική, την πρόληψη, την καταστολή κλπ.,
θα είχατε βεβαίως περιορισθεί εκείνοι που ζητάτε εφετεία σε κάθε
πρωτεύουσα.
Να έχετε ελπίδες, κύριε Κεδίκογλου. Τίποτε άλλο δεν µπορώ να
κάνω επί του παρόντος. Μέχρι τέλους του έτους θα αποφασιστεί
πού θα γίνει το Εφετείο εκείνο που θα αποσυµφορήσει µεγάλη
οµάδα δικών ή υποθέσεων δικών. ∆ιότι πρέπει να γίνει
αποσυµφόρηση του Εφετείου Αθηνών. Βεβαίως, έχει εξαγγελθεί η
ίδρυση εφετείου στη Λαµία και εντός δεκαπενθηµέρου θα έχει
τελειώσει και η διαδικασία. Να περιµένουµε, όµως, αν έχουµε
δικαστές, να αρχίσει και η λειτουργία τους.
Αυτά έχω να πω, κύριε συνάδελφε. Τα άλλα, βεβαίως, που λέτε
εδώ, "εις τον καιρόν". ∆ηλαδή έχουµε καιρό να κουβεντιάσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κεδίκογλου έχει
το λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η απάντηση του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης κάθε άλλο παρά ικανοποιητική είναι.
Συµβαίνει να έχουµε µεγάλη διαφορά αντιλήψεων σχετικά µε την
αποκεντρωµένη λειτουργία του κράτους και της πολιτείας. Συµβαίνει
να διαφωνούµε ριζικά, γιατί η συνταγµατική επιταγή είναι η
αποκεντρωµένη λειτουργία του κράτους και ένας από τους µοχλούς
του κράτους είναι η δικαιοσύνη. ∆εν µπορούµε να µιλάµε για
αποκέντρωση χωρίς αποκέντρωση της δικαιοσύνης. ∆εν είναι
επιχείρηµα το ότι δεν έχουµε δικαστές. Οι δικαστές παράγονται, και
αν θέλουµε µπορούµε να παράγουµε πολλούς. ∆εν µπορεί να
αντιληφθεί κανείς πώς πολλές εξαγγελίες επιτρέπουν τη δηµιουργία
εφετείων όταν δεν έχουν γίνει µελέτες. Ας γίνει µία µελέτη
χωροταξική και να δείτε ποιο είναι οικονοµικότερο, τα πιο πολλά
εφετεία ή τα λιγότερα εφετεία;
Αλλά οφείλουµε να δεχθούµε -και να το πει ευθέως ο κύριος
Υπουργός- πώς µπορεί στην Αθήνα να µην υπάρχει Πρωτοδικείο
στο Περιστέρι, να µην υπάρχει στην ανατολική Αττική, να µην
υπάρχει στη δυτική και τη νότια Αττική τουλάχιστον πρωτοδικείο; Σε
ποια χώρα του κόσµου υπάρχει αυτή η συγκέντρωση; Και πώς
µπορούµε να µιλάµε για αποκέντρωση; Πώς είναι δυνατόν να
ταλαιπωρούνται οι κάτοικοι της Ιστιαίας, να τρέχουν τριακόσια
πενήντα χιλιόµετρα για να πάνε σε ένα εφετείο και λόγου χάρη της
Βοιωτίας να κάνουν εξήντα χιλιόµερα και στην Ευρώπη να κάνουν
µόνο τριάντα χιλιόµετρα; Είναι πέρα ως πέρα διαφορετική η άποψη
η δική µας από αυτή που έχει ο κύριος Υπουργός. ∆ικαιολογώ και
αιτιολογώ την άποψή µου σε όλο µου το κείµενο και θα
παρακαλέσω να κατατεθεί στα Πρακτικά όλο το κείµενο της
ερώτησης, µε την ανάλυση που έχω κάνει, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να πω στον κύριο Υπουργό ότι οφείλει να αναµετρηθεί µε το
συνδικαλιστικό κίνηµα των δικαστών και εισαγγελέων και
δικηγόρων, διότι αυτήν τη στιγµή όσα είπατε δεν είναι παρά µία
εξάρτηση της Κυβέρνησης από τα συνδικαλιστικά κινήµατα
δικαστών, δικηγόρων και εισαγγελέων και τίποτα περισσότερο. Σε
τίποτα δεν είναι ικανοποιητική. ∆εν φέρατε κανένα, µα κανένα
απολύτως οικονοµικό ή κοινωνικό στοιχείο που να µη δικαιολογεί
να γίνουν τουλάχιστον δύο εφετεία σε κάθε περιφέρεια. ∆εν είπε
κανείς σε κάθε νοµό. ∆εν µπόρεσε κανείς να καταλάβει σε ποια
πόλη του κόσµου είναι τέσσερα εκατοµµύρια κάτοικοι ουσιαστικά µε
ένα πρωτοδικείο και ένα εφετείο.
Μη µιλάµε, λοιπόν, για αποκέντρωση και για αποκεντρωµένη
λειτουργία του κράτους, µη µιλάµε για σεβασµό στους θεσµούς, για
σεβασµό του Συντάγµατος ή του λαού της Εύβοιας, ο οποίος
ταλαιπωρείται περισσότερο από οποιονδήποτε άλλον. Μας χωρίζει
µια αβυσσαλέα διαφορά αντιλήψεων, σε ό,τι αφορά την
αποκεντρωµένη λειτουργία. Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεδίκογλου καταθέτει
για τα Πρακτικά τη σχετική ερώτηση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός
∆ικαιοσύνης έχει το λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, απήντησα. Είναι θέµα προϋπολογισµού και οικονοµικών
δυνατοτήτων, για να µπορέσει κανείς να κάνει αυτά που θέλει ο κ.
Κεδίκογλου. Είπα ότι Εφετεία θα γίνουν, και µάλιστα εντός του
έτους, όπου πρέπει. Πρωτοδικεία δεν πρόκειται να γίνουν το γε νυν
έχον, διότι δεν έχουµε δικαστές, δικαστικούς υπαλλήλους,
δικαστικούς επιµελητές. Και για να έχουµε δικαστές, δικαστικούς
υπαλλήλους και δικαστικούς επιµελητές πρέπει να έχουµε και
χρήµατα. Και χρήµατα το γε νυν έχον δεν υπάρχουν µε
εγγεγραµµένες πιστώσεις στον κρατικό προϋπολογισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εύτερη και τελευταία
είναι η µε αριθµό 3132/22-10-98 ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Νικολάου Παπαφιλίππου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά µε τις προθέσεις
της Κυβέρνησης για την περικοπή των συντάξεων των
συνταξιούχων που εργάζονται για την καταπολέµηση της ανεργίας.
Η ερώτηση του κυρίου Βουλευτή έχει ως εξής:
"'Εκπληκτοι οι συνταξιούχοι παρακολουθούν την πρόθεση της
Κυβέρνησης να κόψει ή να περιορίσει τις συντάξεις όσων απ'αυτούς
εργάζονται. Πλέον αυτού η κοινή γνώµη παρακολουθεί το
εκσυγχρονιστικό ΠΑΣΟΚ στην απόπειρά του να ελέγξει τις δαπάνες
του κράτους περικόπτοντας συντάξεις, κλείνοντας καταστήµατα
συνταξιούχων και καταστρέφοντας επιχειρήσεις που διατηρούν ή
συµµετέχουν συνταξιούχοι.
'Αποψη πολλών είναι ότι η Κυβέρνηση, πριν πάρει οποιαδήποτε
σχετική απόφαση, έχει χρέος να ενηµερώσει το λαό. Επειδή είναι
άδικο και παραπλανητικό να επικαλείται η Κυβέρνηση το
ανύπαρκτο κοινωνικό της πρόσωπο, µια που είναι αδύναµη να
περιορίσει την ανεργία και ανίκανη να συνεφέρει τα οικονοµικά των
ασφαλιστικών ταµείων, οι αρµόδιοι Υπουργοί πρέπει να
ενηµερώσουν το λαό για τα µέτρα που πρόκειται να λάβουν, πριν τα
βάλουν µε τους άµοιρους συνταξιούχους.
Για τους παραπάνω λόγους:
Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
1. Αν είναι νόµιµο συνταγµατικά και νοµοθετικά τεκµηριωµένο το
δικαίωµα της Κυβέρνησης να καταργήσει ή να περικόψει τις
συντάξεις όσων εκ των συνταξιούχων εργάζονται και µε βάση ποιες
διατάξεις του Α.Κ. και του Συντάγµατος µπορεί η Κυβέρνηση να
αποφασίζει περικοπή συντάξεων.
2. Αν είναι δίκαιο και νόµιµο να αποφασίζει η Κυβέρνηση για την
τύχη των εισφορών που έχουν καταβάλει οι εργαζόµενοι επί τόσα
χρόνια για τη σύνταξή τους.
3. Αν µέσα στα πλαίσια εξοικονόµησης δαπανών και περιορισµού
της ανεργίας προτίθεται η Κυβέρνηση να απολύσει τους
πολυθεσίτες και να περιορίσει τις δαπάνες από τους πάσης φύσεως
συµβούλους της, που λυµαίνονται το κράτος προσφέροντας
υπηρεσίες µε το κινητό τηλέφωνο και µε χρέωση του δηµοσίου".
Ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει το λόγο.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Κύριε συνάδελφε, το κείµενο της ερωτήσεώς σας,
που δεν αναγνώσθηκε ολόκληρο, διότι ήταν εκτενέστατο, µε βάζει
στον πειρασµό να απαντήσω λίγο σκληρά. ∆εν θα το κάνω εκ
συµπαθείας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σε περίληψη ήταν η
ερώτηση.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Βεβαίως, γιατί ήταν πολύ εκτενής.
Βλέπω  ότι  µόλις  προηγουµένως  εξήλθε  της  Αιθούσης  ο  κ.
Σιούφας,  ο  Κοινοβουλευτικός  σας  Εκπρόσωπος.  Θα  ήταν
καλύτερα  ίσως  να  ήταν  εδώ,  για  να  επιβεβαιώσει  του  λόγου
το  αληθές,  ότι,  πρώτον,  µε τη  νοµοθεσία  της  Νέας
∆ηµοκρατίας,  το  ν.  2084/92,  ισχύει  ήδη  η  περικοπή  των
συντάξεων  σε  όσους  εργάζονται  ενώ  είναι  συνταξιούχοι.  Και
µάλιστα  είναι  πολύ  αυστηρότερη  η  ρύθµιση  απ'αυτήν  που  θα
εισηγηθούµε εµείς -αναφέροµαι στους µισθωτούς, στους  ασφα-
λισµένους του ΙΚΑ- εντός των ηµερών, πιθανότατα και  αύριο  που
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κατατίθεται το σχέδιο νόµου το ασφαλιστικό, που θα έρθει για
συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή.
∆εύτερον, σε όλα τα κράτη του κόσµου υπάρχει ανάλογη ρύθµιση.
Τρίτον, εµείς έχουµε ως µεγαλύτερο πρόβληµα αυτήν τη στιγµή την
ανεργία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Τότε, όµως, εσείς είχατε διαφορετικές
απόψεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν έχετε το λόγο,
κύριε Γκελεστάθη.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Και τώρα έχουµε διαφορετικές, διότι εµείς
θεσπίζουµε ένα πλαφόν. Να η διαφορά µας αµέσως. Εµείς µιλάµε
για διακόσιες χιλιάδες και άνω.
Αλλά πέρα απ' αυτό, που θα το συζητήσουµε πολύ σύντοµα µε το
σχέδιο νόµου, που θα έρθει προς συζήτηση, εσείς επικαλείσθε και
τη συνταγµατική διάταξη. Βεβαίως υπάρχει συνταγµατική διάταξη
στο άρθρο 22, ότι το κράτος εγγυάται την κοινωνική ασφάλιση.
Οφείλει να προστατεύει την κοινωνική ασφάλιση, όπως ο νόµος
ορίζει όµως. Και τα δικαστήρια παγίως δέχονται και ο 'Αρειος Πάγος
και το Συµβούλιο της Επικρατείας ότι η Κυβέρνηση µε τη
νοµιµοποίηση που έχει και η Βουλή, που ψηφίζει τους νόµους,
µπορεί διά νόµου να αναφέρεται, ακόµα και να ρυθµίζει αναδροµικά
σχέσεις, οι οποίες έχουν ήδη διαφορετικά ρυθµιστεί και επί τα
χείρω, εφόσον αυτό είναι αναγκαίο και δεν µπορεί να γίνει
διαφορετικά.
∆ιότι το πρόβληµα, κύριε Παπαφιλίππου, είναι προφανώς το
οικονοµικό πρόβληµα, πόσο αντέχουν οι ασφαλιστικοί οργανισµοί,
όταν και στη χώρα µας, όπως σε όλες τις προηγµένες χώρες του
κόσµου, η µετατροπή των συνθηκών και των δεδοµένων έχει
κλονίσει τα κοινωνικοασφαλιστικά συστήµατα. ∆ιότι ξέρετε πολύ
καλά ότι το µεγάλο πρόβληµα στα κοινωνικοασφαλιστικά
συστήµατα έχει δηµιουργηθεί από το γεγονός ότι έχουµε αυξηµένη
και παρατεταµένη ανεργία, από το γεγονός ότι έχουµε γήρανση του
πληθυσµού, ωρίµανση των συστηµάτων και µεγάλη ευτυχώς
επιµήκυνση του µέσου όρου ζωής. Είναι προϋποθέσεις, που
µεταβάλλουν τη δοµή του κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος, που
στηρίζεται στο αναδιανεµητικό σύστηµα, που σηµαίνει ότι
πληρώνουν οι εργαζόµενοι, για να απολαµβάνουν οι συνταξιούχοι.
Το σύστηµα όµως -και δεν είναι δικό µας µόνο αυτό το σύστηµα,
όλη η Ευρώπη έχει αναδιανεµητικό σύστηµα, δεν ισχύει το
κεφαλοποιητικό που ισχύει στις ιδιωτικές εταιρείες- δεν µπορεί να
ανταπεξέλθει µε τα δεδοµένα τα δηµογραφικά, όπως εξελίσσονται
και µε την αυξηµένη και παρατεταµένη ανεργία. Γι' αυτό και η
Κυβέρνησή µας παίρνει µέτρα. Θα τα συζητήσουµε πολύ σύντοµα
αυτά της πρώτης φάσης των παρεµβάσεών µας στο ασφαλιστικό
σύστηµα.
Θα έλεγα ότι ο τελευταίος που θα εδικαιούτο να κατακρίνει την
Κυβέρνηση για αυστηρότητα, σε ό,τι αφορά ρυθµίσεις που
αναφέρονται στο κράτος κοινωνικής προστασίας ευρύτερα και
ειδικότερα στο κοινωνικοασφαλιστικό σύστηµα, θα ήταν το κόµµα
σας, το οποίο όπως θυµάστε, αυγουστιάτικα, νύκτωρ, έφερε δύο
πολύ σκληρούς νόµους. Εµείς ήµαστε τότε αντίθετοι. ∆εν έχω
κανένα δισταγµό να σας πω ότι ορισµένες από τις διατάξεις εκείνων
των νόµων ήταν θετικές, όχι όµως όλες και γι' αυτό τροποποιούµε
αρκετές. Αλλά εν πάση περιπτώσει, δεν θα µπορούσατε να µας
αποδώσετε, νοµιµοποιούµενοι σε τούτο, σκληρότητα κοινωνική σε
µας, όπως το κάνετε στην έγγραφη ερώτησή σας.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υφυπουργού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Υφυπουργέ, έχει τελειώσει προ πολλού ο χρόνος σας.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Παπαφιλίππου, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η απάντηση του
κυρίου Υπουργού είναι ασαφής, αυθαίρετη και µε γενικότητες.
∆εν θα περίµενα, κύριε Υπουργέ, από εσάς τουλάχιστον, που ξέρω

ότι είσθε συγκροτηµένος, να απαντήσετε κατ' αυτόν τον τρόπο.
∆έχθηκα δε και µια καθυστερηµένη έγγραφη απάντηση, που µε
παραπέµπετε σε ορισµένες αποφάσεις του '60, του '64. ∆εν µας
οµιλείτε για τη νέα νοµολογία.
Εγώ δεν σας κρύβω το εξής: Πρόσφατα, µε απόφαση της
ολοµέλειας του Συµβουλίου Επικρατείας -που είναι ένα ανώτατο
δικαστήριο της χώρας µας και οι αποφάσεις έχουν θέση νόµου-
κηρύχθηκε αντισυνταγµατική και συνεπώς άκυρη µια διάταξη περί
ισοπέδωσης του εφάπαξ, του ν. 2084.
Θέλω να σας πω ότι οι εισφορές των εργαζοµένων είναι, κύριε
Υφυπουργέ, ανταποδοτικές. ∆εν νοείται µεταξύ των εργαζοµένων
και των ασφαλιστικών ταµείων να υπάρχει µια συγκεκριµένη
συµφωνία και να έρχεται µετά η εκάστοτε Κυβέρνηση και να λέει ότι
"αυτά για τα οποία πλήρωσες επί τριάντα χρόνια δεν ισχύουν, σου
περικόπτω τώρα τη σύνταξη, σου περικόπτω το εφάπαξ". Με
τίποτα δεν στέκουν αυτά τα πράγµατα, κύριε Υφυπουργέ.
Σας παραπέµπω και στη νοµοθεσία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Εσείς αναφέρεστε σε νοµοθεσία ελληνική πριν από το 1970 και το
τελευταίο Σύνταγµα είναι του 1986. Είναι αντισυνταγµατικές αυτές οι
πράξεις, τις οποίες πάτε να κάνετε, διότι αντιβαίνουν στο άρθρο 4
του Συντάγµατος περί ίσης µεταχείρισης των πολιτών.
Εδώ συµβαίνει, κύριε Υφυπουργέ, το εξής: 'Ανθρωποι οι οποίοι
υπηρέτησαν τα αυτά χρόνια στις ίδιες θέσεις, µε τις ίδιες
προϋποθέσεις και βγήκαν σε σύνταξη δύο - τρία χρόνια αργότερα,
παίρνουν περισσότερα, ενώ αυτοί που βγήκαν γρηγορότερα,
παίρνουν λιγότερα κατά 20%. Αντιλαµβάνεσθε, κύριε Υφυπουργέ,
ότι όλα αυτά δεν στέκουν. Εδώ κάνετε µια κατάχρηση των
εισφορών των εργαζοµένων. Να σας πω ότι διά νόµου καθορίζεται
το ύψος και η φύση των αποδοχών των συνταξιούχων. 'Οµως, ένας
νόµος ο οποίος γίνεται, όταν αποφασίζεται, όταν συγκροτείται το
ασφαλιστικό ταµείο.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας δόθηκε και εσάς
η σχετική ανοχή κατ'αναλογία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε να
ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τι να ολοκληρώσετε;
Σε ποιο στάδιο να ολοκληρώσετε; 'Εχουµε και άλλο αντικείµενο,
κύριε Παπαφιλίππου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Ο κύριος Υφυπουργός µίλησε
τεσσεράµισι λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κάντε µου τη χάρη,
κύριε Παπαφιλίππου. ∆εν θα αναλώσουµε το χρόνο σε υπέρβαση
και κατάχρηση δικαιώµατος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Συνεπώς, κύριε Υφυπουργέ, σκεφθείτε το καλά, διότι αυτές οι
αποφάσεις, τις οποίες θα πάρετε, πολύ σύντοµα θα κηρυχθούν
άκυρες από τα ανώτατα δικαστήρια της χώρας. Εγώ είµαι σίγουρος
γι'αυτό το πράγµα. Αφήστε τι έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία και πώς τα
έκανε κλπ. Αυτά είναι υπεκφυγές και τίποτε άλλο.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Παπαφιλίππου,
πάντα µε δυσχέρεια τερµατίζετε το λόγο σας.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Αγαπητέ συνάδελφε, αν έχετε τον αριθµό της
αποφάσεως, να µου τον δώσετε και να διαβάσετε και την περικοπή
που είπατε, αλλά χαµηλώσατε τον τόνο της φωνής, για να φανεί ότι
η απόφαση αυτή, στην οποία αναφέρεσθε, αναφέρεται σε διάταξη
του ν. 2084/1992, του δικού σας νόµου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Τι σηµασία έχει, κύριε Υφυπουργέ;
Εκεί είναι το θέµα σας;
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Κύριε  συνάδελφε,  δεν  είναι  εκεί.  Αφήστε  να  σας
απαντήσω.  Εάν  υπάρχει  µια  απόφαση,  παρακαλώ  να  µου
δώσετε  τον  αριθµό.  Γιατί  όταν  µιλάµε  για  δικαστικές
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αποφάσεις, πρέπει να δίνουµε και τους αριθµούς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Την αναζήτησα, δεν έχει
καθαρογραφεί. Πήγα σήµερα στο Σ.τ.Ε.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Εν πάση περιπτώσει, όταν θα δω την απόφαση
αυτή -δεν ξέρω αν είναι τµήµατος, ολοµελείας κλπ.- θα δούµε πώς
έχει το πράγµα. Εν πάση περιπτώσει, σας επαναλαµβάνω, η
απόφαση αναφέρεται σε διάταξη του ν.2084/92, όχι σε διάταξη
δικού µας νόµου, που ψήφισε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.
Τώρα πρέπει να σας πω ότι το ανταποδοτικό σύστηµα, που λέτε,
δεν είναι ακριβές. ∆εν είναι ακριβές ότι αντιστοιχούν οι εισφορές
προς τις παροχές. Αλίµονο στους συνταξιούχους αν ήταν έτσι. Σας
πληροφορώ π.χ. ότι η κατώτατη σύνταξη του ΙΚΑ, που φθάνει στις
εκατόν δέκα χιλιάδες (110.000) δρχ., αν δεν υπήρχε ως θεσµός που
υπάρχει µόνο στη χώρα µας και είναι διάταξη νόµου που έχει κάνει
η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, το µεγαλύτερο µέρος, περίπου το 70%
των συνταξιούχων, που παίρνουν την κατώτατη σύνταξη, που είναι
περίπου το 65% του συνόλου, θα έπαιρνε σύνταξη πολύ µικρότερη,
θα έπαιρνε την οργανική σύνταξη, που είναι της τάξεως των
πενήντα, εξήντα, εβδοµήντα χιλιάδων (50.000, 60.000, 70.000)
δραχµών. Το υπόλοιπο είναι επιδότηση, επειδή το κράτος
κοινωνικής προστασίας, στο οποίο πιστεύει το ΠΑΣΟΚ, θέλησε να
ενισχύσει τους κατώτερους συνταξιούχους, όπως έκανε και µε το
ΕΚΑΣ πρόσφατα η Κυβέρνηση Σηµίτη. Και έχουµε ήδη φθάσει να
καλύψουµε τα είκοσι ηµεροµίσθια ανειδίκευτου εργάτη και να τα
υπερβούµε, αν συνυπολογίσουµε και τη µείωση της τιµής των
φαρµάκων που έχουν οι συνταξιούχοι του ΕΚΑΣ, που θεσπίζουµε
τώρα µε το σχέδιο νόµου που κατατίθεται αύριο στη Βουλή,
καλύπτοντας έτσι το πάγιο αίτηµα των εργαζοµένων να
επανασυνδεθεί η κατώτατη σύνταξη µε τα είκοσι ηµεροµίσθια του
ανειδίκευτου εργάτη, πράγµα που επίσης η κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας είχε καταργήσει και είχε φθάσει στα δεκαέξι
ηµεροµίσθια.
Θέλω να πω, κύριε συνάδελφε -και εγώ δεν έχω καµιά διάθεση

αντιδικίας- ότι δεν είναι ακριβές ότι υπάρχει ανταπόδοση εισφορών
και παροχών. Επειδή ζούµε σε κράτος ευρωπαϊκό, σε κράτος που
ενδιαφέρεται για την κοινωνική προστασία, είναι µεγαλύτερες οι
παροχές από τις εισφορές. Και ορθά συµµετέχει και το δηµόσιο
κατά το 1/3, µε τη δική σας νοµοθεσία, µε το ν. 2084. Να, µια θετική
διάταξη συµµετοχής του κράτους κατά το 1/3, διότι δεν µπορεί να
αντιµετωπιστεί διαφορετικά το µεγάλο πρόβληµα, όπως σας το
εξέθεσα και στην πρωτολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Τελειώνοντας, θα ήθελα να σας πω ότι η κοινωνική
ευαισθησία, που διακρίνει την Κυβέρνηση του Κώστα Σηµίτη,
αποδεικνύεται καθηµερινά µε τα µέτρα που παίρνουµε, αλλά και µε
τις διατάξεις του σχεδίου νόµου που σήµερα κατατίθεται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Υπουργέ, δεν
έχετε άλλο χρόνο, σας παρακαλώ.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των αναφορών και ερωτήσεων.
Παρακαλώ το Σώµα να εγκρίνει άδεια απουσίας στο εξωτερικό του
συναδέλφου κ. ∆ηµητρίου Παντερµαλή.
Εγκρίνει το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το Σώµα
ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, έχω τη χαρά να ανακοινώσω ότι από τα δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας εξήντα πέντε µαθητές και πέντε
συνοδοί- καθηγητές του 2ου ΤΕΛ Χαλανδρίου, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ".
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων, που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διαταξη.
Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Οργάνωση του τοµέα
παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών και άλλες διατάξεις".
Κύριε Υπουργέ, έχετε καµία νοµοτεχνική παρατήρηση επ' αυτού του
σχεδίου νόµου;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριε Πρόεδρε, χρησιµοποιείται η λέξη "ΕΛΤΑ" µε
δυο τελείες. Σύµφωνα µε τον ιδρυτικό νόµο του ΕΛΤΑ, δεν πρέπει
να έχει τελείες. Εποµένως, όπου γράφεται "ΕΛΤΑ", πρέπει να είναι
χωρίς τελείες.
∆εύτερον, χρησιµοποιείται σε µερικά σηµεία ο πληθυντικός "τα
ΕΛΤΑ", ενώ σύµφωνα µε το νόµο είναι "ο ΕΛΤΑ". Γι' αυτό
παρακαλώ όπου εµφανίζεται άρθρο να φαίνεται ότι είναι "ο ΕΛΤΑ",
να είναι αρσενικό. Πρέπει τα ρήµατα και οι πτώσεις να
προσαρµοστούν στο "ο ΕΛΤΑ".
Τελειώνοντας τη συζήτηση, χρησιµοποιήσαµε τη λέξη "οργανισµός",
σύµφωνα µε την πρόταση που έκανε η υπηρεσία σας, αλλά θα
πρέπει να απαλείψουµε τη λέξη "οργανισµός", γιατί θα
δηµιουργήσει σύγχυση. Είναι "ο ΕΛΤΑ", ο οποίος είναι ανώνυµη
εταιρεία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν µπορεί να πάει "ο ΕΛΤΑ". 'Η θα
είναι "τα ΕΛΤΑ" ή "ο Οργανισµός ΕΛΤΑ".
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κατά το νόµο, είναι "ο ΕΛΤΑ". Αυτό το κοίταξα,
κύριοι συνάδελφοι και αυτή είναι η διατύπωση. Ρωτήσαµε και τους
νοµικούς του ΕΛΤΑ και το είδαµε αυτό.
Στο άρθρο 19 παράγραφος 1, θα γράψουµε ότι "φορέας παροχής
καθολικής υπηρεσίας είναι τα Ελληνικά Ταχυδροµεία (ΕΛΤΑ)".
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Αρα, σωστά είναι "τα ΕΛΤΑ".
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Θα είναι "τα Ελληνικά Ταχυδροµεία", "ο ΕΛΤΑ".
'Ετσι είναι η διατύπωση του νόµου, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Επικαλείται τον
ιδρυτικό νόµο ο κύριος Υπουργός, ο οποίος έτσι το αναγράφει.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Επίσης, στο άρθρο 20 παράγραφος 3, είχαµε
γράψει ότι "η σύσταση αυτού του ειδικού λογαριασµού θα
λειτουργήσει από το έτος 2000". Θα γραφεί "θα γίνει από το έτος
2000".
Στο άρθρο 21 παράγραφος 3, είχαµε γράψει "συνοµολόγησε", ενώ
είναι "συνοµολογεί".
Επίσης, για καλύτερη διαµόρφωση, η τροπολογία, η οποία
περιελήφθη ως άρθρο 30, είναι προτιµότερο να µπει στο άρθρο 26
στην παράγραφο 3 ως περίπτωση ε', γιατί είναι συνέχεια εκείνων
των περιπτώσεων. 'Ετσι η περίπτωση ε' αναριθµείται.
Τέλος, το άρθρο 31 να γίνει άρθρο 30.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είναι νοµοτεχνικές οι
παρατηρήσεις του κυρίου Υπουργού.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Γκελεστάθη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να
επισηµάνω την προχειρότητα, µε την οποία η Κυβέρνηση επιχειρεί
τη νοµοθετική πρωτοβουλία της και αυτό αποδεικνύεται
περίτρανα...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αυτές είναι
νοµοτεχνικές παρατηρήσεις και το ξέρετε. Είναι πάγια η πρακτική σε
αυτήν τη Βουλή να γίνονται αυτές οι νοµοτεχνικές παρατηρήσεις.
Και εσείς έχετε φέρει...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου δώσατε το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ναι, αλλά σας τον

έδωσα για να προσθέσετε, αν έχετε, καµιά νοµοτεχνική
παρατήρηση και όχι για να κάνετε αγόρευση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλούµε και οι δύο
ταυτοχρόνως;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μα, κάνετε αγόρευση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Αφήστε µε να πω δύο λόγια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στην τελευταία
συνεδρίαση που συζητήσαµε το νοµοσχέδιο αυτό ο κύριος
Υπουργός έκανε τις διορθώσεις και προσέθεσε στο άρθρο 26 και
στα επόµενα, τη λέξη "οργανισµός", πράγµα το οποίο ήταν λάθος,
διότι ο ΕΛΤΑ είναι πράγµατι οργανισµός, αλλά όταν αναφέρεται ο
οργανισµός ρητά, είναι αδόκιµη η διατύπωση "ο Οργανισµός ΕΛΤΑ"
και σωστά διορθώνεται τώρα.
Θέλω, λοιπόν, µε την ευκαιρία αυτή, να επισηµάνω το γεγονός ότι
τα νοµοσχέδια έρχονται στη Βουλή µε πολύ µεγάλη προχειρότητα
και ξέρετε πώς υποβαθµίζει αυτό, κύριε Πρόεδρε, τη λειτουργία του
Σώµατος και ιδίως τη νοµοθετική εργασία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αυτά λέγονται σε
άλλο στάδιο συζήτηση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Με την ευκαιρία αυτή, κύριε Πρόεδρε,
θα πρέπει να απευθύνετε υποδείξεις στους κυρίους Υπουργούς να
φέρνουν µε µεγαλύτερη επιµέλεια τα νοµοσχέδια στη Βουλή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αυτά λέγονται κατά τη
συζήτηση επί της ουσίας, όχι κατά την τυπική διαδικασία που
κυρώνουµε το κείµενο ενός νοµοσχεδίου. ∆εν είναι σωστό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κάναµε τόσες επισηµάνσεις κατά τη
συζήτηση του νοµοσχεδίου αυτού που αποδεικνύεται ότι οµιλούµε
σε ώτα µη ακουόντων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν είναι σωστό να
µιλάµε επί της ουσίας, στην περίπτωση που ψηφίζουµε το σύνολο
ενός νοµοσχεδίου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο µε
τις νοµοτεχνικές τροποποιήσεις τις οποίες έκανε ο κύριος
Υπουργός;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το νοµοσχέδιο έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία και στο σύνολο µε τις νοµοτεχνικές
τροποποιήσεις τις οποίες έκανε ο κύριος Υπουργός.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Μεταφορών και
Επικοινωνιών: "Οργάνωση του τοµέα παροχής ταχυδροµικών
υπηρεσιών και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:
"Οργάνωση του τοµέα παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών και
άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ A'
ΓΕΝΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο 1
Σκοπός - Ορισµοί

1. Σκοπός του παρόντος νόµου είναι η οργάνωση του τοµέα
παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών και η θέσπιση κανόνων
λειτουργίας του, ώστε να διασφαλιστεί η παροχή καθολικής
ταχυδροµικής υπηρεσίας και να ρυθµιστεί η παροχή ταχυδροµικών
υπηρεσιών από τις ταχυδροµικές επιχειρήσεις.
2. Για την εφαρµογή του παρόντος οι όροι που χρησιµοποιούνται
στις διατάξεις του έχουν την ακόλουθη έννοια:
α. Ταχυδροµικές υπηρεσίες: Οι βασικές και οι λοιπές ταχυδροµικές
υπηρεσίες.
β. Βασικές ταχυδροµικές υπηρεσίες: Οι υπηρεσίες περισυλλογής,
διαλογής, µεταφοράς και διανοµής των ταχυδροµικών αντικειµένων.
γ. Λοιπές ταχυδροµικές υπηρεσίες: Οι υπηρεσίες, που δεν
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ανήκουν στις βασικές ταχυδροµικές και έχουν σχέση, κυρίως, µε
ειδικής επείγουσας διαβίβασης αντικείµενα, παρακολουθούµενα
από ειδικό σύστηµα παρακολούθησης και εντοπισµού, µε
διαφηµιστικά αντικείµενα χωρίς διεύθυνση, µε την προετοιµασία
των ταχυδροµικών αντικειµένων και την ανταλλαγή εγγράφων.
δ. ∆ηµόσιο ταχυδροµικό δίκτυο: Το σύνολο της οργάνωσης και των,
κάθε είδους, µέσων και προσώπων που χρησιµοποιεί ο φορέας
παροχής της καθολικής υπηρεσίας και επιτρέπουν µεταξύ άλλων:
- την περισυλλογή των ταχυδροµικών αντικειµένων για τα οποία
προβλέπεται υποχρέωση παροχής καθολικής υπηρεσίας από τα
σηµεία πρόσβασης σε όλη την επικράτεια,
- τη µεταφορά και διεκπεραίωσή τους από το σηµείο πρόσβασης
στο ταχυδροµικό δίκτυο ως το κέντρο διανοµής,
- τη διανοµή τους στη διεύθυνση που αναγράφεται στο αντικείµενο.
ε. Σηµεία πρόσβασης: Οι συγκεκριµένες εγκαταστάσεις,
συµπεριλαµβανοµένων και των γραµµατοκιβωτίων είτε σε
δηµόσιους χώρους είτε σε χώρους του φορέα παροχής της
καθολικής υπηρεσίας, όπου οι χρήστες µπορούν να καταθέτουν
ταχυδροµικά αντικείµενα στο δηµόσιο ταχυδροµικό δίκτυο.
στ. Περισυλλογή: Η συλλογή των ταχυδροµικών αντι- κειµένων από
τα γραµµατοκιβώτια.
ζ. ∆ιανοµή: Η διαδικασία που περιλαµβάνει τη διαλογή στο
επιφορτισµένο µε την οργάνωση της διανοµής κέντρο, καθώς και
την επίδοση των ταχυδροµικών αντικειµένων στους παραλήπτες.
η. Ταχυδροµικό αντικείµενο: Αντικείµενο µε συγκεκριµένο
παραλήπτη, αποστελλόµενο υπό την τελική του µορφή, στην οποία
το αναλαµβάνει ο φορέας παροχής της καθολικής υπηρεσίας. Στην
κατηγορία αυτή ανήκουν - πέραν των αντικειµένων αλληλογραφίας -
βιβλία, κα- τάλογοι, εφηµερίδες, περιοδικά, ταχυδροµικά δέµατα
µέχρι 20 χιλιογράµµων που περιέχουν εµπορεύµατα - µε ή χωρίς
εµπορική αξία - καθώς και τα κείµενα που έχουν διαβιβασθεί µέσω
της διαδικασίας του ηλεκτρονικού ταχυδροµείου από τη στιγµή που,
υπό την τελική τους µορφή, εγκλείονται σε φάκελο προς επίδοση.
θ. Αντικείµενο αλληλογραφίας: Οποιοδήποτε µέσο επι- κοινωνίας
υπό γραπτή µορφή, που µεταφέρεται και παραδίδεται στη
διεύθυνση την οποία έχει αναγράψει ο αποστολέας στο ίδιο το
αντικείµενο ή στη συσκευασία του. Τα βιβλία, οι κατάλογοι, οι
εφηµερίδες και τα περιο- δικά δεν θεωρούνται αντικείµενα
αλληλογραφίας.
ι. Συστηµένη αποστολή: Υπηρεσία που συνίσταται στη, µε κατ'
αποκοπή, εγγύηση έναντι των κινδύνων κλοπής, απώλειας ή
καταστροφής και η οποία παρέχει στον αποστολέα, εφόσον το
ζητήσει, απόδειξη της κατάθεσης του ταχυδροµικού αντικειµένου
και, ενδεχοµένως, της επίδοσής του στον παραλήπτη.
ια. Αποστολή µε δηλωµένη αξία: Η υπηρεσία που συνίσταται στην
ασφάλιση του ταχυδροµικού αντικειµένου για την αξία που
δηλώνεται από τον αποστολέα, σε περίπτωση απώλειας, κλοπής ή
καταστροφής.
ιβ. ∆ιασυνοριακό ταχυδροµείο: Το ταχυδροµείο από ή προς άλλο
Κράτος - Μέλος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, καθώς επίσης από ή
προς τρίτη χώρα.
ιγ. Ανταλλαγή εγγράφων: Υπηρεσία που παρέχει τα µέσα και τις
εγκαταστάσεις για την κατάθεση από τον αποστολέα και την
παραλαβή από τον παραλήπτη, οι οποίοι είναι συνδροµητές της
υπηρεσίας αυτής, των ταχυδροµικών τους αντικειµένων.
ιδ. Φορέας καθολικής ταχυδροµικής υπηρεσίας: Ο φορέας ο
επιφορτισµένος από το Ελληνικό Κράτος µε την εξασφάλιση της
παροχής καθολικής ταχυδροµικής υπηρεσίας.
ιε. 'Αδεια: Ατοµική πράξη από την οποία απορρέουν δικαιώµατα και
υποχρεώσεις που προσιδιάζουν στον τοµέα των ταχυδροµικών
υπηρεσιών, βάσει της οποίας οι επιχειρήσεις επιτρέπεται να
παρέχουν ταχυδροµικές υπηρεσίες και η οποία έχει τη µορφή είτε
γενικής είτε ειδικής άδειας.
ιστ. Καταληκτικά τέλη: Η αµοιβή του φορέα παροχής καθολικής
ταχυδροµικής υπηρεσίας, ο οποίος είναι επιφορτισµένος µε τη
διανοµή της εισερχόµενης διασυνοριακής αλληλογραφίας που

αποτελείται από ταχυδροµικά αντικείµενα τα οποία αποστέλλονται
από άλλο Κράτος-Μέλος ή από τρίτη χώρα.
ιζ. Αποστολέας: Κάθε πρόσωπο από το οποίο προέρχονται τα
ταχυδροµικά αντικείµενα.
ιη. Χρήστης: Κάθε πρόσωπο, στο οποίο ως αποστολέα ή
παραλήπτη παρέχεται ταχυδροµική υπηρεσία.
ιθ. Βασικές απαιτήσεις: Οι λόγοι γενικού συµφέροντος που
µπορούν να οδηγήσουν στην επιβολή όρων σχετικών µε την
παροχή ταχυδροµικών υπηρεσιών χωρίς οικονοµικό χαρακτήρα. Οι
λόγοι αυτοί είναι: το απόρρητο της αλληλογραφίας, η ασφάλεια της
λειτουργίας του δικτύου σε ό,τι αφορά τη µεταφορά επικίνδυνων
ουσιών και, σε αιτιολογηµένες περιπτώσεις, η προστασία του
περιβάλλοντος, η χωροταξία και η προστασία των δεδοµένων. H
τελευταία περιλαµβάνει την προστασία των δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα, την εµπιστευτικότητα των διαβιβαζόµενων
ή αποθηκευόµενων πληροφοριών, καθώς και την προστασία της
ιδιωτικής ζωής.
κ. Επιχείρηση: Κάθε φυσικό πρόσωπο και κάθε οργάνωση ή ένωση
προσώπων, µε ή χωρίς νοµική προσωπικότητα, που έχουν
κερδοσκοπικό σκοπό. Στην έννοια της επιχείρησης εντάσσεται και
κάθε δηµόσιος οργανισµός που έχει δική του νοµική
προσωπικότητα ή εξαρτάται από αρχή που έχει νοµική
προσωπικότητα.
κα. Ταχυδροµική επιχείρηση: Κάθε επιχείρηση που παρέχει
ταχυδροµικές υπηρεσίες.
κβ. Τοµέας παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών: Το σύνολο της
οργάνωσης και των δραστηριοτήτων που αναπτύσσονται από
ιδιωτικούς ή δηµόσιους φορείς και όργανα και αφορούν τις βασικές
και τις λοιπές ταχυδροµικές υπηρεσίες.

'Αρθρο 2
Πεδίο εφαρµογής

1. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται σε κάθε µορφής
δραστηριότητα δηµόσιων ή ιδιωτικών φορέων στον τοµέα παροχής
ταχυδροµικών υπηρεσιών.
2. Από τις διατάξεις του νόµου αυτού εξαιρούνται:
α. Τα αυτοτελή δίκτυα των ελληνικών ενόπλων δυνάµεων.
β. Η επίσηµη αλληλογραφία του Ελληνικού ή άλλου κράτους, η
οποία διακινείται µέσω διπλωµατικών σάκων.

'Αρθρο 3
Γενικές αρχές

1. Η ανάπτυξη δραστηριότητας στον τοµέα παροχής ταχυδροµικών
υπηρεσιών εξασφαλίζει στους χρήστες την απόλαυση του
δικαιώµατος καθολικής υπηρεσίας, όπως η υπηρεσία αυτή
προσδιορίζεται στο επόµενο άρθρο.
2. Η άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας στον τοµέα παροχής
ταχυδροµικών υπηρεσιών προϋποθέτει γενική ή ειδική άδεια
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στα άρθρα 12 και επόµενα του παρόντος
και τελεί υπό την εποπτεία του Κράτους.
Η ανάπτυξη δραστηριότητας στην Ελλάδα στον τοµέα των
ταχυδροµικών υπηρεσιών από επιχειρήσεις εγκατεστηµένες σε
κράτη που δεν ανήκουν στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση ασκείται
σύµφωνα µε τις διεθνείς δεσµεύσεις της χώρας και µε τον όρο της
αµοιβαιότητας τηρουµένων των υποχρεώσεων της χώρας έναντι
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
3. Η πρόσβαση και η χρήση των ταχυδροµικών υπηρεσιών είναι
ελεύθερη, εφόσον τα ταχυδροµικά αντικείµενα πληρούν τις
προδιαγραφές που απαιτούνται από τις διατάξεις του παρόντος
νόµου.
Περιορισµοί στην πρόσβαση και τη χρήση των ταχυδροµικών
υπηρεσιών επιτρέπονται µόνο για τους ακόλουθους λόγους:
α. Ασφάλεια της λειτουργίας του ταχυδροµικού δικτύου και των
απασχολούµενων στις ταχυδροµικές υπηρεσίες προσώπων.
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β. Προστασία του απορρήτου της ταχυδροµικής επικοινωνίας.
4. Οι ταχυδροµικές επιχειρήσεις υποχρεούνται:
α. Να παρέχουν ταχυδροµικές υπηρεσίες µε τους όρους και τις
προϋποθέσεις γενικής ή ειδικής άδειας.
β. Να τηρούν, κάτω από ανάλογες συνθήκες, τις αρχές της ίσης
µεταχείρισης και της µη διάκρισης των χρηστών.
γ. Να λειτουργούν εντός των πλαισίων και των αρχών προστασίας
του υγιούς ανταγωνισµού.
δ. Να διασφαλίζουν το απόρρητο της ταχυδροµικής επικοινωνίας,
να σέβονται την ιδιωτική ζωή των πολιτών και να διαφυλάττουν τα
δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας τους. Στις υποχρεώσεις του
εδαφίου αυτού υπόκειται και το προσωπικό των ταχυδροµικών
επιχειρήσεων.
5. Σε περίπτωση πολέµου, επιστράτευσης ή κατάστασης έκτακτης
ανάγκης το Κράτος δύναται να θέτει υπό την άµεση ή έµµεση
διοίκησή του τµήµα ή το σύνολο των ταχυδροµικών
δραστηριοτήτων οποιουδήποτε φορέα. Η λήψη του µέτρου αυτού
και ο χρόνος διάρκειάς του αποφασίζεται από το Υπουργικό
Συµβούλιο ύστερα από πρόταση των Υπουργών Εθνικής 'Αµυνας
και Μεταφορών και Επικοινωνιών. Στις περιπτώσεις αυτές ο
Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών µπορεί να αναστείλει τη
λειτουργία ορισµένων ταχυδροµικών επιχειρήσεων ή ορισµένων
τµηµάτων του ταχυδροµικού δικτύου ή την παροχή ορισµένων
ταχυδροµικών υπηρεσιών.

'Αρθρο 4
Καθολική Ταχυδροµική Υπηρεσία

1. Στους χρήστες ταχυδροµικών υπηρεσιών, ανεξάρτητα από το
σηµείο της ελληνικής επικράτειας, στο οποίο βρίσκονται,
παρέχονται µονίµως και σε τιµές προσιτές, υπηρεσίες
συγκεκριµένης ποιότητας.
2. Οι χρήστες έχουν δικαίωµα να απολαµβάνουν καθολικές
ταχυδροµικές υπηρεσίες. Το δικαίωµα εξασφαλίζεται:
α. Με τον καθορισµό της πυκνότητας των σηµείων επαφής,
πρόσβασης και περισυλλογής µε βάση τις ανάγκες των χρηστών.
β. Με την πραγµατοποίηση µίας περισυλλογής και µίας κατ' οίκον
διανοµής για κάθε πρόσωπο για όλες τις εργάσιµες ηµέρες και
τουλάχιστον για πέντε (5) ηµέρες την εβδοµάδα-πλην εξαιρετικών
περιστάσεων ή γεωγραφικών συνθηκών, που αξιολογεί ο
Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών. Με απόφασή του
καθορίζονται, κατά παρέκκλιση, οι προσήκουσες εγκαταστάσεις.
γ. Με την παροχή στους χρήστες ίδιων υπηρεσιών κάτω από
συγκρίσιµες συνθήκες.
δ. Με την παροχή υπηρεσιών χωρίς διακρίσεις και ιδιαίτερα για
λόγους πολιτικούς, θρησκευτικούς ή ιδεολογικούς.
ε. Με την παροχή υπηρεσιών κατά τρόπο συνεχή µε εξαίρεση την
περίπτωση ανωτέρας βίας.
στ. Με την παροχή υπηρεσιών εξελισσόµενων ανάλογα µε τα
τεχνικά και οικονοµικά δεδοµένα, τις κοινωνικές συνθήκες και τις
ανάγκες των χρηστών.
3. Το δικαίωµα των χρηστών για καθολική ταχυδροµική υπηρεσία
δεν εµποδίζει το Κράτος να λαµβάνει µέτρα σύµφωνα µε τις
απαιτήσεις του δηµόσιου συµφέροντος που αφορούν ειδικότερα τη
δηµόσια ηθική, τη δηµόσια ασφάλεια, τις έρευνες για εγκλήµατα και
τη δηµόσια τάξη.
4. Η καθολική ταχυδροµική υπηρεσία περιλαµβάνει:
α. Την περισυλλογή, τη µεταφορά, τη διαλογή και τη διανοµή των
ταχυδροµικών αντικειµένων βάρους έως 2 χιλιόγραµµων.
β. Τη συλλογή, τη µεταφορά, τη διαλογή και τη διανοµή των
ταχυδροµικών δεµάτων βάρους έως 20 χιλιόγραµµων.
γ. Τις υπηρεσίες των συστηµένων και των αποστολών µε δηλωµένη
αξία.
δ. Τα όρια βάρους των στοιχείων α' και β' της παρούσας
παραγράφου µπορούν να µεταβάλλονται σε ειδικές περιπτώσεις µε
αιτιολογηµένη απόφαση του Υπουργού Μεταφορών και
Επικοινωνιών.

Με όµοια απόφαση µπορεί να εγκρίνεται η δωρεάν παροχή
ταχυδροµικών υπηρεσιών σε άτοµα τυφλά ή µε σοβαρά
προβλήµατα όρασης.
5. Η καθολική υπηρεσία που ορίζεται στο παρόν άρθρο
περιλαµβάνει τόσο εθνικές όσο και διασυνοριακές υπηρεσίες.
6. Με απόφαση του Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών, που
εκδίδεται µετά από γνώµη της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.), καθορίζονται:
α. Οι ποιοτικές προδιαγραφές υπό τις οποίες προσφέρεται η
καθολική υπηρεσία από το φορέα παροχής της µε βάση το είδος
των ταχυδροµικών αντικειµένων, το χρόνο διεκπεραίωσής τους,
καθώς και την αξιοπιστία και κανονικότητα των υπηρεσιών.
β. Ο τρόπος και οι διαδικασίες ελέγχου για τη διαπίστωση των
επιπέδων ποιότητας και η δηµοσίευση των σχετικών
αποτελεσµάτων.

'Αρθρο 5
∆ιασφάλιση καθολικής υπηρεσίας

1. Για τη διασφάλιση της οικονοµικής βιωσιµότητας του φορέα
παροχής καθολικών υπηρεσιών, αλλά και την παροχή
ικανοποιητικών ταχυδροµικών υπηρεσιών σε όλη την επικράτεια
διατηρείται το αποκλειστικό δικαίωµα στην περισυλλογή, µεταφορά,
διαλογή και διανοµή των αντικειµένων αλληλογραφίας µε
διεύθυνση, των οποίων η τιµή είναι κατώτερη από το πενταπλάσιο
της τιµής µίας επιστολής πρώτης µονάδας βάρους και ζυγίζουν
κάτω από 350 γραµµάρια.
2. Τα επιφυλασσόµενα στο φορέα καθολικής υπηρεσίας
αποκλειστικά δικαιώµατα της παραγράφου 1 του άρθρου αυτού
αφορούν και στο διαφηµιστικό και διασυνοριακό ταχυδροµείο µέσα
στα όρια βάρους και τιµής που ορίζονται στην παράγραφο αυτή.
3. Η διάταξη της παραγράφου 1 δεν εφαρµόζεται για:
α) αντικείµενα αλληλογραφίας που µεταφέρονται από τον ίδιο τον
αποστολέα προς ιδίαν του χρήση ή από τρίτους που ενεργούν
αποκλειστικά εξ ονόµατος του αποστολέα,
β) αντικείµενα αλληλογραφίας που µεταφέρονται από τρίτο
πρόσωπο για λογαριασµό του αποστολέα στις πλησιέστερες
εγκαταστάσεις του φορέα παροχής καθολικών υπηρεσιών για
κατάθεση,
γ) αντικείµενα αλληλογραφίας που κατατίθενται από τον αποστολέα
ή από τρίτο πρόσωπο που ενεργεί αποκλειστικά για λογαριασµό
του, σε εγκαταστάσεις ανταλλαγής εγγράφων και παραλαµβάνονται
από τον παραλήπτη ή από τρίτο πρόσωπο που ενεργεί
αποκλειστικά για λογαριασµό του υπό την προϋπόθεση ότι ο
αποστολέας και ο παραλήπτης χρησιµοποιούν αυτή την υπηρεσία
κατά τρόπο συνεχή ύστερα από σχετική σύµβαση,
δ) αντικείµενα που παραλαµβάνονται από τρίτο πρόσωπο από τις
γραµµατοθυρίδες του φορέα παροχής καθολικών υπηρεσιών για
λογαριασµό του παραλήπτη,
και,
ε) υπηρεσιακή αλληλογραφία σιδηροδροµικών, ακτοπλοϊκών και
αεροπορικών εταιριών, εφόσον µεταφέρεται από τα ίδια µέσα της
εταιρίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β'
ΠΑΡΟΧΗ ΤΑΧΥ∆ΡΟΜΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

'Αρθρο 6
Αρµοδιότητες του Υπουργείου Μεταφορών

και Επικοινωνιών
1. Ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών ασκεί στον τοµέα
παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
α. Χαράσσει στο πλαίσιο των αποφάσεων του Υπουργικού
Συµβουλίου και των κυβερνητικών συλλογικών οργάνων την εθνική
πολιτική και λαµβάνει τα αναγκαία µέτρα για την εφαρµογή της.
β. Προτείνει στη Βουλή τα σχέδια νόµων και εκδίδει κάθε
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διάταξη κανονιστικού περιεχοµένου ή συµπράττει στην έκδοσή τους
σε θέµατα του τοµέα παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών.
γ. Εκπροσωπεί την Ελλάδα στους διεθνείς οργανισµούς στον τοµέα
των ταχυδροµικών υπηρεσιών και αποτελεί την Εθνική Αρχή του
τοµέα παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών.
δ. Ενισχύει την επιστηµονική έρευνα και ανάπτυξη της
ταχυδροµικής υποδοµής.
ε. Παρέχει κάθε συνδροµή στην Ε.Ε.Τ.Τ. για την εκπλήρωση της
αποστολής της.
στ. Ασκεί εποπτεία στον τοµέα των ταχυδροµικών υπηρεσιών
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.
ζ. Αναθέτει σε ορισµένο φορέα την άσκηση καθολικής υπηρεσίας,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 19 του παρόντος νόµου και
συνάπτει µε το φορέα αυτόν το Συµβόλαιο ∆ιοίκησης, σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στην παράγραφο 10 του ίδιου άρθρου.
η. Ορίζει την πυκνότητα των σηµείων επαφής και πρόσβασης του
φορέα παροχής καθολικών υπηρεσιών.
θ. Ορίζει την ελάχιστη συχνότητα περισυλλογής και διανοµής των
ταχυδροµικών αντικειµένων.
ι. Εγκρίνει τυχόν εξαιρέσεις ως προς τη συχνότητα της
περισυλλογής, διανοµής και τις τυχόν παρεκκλίσεις από την
υποχρέωση για κατ' οίκον διανοµή.
ια. Καθορίζει τις µεταβολές των ορίων βάρους της καθολικής
υπηρεσίας.
ιβ. Ενηµερώνει την Ευρωπαϊκή 'Ενωση για την εκπλήρωση των
υποχρεώσεων του φορέα παροχής των καθολικών υπηρεσιών.
ιγ. Καθορίζει τις προδιαγραφές ποιότητας της καθολικής υπηρεσίας
και τις εξαιρέσεις από αυτές.
ιδ. Χορηγεί τις ειδικές άδειες.
ιε. Επιβάλλει για τη διασφάλιση των βασικών απαιτήσεων όρους
σχετικά µε την παροχή ταχυδροµικών υπηρεσιών.
ιστ. Ασκεί κάθε άλλη αρµοδιότητα που προβλέπεται από ισχύουσες
διατάξεις.
2. Τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών στην άσκηση των
αρµοδιοτήτων του επικουρεί η Γενική Γραµµατεία Επικοινωνιών.

'Αρθρο 7
Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών

και Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.)
1. Εθνική ρυθµιστική αρχή του τοµέα παροχής ταχυδροµικών
υπηρεσιών είναι η Ανεξάρτητη ∆ιοικητική Αρχή, που συστήθηκε µε
την παράγραφο 3 του άρθρου δεύτερου του ν. 2246/1994
"Οργάνωση και λειτουργία του τοµέα τηλεπικοινωνιών" και η οποία
µετονοµάζεται σε "Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων" (Ε.Ε.Τ.Τ.)
2. Το στοιχείο Γ' της παραγράφου 3 του άρθρου δεύτερου του ν.
2246/1994 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"Γ. Η Ε.Ε.Τ.Τ., ως ρυθµιστική αρχή, είναι αρµόδια για την εποπτεία
της τηλεπικοινωνιακής και της ταχυδροµικής αγοράς."
3. Το στοιχείο ∆α' της παραγράφου 3 του άρθρου δεύτερου του ν.
2246/1994, που αντικαταστάθηκε από την παράγραφο 3 του
άρθρου 5 του ν. 2366/1995, αντικαθίσταται ως εξής:
"∆. α) Για τη στελέχωση της Ε.Ε.Τ.Τ. συνιστώνται συνολικά
εβδοµήντα (70) οργανικές θέσεις, από τις οποίες οι είκοσι (20) είναι
θέσεις µόνιµου προσωπικού και οι πενήντα (50) θέσεις ειδικού
επιστηµονικού προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου, οι οποίες δεν είναι ασυµβίβαστες µε τη δικηγορία.
Ως προσόντα πρόσληψης για το ειδικό επιστηµονικό προσωπικό
ορίζονται τα προβλεπόµενα στο άρθρο 25 παράγραφος 2 του ν.
1943/1991 µε επιστηµονική ειδίκευση στο αντικείµενο και τις
αρµοδιότητες της Ε.Ε.Τ.Τ..
Η πρόσληψη στις ανωτέρω θέσεις γίνεται µε έγκριση του Υπουργού
Μεταφορών και Επικοινωνιών, δίχως να εφαρµόζεται η
παράγραφος 2 του άρθρου 2 της ΠΥΣ 236/1994, όπως ισχύει κάθε
φορά. Για τις προσλήψεις αυτές εφαρµόζεται η διαδικασία της

υποπαραγράφου 3 της παραγράφου 1 του άρθρου 14 του ν.
2190/1994, όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
2527/1997."
4. Στις αρµοδιότητες της Ε.Ε.Τ.Τ., όπως αυτές ορίζονται στην
παράγραφο 4 του άρθρου δεύτερου του ν. 2246/1994 για τον τοµέα
των τηλεπικοινωνιών, προστίθενται και οι ακόλουθες για τον τοµέα
παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών:
α. Μελετά και επεξεργάζεται θέµατα του τοµέα ταχυδροµικών
υπηρεσιών που της αναθέτει ο Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών και υποβάλλει προτάσεις και εισηγήσεις.
β. Απευθύνει, αυτεπάγγελτα ή µετά από αίτηµα της αρµόδιας
ελληνικής αρχής ή αρχής της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ή τρίτου,
οδηγίες ή συστάσεις σε πρόσωπα ή επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται στον τοµέα παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών
για θέµατα που ανήκουν στην αποκλειστική της αρµοδιότητα.
γ. Εξετάζει και αναλύει, αυτεπάγγελτα ή µετά από εντολή του
Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών, τις βασικές τεχνικές,
οικονοµικές και κοινωνικές παραµέτρους λειτουργίας ταχυδροµικών
υπηρεσιών και εισηγείται στον Υπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών τη λήψη - των κατά περίπτωση - ενδεικνυόµενων
µέτρων για την απρόσκοπτη και αποδοτική λειτουργία και ανάπτυξη
της ταχυδροµικής αγοράς.
δ. Γνωστοποιεί προς το κοινό, µε κάθε πρόσφορο µέσο
δηµοσιότητας, τις απόψεις της για κάθε ζήτηµα που προάγει το
έργο και την αποστολή της, καθώς και την ανάπτυξη, εν γένει, του
τοµέα ταχυδροµικών υπηρεσιών στην Ελλάδα.
ε. Καταρτίζει µε αποφάσεις της που εγκρίνονται από τον Υπουργό
Μεταφορών και Επικοινωνιών:
- τους κώδικες δεοντολογίας που διέπουν την άσκηση των
ταχυδροµικών δραστηριοτήτων,
- τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας της.
Ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών µπορεί να αρνηθεί την
έγκριση µόνο για λόγους νοµιµότητας.
στ. Γνωµοδοτεί κατά την έκδοση ή τροποποίηση κάθε κανονιστικής
πράξης µε την οποία ρυθµίζονται:
- Η εγκατάσταση, η λειτουργία και η εκµετάλλευση του δηµόσιου
ταχυδροµικού δικτύου, η ανάπτυξη των ταχυδροµικών υπηρεσιών
και η ποιότητα των παρεχόµενων ταχυδροµικών υπηρεσιών.
- Η διαδικασία χορήγησης αδειών παροχής ταχυδροµικών
υπηρεσιών ή εγγραφής σε µητρώο επιχειρήσεων που
νοµιµοποιούνται να παρέχουν ταχυδροµικές υπηρεσίες, είτε ατοµικά
είτε κατά κατηγορίες παρεχόµενων υπηρεσιών.
- Οι διαδικασίες ελέγχου της συµµόρφωσης των ταχυδροµικών
επιχειρήσεων και οργανισµών προς τους όρους άδειας ή εγγραφής
σε µητρώο.
- Οι διαδικασίες συµβιβασµού µεταξύ χρηστών και ταχυδροµικών
επιχειρήσεων.
ζ. Εγγράφει τις επιχειρήσεις που πληρούν τις προϋποθέσεις του
άρθρου 12 του παρόντος στα τηρούµενα από αυτή µητρώα.
η. Αποδέχεται τις γενικές άδειες και γνωµοδοτεί στον Υπουργό
Μεταφορών και Επικοινωνιών για τη χορήγηση, ανανέωση,
τροποποίηση, αναστολή, παράταση και ανάκληση των αδειών
σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 14 και επόµενα του νόµου
αυτού.
θ. Παρακολουθεί την τήρηση χωριστών λογαριασµών για κάθε
υπηρεσία του αποκλειστικού τοµέα και εγκρίνει το προς εφαρµογή
κοστολογικό σύστηµα για τον καταλογισµό του κόστους σε καθεµιά
υπηρεσία του καθολικού τοµέα. Τηρεί τις πληροφορίες για το
σύστηµα αυτό και τις αποστέλλει µετά από αίτηση στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή.
ι. Ανακοινώνει τις προδιαγραφές ποιότητας της Καθολικής
Υπηρεσίας και τις κοινοποιεί στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
ια. ∆ιασφαλίζει τη διενέργεια αντικειµενικού ελέγχου της ποιότητας
της Καθολικής Υπηρεσίας και φροντίζει για τη δηµοσίευση των
αποτελεσµάτων του.
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ιβ. Μεριµνά ώστε οι διαδικασίες διερεύνησης των παραπόνων των
χρηστών να είναι διαφανείς, απλές και ανέξοδες ιδιαίτερα στις
περιπτώσεις απώλειας, κλοπής, φθοράς ή µη τήρησης των
ποιοτικών προδιαγραφών της ταχυδροµικής υπηρεσίας,
εξασφαλίζει τη δίκαιη και ταχεία επίλυση των διαφορών και
προβλέπει, σε δικαιολογηµένες περιπτώσεις, την καθιέρωση
συστήµατος επιστροφής χρηµάτων ή και αποζηµίωσης.
Σε περίπτωση µη ικανοποίησης του χρήστη, αυτός µπορεί να
απευθύνεται στην Ε.Ε.Τ.Τ., η οποία καλεί τα µέρη σε υποχρεωτική
ακρόαση για την εξεύρεση λύσης. Μετά την πάροδο τριµήνου από
την υποβολή της αίτησης ή αν η διαδικασία ακρόασης αποβεί εν τω
µε- ταξύ άγονη, καθένα από τα ενδιαφερόµενα µέρη δικαιούται να
προσφύγει για την επίλυση της διαφοράς στα αρµόδια δικαστήρια.
Η διαδικασία ακρόασης δεν εµποδίζει τη λήψη ασφαλιστικών
µέτρων από τα αρµόδια δικαστήρια.
ιγ. Προσφέρει τις υπηρεσίες της προς επίλυση διαφορών που
ανακύπτουν µεταξύ των ταχυδροµικών επιχειρήσεων αφ' ενός και
µεταξύ αυτών και του ∆ηµοσίου ή και των χρηστών αφ' ετέρου και
αφορούν την εθνική και κοινοτική νοµοθεσία κατά την άσκηση των
ταχυδροµικών δραστηριοτήτων που διέπονται από τις διατάξεις του
νόµου αυτού.
ιδ. Ασκεί διαιτητικές αρµοδιότητες προς επίλυση διαφορών µεταξύ
ταχυδροµικών επιχειρήσεων, βάσει συνυποσχετικού διαιτησίας επί
θεµάτων που ανάγονται στην εφαρµογή του νόµου αυτού.
ιε. Ασκεί τις ακόλουθες ελεγκτικές αρµοδιότητες:
- Παρακολουθεί και επιβλέπει την εφαρµογή της πολιτικής για τις
ταχυδροµικές υπηρεσίες.
- Ελέγχει την τήρηση των κανόνων του ανταγωνισµού στον τοµέα
παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών και την καταστρατήγηση των
αποκλειστικών δικαιωµάτων.
- Ελέγχει, µε την επιφύλαξη όσων ορίζονται στο Κεφάλαιο Γ' του
παρόντος, την τήρηση των διατάξεων που θέτουν τους κανόνες
τιµολόγησης των παρεχόµενων υπηρεσιών και της προστασίας των
δικαιωµάτων των χρηστών.
- Ελέγχει εάν οι ταχυδροµικές επιχειρήσεις συµµορφώνονται στους
όρους της άδειας που τους χορηγήθηκε ή εξακολουθούν να
πληρούν τις προϋποθέσεις εγγραφής τους στο µητρώο.
Εάν η Ε.Ε.Τ.Τ., κατά την άσκηση των ελεγκτικών της αρµοδιοτήτων,
διαπιστώνει την τέλεση πράξεων ή παραλείψεων, ο έλεγχος των
οποίων ανήκει στην αρµοδιότητα άλλων διοικητικών αρχών ή στη
δικαιοδοσία δικαστικής αρχής, παραπέµπει τις υποθέσεις αυτές στις
αρµόδιες αρχές.
ιστ. Μετά από καταγγελία της αρµόδιας αρχής ή τρίτων ή και
αυτεπαγγέλτως, καλεί όσους παραβαίνουν τους κανόνες άσκησης
ταχυδροµικών δραστηριοτήτων να συµµορφωθούν προς τους
κανόνες αυτούς και επιβάλλει τα διοικητικά πρόστιµα που
προβλέπονται στην παράγραφο 1 περιπτώσεις α' και β' του άρθρου
25 του παρόντος νόµου.
5. Προκειµένου να ασκηθούν οι ανωτέρω αρµοδιότητες της Ε.Ε.Τ.Τ.
προς επιβολή κυρώσεων, το προσωπικό της ενεργεί, κατ' εντολή
του Προέδρου της και διαθέτει, για τη συλλογή στοιχείων και τη
διεξαγωγή ερευνών, τα δικαιώµατα που προβλέπονται στο ν.
703/1977, όπως εκάστοτε ισχύει. Τα πρόσωπα αυτά έχουν το
δικαίωµα, προς διαπίστωση των παραβάσεων του παρόντος
νόµου, να ελέγχουν τα προβλεπόµενα από το π.δ. 186/1992
(Κ.Β.Σ.) βιβλία και στοιχεία των επιχειρήσεων και οργανισµών,
αποκλειόµενης της κατάσχεσης ή παραλαβής τους, καθώς και
πάσης φύσεως λοιπά βιβλία, στοιχεία και έγγραφα αυτών, να
ενεργούν έρευνες στο γραφείο και τις λοιπές εγκαταστάσεις τους, να
λαµβάνουν ένορκες ή ανωµοτί, κατά την κρίση τους, καταθέσεις, µε
την επιφύλαξη όσων ορίζονται στο άρθρο 212 του Κώδικα Ποινικής
∆ικονοµίας. Οι διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 47 του ν.
2065/1992 και των παραγράφων 6, 7 και 8 του άρθρου 85 του ν.
2238/1994 ισχύουν ανάλογα και για το προσωπικό της Ε.Ε.Τ.Τ.. Οι
σχετικές διατάξεις, απαγορεύσεις, ποινές και κυρώσεις του ν.
703/1977, όπως ισχύει, εφαρµόζονται και σε περίπτωση άρνησης

παροχής στοιχείων, παρεµπόδισης ή δυσχέρανσης του έργου της
Ε.Ε.Τ.Τ., µε την επιφύλαξη της εφαρµογής των κυρώσεων που
προβλέπονται από τον παρόντα νόµο.
6. Με απόφαση του Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών, που
εκδίδεται µετά από γνώµη της Ε.Ε.Τ.Τ., καθορίζονται το είδος και η
διαδικασία διενέργειας ερευνών ή άλλων ελεγκτικών πράξεων, στις
οποίες µπορεί να προσφεύγει για τη διαπίστωση παραβάσεων του
παρόντος νόµου, η διαδικασία ακροάσεων ενώπιον των οργάνων
της προς τον ίδιο σκοπό, τα άµεσα ή επείγοντα µέτρα, τα οποία
µπορεί να λαµβάνει στις περιπτώσεις αυτές για τη διαφύλαξη της
οµαλής λειτουργίας της ταχυδροµικής αγοράς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την άσκηση των ελεγκτικών
αρµοδιοτήτων της.

'Αρθρο 8
Συγκρότηση Ε.Ε.Τ.Τ.

1. Το στοιχείο Α' της παραγράφου 5 του άρθρου δεύτερου του ν.
2246/1994 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"Α. Η Ε.Ε.Τ.Τ. συγκροτείται από εννέα (9) µέλη, τα οποία
διορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Μεταφορών και
Επικοινωνιών και διακρίνονται για το ήθος, την επιστηµονική τους
κατάρτιση και την επαγγελµατική τους ικανότητα.
Με την ίδια απόφαση ορίζεται µεταξύ των µελών της Ε.Ε.Τ.Τ. ο
Πρόεδρος και δύο Αντιπρόεδροι, ο ένας εκ των οποίων είναι
αρµόδιος για τον τοµέα των τηλεπικοινωνιών και ο άλλος για τον
τοµέα παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών. Η θέση Αναπληρωτή
Προέδρου της Ε.Ε.Τ.Τ. καταργείται."
2. Το στοιχείο Β' της παραγράφου 6 του άρθρου δεύτερου του ν.
2246/1994 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"Β. Ο Πρόεδρος και οι Αντιπρόεδροι της Ε.Ε.Τ.Τ. είναι κρατικοί
λειτουργοί πλήρους απασχόλησης, η δε ιδιότητά τους αυτή είναι
ασυµβίβαστη µε την ταυτόχρονη άσκηση οποιουδήποτε άλλου
έµµισθου δηµόσιου ή ιδιωτικού λειτουργήµατος στους τοµείς των
τηλεπικοινωνιών και παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών."
3. Για τη συµπλήρωση της εννεαµελούς σύνθεσής της διορίζονται
στην Ε.Ε.Τ.Τ., κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος νόµου, δύο
(2) νέα µέλη. Η θητεία των µελών αυτών λήγει ταυτόχρονα µε τη
λήξη της θητείας των επτά (7) υπολοίπων. Με την ίδια απόφαση
ορίζονται και οι εκ των µελών της δύο Αντιπρόεδροι της Ε.Ε.Τ.Τ..
4. Το στοιχείο Γ' της παραγράφου 6 του άρθρου δεύτερου του ν.
2246/1994 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"Γ. Στον Πρόεδρο, τους Αντιπροέδρους και στα µέλη της Ε.Ε.Τ.Τ.,
στο προσωπικό της, καθώς και στο προσωπικό της Γενικής
Γραµµατείας Επικοινωνιών του Υπουργείου Μεταφορών και
Επικοινωνιών απαγορεύεται ο άµεσος ή έµµεσος προσπορισµός
οποιουδήποτε οφέλους από τηλεπικοινωνιακές, ταχυδροµικές
επιχειρήσεις ή από τρίτους που επηρεάζονται από τη
δραστηριότητά τους. Ειδικότερα, κατά τη διάρκεια της θητείας τους,
ο Πρόεδρος, οι Αντιπρόεδροι και τα υπόλοιπα µέλη απαγορεύεται
να καταστούν εταίροι, µέτοχοι, να είναι µέλη διοικητικού
συµβουλίου, διαχειριστές, υπάλληλοι, τεχνικοί σύµβουλοι ή
µελετητές ατοµικής ή άλλης επιχείρησης, η οποία αναπτύσσει
δραστηριότητα στους τοµείς των τηλεπικοινωνιών και παροχής
ταχυδροµικών υπηρεσιών."
5. Το στοιχείο Ε' της παραγράφου 6 του άρθρου δεύτερου του ν.
2246/1994 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"Ε. Η αποζηµίωση του Προέδρου, των Αντιπροέδρων και των
υπόλοιπων µελών της Ε.Ε.Τ.Τ. καθορίζεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Μεταφορών και Επικοινωνιών."
6. Το στοιχείο Γ' της παραγράφου 7 του άρθρου δεύτερου του ν.
2246/1994 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"Γ. Η Ε.Ε.Τ.Τ. συνεδριάζει νοµίµως, εφόσον µετέχουν στη
συνεδρίαση ο Πρόεδρος ή ο αρµόδιος για τα θέµατα της ηµερήσιας
διάταξης (τηλεπικοινωνιών ή τοµέα παροχής ταχυδροµικών
υπηρεσιών) Αντιπρόεδρος, που ορίζεται και ως εισηγητής και
τέσσερα (4) τουλάχιστον µέλη, αποφασίζει δε κατά πλειοψηφία."
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7. Εντός µηνός από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου η Ε.Ε.Τ.Τ.
υποβάλλει για έγκριση στον Υπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών το νέο κανονισµό λειτουργίας της.

'Αρθρο 9
∆ιάρθρωση Ε.Ε.Τ.Τ.

1. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται εντός τριµήνου από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου µε πρόταση των Υπουργών
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικονοµικών
και Μεταφορών και Επικοινωνιών τροποποιείται και συµπληρώνεται
το π.δ. 269/1997 (ΦΕΚ 194 Α'), για να καλύψει και τον τοµέα
παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών.
2. Μέχρι την έκδοση του προεδρικού αυτού διατάγµατος οι
οργανικές µονάδες που συστήθηκαν µε το π.δ. 269/1997
καλύπτουν και τον τοµέα παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών.

'Αρθρο 10
'Εσοδα - Οικονοµική ∆ιαχείριση της Ε.Ε.Τ.Τ.

1. Το στοιχείο Η' της παραγράφου 8 του άρθρου δεύτερου του ν.
2246/1994 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
"Η διαχείριση των εσόδων της προηγούµενης παραγράφου της
Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνιών διέπεται από τις διατάξεις "Περί
∆ηµόσιου Λογιστικού" και πραγµατοποιείται από τον Υπουργό
Μεταφορών και Επικοινωνιών, ο οποίος µε αποφάσεις του τα
διαθέτει για:
α. την απαιτούµενη τηλεπικοινωνιακή και ταχυδροµική υποδοµή της
χώρας, ιδιαίτερα στις περιοχές που δεν υπάρχει επιχειρηµατικό
ενδιαφέρον,
β. την ανάθεση εκπόνησης µελετών για την ανάπτυξη των
τηλεπικοινωνιών και του τοµέα παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών,
γ. την ανάπτυξη, λειτουργία και συντήρηση της εξειδικευµένης
υποδοµής για τη λειτουργία της Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνιών,
δ. την έρευνα στον τοµέα των τηλεπικοινωνιών και της παροχής
ταχυδροµικών υπηρεσιών,
ε. τη συµµετοχή σε συνόδους διεθνών επιτροπών και συνέδρια
σχετικά µε τις τηλεπικοινωνίες και τον τοµέα παροχής
ταχυδροµικών υπηρεσιών και την οργάνωση τέτοιων συνόδων ή
συνεδρίων στην Ελλάδα.
2. Στο τέλος της παραγράφου 8 του άρθρου δεύτερου του ν.
2246/1994 προστίθενται τα ακόλουθα στοιχεία:
"Ι. Σε όλες τις ταχυδροµικές επιχειρήσεις επιβάλλονται εφάπαξ
τέλος και ετήσια τέλη. Η επιβολή αυτών δεν επιτρέπεται να οδηγεί
στη δηµιουργία ανισοτήτων και/ή να υπονοµεύει τον ανταγωνισµό.
ΙΑ. Τα τέλη αυτά κατατίθενται σε ειδικό λογαριασµό της Ε.Ε.Τ.Τ. για
τον τοµέα παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών σε τραπεζικό ίδρυµα
που λειτουργεί στην έδρα της Ε.Ε.Τ.Τ..
ΙΒ. Στην Ε.Ε.Τ.Τ. περιέρχονται και αποδίδονται απευθείας ως
έσοδα τέλη από τη χορήγηση αδειών, την εγγραφή στα µητρώα
επιχειρήσεων παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών και κάθε άλλο
ποσό, το οποίο εισπράττεται µε κάθε νόµιµη διαδικασία ως
χρηµατική ποινή, διοικητικό πρόστιµο ή προϊόν δήµευσης σε σχέση
µε την άσκηση των ταχυδροµικών δραστηριοτήτων που ρυθµίζονται
από τον παρόντα νόµο.

'Αρθρο 11
Επιτροπή Φορέων και Χρηστών

1. Συνιστάται Επιτροπή Φορέων και Χρηστών για την παροχή
γνωµοδοτήσεων προς τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών
σχετικών µε την ανάπτυξη των ταχυδροµικών υπηρεσιών.
2. Με απόφαση του Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών
ορίζονται οι εκπρόσωποι των φορέων και χρηστών που µετέχουν
στην Επιτροπή, οι κανόνες λειτουργίας της, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'

ΑΣΚΗΣΗ ΤΑΧΥ∆ΡΟΜΙΚΩΝ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ
'Αρθρο 12

Γενική άδεια παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών
1. Με την επιφύλαξη όσων ορίζονται στο άρθρο 13 του παρόντος,
επιτρέπεται σε ταχυδροµικές επιχειρήσεις να παρέχουν
ταχυδροµικές υπηρεσίες µετά την εγγραφή τους στο Μητρώο
Ταχυδροµικών Επιχειρήσεων που τηρείται στην Ε.Ε.Τ.Τ..
2. Η εγγραφή γίνεται µετά από δήλωση της ταχυδροµικής
επιχείρησης, στην οποία περιλαµβάνονται:
α. Στην περίπτωση φυσικού προσώπου τα πλήρη στοιχεία
ταυτότητας και, στην περίπτωση νοµικού προσώπου, η συστατική
πράξη, η άδεια ή η πράξη έγκρισης λειτουργίας, η έδρα, η
επωνυµία, ο διακριτικός τίτλος και τα ονόµατα αυτών που ασκούν
τη διοίκηση της επιχείρησης.
β. Το είδος της παρεχόµενης υπηρεσίας, η γεωγραφική περιοχή
παροχής της, τα χαρακτηριστικά και τα στοιχεία που αποδεικνύουν
την επάρκεια της ταχυδροµικής επιχείρησης.
γ. Η επωνυµία ή ο διακριτικός τίτλος της ταχυδροµικής επιχείρησης
που αποτυπώνονται ή προσαρτώνται στο ταχυδροµικό αντικείµενο.
δ. Η διασφάλιση των βασικών απαιτήσεων για την παροχή
ταχυδροµικών υπηρεσιών.
ε. Η διαδικασία επίλυσης των διαφορών σε υποθέσεις χρηστών.
στ. Ο χρόνος ισχύος της δήλωσης.
3. Η Ε.Ε.Τ.Τ. αποδέχεται την ως άνω δήλωση µε απόφασή της, η
οποία αποστέλλεται στο ενδιαφερόµενο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο,
εφόσον: α) πληρούνται οι τυπικές προϋποθέσεις του παρόντος
άρθρου, β) δεν προκύπτει παράβαση των διατάξεων του παρόντος
νόµου, γ) το ενδιαφερόµενο φυσικό πρόσωπο ή, κατά περίπτωση,
οι εταίροι, καθώς και τα µέλη του οργάνου διοίκησης του νοµικού
προσώπου δεν έχουν καταδικαστεί τελεσίδικα για οικονοµικές ή
φορολογικές παραβάσεις, καθώς και για αδίκηµα που συνιστά
κώλυµα διορισµού στο ∆ηµόσιο ή άσκησης επιχειρηµατικής
δραστηριότητας, είναι φορολογικά ενήµεροι και δεν έχουν κηρυχθεί
σε πτώχευση ούτε να τελούν σε κατάσταση εκκαθάρισης, δ) από
όσα στοιχεία περιλαµβάνονται στη δήλωση ή περιέρχονται, µε
οποιονδήποτε νόµιµο τρόπο σε γνώση της Ε.Ε.Τ.Τ., δεν προκύπτει
βεβαιότητα για τη µη φερεγγυότητα και την αξιοπιστία του
ενδιαφερόµενου, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 15 και
επόµενα του παρόντος και ε) δεν διακυβεύεται η Εθνική Ασφάλεια.
4. Η Ε.Ε.Τ.Τ. οφείλει εντός τριών (3) µηνών από την κατάθεση της
δήλωσης να προβεί σε αποδοχή ή αιτιολογηµένη απόρριψή της.
Εάν η δήλωση γίνει αποδεκτή, καταχωρείται στο Μητρώο
Ταχυδροµικών Επιχειρήσεων.
Σε περίπτωση που η ως άνω προθεσµία παρέλθει άπρακτη, η
δήλωση θεωρείται ότι έγινε αποδεκτή και οι ενδιαφερόµενοι
µπορούν να παρέχουν νοµίµως ταχυδροµικές υπηρεσίες. Η ως άνω
προθεσµία µπορεί να παραταθεί µία φορά και για ένα µόνο µήνα µε
αιτιολογηµένη απόφαση της Ε.Ε.Τ.Τ..
Η αποδοχή, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρούσα παράγραφο,
της δήλωσης συνιστά τη γενική άδεια.
5. Το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που παρέχει ταχυδροµικές
υπηρεσίες οφείλει να ενηµερώνει αµέσως την Ε.Ε.Τ.Τ. για κάθε
µεταβολή των στοιχείων που περιέχονται στη δήλωσή του. Οι
δηλωθείσες µεταβολές καταχωρούνται στο τηρούµενο από την
Ε.Ε.Τ.Τ. Μητρώο Ταχυδροµικών Επιχειρήσεων.
6. Με απόφαση του Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών
καθορίζονται και άλλα απαραίτητα δικαιολογητικά για την υποβολή,
την αποδοχή, την τροποποίηση, την ανανέωση και την ανάκληση
της δήλωσης, τα πάσης φύσεως τέλη, καθώς και η συνεισφορά του
άρθρου 20 του παρόντος, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.
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'Αρθρο 13
Παροχή ταχυδροµικών υπηρεσιών

µετά από ειδική άδεια
1. Απαιτείται ειδική άδεια για την παροχή ταχυδροµικών υπηρεσιών
που αφορούν ταχυδροµικά αντικείµενα βάρους µέχρι 2
χιλιογράµµων και τα δέµατα µέχρι 20 χιλιογράµµων και που
εµπίπτουν στις καθολικές ταχυδροµικές υπηρεσίες.
2. Η άδεια αφορά συγκεκριµένη επιχείρηση, είναι αµεταβίβαστη και
ανακαλείται σύµφωνα µε τους όρους του επόµενου άρθρου.

'Αρθρο 14
'Οργανα, όροι και προϋποθέσεις

έκδοσης ειδικών αδειών
1. Οι ειδικές άδειες χορηγούνται µε απόφαση του Υπουργού
Μεταφορών και Επικοινωνιών ύστερα από γνώµη της Ε.Ε.Τ.Τ..
2. Οι ειδικές άδειες χορηγούνται µέσα σε έξι (6) µήνες από την
υποβολή αίτησης εκ µέρους της ταχυδροµικής επιχείρησης στην
Ε.Ε.Τ.Τ.. Η αίτηση συνοδεύεται από τα στοιχεία που προβλέπονται
στην επόµενη παράγραφο και στα άρθρα 15 και 16 του παρόντος.
3. Στις ειδικές άδειες, εκτός όσων αναφέρονται στην παράγραφο 2
του άρθρου 12 του παρόντος, περιλαµβάνονται και τα ακόλουθα:
α. Τα χαρακτηριστικά της παρεχόµενης υπηρεσίας και του
ταχυδροµικού δικτύου.
β. Οι όροι διασφάλισης του απορρήτου εκ µέρους του φορέα
παροχής καθολικής υπηρεσίας, των φορέων παροχής
ταχυδροµικών υπηρεσιών και των φορέων εγκατάστασης,
συντήρησης του ταχυδροµικού δικτύου.
γ. Οι όροι που επιβάλλονται από την εθνική άµυνα και ασφάλεια.
δ. Οι όροι πρόσβασης, τιµολόγησης και ποιότητας των
παρεχόµενων υπηρεσιών.
ε. Οι όροι διασφάλισης της ισότιµης µεταχείρισης των χρηστών.
στ. Οι όροι και προϋποθέσεις ανανέωσης, τροποποίησης,
αναστολής, ανάκλησης και λήξης της ισχύος της άδειας.
ζ. Η αποδοχή της υποχρέωσης του κατόχου της άδειας να παρέχει
προς το Κράτος τη συνεισφορά του, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 20 του παρόντος νόµου.
η. Ο τρόπος δηµοσιότητας των τελών παροχής των ταχυδροµικών
υπηρεσιών.
4. Απαγορεύεται µε οποιονδήποτε τρόπο η εκµίσθωση, µεταβίβαση
ή συνεκµετάλλευση της χορηγούµενης άδειας µε τρίτους ή
οποιαδήποτε ουσιώδης µεταβολή της συνθέσεως του εταιρικού
κεφαλαίου της ταχυδροµικής επιχείρησης, η οποία οδηγεί σε
αλλαγή ελέγχου της διοικήσεώς της, καθώς και η συµµετοχή της
ταχυδροµικής επιχείρησης σε κοινοπραξίες, χωρίς προηγούµενη
έγκριση του Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών, κατόπιν
γνωµοδοτήσεως της Ε.Ε.Τ.Τ..
5. Κάθε µεταβίβαση µετοχών µε µία ή περισσότερες πράξεις, ίση ή
µεγαλύτερη από το πέντε τοις εκατό (5%) του εταιρικού κεφαλαίου
ταχυδροµικής επιχείρησης, που είναι κάτοχος ειδικής άδειας,
ανακοινώνεται στην Ε.Ε.Τ.Τ., µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από την
πραγµατοποίησή της.
6. Για τη χορήγηση ή ανανέωση οποιασδήποτε ειδικής άδειας
λαµβάνονται υπόψη, εκτός των αρχών που καθορίζονται στο άρθρο
3 του παρόντος, το ύψος και ο τρόπος κάλυψης της επένδυσης για
την ίδρυση και λειτουργία της ταχυδροµικής επιχείρησης.
7. 'Αδειες παρέχονται σε ταχυδροµικές επιχειρήσεις, εφόσον
πληρούνται οι ακόλουθες προϋποθέσεις:
α. Οι επιχειρήσεις παρέχουν εχέγγυα αξιοπιστίας και διαθέτουν
επαγγελµατική ικανότητα σύµφωνα µε το άρθρα 15 και 16 του
παρόντος νόµου.
β. ∆εν διακυβεύονται θέµατα εθνικής ασφάλειας.
8. Αν η επιχείρηση είναι νοµικό πρόσωπο, πρέπει να πληρούνται οι
προϋποθέσεις της παραγράφου 7 του παρόντος άρθρου από το
πρόσωπο ή τα πρόσωπα που διευθύνουν την επιχείρηση. Τις

προϋποθέσεις πρέπει να πληρούν και τα πρόσωπα που είναι
εξουσιοδοτηµένα να εκπροσωπούν την επιχείρηση.
9. Επί εταιριών, την προϋπόθεση της αξιοπιστίας πρέπει να
πληρούν και όλοι οι εταίροι. Ειδικά επί ανώ- νυµης εταιρίας όλα τα
µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της και µέτοχοι µε ποσοστό ίσο ή
µεγαλύτερο του 10% του µετοχικού της κεφαλαίου.
10. Οι ταχυδροµικές επιχειρήσεις υποχρεούνται να ορί- ζουν
αντίκλητο στην Αθήνα.
11. Με απόφαση του Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών,
µετά από γνώµη της Ε.Ε.Τ.Τ., καθορίζονται τα κριτήρια και η
διαδικασία χορήγησης, ανανέωσης, τροποποίησης, αναστολής και
ανάκλησης αδειών, τα πάσης φύσεως τέλη, η συνεισφορά του
άρθρου 20 του παρόντος, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του άρθρου αυτού.

'Αρθρο 15
Αξιοπιστία

1. ∆εν χορηγείται ειδική άδεια:
α. Σε όσους έχουν καταδικαστεί σε φυλάκιση άνω των τριών (3)
µηνών κατά την τελευταία δεκαετία για λαθρεµπορία, εµπορία ή
χρήση ναρκωτικών ουσιών, σω- µατεµπορία, ανθρωποκτονία µε
πρόθεση, απάτη, εκβίαση, απιστία, πλαστογραφία, κλοπή και
ληστεία.
β. Σε όσους έχουν καταδικαστεί καθ' υποτροπή, µε πρόταση του
αρµόδιου κρατικού φορέα, για παραβάσεις διατάξεων σχετικών µε
την παροχή τηλεπικοινωνιακών και ταχυδροµικών υπηρεσιών, των
διατάξεων της φορολογικής νοµοθεσίας, του τελωνειακού κώδικα,
της εργατικής νοµοθεσίας και της νοµοθεσίας για τις κοινωνικές
ασφαλίσεις.
2. Η έλλειψη καταδίκης για τα εγκλήµατα του στοιχείου α' της
παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου αποδεικνύεται µε την
υποβολή αντιγράφου ποινικού µητρώου και η µη παραποµπή για
πράξεις του στοιχείου β' µε την υποβολή πιστοποιητικού της
εισαγγελίας της έδρας που πρόκειται να εγκατασταθεί η επιχείρηση.
3. Προκειµένου να αποδειχθεί ότι φυσικό πρόσωπο που είναι
υπήκοος άλλου Κράτους - Μέλους της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
πληροί την προϋπόθεση της αξιοπιστίας, όπως αυτή ορίζεται στο
παρόν άρθρο, απαιτείται βεβαίωση που χορηγείται από αρµόδια
δικαστική ή διοικητική αρχή της χώρας καταγωγής ή προέλευσής
του. Αν η χώρα καταγωγής ή προέλευσης δεν χορηγεί έγγραφα µε
το περιεχόµενο που αναφέρεται στην προηγούµενη παράγραφο,
αυτή µπορεί να αντικατασταθεί από ένορκη δήλωση του
ενδιαφεροµένου ή υπεύθυνη δήλωσή του ενώπιον αρµόδιας
δικαστικής αρχής ή συµβολαιογράφου της χώρας καταγωγής ή
προέλευσης που χορηγείται σύµφωνα µε τη νοµοθεσία της οικείας
χώρας.
4. Τα έγγραφα και στοιχεία που αναφέρονται στο άρθρο αυτό δεν
γίνονται δεκτά αν υποβληθούν µετά την πάροδο τριών (3) µηνών
από την ηµεροµηνία έκδοσής τους.
5. Η άδεια ανακαλείται σε επιχειρήσεις που χρησιµοποιούν
προσωπικό που δεν είναι ασφαλισµένο σε φορέα κύριας
ασφάλισης.

'Αρθρο 16
Επαγγελµατική ικανότητα

Η επαγγελµατική ικανότητα συνίσταται στην κατοχή γνώσεων που
είναι αναγκαίες για την εξασφάλιση επαρκούς ποιοτικού επιπέδου
στις παρεχόµενες ταχυδροµικές υπηρεσίες. Η προϋπόθεση αυτή
θεωρείται ότι πληρούται, εφόσον το φυσικό πρόσωπο επί ατοµικής
επιχείρησης ή τα φυσικά πρόσωπα που διευθύνουν την επιχείρηση
είναι τουλάχιστον απόφοιτοι λυκείου ή εξατάξιου γυµνασίου της
ηµεδαπής ή ισότιµου σχολείου της αλλοδαπής.

'Αρθρο 17
Τιµολόγια

1. Τα τιµολόγια του τοµέα των καθολικών υπηρεσιών πρέπει:
α. Να είναι εναρµονισµένα στο κόστος και να πληρούν τους
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κανόνες του υγιούς ανταγωνισµού.
β. Να µη δηµιουργούν διακρίσεις και να εξασφαλίζουν ίση
µεταχείριση επιτρέποντας την πρόσβαση του συνόλου των
χρηστών στις προσφερόµενες καθολικές υπηρεσίες σε προσιτές
τιµές.
γ. Να πληρούν τους κανόνες διαφάνειας και να δηµοσιεύονται.
2. Τα τιµολόγια του φορέα παροχής καθολικών υπηρεσιών πρέπει
να είναι ενιαία σε όλη τη χώρα, αποκλείοντας τις σταυροειδείς
επιδοτήσεις µεταξύ υπηρεσιών, εκτός από τις αποκλειστικές προς
τις καθολικές υπηρεσίες. Η εφαρµογή ενιαίου τιµολογίου δεν
εµποδίζει το φορέα καθολικής υπηρεσίας να συνάπτει µε πελάτες
ειδικές συµφωνίες.
3. Η Ε.Ε.Τ.Τ. έχει, µέσα στο χρονικό διάστηµα που µεσολαβεί
µεταξύ της εξαγγελίας και της εφαρµογής των νέων τιµολογίων, τη
δυνατότητα παρεµβάσεως για την προστασία του ανταγωνισµού,
σύµφωνα µε τις διατάξεις των νόµων 1934/1991, 2000/1991 και
703/ 1977, όπως ισχύει κάθε φορά.
4. Ο φορέας παροχής καθολικής υπηρεσίας τηρεί χωριστούς
λογαριασµούς για κάθε υπηρεσία που του ανατίθεται κατ'
αποκλειστικότητα, καθώς και για τις µη αποκλειστικές υπηρεσίες.
Στους λογαριασµούς για τις µη αποκλειστικές υπηρεσίες πρέπει να
γίνεται σαφής διάκριση µεταξύ υπηρεσιών που είναι µέρος της
καθολικής υπηρεσίας και υπηρεσιών που δεν είναι. Το εσωτερικό
λογιστικό σύστηµα εγκρίνεται από την Ε.Ε.Τ.Τ. και ισχύει από την
αµέσως επόµενη οικονοµική χρήση.

'Αρθρο 18
Χάρτης υποχρεώσεων προς τους χρήστες (καταναλωτές)

1. Ο φορέας παροχής καθολικών υπηρεσιών, αφού ζητήσει τις
απόψεις της Επιτροπής Προστασίας των Καταναλωτών, καταρτίζει
και υποβάλλει προς έγκριση στο Υπουργείο Μεταφορών και
Επικοινωνιών µέσα στις νόµιµες προθεσµίες Χάρτη υποχρεώσεων
προς τους χρήστες (καταναλωτές), ο οποίος περιλαµβάνει τα
ακόλουθα:
α. Περιγραφή των χαρακτηριστικών της παρεχόµενης υπηρεσίας
και των χρονικών ορίων εντός της οποίας παρέχεται.
β. Ενηµέρωση των χρηστών για τις τιµές, µε βάση τα στοιχεία που
τις διαµορφώνουν, στα οποία περιλαµβάνεται η προσδοκώµενη
βελτίωση της ποιότητας των υπηρεσιών.
γ. Περιγραφή των διαδικασιών πρόσβασης στις πληροφορίες που
ενδιαφέρουν το χρήστη και αφορούν τις παρεχόµενες υπηρεσίες.
Για το σκοπό αυτόν ο φορέας παροχής καθολικών υπηρεσιών
υποχρεούται να συστήσει Γραφείο Πληροφόρησης των
Καταναλωτών.
δ. Επιτροπή επίλυσης διαφορών µε τη συµµετοχή εκπροσώπου
των χρηστών και µε δικαίωµα παράστασης του ενδιαφερόµενου
χρήστη.
ε. Τυχόν υποχρεώσεις του φορέα παροχής καθολικής υπηρεσίας
από άλλες διατάξεις που έχουν τεθεί υπέρ των καταναλωτών.
2. Οι λοιπές επιχειρήσεις που προσφέρουν καθολικές ταχυδροµικές
υπηρεσίες υπό καθεστώς ειδικής άδειας, καθώς και οι επιχειρήσεις
που διαθέτουν γενική άδεια υποχρεούνται να καταρτίσουν χάρτη
υποχρεώσεων προς τους χρήστες (καταναλωτές), ο οποίος θα
περιλαµβάνει τα αναφερόµενα στα στοιχεία α', β' και δ' του
παρόντος άρθρου.
3. Οι ταχυδροµικές επιχειρήσεις υποβάλλουν µαζί µε την αίτηση ή
τη δήλωση για χορήγηση άδειας το Χάρτη υποχρεώσεων προς τους
χρήστες. Ο Χάρτης θεωρείται ότι έχει εγκριθεί µε τη χορήγηση της
άδειας.
4. Οι ταχυδροµικές επιχειρήσεις υποχρεούνται να ενηµερώνουν σε
ετήσια βάση ή όταν τους ζητηθεί, την Επιτροπή Προστασίας των
Καταναλωτών των ∆.Ε.Κ.Ο., αναφορικά µε την εφαρµογή του
Χάρτη και την ανταπόκρισή τους στις συστάσεις της Επιτροπής.

'Αρθρο 19
Φορέας παροχής καθολικής υπηρεσίας

1. Φορέας παροχής καθολικής υπηρεσίας είναι τα Ελληνικά
Ταχυδροµεία (ΕΛΤΑ). Για την παροχή της καθολικής υπηρεσίας ο
ΕΛΤΑ εγκαθιστά, λειτουργεί και εκµεταλλεύεται κατ'

αποκλειστικότητα δηµόσιο ταχυδροµικό δίκτυο.
2. Ο ΕΛΤΑ για την εκπλήρωση των σκοπών του και των
υποχρεώσεών του για την παροχή καθολικής υπηρεσίας µπορεί να
χρησιµοποιεί και υπηρεσίες τρίτων.
Η συµµετοχή του ΕΛΤΑ σε εταιρείες ή κοινοπραξίες, η
δραστηριότητα των οποίων απαιτεί ειδική άδεια, σύµφωνα µε το
άρθρο 13 του παρόντος, εγκρίνεται από τον Υπουργό Μεταφορών
και Επικοινωνιών.
3. Ο ΕΛΤΑ υποχρεούται να αναπτύσσει το δηµόσιο ταχυδροµικό
δίκτυο υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις της άδειάς του και
σύµφωνα µε τους όρους του Συµβολαίου ∆ιοίκησης, που συνάπτει
µε το ∆ηµόσιο κατά την παράγραφο 10 του παρόντος άρθρου, για
την κάλυψη:
α. Της παροχής της καθολικής υπηρεσίας σε ποιότητα που
προσδιορίζεται στο άρθρο 4 του παρόντος.
β. Των αναγκών της ταχυδροµικής αγοράς για την απρόσκοπτη
λειτουργία του ελεύθερου ανταγωνισµού.
Ο ΕΛΤΑ υποχρεούται να εξασφαλίζει στους χρήστες έναντι
οικονοµικού ανταλλάγµατος και µε προκαταβολή του τέλους την
πρόσβαση στο ταχυδροµικό του δίκτυο υπό συνθήκες διαφάνειας
και ισότητας.
4. Ο ΕΛΤΑ δικαιούται να αναπτύξει πέραν από τις βασικές
ταχυδροµικές υπηρεσίες, όπως επιστολικό ταχυδροµείο, οµαδικές
επιστολές, δέµατα, αποστολές ειδικής διαχείρισης και νέες
υπηρεσίες, όπως ταχυµεταφορές, ανταλλαγή εγγράφων, υπηρεσίες
που συνδυάζουν τις νέες τηλεπικοινωνιακές τεχνολογίες µε στοιχεία
των υπηρεσιών του ταχυδροµείου, ηλεκτρονικό ταχυδροµείο και
πάσης φύσεως ταχυδροµικές υπηρεσίες σε τοπικό, εθνικό και
διεθνές επίπεδο.
5. Στον ΕΛΤΑ χορηγούνται ως αποκλειστικά δικαιώµατα, επιπλέον
των αναφεροµένων στην παράγραφο 2 του άρθρου 5, και τα
ακόλουθα:
α. Η έκδοση γραµµατοσήµων και η συναφής µε αυτήν φιλοτελική
δραστηριότητα.
β. Η τοποθέτηση γραµµατοκιβωτίων περισυλλογής αλληλογραφίας
σε προκαθορισµένα σηµεία.
γ. Η υπηρεσία αποστολής συστηµένων στο πλαίσιο δικαστικών ή
διοικητικών διαδικασιών.
δ. Η χρήση της επωνυµίας "Ελληνικά Ταχυδροµεία" και του
διακριτικού τίτλου ΕΛΤΑ.
6. Oι όροι άσκησης της καθολικής υπηρεσίας και των λοιπών
δραστηριοτήτων του ΕΛΤΑ καθορίζονται σε ειδική άδεια που
χορηγείται µε προεδρικό διάταγµα µε πρόταση του Υπουργού
Μεταφορών και Επικοινωνιών. Ως την έκδοσή του ο ΕΛΤΑ ασκεί
όλες τις δραστηριότητες που προβλέπονται στο νόµο αυτόν.
7. Ο ΕΛΤΑ για τη διασφάλιση των αποκλειστικών του δικαιωµάτων
µπορεί να ζητά από τους χρήστες του δηµόσιου ταχυδροµικού
δικτύου να δηλώνουν τον αριθµό και το είδος των αποστελλόµενων
αντικειµένων.
8. Οι δραστηριότητες του ΕΛΤΑ στους τοµείς των ταχυδροµικών
υπηρεσιών που παρέχονται υπό καθεστώς ελεύθερου
ανταγωνισµού διέπονται από τους ίδιους όρους και υποχρεώσεις
που ισχύουν για τις ιδιωτικές ταχυδροµικές επιχειρήσεις.
9. Ταχυδροµικά αντικείµενα, τα οποία έχουν προπληρωθεί σε άλλη,
εκτός από τον ΕΛΤΑ επιχείρηση, και περιέρχονται από λάθος και
χωρίς προπληρωµή του οικείου τέλους στις υπηρεσίες του ΕΛΤΑ,
µπορεί να επιδίδονται στον παραλήπτη ύστερα από την καταβολή
στον ΕΛΤΑ, από την εµπλεκόµενη επιχείρηση, του τέλους που
αντιστοιχεί.
Σε περίπτωση άρνησης καταβολής του τέλους από την επιχείρηση
ειδοποιείται η Ε.Ε.Τ.Τ..
Η τελευταία ορίζει αµέσως τον τρόπο διευθέτησης του θέµατος.
Ο ΕΛΤΑ υποχρεούται να αποθηκεύσει τα εν λόγω αντικείµενα για
ένα (1) µήνα, µετά την παρέλευση του οποίου τα αντικείµενα
περιέρχονται στην κατηγορία των αζήτητων.
10. Για την παροχή της καθολικής υπηρεσίας από τον ΕΛΤΑ,
µεταξύ αυτού και του Ελληνικού ∆ηµοσίου συνάπτεται Συµ-
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βόλαιο ∆ιοίκησης, που υπογράφεται από τον Υπουργό Μεταφορών
και Επικοινωνιών και τον ΕΛΤΑ. Σε αυτό περιέχονται ιδίως :
α. Τα πρότυπα ποιότητας και οι όροι παροχής των καθολικών
υπηρεσιών.
β. Οι όροι κατάρτισης των τιµολογίων των αποκλειστικών
υπηρεσιών.
γ. Οι βασικές υποχρεώσεις του ΕΛΤΑ ως φορέα παροχής
καθολικής υπηρεσίας, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την εκπλήρωση της
υποχρέωσής του να παρέχει υπηρεσίες συγκεκριµένης ποιότητας
σε όλη την επικράτεια σε τιµές προσιτές.
δ. Τα αποκλειστικά δικαιώµατα που χορηγεί το κράτος στον ΕΛΤΑ
για την απρόσκοπτη άσκηση της υποχρέωσης παροχής καθολικής
υπηρεσίας, πέραν των δικαιωµάτων που του εκχωρούνται µε βάση
τον παρόντα νόµο και οι ειδικότεροι τρόποι εκπλήρωσης των
συµβατικών του υποχρεώσεων στον τοµέα αυτόν.
ε. Οι υποχρεώσεις που αναλαµβάνει απέναντι στο κράτος για την
ικανοποίηση των αναγκών εθνικής άµυνας και ασφάλειας.
στ. Η υποχρέωση για τη διερεύνηση τυχόν παραπόνων των
χρηστών.

'Αρθρο 20
Ειδικός Λογαριασµός αποζηµίωσης

για την υποχρέωση καθολικής υπηρεσίας
1. Εάν το κόστος που αναλογεί στην υποχρέωση παροχής
καθολικών υπηρεσιών µετά την αφαίρεση των κερδών από την
παροχή των αποκλειστικών υπηρεσιών δεν καλύπτεται από τις
αντίστοιχες εισπράξεις, ο φορέας παροχής τους µπορεί να ζητήσει
αποζηµίωση για την κάλυψη της διαφοράς.
2. Το κόστος των καθολικών υπηρεσιών προκύπτει από το
εγκεκριµένο από την Ε.Ε.Τ.Τ. λογιστικό σύστηµα κοστολόγησης, µε
βάση ένα πλαίσιο χρηστής διαχείρισης και τις υποχρεώσεις που
προκύπτουν από το Συµβόλαιο ∆ιοίκησης.
3. Στην κάλυψη της διαφοράς της παραγράφου 1 συµµετέχουν όλες
οι ταχυδροµικές επιχειρήσεις. Προς το σκοπό αυτόν συνιστάται, µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Μεταφορών και
Επικοινωνιών, ειδικός λογαριασµός τον οποίο διαχειρίζεται η
Ε.Ε.Τ.Τ. και στον οποίον κατατίθενται οι συνεισφορές των
επιχειρήσεων. Στην κοινή απόφαση καθορίζεται κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια για τη λειτουργία του συνιστώµενου δια του παρόντος
άρθρου ειδικού λογαριασµού. Η σύσταση αυτού του ειδικού
λογαριασµού θα γίνει από το έτος 2000.
4. Στο µέτρο που η Ε.Ε.Τ.Τ. εγκρίνει την αιτούµενη, σύµφωνα µε
την παράγραφο 1 του άρθρου αυτού, αποζηµίωση, όλες οι
ταχυδροµικές επιχειρήσεις που προσφέρουν υπηρεσίες σύµφωνα
µε τα άρθρα 12 και 13 του παρόντος νόµου συνεισφέρουν για την
ανωτέρω διαφορά.
5. Το ποσό της συνεισφοράς κάθε επιχείρησης θα υπολογίζεται
σύµφωνα µε την αναλογία των πωλήσεων καθεµιάς προς το
σύνολο των πωλήσεων των επιχειρήσεων του τοµέα παροχής
ταχυδροµικών υπηρεσιών. Στον υπολογισµό αυτόν
περιλαµβάνονται και οι πωλήσεις του φορέα καθολικών υπηρεσιών.
6. Με απόφαση που εκδίδεται από τον Υπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών θα καθορισθεί ο τρόπος υπολογισµού και καταβολής,
κάθε χρόνο, του ύψους της αποζηµίωσης του παρόντος άρθρου.

'Αρθρο 21
∆ιεθνείς ταχυδροµικές υπηρεσίες - Καταληκτικά τέλη

1. Η παροχή διεθνών ταχυδροµικών υπηρεσιών διέπεται από τις
διατάξεις των Πράξεων της Παγκόσµιας Ταχυδροµικής 'Ενωσης ή
από άλλες συµβάσεις ή συµφωνίες που δεσµεύουν την Ελλάδα. Με
την επιφύλαξη των διατάξεων της παραγράφου 1γ του άρθρου 6, ο
φορέας παροχής καθολικής υπηρεσίας έχει το δικαίωµα να ενεργεί
ως η Ελληνική Ταχυδροµική Υπηρεσία για την εφαρµογή των
Πράξεων της Παγκόσµιας Ταχυδροµικής 'Ενωσης (Π.Τ.Ε.).

2. Τα καταληκτικά τέλη που εισπράττονται από το φορέα παροχής
καθολικής υπηρεσίας για τη διανοµή του διεθνούς εισερχόµενου
στην Ελλάδα ταχυδροµείου από τους φορείς παροχής καθολικών
υπηρεσιών άλλων Κρατών - Μελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
διέπονται από τις πράξεις της Π.Τ.Ε.. Στις σχέσεις ειδικότερα µε
τους φορείς αυτούς, τα καταληκτικά τέλη µπορεί να καθορίζονται
από πολυµερείς ή διµερείς συµφωνίες. Με τις ίδιες πράξεις ή
συµφωνίες καθορίζονται, αντίστοιχα, και τα καταληκτικά τέλη που
θα καταβάλει ο φορέας παροχής καθολικών υπηρεσιών για το
εξερχόµενο ταχυδροµείο.
3. Τα καταληκτικά τέλη που ο φορέας παροχής καθολικής
υπηρεσίας συνοµολογεί µε πολυµερείς ή διµερείς συµβάσεις,
πρέπει να καλύπτουν το κόστος διαχείρισης και διανοµής και να
είναι ανάλογα µε την ποιότητα της υπηρεσίας.
4. Εάν η σύναψη συµφωνίας µε ένα ή περισσότερους φορείς
παροχής καθολικών υπηρεσιών άλλων Κρατών - Μελών είναι
αδύνατη, ο φορέας παροχής καθολικών υπηρεσιών στην Ελλάδα,
µετά από αιτιολογηµένη απόφασή του που ανακοινώνει στον
Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών και την Ε.Ε.Τ.Τ. και ύστερα
από ρητή προειδοποίηση προς τους αντίστοιχους φορείς, µπορεί να
καθορίσει το ύψος των καταληκτικών τελών στο εισερχόµενο από
αυτούς τους φορείς ταχυδροµείο, σύµφωνα µε τις αρχές που
περιλαµβάνονται στην παράγραφο 3 αυτού του άρθρου.
5. Ο φορέας παροχής καθολικών υπηρεσιών µπορεί να απαιτεί την
πλήρη κάλυψη του κόστους των υπηρεσιών που προσφέρει για τη
διακίνηση στο εσωτερικό της χώρας, ταχυδροµικών αντικειµένων,
τα οποία προηγουµένως θα έχουν µεταφερθεί µε φυσικά µέσα σε
άλλη χώρα για επαναποστολή στην Ελλάδα.

'Αρθρο 22
Απόρρητο - Εχεµύθεια

1. Οι διατάξεις του Ποινικού Κώδικα που αφορούν την προστασία
του απορρήτου της ταχυδροµικής επικοινωνίας εφαρµόζονται σε
όλες τις ταχυδροµικές επιχειρήσεις και το προσωπικό τους.
2. Απαγορεύεται στις ταχυδροµικές επιχειρήσεις και στο προσωπικό
τους να παρέχουν οποιαδήποτε πληροφορία που περιέρχεται στην
αντίληψή τους από τη διαχείριση των ταχυδροµικών αντικειµένων
σε κάθε µη εξουσιοδοτηµένο πρόσωπο ή να παρέχει τη δυνατότητα
σε αυτό να έχει πρόσβαση στην πληροφορία αυτήν.
3. Το προσωπικό της επιχείρησης έχει υποχρέωση εχεµύθειας και
µετά τη λήξη της εργασίας του προσωπικού στην επιχείρηση.
4. Η υποχρέωση για εχεµύθεια ισχύει και για κάθε πρόσωπο που
έχει σύµβαση µε µία ταχυδροµική επιχείρηση για προσφορά
υπηρεσιών.

'Αρθρο 23
Αποσφράγιση αντικειµένων

1. Τα ταχυδροµικά αντικείµενα για τα οποία δεν κατέστη δυνατόν να
ανευρεθεί ούτε ο παραλήπτης ούτε ο αποστολέας περιέρχονται
στην κατηγορία των αζήτητων.
2. Ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών µε απόφασή του
καθορίζει τους κανόνες που διέπουν τη διαχείριση των αζήτητων
ταχυδροµικών αντικειµένων και την αποσφράγισή τους.

KEΦAΛAIO ∆'
ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΕΙΣ - ΚΥΡΩΣΕΙΣ

'Αρθρο 24
Αποζηµιώσεις

1. Η πληµµελής παροχή υπηρεσιών ή αδικαιολόγητη διακοπή
υπηρεσίας προς τους χρήστες γεννά δικαίωµα αποζηµίωσης,
σύµφωνα µε τους όρους και προϋποθέσεις της γενικής ή της ειδικής
άδειας.
2. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου δεν
ισχύουν για όσες περιπτώσεις µε απόφαση του Υπουργού
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Μεταφορών και Επικοινωνιών, που εκδίδεται µετά από γνώµη της
Ε.Ε.Τ.Τ., καθορίζεται κατ' αποκοπή αποζηµίωση.
3. Αστικές διαφορές που γεννώνται κατά την εφαρµογή του
παρόντος άρθρου και οι αξιώσεις αποζηµιώσεως εκδικάζονται
ανεξαρτήτως ποσού από το Μονοµελές Πρωτοδικείο, σύµφωνα µε
τη διαδικασία των άρθρων 648-661 του Κώδικα Πολιτικής
∆ικονοµίας.

'Αρθρο 25
Κυρώσεις

1. Η παραβίαση διατάξεων του παρόντος ή όρου γενικής ή ειδικής
άδειας συνεπάγεται την επιβολή, µετά από ακρόαση των
ενδιαφεροµένων, των ακόλουθων κυρώσεων:
α. Σύσταση ή προειδοποίηση.
β. Πρόστιµο από πέντε (5) έως εκατό (100) εκατοµµύρια δραχµών,
που εισπράττεται κατά τις διατάξεις του Κ.Ε.∆.Ε..
γ. Προσωρινή αναστολή της γενικής ή ειδικής άδειας.
δ. Οριστική ανάκληση της άδειας.
2. Τις κυρώσεις της προηγούµενης παραγράφου επιβάλλουν:
- Ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών, µετά από γνώµη της
Ε.Ε.Τ.Τ., τις κυρώσεις των περιπτώσεων γ' και δ'.
- Η Ε.Ε.Τ.Τ. των περιπτώσεων α' και β'.
Ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών µπορεί και επιβάλλει τις
κυρώσεις των περιπτώσεων γ' ή δ' αθροιστικά µε την κύρωση της
περίπτωσης β'.
3. Για την επιβολή των κυρώσεων της παραγράφου 1 λαµβάνεται
υπόψη η βαρύτητα της παράβασης, το είδος της άδειας που κατέχει
ο παραβάτης, η έκταση της δραστηριότητάς του και η τυχόν
υποτροπή του.
4. Οι κυρώσεις του παρόντος άρθρου επιβάλλονται ανεξάρτητα από
την πρόβλεψη ποινικών κυρώσεων ή την καταβολή αστικών
αποζηµιώσεων για την ίδια συµπεριφορά.
5. Το ύψος του κατά την παράγραφο 1 προστίµου µπορεί να
αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του Υπουργού Μεταφορών και
Επικοινωνιών, ύστερα από γνώµη της Ε.Ε.Τ.Τ..
6. Το προσωπικό των ταχυδροµικών επιχειρήσεων έχει, σε σχέση
µε τις υποχρεώσεις απορρήτου της ταχυδροµικής επικοινωνίας και
όρων λειτουργίας που θέτει η Εθνική Επιτροπή Προστασίας
Απορρήτου και Επικοινωνιών και η Ε.Ε.Τ.Τ, την ιδιότητα του
υπαλλήλου του άρθρου 13 του Ποινικού Κώδικα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε'
ΑΛΛΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο 26
∆ιατάξεις για θέµατα ΕΛΤΑ

1.α. Η Γενική Συνέλευση των Μετόχων του ΕΛΤΑ είναι το ανώτατο
όργανο του Οργανισµού και αποφασίζει για όσα θέµατα σύµφωνα
µε τον κ.ν. 2190/1920 υπάγονται στην αρµοδιότητα της Γενικής
Συνέλευσης των Μετόχων, συµπεριλαµβανοµένης και της
τροποποίησης του Καταστατικού, εκτός από τα άρθρα 1, 2 και 3 του
β.δ. 804/1970 και τα άρθρα 2, 3 και 8 παράγραφος 2 της Κ.Υ.Α.
83588/2531/1996 "Περί προσαρµογής των διατάξεων του
Καταστατικού του ΕΛΤΑ στις διατάξεις του ν. 2414/1996".
β. Οι τροποποιήσεις αυτές υπόκεινται µόνο στη δηµοσιότητα που
ορίζει ο κ.ν. 2190/1920. Κάθε αντίθετη διάταξη καταργείται.
2. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του ΕΛΤΑ, πέραν των αρµοδιοτήτων
που αναφέρονται στο άρθρο 6 του ν. 2414/1996 και στον κ.ν.
2190/1920, µπορεί να αποφασίζει:
α. Τα τιµολόγια των ταχυδροµικών τελών, µέσα στα πλαίσια που
ορίζει το εγκεκριµένο επιχειρησιακό σχέδιο.
β. Τις διεθνείς σχέσεις του Οργανισµού και τη συµµετοχή του σε
διεθνείς οργανισµούς και τις εργασίες αυτών.
γ. Τον υπηρεσιακό οργανισµό, την οργανωτική δοµή των
υπηρεσιών του και τη διάρθρωση του δικτύου του.
δ. Την επιλογή των µέσων µεταφοράς των ταχυδροµικών
αποστολών.

ε. Την εγκατάσταση τροχοταχυδροµείων, οικίσκων ταχυδροµικής
συναλλαγής, γραµµατοθυρίδων, γραµµατοκιβωτίων και
ταχυδροµικών εντυποκιβωτίων σε δηµόσιους δηµοτικούς ή
κοινοτικούς χώρους, χωρίς καταβολή τέλους ή ανταλλάγµατος προς
οποιονδήποτε.
στ. Τις σχέσεις και συναλλαγές του ΕΛΤΑ µε φορείς του δηµόσιου
τοµέα και νοµικά πρόσωπα ελεγχόµενα κατά πλειοψηφία από το
∆ηµόσιο.
ζ. Τους όρους και τις προϋποθέσεις παροχής άδειας προς φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα να πωλούν ταχυδροµικά ένσηµα, προς
εξυπηρέτηση των ταχυδροµικών αναγκών του κοινού. Η
παράγραφος 5 του άρθρου 16 του ν.δ. 496/1970 που προστέθηκε
µε το άρθρο 3 του ν.δ. 1063/1971 καταργείται.
η. Το χρόνο διατήρησης των αζήτητων ταχυδροµικών επιταγών,
µετά την πάροδο του οποίου τα ποσά αυτά αποτελούν έσοδα του
ΕΛΤΑ. Η παράγραφος 1 του άρθρου 18 του ν. 2045/1952
καταργείται. Τυχόν απαιτήσεις µέχρι σήµερα αποσβέννυνται.
θ. Τους όρους και τις προϋποθέσεις εκποίησης άχρηστου υλικού,
στο οποίο συµπεριλαµβάνονται και τα µεταφορικά µέσα, αρχείου,
καθώς και αξιών και αντικειµένων ανευρισκοµένων εντός
αχρήστων, αζήτητων επιστολών και δεµάτων. Το προϊόν αποτελεί
έσοδο του ΕΛΤΑ. Κάθε άλλη διάταξη, η οποία είναι αντίθετη µε την
παρούσα, καταργείται.
ι. Τις τηλεφωνικές συνδέσεις µε ή χωρίς διατάξεις φραγής, για τις
ανάγκες των υπηρεσιακών λειτουργιών του.
Οι διατάξεις που επιβάλλουν πρόσθετες εγκρίσεις για τις
παραπάνω αρµοδιότητες του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του ΕΛΤΑ
καταργούνται.
Οι αποφάσεις που προβλέπονται στις περιπτώσεις α', γ', ζ', η' και θ'
δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως (Τεύχος Β').
3.α. Ο ΕΛΤΑ µπορεί να αναλαµβάνει, µε σύµβαση, για λογαριασµό
τρίτων, την πώληση προς το κοινό, µέσω του δικτύου του,
οµολόγων, εντόκων γραµµατίων και άλλων, ενσώµατων ή άϋλων
τίτλων του Ελληνικού ∆ηµοσίου και τραπεζών, αµοιβαίων
κεφαλαίων ή άλλων χρηµατοοικονοµικών προϊόντων, καθώς και
ασφαλιστικών προϊόντων, να δέχεται για λογαριασµό του
Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου και άλλων πιστωτικών ή
χρηµατοοικονοµικών ιδρυµάτων καταθέσεις ή αναλήψεις χρηµάτων,
να παραλαµβάνει έγγραφα και δικαιολογητικά του κοινού προς τα
ιδρύµατα αυτά για συνοµολόγηση ή εξυπηρέτηση δανείων, να
συνδέει το δίκτυο τερµατικών Αυτόµατων Ταµειακών Μηχανών
(Α.Τ.Μ.) µε αντίστοιχα διατραπεζικά και άλλα συστήµατα
ηλεκτρονικών υπολογιστών και γενικά να εκτελεί τις υπηρεσίες που
συνοµολογεί µε το ∆ηµόσιο ή τα παραπάνω ιδρύµατα. Το
προσωπικό του ΕΛΤΑ µπορεί να προσφέρει τις παραπάνω
υπηρεσίες χωρίς να απαιτείται να λάβει άλλη σχετική κατά νόµο
άδεια.
β. Ο ΕΛΤΑ µπορεί να συµµετέχει απευθείας ή µέσω θυγατρικής
εταιρείας του σε εταιρείες παραγωγής και διάθεσης αµοιβαίων
κεφαλαίων, ασφαλιστικών προϊόντων και εν γένει
χρηµατοοικονοµικών υπηρεσιών και προϊόντων.
γ. Ο ΕΛΤΑ µπορεί να αποφασίζει τη σύσταση προσωπικών
ταχυδροµικών λογαριασµών στο σύστηµα της ταχυπληρωµής µε
έντοκες καταθέσεις φυσικών και νοµικών προσώπων,
διακινούµενες µε ειδικές εντολές για εισπράξεις ή πληρωµές, ως και
να εκδίδει µόνος του ή σε συνεργασία µε τρίτους πιστωτικές κάρτες
και να τις διαθέτει στους κατόχους των προσωπικών ταχυδροµικών
λογαριασµών.
Από της ισχύος του παρόντος κάθε άδεια που απαιτείται για την
παροχή των υπηρεσιών αυτών λογίζεται ότι συντρέχει για τον
ΕΛΤΑ.
δ. Με σύµβαση που συνάπτεται µεταξύ του Υπουργού Οικονοµικών
και του ΕΛΤΑ µπορεί να ανατίθεται στον ΕΛΤΑ η είσπραξη για
λογαριασµό του Ελληνικού ∆ηµοσίου φόρου προστιθέµενης αξίας,
φόρου εισοδήµατος και οποιουδήποτε άλλου φόρου ή τέλους έναντι
αµοιβής και µε τους όρους που καθορίζονται στη σύµβαση αυτή.
ε. Με σύµβαση µεταξύ του Ελληνικού ∆ηµοσίου και του ΕΛΤΑ
µπορεί επίσης να καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις
σύµφωνα µε τις οποίες ο ΕΛΤΑ:
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α) δέχεται αιτήσεις πολιτών µε τα συνηµµένα δικαιολογητικά
προκειµένου να τις διαβιβάσει στις αρµόδιες δηµόσιες υπηρεσίες,
τα Ν.Π.∆.∆., τους Ο.Τ.Α., την ανεξάρτητη διοικητική αρχή του
συνήγορου του πολίτη, και τους φορείς του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, εισπράττοντας το αντίτιµο των, κατά περίπτωση,
προβλεπόµενων τελών, ενσήµων, δικαιωµάτων και παραβόλων για
λογαριασµό του ∆ηµοσίου ή άλλων φορέων και β) παραδίδει άδειες,
βεβαιώσεις και πιστοποιητικά, που αποστέλλονται από τις αρµόδιες
δηµόσιες υπηρεσίες και φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα
στους πολίτες, εισπράττοντας παράλληλα από αυτούς για
λογαριασµό του ∆ηµοσίου ή των λοιπών φορέων το αντίτιµο των,
κατά περίπτωση, προβλεπόµενων τελών, ενσήµων και παραβόλων.
Στην ίδια σύµβαση καθορίζεται η αµοιβή του ΕΛΤΑ για τις
υπηρεσίες του παρόντος εδαφίου, η οποία επιβαρύνει τον πολίτη
και, σε κάθε περίπτωση, καλύπτει το κόστος παροχής τους. Με
απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται οι διαδικασίες
είσπραξης και απόδοσης των τελών, ενσήµων, δικαιωµάτων και
παραβόλων, ο τρόπος ελέγχου της είσπραξης, οι κυρώσεις και οι
προσαυξήσεις, όταν καθυστερεί η απόδοσή τους, καθώς και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.
στ. Από τη θέση σε ισχύ του παρόντος λογίζεται ότι οι αντίστοιχες
υπηρεσίες περιλαµβάνονται στο σκοπό της δηµόσιας επιχείρησης
ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΤΑΧΥ∆ΡΟΜΕΙΑ.
4. Για τυχόν υφιστάµενες παραλείψεις του ΕΛΤΑ ως προς την
εφαρµογή των διατάξεων του Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων δεν
επιβάλλονται τα πρόστιµα ή οι άλλες κυρώσεις του π.δ. 186/1992
µέχρι 31.12.1999, εφόσον οι παρατυπίες δεν επηρεάζουν τα
οικονοµικά αποτελέσµατα.
5. Οι απαιτήσεις του Ταµείου Παρακαταθηκών και ∆ανείων κατά του
ΕΛΤΑ από το µε ηµεροµηνία 9.8. 1988 υπόλοιπο του Λογαριασµού
"ΕΠΙΤΑΓΕΣ ΕΛΤΑ", όπως έχει διαµορφωθεί µέχρι τη δηµοσίευση
του παρόντος, αποσβέννυνται. Οι απαιτήσεις του ΕΛΤΑ κατά της
Τράπεζας Κρήτης από τις δεσµευµένες καταθέσεις του σε αυτήν
αποσβέννυνται.
6. Στο άρθρο 1 του ν. 2303/1995 προστίθεται παράγραφος 7, που
έχει ως εξής:
"7. Η πληρωµή των αποδοχών των υπαλλήλων υπουργείων ή
υπηρεσιών του ∆ηµοσίου και νοµικών προσώπων δηµοσίου και
ιδιωτικού δικαίου, µπορεί να γίνεται και µέσω των Ελληνικών
Ταχυδροµείων (ΕΛΤΑ), ύστερα από την υπογραφή σχετικής
σύµβασης µεταξύ του κάθε φορέα και του ΕΛΤΑ.
Αντίστοιχες συµβάσεις µπορούν να συνάπτονται και µεταξύ
δηµόσιων επιχειρήσεων και οργανισµών αφ' ενός και του ΕΛΤΑ αφ'
ετέρου."
7. Οι προµήθειες αγαθών και υπηρεσιών των Ελληνικών
Ταχυδροµείων που αφορούν τα συγχρηµατοδοτούµενα
προγράµµατα από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση αποφασίζονται από το
∆ιοικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού και εκτελούνται στα πλαίσια
των εγκεκριµένων προϋπολογισµών σύµφωνα µε τον εγκεκριµένο,
κατά τη διαδικασία του άρθρου 5 παρ. 3 του ν. 2286/1995,
Κανονισµό Προµηθειών ΕΛΤΑ, χωρίς ένταξη αυτών στο Ενιαίο
Πρόγραµµα Προµηθειών, όσον αφορά τα αγαθά και τον αντίστοιχο
κανονισµό όσον αφορά τις Υπηρεσίες.
8. Από την 1η Ιανουαρίου 2000 ο ΕΛΤΑ υποχρεούται να καταβάλει
τις οριζόµενες κάθε φορά εισφορές, που αναλογούν στον εργοδότη
για τον κλάδο ανεργίας, στράτευσης, ∆ΛΟΕΜ, ΕΛΠΕΚΕ,
Λ.Π.Ε.Α.Α.Ε., ΕΚΛΑ του Ο.Α.Ε.∆., καθώς και του Οργανισµού
Εργατικής Κατοικίας και της Εργατικής Εστίας. Το προσωπικό του
ΕΛΤΑ υποχρεούται από 1.1.2001 να εισφέρει το ήµισυ των άνω
εισφορών, που αναλογούν στους εργαζόµενους, από δε 1.1.2002
να εισφέρει το υπολειπόµενο ήµισυ των άνω εισφορών, που
αναλογούν στους εργαζόµενους. Μέχρι τις άνω ηµεροµηνίες για τον
ΕΛΤΑ και το προσωπικό του δεν υφίσταται υποχρέωση αντίστοιχων
εισφορών ή πόρων.

'Αρθρο 27
Τελικές διατάξεις

1. Το προσωπικό που προσλήφθηκε σε δηµόσιες επιχειρήσεις και
οργανισµούς αρµοδιότητας του Υπουργείου Μεταφορών και

Επικοινωνιών σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 1648/1986, εκτός
των περιπτώσεων του εδαφίου α' της παρ. 4 του άρθρου 1,
µετατίθεται και τοποθετείται µε βάση τις εσωτερικές διατάξεις κάθε
επιχείρησης ή οργανισµού.
2.Α. Στο τέλος του εδαφίου α' της παρ. 18 του άρθρου 32 του ν.
2190/1994 προστίθεται το εξής:
"καθώς και σε αυτοτελείς δηµόσιες υπηρεσίες".
Β. Στην παρ. 9 του άρθρου 40 του ν. 2065/1992 (ΦΕΚ 113 Α')
προστίθεται εδάφιο, που έχει ως ακολούθως:
"Για την επίτευξη των σκοπών της Υ.Π.Α. δικαιολογούνται κάθε
είδους δαπάνες εξοπλισµού, εκτέλεσης εργασιών, κατασκευής
επειγόντων έργων, συντήρησης, βελτίωσης και επέκτασης των
εγκαταστάσεων της Αεροναυτιλίας και των Αερολιµένων της Χώρας,
κάλυψης λειτουργικών αναγκών της Υ.Π.Α., πλην δαπανών για
αποδοχές, επιδόµατα και υπερωρίες των υπαλλήλων της, της εν
γένει οικονοµικής υποστήριξης των, πάσης φύσεως,
δραστηριοτήτων της Υ.Π.Α., καθώς και κάθε έκτακτη λειτουργική
δαπάνη και παροχή υπηρεσιών προς το εξυπηρετούµενο επιβατικό
κοινό και τα αεροσκάφη, που έχει σχέση µε την εύρυθµη λειτουργία
της Υ.Π.Α.. Οι ανωτέρω δαπάνες πραγµατοποιούνται σύµφωνα µε
τις διατάξεις περί δηµοσίου λογιστικού και τις λοιπές περί
προµηθειών και εκτέλεσης εργασιών διατάξεις.".
Γ. Ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών, µετά από εισήγηση
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, εκδίδει το Βασικό Κανονισµό
Επίγειας Εξυπηρέτησης που ισχύει σε όλα τα Ελληνικά Αεροδρόµια
και περιλαµβάνει τις ελάχιστες απαιτήσεις της Αεροπορικής Αρχής
ως προς το περιεχόµενο των αναφερόµενων στο επόµενο εδάφιο
Οικείων Κανονισµών Επίγειας Εξυπηρέτησης.
Ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών εγκρίνει, µετά από
εισήγηση της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, τους οικείους
Κανονισµούς Επίγειας Εξυπηρέτησης, οι οποίοι είναι εσωτερικοί
κανονισµοί των Ελληνικών Αερολιµένων, που εκδίδονται από τους
οργανισµούς διαχείρισης αυτών µε βάση τις ιδιαίτερες ανάγκες
τους.
∆. Συνιστώνται στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας (Υ.Π.Α.) του
Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών εκατόν σαράντα (140)
θέσεις τακτικού προσωπικού του κλάδου ΠΕ2 Ελεγκτών Εναέριας
Κυκλοφορίας, οι οποίες προσαυξάνουν τις θέσεις του κλάδου
αυτού.
Ε. Η κυκλοφορία των οχηµάτων στους ελεγχόµενους χώρους του
Αερολιµένα ρυθµίζεται κατά παρέκκλιση των διατάξεων του Κ.Ο.Κ.
µε αερολιµενικές διατάξεις, στις οποίες προβλέπονται και οι
απειλούµενες διοικητικές κυρώσεις.
Αρµόδια όργανα για τον έλεγχο είναι οι εξουσιοδοτηµένοι υπάλληλοι
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, οι οποίοι επιλαµβάνονται
κάθε σχετικού συµβάντος ή ατυχήµατος και διενεργούν τις
απαιτούµενες έρευνες ή ανακρίσεις, κατά τα ειδικότερα
προβλεπόµενα στις διατάξεις του άρθρου 159 του ν. 1815/1988.
ΣΤ. Σε περιπτώσεις ποινικής δίωξης κατά της ∆ιοίκησης και των
υπαλλήλων της Υ.Π.Α., διωκόµενων για πράξη ή παράλειψη στα
πλαίσια άσκησης των καθηκόντων τους για τη διασφάλιση των
συµφερόντων του ∆ηµοσίου και την περιφρούρηση της νοµιµότητας
ή διωκόµενων ως αστικώς υπευθύνων, δύναται, µετά από
προηγούµενη έγκριση του Υπουργού Μεταφορών και
Επικοινωνιών, να παρίσταται ως συνήγορος για την υπεράσπισή
τους ενώπιον των ποινικών δικαστηρίων εκπρόσωπος του
Γραφείου του Νοµικού Συµβούλου του Υπουργείου Μεταφορών και
Επικοινωνιών.
3. Η ρύθµιση του άρθρου 22 του ν. 2190/1994 ισχύει και για τα
γραφεία των ∆ιευθύνοντων Συµβούλων των ∆ηµόσιων
Επιχειρήσεων και Οργανισµών της παραγράφου 1 του άρθρου 14
του ν. 2190/1994, αρµοδιότητας του Υπουργείου Μεταφορών και
Επικοινωνιών, καθώς και για το γραφείο του ∆ιοικητή της
Υπηρεσίας της Πολιτικής Αεροπορίας.
4.  Με  απόφαση  του  Υπουργού  Μεταφορών  και  Επικοινωνιών,
µετά  από  εισήγηση  των  ∆ιοικητικών  Συµβουλίων  των
εποπτευόµενων  από  αυτόν  ∆ηµόσιων  Επιχειρήσεων  και
Οργανισµών,  δύναται,  κατά  παρέκλιση  των  διατάξεων  του  ν.
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2190/1994, όπως εκάστοτε ισχύει, να προσλαµβάνεται ένα µέλος
της οικογένειας, µέχρι πρώτου βαθµού συγγένειας ή η σύζυγος
µισθωτού τους που έχασε τη ζωή του ή κατέστη ανίκανος για
οποιαδήποτε εργασία, εξαιτίας εργατικού ατυχήµατος κατά την
εκτέλεση των υπηρεσιακών του καθηκόντων σε θέση ανάλογη των
προσόντων του.
5. Στο εδάφιο α' της παραγράφου 1 του άρθρου 5 του ν. 2366/1995
µετά τη λέξη "αποσπώνται " προστίθεται "στα γραφεία του
Προέδρου της ∆ηµοκρατίας, του Πρωθυπουργού, του Προέδρου και
των Αντιπροέδρων της Βουλής καθώς και".

'Αρθρο 28
Κάλυψη δαπανών

1.α. Οι δαπάνες που προκαλούνται από τις διατάξεις των άρθρων
29 παρ. 1, 11 παρ. 1, 27 παρ. 2∆' θα καλυφθούν για µεν το τρέχον
οικονοµικό έτος από τις εγγεγραµµένες πιστώσεις του
Προϋπολογισµού του Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών,
για δε τα επόµενα οικονοµικά έτη από τις πιστώσεις που θα
εγγράφονται στον ανωτέρω προϋπολογισµό.
β. Οι απώλειες εσόδων που προκαλούνται από τις διατάξεις του
άρθρου 26 παρ. 4 θα αναπληρώνονται από άλλες πηγές εσόδων
του Κρατικού Προϋπολογισµού.
2. Οι δαπάνες που προκαλούνται από τις διατάξεις των άρθρων 7
παρ. 3 και 8 παρ. 1 θα καλύπτονται από την αύξηση των εσόδων
της Ε.Ε.Τ.Τ. που θα προκύπτει από την εφαρµογή των διατάξεων
του παρόντος.
3. Οι απώλειες εσόδων του Ταµείου Παρακαταθηκών και ∆ανείων,
του Ο.∆.∆.Υ., του Ο.Α.Ε.∆., της Εργατικής Εστίας και της Εργατικής
Κατοικίας, που προκαλούνται από την εφαρµογή των διατάξεων του
άρθρου 26 παράγραφος 2 περίπτωση θ' και των παραγράφων 5 και
8 του άρθρου αυτού θα αναπληρώνονται από άλλες πηγές εσόδων
του προϋπολογισµού των ανωτέρω φορέων.

'Αρθρο 29
Μεταβατικές διατάξεις

1. Από τις υπάρχουσες κενές οργανικές θέσεις του Υπουργείου
Μεταφορών και Επικοινωνιών πληρούνται, µετά από έγκριση της
Επιτροπής του άρθρου 2 παράγραφος 2 της ΠΥΣ 236/1994, όπως
εκάστοτε ισχύει, δέκα (10) θέσεις του κλάδου ΠΕ Μηχανικών και
πέντε (5) θέσεις του κλάδου ΠΕ ∆ιοικητικού - Οικονοµικού για τις
ανάγκες της Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνιών.
Για τις θέσεις του κλάδου ΠΕ Μηχανικών επιλέγονται µηχανικοί
τηλεπικοινωνιών ή ηλεκτρονικοί µηχανικοί ή ηλεκτρολόγοι µηχανικοί
µε κύκλο ή κατεύθυνση σπουδών σχετικών µε τις τηλεπικοινωνίες.
Η πρόσληψη στις ανωτέρω θέσεις θα γίνει µε τη διαδικασία της
υποπαραγράφου 3 της παραγράφου 1 του άρθρου 14 του ν.
2190/1994, όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
2527/1997.
Επίσης στη Γενική Γραµµατεία Επικοινωνιών συνιστώνται δέκα (10)
θέσεις Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου ή ορισµένου χρόνου µε δυνατότητα
ανανέωσης.
Προσόντα διορισµού στις θέσεις αυτές ορίζονται τα προβλεπόµενα
από την παράγραφο 2 του άρθρου 25 του ν. 1943/1991. Ο αριθµός
των εκάστοτε πληρούµενων θέσεων, οι ειδικότητες προσωπικού, η
απαιτούµενη επιστηµονική εξειδίκευση και ο χρόνος απασχόλησης
καθορίζονται στην προκήρυξη. Η πρόσληψη στις ανωτέρω θέσεις
θα γίνει µε τη διαδικασία των διατάξεων του ν. 2190/1994, όπως
εκάστοτε ισχύουν.
2. Oι επιχειρήσεις που κατά την έκδοση του νόµου αυτού παρέχουν
υπηρεσίες στον τοµέα παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών, όπως
προσδιορίζεται από τις διατάξεις του παρόντος, υποχρεούνται εντός
αποκλειστικής προθεσµίας τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευσή του
να υποβάλουν είτε αίτηση εγγραφής στο Μητρώο Ταχυδροµικών
Επιχειρήσεων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 12 του
παρόντος, είτε αίτηση χορήγησης ειδικής άδειας σύµφωνα µε τις

διατάξεις των άρθρων 13 και επόµενα του παρόντος. Από την
εγγραφή τους ή τη χορήγηση ειδικής άδειας οι ανωτέρω
επιχειρήσεις αποκτούν τα δικαιώµατα και υποχρεώσεις που
απορρέουν από τον παρόντα. Μετά την πάροδο της προθεσµίας
για την υποβολή της αίτησης, απαγορεύεται η παροχή τέτοιων
υπηρεσιών από επιχειρήσεις που δεν υπέβαλαν σχετική αίτηση ή
δεν πληρούν τις προϋποθέσεις του νόµου αυτού. Οι παραβάτες
υπόκεινται στις κυρώσεις του άρθρου 25.

'Αρθρο 30
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως."
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ' ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρεσχέθη η
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Σύσταση Εθνικής
Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου και Εθνικής
Επιτροπής Βιοηθικής".
Κύριε Υπουργέ, έχετε να κάνετε καµία νοµοτεχνική παρατήρηση;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Μία λεκτική παρατήρηση θα
κάνω µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Στο άρθρο 2, εδάφιο θ', διαβάζω: "από ένα µέλος της Εθνικής
Επιτροπής Βιοηθικής που προέρχεται από τις επιστήµες της
Βιολογίας, της Γενετικής ή της Ιατρικής..." και συνεχίζει "που
προτείνεται...". Το "που" γίνεται "και". ∆ηλαδή, "και προτείνεται".
Μόνο αυτή η αλλαγή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είναι πιο δόκιµος ο
όρος.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο µε
αυτήν τη νοµοτεχνική διόρθωση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το νοµοσχέδιο έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία και στο σύνολο µε τη νοµοτεχνική διόρθωση
του κυρίου Υπουργού.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης: "Σύσταση Εθνικής Επιτροπής για τα
∆ικαιώµατα του Ανθρώπου και Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής" έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:
"Σύσταση Εθνικής Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα του
Ανθρώπου και Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'
Εθνική Επιτροπή για τα δικαιώµατα του ανθρώπου

'Aρθρο 1
Σύσταση και αποστολή

1. Συνιστάται Εθνική Επιτροπή για τα δικαιώµατα του ανθρώπου, η
οποία υπάγεται στον Πρωθυπουργό.
2. Η Επιτροπή υποστηρίζεται ως προς τη στελέχωση και την
υποδοµή της από τη Γενική Γραµµατεία του Υπουργικού
Συµβουλίου, και ο προϋπολογισµός της εντάσσεται στον
προϋπολογισµό της υπηρεσίας αυτής.
3. Η Επιτροπή έχει δική της γραµµατεία. Της γραµµατείας
προΐσταται ο Πρόεδρος της Επιτροπής.
4. Η Επιτροπή αποτελεί συµβουλευτικό όργανο της Πολιτείας σε
θέµατα προστασίας των δικαιωµάτων του ανθρώπου.
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5. Η Επιτροπή έχει ως αποστολή:
α) Τη διαρκή παρακολούθηση αυτών των θεµάτων, τη δηµόσια
ενηµέρωση και την προώθηση της σχετικής έρευνας.
β) Την ανταλλαγή εµπειριών σε διεθνές επίπεδο µε ανάλογα
όργανα διεθνών οργανισµών, όπως ο Ο.Η.Ε., το Συµβούλιο της
Ευρώπης, ο Ο.Α.Σ.Ε. ή άλλων κρατών.
γ) Τη διαµόρφωση προτάσεων πολιτικής σε θέµατα του
αντικειµένου της.
6. Η Επιτροπή ιδίως:
α) Εξετάζει ζητήµατα σχετικά µε την προστασία των δικαιωµάτων
του ανθρώπου που της θέτει η Κυβέρνηση ή η ∆ιάσκεψη των
Προέδρων της Βουλής ή της προτείνουν τα µέλη της ή Μη
Κυβερνητικές Οργανώσεις.
β) Υποβάλλει συστάσεις και προτάσεις, εκπονεί µελέτες, υποβάλλει
εκθέσεις και γνωµοδοτεί για τη λήψη νοµοθετικών, διοικητικών ή
άλλων µέτρων που συµβάλλουν στη βελτίωση της προστασίας των
δικαιωµάτων του ανθρώπου.
γ) Αναπτύσσει πρωτοβουλίες για την ευαισθητοποίηση της κοινής
γνώµης, και των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης σε θέµατα σεβασµού
των δικαιωµάτων του ανθρώπου.
δ) Aναλαµβάνει πρωτοβουλίες για την καλλιέργεια του σεβασµού
των δικαιωµάτων του ανθρώπου στο πλαίσιο του εκπαιδευτικού
συστήµατος.
ε) Εκφέρει γνώµη για εκθέσεις που πρόκειται να υποβάλει η χώρα
σε διεθνείς οργανισµούς για συναφή θέµατα.
στ) ∆ιατηρεί µόνιµη επικοινωνία και συνεργάζεται µε διεθνείς
οργανισµούς, παρεµφερή όργανα άλλων χωρών, καθώς και εθνικές
ή διεθνείς Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις.
ζ) Γνωστοποιεί δηµόσια τις θέσεις της µε κάθε πρόσφορο τρόπο.
η) Συντάσσει ετήσια έκθεση για την προστασία των δικαιωµάτων
του ανθρώπου.
θ) Οργανώνει Κέντρο Τεκµηρίωσης για τα δικαιώµατα του
ανθρώπου.
ι) Εξετάζει την προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς τις
διατάξεις του διεθνούς δικαίου για την προστασία των δικαιωµάτων
του ανθρώπου και εκφέρει σχετική γνώµη προς τα αρµόδια όργανα
της Πολιτείας.

'Aρθρο 2
Σύνθεση της Επιτροπής

1. Η Επιτροπή απαρτίζεται από τα εξής µέλη:
α) Από τον Πρόεδρο της ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
Θεσµών και ∆ιαφάνειας.
β) Από έναν εκπρόσωπο της Γ.Σ.Ε.Ε. και έναν εκπρόσωπο της
Α.∆.Ε.∆.Υ..
γ) Από τέσσερις εκπροσώπους Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων
που η δράση τους καλύπτει την περιοχή των δικαιωµάτων του
ανθρώπου. Η Επιτροπή µπορεί, µε την επιφύλαξη του άρθρου 9, να
αποφασίζει τη διεύρυνσή της µε τη συµµετοχή δύο επιπλέον
εκπροσώπων άλλων Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων.
δ) Από εκπροσώπους των αναγνωρισµένων κοµµάτων κατά τον
Κανονισµό της Βουλής. Κάθε κόµµα ορίζει έναν εκπρόσωπο.
ε) 'Eνα Σύµβουλο της Επικρατείας και έναν Αρεοπαγίτη, που
ορίζονται µε απόφαση του Προέδρου του οικείου ∆ικαστηρίου.
στ) Από το Συνήγορο του Πολίτη.
ζ) Από ένα µέλος της Αρχής Προστασίας ∆εδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα, που προτείνεται από τον Πρόεδρό της.
η) Από ένα µέλος του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, που
προτείνεται από τον Πρόεδρό του.
θ) Από ένα µέλος της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής, που
προέρχεται από τις επιστήµες της Βιολογίας, της Γενετικής ή της
Ιατρικής και προτείνεται από τον Πρόεδρό της.

ι) Από δύο πρόσωπα εγνωσµένου κύρους µε ειδικές γνώσεις σε
θέµατα προστασίας των δικαιωµάτων του ανθρώπου που ορίζονται
από τον Πρωθυπουργό.
ια) Από έναν εκπρόσωπο των Υπουργείων Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Εξωτερικών, ∆ικαιοσύνης, ∆ηµόσιας
Τάξης, Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης, που ορίζονται µε απόφαση του αρµόδιου Υπουργού.
ιβ) Από τρεις καθηγητές ή αναπληρωτές καθηγητές του ∆ηµοσίου
∆ικαίου ή του ∆ηµοσίου ∆ιεθνούς ∆ικαίου. Κατά την πρώτη µετά τη
συγκρότησή της συνεδρίαση η Επιτροπή διενεργεί κλήρωση, στην
οποία µετέχουν τα εξής Τµήµατα των Α.Ε.Ι. της χώρας: α) το Τµήµα
Νοµικής του Πανεπιστηµίου Αθηνών, β) το Τµήµα Νοµικής του
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, γ) το Τµήµα Νοµικής του
Πανεπιστηµίου Θράκης, δ) το Τµήµα Πολιτικής Επιστήµης και
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης του Πανεπιστηµίου Αθηνών, ε) το Γενικό
Τµήµα ∆ικαίου του Πάντειου Πανεπιστηµίου, στ) το Τµήµα Πολιτικής
Επιστήµης του Πάντειου Πανεπιστηµίου. Τα Τµήµατα αυτά
προτείνουν από έναν καθηγητή ή αναπληρωτή καθηγητή ∆ηµοσίου
∆ικαίου ή ∆ηµοσίου ∆ιεθνούς ∆ικαίου. Τα Τµήµατα των Α.Ε.Ι.
υποχρεούνται να ορίσουν τον εκπρόσωπό τους εντός διµήνου από
τη λήψη της πρόσκλησης της Επιτροπής.
Με απόφαση της Επιτροπής είναι δυνατόν να προστεθούν, για τις
επόµενες κληρώσεις, και άλλα Τµήµατα των Α.Ε.Ι. της χώρας µε
όµοιο αντικείµενο. Η Επιτροπή διενεργεί έξι (6) µήνες, πριν από τη
λήξη της θητείας της, κλήρωση µεταξύ των παραπάνω Τµηµάτων,
για την επόµενη θητεία.
ιγ) Από ένα µέλος του ∆ικηγορικού Συλλόγου Αθηνών.
2. Για τα µέλη της Επιτροπής προβλέπονται ισάριθµοι
αναπληρωτές, που ορίζονται όπως και τα τακτικά µέλη της.
3. Τα µέλη της Επιτροπής και οι αναπληρωτές τους ορίζονται µε
απόφαση του Πρωθυπουργού για θητεία τριών (3) ετών.
4. Ο Πρωθυπουργός καλεί µε έγγραφό του τα µέλη της Επιτροπής
σε συνεδρίαση, προκειµένου να εκλεγεί ο Πρόεδρος, ο Α' και ο Β'
Αντιπρόεδρός της. Για την εκλογή Προέδρου και Αντιπροέδρων
απαιτείται η απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών της
Επιτροπής που διαθέτουν ψήφο. Ως Πρόεδρος και Αντιπρόεδροι
µπορεί να εκλεγούν µέλη που προέρχονται από τις κατηγορίες των
εδαφίων α', β', ε', ι' και ιβ' της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου.
5. Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων συµµετέχουν στη λήψη των
αποφάσεων χωρίς δικαίωµα ψήφου.
6. Η Επιτροπή θεωρείται ότι έχει νόµιµα συγκροτηθεί, εφόσον έχουν
ορισθεί δύο από τα µέλη του εδαφίου α' και τα µέλη των εδαφίων γ',
ε', ι' και ια' της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου.
7. Τα µέλη της νέας σύνθεσης της Επιτροπής ορίζονται το αργότερο
δύο (2) µήνες πριν από τη λήξη της θητείας της προηγούµενης.
8. Ο τρόπος συγκρότησης της Επιτροπής και κάθε άλλη σχετική
λεπτοµέρεια ρυθµίζεται µε απόφαση του Πρωθυπουργού.

'Aρθρο 3
Ανάθεση εξειδικευµένων µελετών

1. Η Γενική Γραµµατεία 'Ερευνας και Τεχνολογίας του Υπουργείου
Ανάπτυξης µπορεί να αναθέτει, ύστερα από πρόταση της
Επιτροπής, µε σύµβαση έργου την εκπόνηση εξειδικευµένων
µελετών για τους σκοπούς της σε επιστηµονικές οµάδες εργασίας.
2. Οι οµάδες εργασίας µετά το πέρας της σχετικής µελέτης
υποβάλλουν έκθεση στην Επιτροπή, η οποία µπορεί να
δηµοσιοποιείται µε απόφασή της.

'Aρθρο 4
Λειτουργία της Επιτροπής

1. Η Επιτροπή συνεδριάζει τακτικά κάθε δύο µήνες και εκτάκτως
ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου ή αίτηση πέντε (5)
τουλάχιστον µελών της. Τα µέλη προσκαλούνται
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από τον Πρόεδρο µε οποιονδήποτε πρόσφορο τρόπο.
2. Η Επιτροπή βρίσκεται σε απαρτία εφόσον: α) παρίσταται η
απόλυτη πλειοψηφία των µελών της και β) µεταξύ των παρόντων
µελών της περιλαµβάνεται ο Πρόεδρος της Επιτροπής ή ένας
Αντιπρόεδρος.
3. Οι Αντιπρόεδροι αναπληρώνουν τον Πρόεδρο κατά τη σειρά της
τάξεώς τους, όταν ο τελευταίος ελλείπει, κωλύεται ή απουσιάζει.
4. Οι αποφάσεις της Επιτροπής λαµβάνονται µε πλειοψηφία των
παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος
του Προέδρου.
5. Η Επιτροπή καλεί κατά την κρίση της σε ακρόαση πρόσωπα, τα
οποία µπορεί να διευκολύνουν το έργο της µε την παρουσίαση
προσωπικών εµπειριών ή τη διατύπωση απόψεων σχετικών µε την
προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου.
6. Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και Αποκέντρωσης και Οικονοµικών καθορίζεται η αποζηµίωση των
µελών της Επιτροπής, κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων
περί αµοιβής ή αποζηµίωσης λόγω συµµετοχής σε συµβούλια και
επιτροπές του δηµόσιου τοµέα.
7. Με απόφαση του Πρωθυπουργού καταρτίζεται ο Κανονισµός
λειτουργίας της Επιτροπής. Με τον Κανονισµό ρυθµίζεται η
δηµιουργία τµηµάτων, η κατανοµή αρµοδιοτήτων µεταξύ των
τµηµάτων και των µελών, η διαδικασία κλήσης και ακρόασης των
προσώπων που καλούνται και κάθε άλλη λεπτοµέρεια. Με
απόφαση του Πρωθυπουργού, ύστερα από γνώµη της Επιτροπής,
µπορεί να τροποποιείται ο Κανονισµός.

'Aρθρο 5
Ετήσια έκθεση

Η Επιτροπή υποβάλλει έως το τέλος Ιανουαρίου κάθε έτους την
έκθεση στον Πρωθυπουργό, στον Πρόεδρο της Βουλής και στους
αρχηγούς των κοµµάτων που εκπροσωπούνται στο Εθνικό και στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

'Aρθρο 6
Συνδροµή δηµοσίων υπηρεσιών

1. Στο τέλος κάθε έτους τα Υπουργεία που µετέχουν µε εκπρόσωπό
τους στην Επιτροπή καταθέτουν έκθεση µε τις παρατηρήσεις τους
για την προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου στον τοµέα
ευθύνης τους.
2. Για την εκπλήρωση της αποστολής της η Επιτροπή µπορεί να
ζητά από τις δηµόσιες υπηρεσίες καθώς και από ιδιώτες κάθε
πληροφορία, έγγραφο ή οποιοδήποτε στοιχείο σχετίζεται µε την
προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου. O Πρόεδρος µπορεί
να λαµβάνει γνώση εγγράφων και άλλων στοιχείων που
χαρακτηρίζονται ως απόρρητα. Οι δηµόσιες υπηρεσίες οφείλουν να
διευκολύνουν το έργο της Επιτροπής.

'Aρθρο 7
Επιστηµονικοί Συνεργάτες

1. Συνιστώνται δύο (2) θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσωπικού,
κατά την έννοια της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 1943/1991 (ΦΕΚ
50 Α'), µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρκειας τριών (3)
ετών. Η σύµβαση αυτή µπορεί να ανανεώνεται.
Η πλήρωση των θέσεων πραγµατοποιείται ύστερα από δηµόσια
πρόσκληση της Επιτροπής για υποβολή υποψηφιοτήτων. Η
επιλογή µεταξύ των υποψηφίων γίνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις
των παραγράφων 2, 5 και 6 του άρθρου 19 του ν. 2190/1994 (ΦΕΚ
28 Α'), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 4 του ν. 2527/1997
(ΦΕΚ 206 Α'), από πέντε µέλη της Επιτροπής που διαθέτουν ψήφο,
τα οποία ορίζονται από τον Πρόεδρό της.
2. Οι επιστηµονικοί συνεργάτες επικουρούν την Επιτροπή,
προετοιµάζοντας εισηγήσεις για θέµατα που τους ανατίθενται και
την ενηµερώνουν για τις εργασίες των διεθνών οργανισµών και
διεθνών οργανώσεων που δραστηριοποιούνται στην περιοχή των
δικαιωµάτων του ανθρώπου. Επίσης τηρούν σχετικό αρχείο

κειµένων και επιστηµονικών µελετών.
3. Οι αποδοχές των επιστηµονικών συνεργατών που
προσλαµβάνονται κατά την παράγραφο 1 αυτού του άρθρου
καθορίζονται µε την απόφαση της παρ. 6 του άρθρου 4 του
παρόντος νόµου, κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων περί
αποδοχών ειδικού επιστηµονικού προσωπικού.

'Aρθρο 8
Γραµµατεία της Επιτροπής

1. Συνιστώνται µία (1) θέση γραµµατέα και τρεις (3) θέσεις
γραµµατειακής και τεχνικής υποστήριξης της Επιτροπής.
2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Εξωτερικών, Οικονοµικών και ∆ικαιοσύνης ρυθµίζονται:
α) Η κατά κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα κατανοµή των θέσεων
της παρ. 1, καθώς και τα θέµατα της οργάνωσης της γραµµατείας
και τεχνικής υποστήριξης της Επιτροπής.
β) Η πλήρωση των θέσεων της παρ. 1 που µπορεί να γίνει και µε
διάθεση ή απόσπαση δηµοσίων υπαλλήλων ή υπαλλήλων Ν.Π.∆.∆.
ή εργαζοµένων µε σύµβαση εργασίας ορισµένου ή αορίστου
χρόνου στο ∆ηµόσιο, τα Ν.Π.∆.∆. ή σε Ν.Π.Ι.∆. οποιασδήποτε
µορφής που τελούν υπό τον άµεσο ή έµµεσο έλεγχο του Κράτους.
γ) Κάθε θέµα που αφορά την υπηρεσιακή κατάσταση και τις
αποδοχές αυτού του προσωπικού.
3. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και Αποκέντρωσης και του κατά περίπτωση συναρµόδιου
Υπουργού επιτρέπεται να αποσπάται ως γραµµατέας της
Επιτροπής υπάλληλος Υπουργείου ή Ν.Π.∆.∆. µε βαθµό Α' ή Β' της
κατηγορίας ΠΕ, τον οποίο προτείνει ο Πρόεδρος της Επιτροπής.
4. Ως την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος της παρ. 1, η
Επιτροπή επιτρέπεται να απασχολεί υπαλλήλους και χρησιµοποιεί
τεχνική υποστήριξη που της διαθέτουν τα Υπουργεία Εξωτερικών
και ∆ικαιοσύνης σύµφωνα µε αποφάσεις των αρµόδιων Υπουργών.

'Aρθρο 9
Μεταβατικές διατάξεις

Στην πρώτη σύνθεση της Επιτροπής εκπροσωπούνται οι εξής Μη
Κυβερνητικές Οργανώσεις: η ∆ιεθνής Αµνηστία, η Ελληνική 'Eνωση
για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου, το 'Iδρυµα Μαραγκοπούλου για
τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου και το Ελληνικό Συµβούλιο για τους
Πρόσφυγες.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β'
Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής

'Aρθρο 10
Σύσταση και αποστολή

1. Συνιστάται Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής, η οποία υπάγεται στον
Πρωθυπουργό.
2. Η Επιτροπή υποστηρίζεται ως προς τη στελέχωση και την
υποδοµή της από τη Γενική Γραµµατεία του Υπουργικού
Συµβουλίου και εντάσσεται στον προϋπολογισµό της υπηρεσίας
αυτής.
3. Η Επιτροπή έχει δική της γραµµατεία. Της γραµµατείας
προΐσταται ο Πρόεδρος της Επιτροπής.
4. Η Επιτροπή αποτελεί συµβουλευτικό όργανο της Πολιτείας και
έχει ως αποστολή τη διαρκή παρακολούθηση των θεµάτων που
σχετίζονται µε τις εφαρµογές των βιολογικών επιστηµών και τη
διερεύνηση των ηθικών, κοινωνικών και νοµικών διαστάσεων και
επιπτώσεών τους.
Η Επιτροπή έχει τις εξής ιδίως αρµοδιότητες:
α) Εξετάζει κάθε ηθικό, κοινωνικό ή νοµικό ζήτηµα σχετικό µε τις
εξελίξεις, ιδίως στη Βιολογία, τη Βιοτεχνολογία, την Ιατρική και τη
Γενετική.
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β) ∆ιατυπώνει, σε συνεργασία µε τα αρµόδια Υπουργεία, προτάσεις
συνολικής πολιτικής και συγκεκριµένων ενεργειών για ειδικά
προβλήµατα σε αυτά τα θέµατα.
γ) Συνεργάζεται µε διεθνείς οργανισµούς και παρεµφερή όργανα,
µεριµνά δε για τη συµµετοχή της Ελλάδας σε διεθνείς εκδηλώσεις
σχετικές µε την έρευνα στους τοµείς ενδιαφέροντός της.
δ) Ενηµερώνει τους πολίτες µε κάθε πρόσφορο µέσο για θέµατα
που αφορούν την εξέλιξη των βιολογικών επιστηµών και τις
συνέπειες των εφαρµογών τους.

'Aρθρο 11
Η Επιτροπή κατευθύνει και συντονίζει το έργο των επιτροπών και
των οργάνων συναφούς αντικειµένου, που δραστηριοποιούνται
στους τοµείς ευθύνης, ιδίως των Υπουργείων Ανάπτυξης,
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων και Υγείας και
Πρόνοιας.

'Aρθρο 12
Σύνθεση Επιτροπής

1. Η Επιτροπή απαρτίζεται από:
α) Τέσσερις (4) επιστήµονες εγνωσµένου κύρους που καλύπτουν
τις περιοχές της Βιολογίας, της Γενετικής, της Ιατρικής και της
Βιοτεχνολογίας.
β) Πέντε (5) επιστήµονες εγνωσµένου κύρους, εκ των οποίων δύο
προέρχονται από τη Νοµική Επιστήµη και ανά ένας από τη
Φιλοσοφία, την Κοινωνιολογία και τη Θεολογία. Από τους νοµικούς
επιστήµονες ο ένας καλύπτει το ∆ηµόσιο ∆ίκαιο ή το ∆ηµόσιο
∆ιεθνές ∆ίκαιο και ο άλλος το Ιδιωτικό ∆ίκαιο.
2. Με απόφαση του Πρωθυπουργού που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως ορίζονται ο Πρόεδρος, ο
αναπληρωτής του και τα µέλη της Επιτροπής.
3. Η θητεία των µελών της Επιτροπής είναι πενταετής.

'Aρθρο 13
Πρόσκληση ειδικών επιστηµόνων

Η Επιτροπή µπορεί να προσκαλεί επιστήµονες εγνωσµένου κύρους
από την Ελλάδα ή την αλλοδαπή για την εξέταση εξειδικευµένων
θεµάτων σχετικών µε το αντικείµενό τους, ορίζοντας το θέµα για το
οποίο καλούνται να εκθέσουν τις απόψεις τους.

'Aρθρο 14
Ανάθεση εξειδικευµένων µελετών

1. Η Γενική Γραµµατεία 'Ερευνας και Τεχνολογίας του Υπουργείου
Ανάπτυξης µπορεί κατόπιν προτάσεως της Επιτροπής να αναθέτει
µε σύµβαση έργου την εκπόνηση εξειδικευµένων µελετών για τους
σκοπούς της σε επιστηµονικές οµάδες εργασίας.
2. Οι οµάδες εργασίας µετά το τέλος της σχετικής µελέτης
υποβάλλουν έκθεση στην Επιτροπή, όπου καταγράφονται
τεκµηριωµένα οι απόψεις και οι θέσεις στις οποίες κατέληξαν. Η
έκθεση δηµοσιοποιείται µετά από απόφαση της Επιτροπής.

'Aρθρο 15
Λειτουργία της Επιτροπής

1. Η Επιτροπή συνεδριάζει τακτικά κάθε δύο (2) µήνες ύστερα από
πρόσκληση του Προέδρου και εκτάκτως ύστερα από πρόσκληση
του Προέδρου ή αίτηση δύο (2) τουλάχιστον µελών της. Τα µέλη
προσκαλούνται από τον Πρόεδρο µε οποιονδήποτε πρόσφορο
τρόπο.
2. Η Επιτροπή βρίσκεται σε απαρτία εφόσον: α) παρίσταται η
απόλυτη πλειοψηφία των µελών της και β) µεταξύ των παρόντων
µελών περιλαµβάνεται ο Πρόεδρος ή ο αναπληρωτής του.
3. Οι αποφάσεις της Επιτροπής λαµβάνονται µε πλειοψηφία των
παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος
του Προέδρου.
4. Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης

και Αποκέντρωσης και Οικονοµικών καθορίζεται, κατά παρέκκλιση
των ισχυουσών διατάξεων, η αποζηµίωση των µελών της
Επιτροπής.
5. Με απόφαση του Πρωθυπουργού καταρτίζεται ο Κανονισµός της
Επιτροπής.
Με τον Κανονισµό ρυθµίζονται ιδίως ζητήµατα που συνέχονται µε
τη λειτουργία της, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. Με
απόφαση του Πρωθυπουργού, ύστερα από γνώµη της Επιτροπής,
µπορεί να τροποποιείται ο Κανονισµός.
6. Η Επιτροπή υποβάλλει έως το τέλος Ιανουαρίου κάθε έτους
έκθεση στον Πρωθυπουργό, στον Πρόεδρο της Βουλής και στους
αρχηγούς των κοµµάτων που εκπροσωπούνται στο Εθνικό και στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

'Aρθρο 16
Συνδροµή δηµοσίων υπηρεσιών

Για την εκπλήρωση της αποστολής της, η Επιτροπή µπορεί να ζητά
από τις δηµόσιες υπηρεσίες, καθώς και από ιδιώτες κάθε
πληροφορία, έγγραφο ή οποιοδήποτε σχετικό στοιχείο. O Πρόεδρος
µπορεί να λαµβάνει γνώση εγγράφων και άλλων στοιχείων που
χαρακτηρίζονται ως απόρρητα. Οι δηµόσιες υπηρεσίες οφείλουν να
διευκολύνουν το έργο της Επιτροπής.

'Aρθρο 17
Επιστηµονικοί Συνεργάτες

1. Συνιστώνται δύο (2) θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσωπικού,
κατά την έννοια της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 1943/1991, µε
σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρκειας πέντε (5) ετών, που
µπορεί να ανανεώνεται.
Η πλήρωση των θέσεων πραγµατοποιείται ύστερα από δηµόσια
πρόσκληση της Επιτροπής για υποβολή υποψηφιοτήτων. Η
επιλογή µεταξύ των υποψηφίων γίνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις
των παραγράφων 2, 5 και 6 του άρθρου 19 του ν. 2190/1994, όπως
αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 4 του ν. 2527/1997, από πέντε (5)
µέλη της Επιτροπής, τα οποία ορίζονται από τον πρόεδρό της.
2. Οι επιστηµονικοί συνεργάτες επικουρούν την Επιτροπή.
3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και ∆ικαιοσύνης
καθορίζονται οι αποδοχές των επιστηµονικών συνεργατών κατά
παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων περί αποδοχών ειδικού
επιστηµονικού προσωπικού.

'Aρθρο 18
Γραµµατεία της Επιτροπής

1. Συνιστώνται µία (1) θέση γραµµατέα και τρεις (3) θέσεις
γραµµατειακής και τεχνικής υποστήριξης της Επιτροπής.
2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Οικονοµικών, Ανάπτυξης και ∆ικαιοσύνης ρυθµίζονται:
α) Η κατά κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα κατανοµή των θέσεων
της παρ. 1, καθώς και τα θέµατα οργάνωσης της γραµµατείας και
τεχνικής υποστήριξης της Επιτροπής.
β) Η πλήρωση των θέσεων της παρ. 1, που µπορεί να γίνει και µε
διάθεση ή απόσπαση δηµοσίων υπαλλήλων ή υπαλλήλων Ν.Π.∆.∆.
ή εργαζοµένων µε σύµβαση εργασίας ορισµένου ή αορίστου
χρόνου στο ∆ηµόσιο, τα Ν.Π.∆.∆. ή τα Ν.Π.Ι.∆. οποιασδήποτε
µορφής που τελούν υπό τον άµεσο ή έµµεσο έλεγχο του Κράτους.
γ) Κάθε θέµα που αφορά την υπηρεσιακή κατάσταση και τις
αποδοχές αυτού του προσωπικού.
3. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και Αποκέντρωσης και του κατά περίπτωση συναρµόδιου
Υπουργού επιτρέπεται να αποσπάται ως γραµµατέας της
Επιτροπής υπάλληλος Υπουργείου ή Ν.Π.∆.∆. µε βαθµό Α' ή Β' της
κατηγορίας ΠΕ, τον οποίο προτείνει ο Πρόεδρος της Επιτροπής.
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4. Ως την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος της παραγράφου 1,
η Επιτροπή επιτρέπεται να απασχολεί υπαλλήλους και να
χρησιµοποιεί τεχνική υποστήριξη που της διαθέτουν τα Υπουργεία
Ανάπτυξης και ∆ικαιο- σύνης, σύµφωνα µε αποφάσεις των
αρµόδιων Υπουργών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'
Τελική διάταξη

'Aρθρο 19
Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως."
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ'ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρεσχέθη η
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Υπουργείου Γεωργίας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και της Ουκρανίας για οικονοµική, τεχνική και
επιστηµονική συνεργασία στον τοµέα της γεωργίας".
Το νοµοσχέδιο αυτό έχει ψηφισθεί οµόφωνα από τη ∆ιαρκή
Επιτροπή και δεν νοµίζω να υπάρχει αντίρρηση να το ψηφίσουµε
και από την Ολοµέλεια.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Γεωργίας: "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Ουκρανίας για οικονοµική, τεχνική
και επιστηµονική συνεργασία στον τοµέα της γεωργίας" έγινε δεκτό
οµοφώνως, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:
"Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και της Ουκρανίας για οικονοµική, τεχνική και επιστηµονική
συνεργασία στον τοµέα της γεωργίας
'Αρθρο πρώτο
Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
της Ουκρανίας για οικονοµική, τεχνική και επιστηµονική συνεργασία
στον τοµέα της γεωργίας, η οποία υπογράφηκε στο Κίεβο στις 15
∆εκεµβρίου 1997, της οποίας το κείµενο σε πρωτότυπο στην
ελληνική και αγγλική γλώσσα έχει ως εξής:

ΣΥΜΦΩΝΙΑ
ΜΕΤΑΞΥ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΚΑΙ
ΤΗΣ ΟΥΚΡΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ, ΤΕΧΝΙΚΗ
ΚΑΙ ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΗ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ ΣΤΟΝ

ΤΟΜΕΑ ΤΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ
Η Ελληνική ∆ηµοκρατία και η Ουκρανία (στο εξής αναφερόµενες ως
τα "Συµβαλλόµενα Μέρη"),
ΕΠΙΘΥΜΩΝΤΑΣ να υλοποιήσουν τη Συµφωνία οικονοµικής,
βιοµηχανικής, επιστηµονικής και τεχνικής συνεργασίας µεταξύ των
Κυβερνήσεων της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Ουκρανίας, που
υπεγράφη στην Αθήνα στις 15 Φεβρουαρίου 1992,
ΕΠΙΘΥΜΩΝΤΑΣ να αναπτύξουν και να προωθήσουν την
οικονοµική, επιστηµονική και τεχνική συνεργασία στον τοµέα της
γεωργίας,
ΘΕΩΡΩΝΤΑΣ ότι η Ελληνική ∆ηµοκρατία, ως Κράτος - Μέλος της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, υποχρεούται να τηρεί τη νοµοθεσία της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και να λειτουργεί σύµφωνα µε αυτήν,

ΣΥΜΦΩΝΗΣΑΝ ΤΑ ΕΞΗΣ:
'Αρθρο 1

Η συνεργασία στον τοµέα της γεωργίας θα περιλαµβάνει ενδεικτικά
τα εξής:
- φυτική παραγωγή, συµπεριλαµβανοµένης της παραγωγής
οπωροκηπευτικών,
- ζωική παραγωγή,
- παραγωγή ζωοτροφών,
- µετασυλλεκτική επεξεργασία και µεταποίηση,
- γεωργική έρευνα,
- γεωργικές εφαρµογές και εκπαίδευση,
- αποθήκευση γεωργικών προϊόντων,
- βιοτεχνολογία,
- φυτοϋγειονοµικό έλεγχο,
- κτηνιατρικές υπηρεσίες,
- διαχείριση του εδάφους και χαρτογράφηση,
- εκµηχάνιση της γεωργίας,
- έγγειες βελτιώσεις,
- προστασία των φυσικών πόρων και του περιβάλλοντος.

'Αρθρο 2
Η συνεργασία στον τοµέα της γεωργίας θα υλοποιείται µε:
α) Ανταλλαγή επιστηµονικής και τεχνικής πληροφόρησης και
τεκµηρίωσης.
β) Ανταλλαγή γενετικού και βιολογικού υλικού.
γ) Ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε τις εξελίξεις στην
επιστηµονική έρευνα.
δ) Ανταλλαγή επισκέψεων εµπειρογνωµόνων και συµβούλων.
ε) Οργάνωση εκπαιδευτικών προγραµµάτων, σεµιναρίων,
συνεδρίων και συναντήσεων σε αµφότερες τις χώρες.
στ) Τριµερή συνεργασία (µε άλλες χώρες, την Ευρωπαϊκή 'Ενωση
ή/και διεθνείς οργανισµούς) µε σκοπό τη διευκόλυνση της
οικονοµικής αναµόρφωσης και την ανάπτυξη και υλοποίηση
περιφερειακών προγραµµάτων που στοχεύουν στη βελτίωση της
παραγωγής και των συστηµάτων εµπορίας.
ζ) Ενθάρρυνση των µικτών επιχειρήσεων µεταξύ των
συνεταιριστικών και ιδιωτικών φορέων των δύο χωρών,
περιλαµβανοµένων και των επιχειρήσεων παραγωγής εισροών,
διακίνησης και εξωτερικού εµπορίου.

'Αρθρο 3
Τα Συµβαλλόµενα Μέρη συµφώνησαν να συστήσουν µία Μικτή
Ελληνο-Ουκρανική Επιτροπή Συνεργασίας στον τοµέα της
γεωργίας. Η Επιτροπή αυτή θα αποτελείται από εκπροσώπους των
Υπουργείων Γεωργίας και, όπου απαιτείται, από εκπροσώπους
συνεταιριστικών και ιδιωτικών φορέων των δύο χωρών.
Η Μικτή Επιτροπή Συνεργασίας στον τοµέα της γεωργίας θα
λειτουργεί στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Οικονοµικής,
Βιοµηχανικής, Επιστηµονικής και Τεχνικής Συνεργασίας, που
προβλέπεται στη Συµφωνία µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ουκρανίας για οικονοµική,
βιοµηχανική, επιστηµονική και τεχνική συνεργασία.
Η Μικτή Επιτροπή Συνεργασίας στον τοµέα της γεωργίας θα
συνέρχεται περιοδικά και εναλλακτικά στην Αθήνα και στο Κίεβο, σε
ηµεροµηνίες που θα καθορίζονται κάθε φορά δια της διπλωµατικής
οδού.

'Αρθρο 4
Η Μικτή Επιτροπή θα είναι αρµόδια για:
- τη διευκόλυνση της υλοποίησης της παρούσας Συµφωνίας,
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- την επίλυση προβληµάτων που ενδέχεται να προκύψουν κατά την
υλοποίηση,
- την ανασκόπηση των εξελίξεων που θα λαµβάνουν χώρα µεταξύ
δύο συνόδων,
- την εξέταση και έγκριση προτάσεων για συνεργασία σε ειδικούς
τοµείς και επί µέρους θέµατα, όπως αυτά που αναφέρονται
ενδεικτικά στο άρθρο 1,
- τη θέσπιση οδηγιών και προτεραιοτήτων για την εξέλιξη που
τίθεται ως στόχος µέχρι την επόµενη σύνοδο.
Εφόσον κρίνεται αναγκαίο, η Μικτή Επιτροπή Συνεργασίας στον
τοµέα της γεωργίας µπορεί να συστήνει Υποεπιτροπές µε σκοπό
την αποτελεσµατικότερη και ευκολότερη εκτέλεση των καθηκόντων
της.

'Αρθρο 5
'Ολες οι δαπάνες που θα προκύπτουν από την ανταλλαγή
επισκέψεων αντιπροσωπειών, εµπειρογνωµόνων και συµβούλων
θα καλύπτονται από την αποστέλλουσα χώρα. Η χώρα υποδοχής
πρέπει να έχει ενηµερωθεί σχετικά µε τις επισκέψεις ένα µήνα πριν
την άφιξη.
Τα Συµβαλλόµενα Μέρη θα διερευνήσουν τις δυνατότητες
εξασφάλισης χρηµατοδοτικών πόρων από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση
ή/και από διεθνείς οργανισµούς και χρηµατοδοτικούς φορείς.
Η εκ µέρους των Συµβαλλόµενων Μερών αναλαµβανόµενη
χρηµατοδότηση θα υπόκειται στην ύπαρξη ή µη των
χρηµατοδοτικών πόρων στα δύο Μέρη.

'Αρθρο 6
Η παρούσα Συµφωνία πρόκειται να τεθεί σε ισχύ κατά την
ηµεροµηνία της τελευταίας διακοινώσεως, µε την οποία τα
Συµβαλλόµενα Μέρη γνωστοποιούν, δια της διπλωµατικής οδού, ότι
έχουν ολοκληρωθεί οι απαιτούµενες, κατά την εσωτερική του

έννοµη τάξη, διαδικασίες για τη θέση σε ισχύ και την ενεργοποίηση
της Συµφωνίας. Η Συµφωνία θα παραµείνει σε ισχύ για µία περίοδο
πέντε (5) ετών.

'Αρθρο 7
Η Συµφωνία δύναται να τροποποιηθεί µε αµοιβαία συγκατάθεση.
Για την οποιαδήποτε τροποποίηση της Συµφωνίας θα ακολουθείται
η διαδικασία της θέσης της Συµφωνίας σε ισχύ.
Η ισχύς της παρούσας Συµφωνίας παρατείνεται αυτόµατα για µία
πρόσθετη περίοδο πέντε (5) ετών από την ηµεροµηνία λήξης, εκτός
αν καταγγελθεί από ένα από τα Συµβαλλόµενα Μέρη. Για την
καταγγελία απαιτείται η αποστολή, τουλάχιστον έξι (6) µήνες
νωρίτερα, έγγραφης δήλωσης του ενδιαφερόµενου Μέρους προς το
άλλο Μέρος σχετικά µε τη βούλησή του να καταγγείλει τη Συµφωνία.
Παρά τη λήξη της Συµφωνίας, οι δραστηριότητες που βρίσκονται σε
εξέλιξη θα συνεχίζονται µέχρι να ολοκληρωθούν.
Λαµβάνοντας υπόψη τις διεθνείς της υποχρεώσεις, η Κυβέρνηση
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας, κατά την εφαρµογή της παρούσας
Συµφωνίας, θα τηρεί τις δεσµεύσεις που προκύπτουν από την
ιδιότητά της ως µέλους της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Σε πιστοποίηση των ανωτέρω, οι υπογραφόµενοι, όντας δεόντως
εξουσιοδοτηµένοι από τις Κυβερνήσεις των χωρών τους,
υπέγραψαν τη Συµφωνία.
'Εγινε στο Κίεβο, στις 15 ∆εκεµβρίου 1997, σε δύο πρωτότυπα,
στην ελληνική, στην ουκρανική και στην αγγλική γλώσσα, ίδιας
ισχύος. Σε περίπτωση διαφωνίας ως προς την ερµηνεία υπερισχύει
το αγγλικό κείµενο.

ΓΙΑ ΤΗΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑ

(υπογραφή)

ΓΙΑ ΤΗΝ
ΟΥΚΡΑΝΙΑ
(υπογραφή)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ'ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρεσχέθη η
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Οργάνωση και λειτουργία των Αστικών
Συγκοινωνιών στην περιοχή Αθηνών-Πειραιώς και Περιχώρων".
Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί κατά τη σηµερινή συνεδρίαση.
Υπουργείου Οικονοµικών.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "∆ιαρρυθµίσεις στη φορολογία των αυτοκινήτων
οχηµάτων και άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση του Κώδικα Κατάστασης ∆ηµοσίων
Πολιτικών ∆ιοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.∆.∆. και
άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Οικονοµικοί πόροι της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
και άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Μεταφορών και
Επικοινωνιών.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Οργάνωση και λειτουργία των Αστικών
Συγκοινωνιών στην περιοχή Αθηνών-Πειραιώς και Περιχώρων".
Κύριοι συνάδελφοι, για τη συζήτηση του νοµοσχεδίου αυτού θα
διατεθούν τέσσερις συνεδριάσεις, µία επί της αρχής και τρεις επί
των άρθρων.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε
συµφωνήσει στις τέσσερις συνεδριάσεις, πολύ περισσότερο στη µια
επί της αρχής και τις τρεις επί των άρθρων.
Κατ' αρχήν, εµείς πιστεύουµε ότι είναι ένα σοβαρό και σηµαντικό
νοµοσχέδιο, στο οποίο πρέπει να έχουµε και την άνεση χρόνου, για
να µπορέσουµε να το συζητήσουµε. Η συζήτηση στη ∆ιαρκή
Επιτροπή δεν ήταν τόσο εµπεριστατωµένη για να έχουµε και τις
βελτιώσεις, τις οποίες θα είχαµε, εάν πράγµατι η Κυβέρνηση είχε
φέρει και τα στοιχεία, τα οποία είχαµε ζητήσει και πιστεύω ότι θα τα
καταθέσει µάλιστα πριν την έναρξη της συζήτησης.
Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, εµείς προτείνουµε τουλάχιστον δύο
συνεδριάσεις επί της αρχής και τουλάχιστον τρεις επί των άρθρων,
στην περίπτωση µάλιστα κατά την οποία ο κύριος Υπουργός δεν θα
φέρει άλλες τροπολογίες. Και παρακαλούµε να τοποθετηθούν και τα
άλλα κόµµατα στο Σώµα, να ξέρουµε τις απόψεις τους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τροποποίηση αυτής
της αποφάσεως, όπως γνωρίζετε, δεν µπορεί να γίνει, κύριε

Μεϊµαράκη.
'Ηδη συζητήθηκε στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων. Κατ' αρχήν
επροτάθη να είναι τρεις συνολικά οι συνεδριάσεις και επροτάθη από
τη δική σας πλευρά να γίνουν πέντε και αποφάσισε κατά
πλειοψηφία η ∆ιάσκεψη των Προέδρων τις τέσσερις συνεδριάσεις,
που ήταν πρόταση συγκερασµού του κ. Προέδρου. 'Εχει λήξει αυτό
το θέµα. Είναι µια πάγια τακτική, η οποία εφαρµόζεται σ' αυτήν την
Αίθουσα. ∆εν επανεξετάζεται αυτό το ζήτηµα.
Θέλετε να επιµηκύνουµε το χρόνο των συνεδριάσεων; Να το
συζητήσουµε. Γι' αυτό προέκυψε και η εµβόλιµη συνεδρίαση, που
αποφάσισε η ∆ιάσκεψη των Προέδρων και είναι η αυριανή πρωϊνή
συνεδρίαση. Μη συζητούµε και χάνουµε χρόνο µε τις διαδικασίες
επ' αυτού του θέµατος.
Επιπλέον, αν φέρει τροπολογίες ο κύριος Υπουργός -που δεν έχει-
αυτό είναι ένα άλλο θέµα που θα το εξετάσουµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, και µόνο από το
ύφος του βλέπω ότι έχει. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, η απόφαση
της ∆ιάσκεψης των Προέδρων πάρθηκε κατά πλειοψηφία και δεν
συµφώνησαν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Κατά συνέπεια...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μα, δεν είναι
οµόφωνες όλες οι αποφάσεις της ∆ιάσκεψης.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. Το
θέµα µπορεί, λοιπόν, να µπει...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός):... αλλά αυτές οι
αποφάσεις γίνονται αποδεκτές και δεν τίθενται σε συζήτηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, το
θέµα µπορεί να µπει να συζητηθεί στην Ολοµέλεια. Πώς δεν τίθεται
σε συζήτηση; 'Οπως τίθεται και το αν θα είναι µια µέρα επί της
αρχής ή δυο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Πότε έχει γίνει αυτό,
κύριε Μεϊµαράκη, να επανεξετασθεί η απόφαση της ∆ιάσκεψης;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κατ' επανάληψη. 'Οποτε είναι κατά
πλειοψηφία, έχει συζητηθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, δεν είναι έτσι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. Πώς
όχι; ∆εν θα πάρει απόφαση το Σώµα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν είναι έτσι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Η απόφαση της ∆ιάσκεψης των
Προέδρων µας δεσµεύει, αν είναι οµόφωνη και υπακούει το Σώµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, είτε οµόφωνη
είτε κατά πλειοψηφία, µας δεσµεύει ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Με βάση τον Κανονισµό, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός):... και δεν τίθεται υπό
επανεξέταση. ∆εν έχει γίνει ποτέ αυτό που ζητάτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Πώς δεν έχει γίνει;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Πάντοτε υπήρξαν
διαφωνίες στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων, αλλά οι διαφωνίες δεν
ήρθαν στην Ολοµέλεια...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είναι λυµένο αυτό το
ζήτηµα και απορώ πώς το θέτετε τώρα και θα αναλώσουµε κάποιο
χρόνο χωρίς νόηµα. Θα σας δώσω το λόγο...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, το
ζήτηµα κατ' αρχήν δεν είναι...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Χρονοτριβούµε επί
διαδικαστικών θεµάτων.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχήν το ζήτηµα
δεν είναι λυµένο. Και δεύτερον απ' ό,τι όλοι γνωρίζουµε την
τελευταία Πέµπτη του µήνα συζητούµε την πρόταση νόµου της
Αντιπολίτευσης. Εάν µάλιστα συζητηθεί η πρόταση νόµου και µετά
συζητήσουµε το νοµοσχέδιο, όπως αυτό τουλάχιστον ψιθυρίζεται,
γίνεται κατανοητό ότι ούτε η τέταρτη συνεδρίαση υπάρχει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σε  ό,τι  αφορά  αυτό
που  λέτε  τώρα,  δηλαδή  την  πρόταση  νόµου  της  Πέµπτης,
αυτό  έχει  συµφωνηθεί  και  θα  πάει  σε  άλλη  συνεδρίαση
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προσεχώς, η οποία θα είναι σε µέρα νοµοθετικού έργου και που δεν
θα αφαιρεί το δικαίωµα της Αντιπολιτεύσεως φυσικά. Θα είναι
πρόσθετη ηµέρα. 'Εχει συµφωνηθεί και αυτό...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να τοποθετηθούν τα κόµµατα, κύριε
Πρόεδρε, και να δούµε εάν πράγµατι ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εχει συµφωνηθεί και
αυτό. Η πρόταση νόµου θα πάει σε άλλη συνεδρίαση µε τα πλήρη
δικαιώµατα ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να τοποθετηθούν τα κόµµατα και θα
επανέλθουµε, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν µπορεί να συζητηθεί σε
τέσσερις συνεδριάσεις...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Να τοποθετηθούν,
αλλά το πράγµα δεν είναι προς µεταβολή. Σας παρακαλώ. Χάνουµε
χρόνο επί διαδικαστικού θέµατος και έχουµε να συζητήσουµε επί
της ουσίας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, γιατί
υπάρχουν και άλλα διαδικαστικά, δεν είναι το µόνο. Περιµένω να
τοποθετηθούν τα κόµµατα σ' αυτό, διότι εµείς δεν
αντιλαµβανόµαστε γιατί η Κυβέρνηση βιάζεται τόσο πολύ,
επιτέλους. ∆εν το καταλαβαίνουµε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν τίθεται θέµα
βιασύνης. Είναι θέµα οργάνωσης του νοµοθετικού έργου. ∆εν είναι
θέµα βιασύνης. Τρεις συνεδριάσεις αποφάσισε η ∆ιάσκεψη των
Προέδρων, τρεις είχε ζητήσει η Κυβέρνηση. Λοιπόν, σας παρακαλώ
...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε.
'Υστερα από πέντε χρόνια φέρνει ένα νοµοσχέδιο -που υποτίθεται
ότι αυτά τα πέντε χρόνια θα είχε βελτιωθεί η κατάσταση- και θέλει
να το περάσει και σε τρεις συνεδριάσεις;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ. Αυτά
τα επιχειρήµατα είναι επιχειρήµατα επί της ουσίας. Μπορείτε να τα
αναπτύξετε αργότερα στην αγόρευσή σας...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ωραία, περιµένουµε να
τοποθετηθούν και τα άλλα κόµµατα και να συµφωνήσουµε στο πότε
θα συζητηθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν είναι θέµατα
διαδικαστικά αυτά.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Κολοζώφ.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριε Πρόεδρε, έχω να βάλω και εγώ
ακριβώς το ίδιο ζήτηµα. Μπορεί η ∆ιάσκεψη των Προέδρων να
αποφάσισε, όπως λέτε, αλλά εµείς σαν κόµµα και στη ∆ιάσκεψη
των Προέδρων -και επανειληµµένα το κάνουµε- και διαφωνούσαµε
και διαµαρτυρόµαστε γι' αυτόν τον τρόπο, µε τον οποίο συζητάµε τα
σηµαντικότερα νοµοσχέδια.
Πέρα από το ότι είναι περιορισµένος ο χρόνος, µπαίνουν και
εµβόλιµες συνεδριάσεις, έτσι ώστε δεν προλαβαίνουν οι Βουλευτές
να έχουν µια συζήτηση ήρεµη και επί της ουσίας, µε βάση τα
δεδοµένα που έρχονται σωρηδόν από την Κυβέρνηση.
Στην επιτροπή µόνο ήλθε ένα βουνό από τροπολογίες και δεν
προλάβαµε ούτε καν να τις αντιληφθούµε. ∆εν µπορεί να συνεχιστεί
αυτή η κατάσταση. ∆εν ξέρω αν το Σώµα έχει αρµοδιότητα ή δεν
έχει αρµοδιότητα, πάντως είναι ένα θέµα που εµείς εγείρουµε και
επιµένουµε να διευθετηθεί καλύτερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Οι τροπολογίες οι
οποίες ήλθαν στην επιτροπή, γιατί έγινε λόγος µακρύς επ' αυτών,
ήταν τροποποιήσεις επί των συγκεκριµένων άρθρων. Γι' αυτό όσα
τον αριθµό άρθρα ήρθαν από την αρχή µε το νοµοσχέδιο, στον ίδιο
αριθµό παρέµειναν, δηλαδή δεκατρία άρθρα περίπου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: ∆εν είναι έτσι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Με συγχωρείτε, δύο
ήταν ξεχωριστές τροπολογίες.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε. Αλλά ας
µιλήσουν πρώτα τα άλλα κόµµατα και θα επανέλθουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εχω εδώ τα

πρακτικά, έχω τις παρατηρήσεις. Βελτιωτικές τροποποιήσεις επί
των άρθρων ήταν, γι' αυτό και ο αριθµός των άρθρων είναι ο ίδιος.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κυρία
Αλφιέρη.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είχαµε επισηµάνει και στην επιτροπή και παρακαλώ πολύ να γίνει
κατανοητό, ότι αυτό το νοµοσχέδιο, που αφορά όχι µόνο το
κυκλοφοριακό αλλά και σοβαρά θέµατα εργασιακών σχέσεων, δεν
µπορεί να συζητηθεί σε τέσσερις συνεδριάσεις.
Καλώ, λοιπόν, το Προεδρείο, να επανεξετάσει το θέµα και να πάµε
σε πέντε συνεδριάσεις, γιατί και οι συνάδελφοι δεν θα µπορούν να
καλύψουν τα θέµατα σε µία µόνο συνεδρίαση επί της αρχής και τα
άρθρα είναι και αυτά πολύ σηµαντικά. Και στην επιτροπή, µε τις
τροπολογίες που έφερε ο κύριος Υπουργός, δεν έγινε συζήτηση,
όπως γίνεται συνήθως και έχει µείνει έλλειµµα.
Παρακαλώ πολύ, να επανεξεταστεί το θέµα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τέθηκε το θέµα και
στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων, εξετάστηκε και αποφασίστηκε, όπως
σας ανακοίνωσα κι εκεί τοποθετήθηκε και ο εκπρόσωπός σας. ∆εν
µπορεί να υπάρξει µεταβολή σ' αυτήν την απόφαση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Τσαφούλια.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να προστεθεί
µία συνεδρίαση ακόµα.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Σφυρίου.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είναι πολλές φορές που
έχουµε ασχοληθεί µε αυτό το θέµα και δεν νοµίζω ότι ευτυχήσαµε,
όταν το συζητήσαµε. Κατ' επανάληψη έχει τονισθεί σ' αυτήν την
Αίθουσα και έχει ερµηνευθεί µε τον αυθεντικό τρόπο ο Κανονισµός,
ο οποίος στο σχετικό άρθρο ορίζει ότι τις απόψεις τους τα πολιτικά
κόµµατα, όσον αφορά τον αριθµό των συνεδριάσεων, τις
διατυπώνουν στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων και η ∆ιάσκεψη των
Προέδρων, αφού γίνει ο σχετικός, εξαντλητικός πολλές φορές
διάλογος, αποφασίζει επί του αριθµού των ηµερών των
συνεδριάσεων.
Αυτό νοµίζω ότι έχει ερµηνευθεί πολλές φορές σ' αυτήν την
Αίθουσα. ∆εν υπάρχει άλλη ερµηνεία εγκυρότερη αυτής του
Κανονισµού. 'Εχουν εκφραστεί, βεβαίως, οι διαφωνίες των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, αλλά η τήρηση του Κανονισµού
επιβάλλει να παραµείνουµε σε αυτό που αποφασίστηκε στη
∆ιάσκεψη των Προέδρων.
Βέβαια, πολλές φορές αναγκάζεται το Προεδρείο της Βουλής,
ύστερα από έγκριση της Ολοµέλειας, αν έλθουν επιπλέον
τροπολογίες, όχι στην επιτροπή -όπου συζητήθηκαν ούτως ή άλλως
και ενσωµατώθηκαν στο κείµενο του νοµοσχεδίου, στην πρόταση
δηλαδή που εισάγεται, εννοώ τις όποιες βελτιώσεις- αλλά κατά τη
διάρκεια της συζήτησης του νοµοσχεδίου, να εξετάσει το θέµα.
Μέχρι λοιπόν την ώρα που συζητούµε, δεν έχει τεθεί τέτοιο ζήτηµα
και δεν νοµίζω ότι πρέπει να αποστούµε απ' αυτήν την απόφαση,
αλλά να προχωρήσουµε µε τις τέσσερις ηµέρες, όπως ρητά
αποφασίστηκε στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Περίεργες θεωρίες ακούµε σ'
αυτήν την Αίθουσα.
∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι η ∆ιάσκεψη των Προέδρων παίρνει µια
πρώτη απόφαση και προτείνει στη Βουλή. Υπάρχει αµφιβολία ότι η
Βουλή είναι το κυρίαρχο Σώµα; Προς Θεού! Επιτέλους, να
σοβαρευόµαστε, όταν µιλούµε σ' αυτήν την Αίθουσα.
Επίσης, ήθελα να κάνω µία δεύτερη παρατήρηση. Στη
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∆ιάσκεψη των Προέδρων πλειοψηφία έχει το κόµµα που κυβερνά.
Αν, κατά συνέπεια, παίρνετε µία απόφαση µόνο µε τη δική σας
πλειοψηφία -και είναι η περίπτωση, κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.- δικαιούται η Αντιπολίτευση να πει ότι χρειάζεται και
κάποια ευαισθησία η λειτουργία του Κοινοβουλίου.
Εγώ τουλάχιστον, παλιός πολιτικός, ενθυµούµαι ότι πάντοτε εµείς
το τηρούσαµε. Σεβόµαστε και την Αντιπολίτευση.
Εδώ γίνεται κάτι το οποίο εµένα, όταν το έµαθα, µε εξέπληξε.
Προσθέτετε και εµβόλιµες συνεδριάσεις. Εγώ καταλαβαίνω την
πολιτική ανάγκη και αν θέλετε και την κοινωνική ανάγκη. Αλλά όχι
να φθάσουµε ίσαµε εκεί, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό που γίνεται είναι απαράδεκτο. Επιβάλλεται µία δικτατορία στη
Βουλή, για τον τρόπο της συζήτησης και στην ουσία εµποδίζεται µία
ελεύθερη συζήτηση. 'Εστω και τέσσερις συνεδριάσεις να
γινόντουσαν κανονικές.
∆ιότι, κύριε Πρόεδρε -και µε αυτήν την παρατήρηση τελειώνω- η
συζήτηση στη Βουλή έχει ένα χρήσιµο αποτέλεσµα.
Παρακολουθείται από την κοινή γνώµη, παρακολουθείται από τους
ενδιαφερόµενους. 'Ετσι επιτυγχάνεται µία αµοιβαία επίδραση.
Επηρεάζονται εκατέρωθεν και διευκολύνονται στην τελική
απόφαση, υπό την προϋπόθεση βέβαια πάντοτε ότι η συζήτηση
στη Βουλή δεν είναι τύπος κενός, αλλά γίνεται µε την ελπίδα να
πετύχουµε κάτι καλύτερο και κατά το δυνατόν ευρύτερη σύµπτωση
απόψεων.
∆ιότι σε τέτοια θέµατα, όπως αυτό που συζητούµε, κύριε Πρόεδρε,
συµφέρον της Κυβέρνησης αλλά και συµφέρον όλων µας είναι να
πετύχουµε όσο το δυνατόν ευρύτερη συναίνεση. Και µε αυτούς τους
χειρισµούς δεν διευκολύνετε αυτόν το βασικό στόχο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Να απαντήσω στον
κύριο Πρόεδρο, ο οποίος χαρακτήρισε τις αποφάσεις αυταρχικές και
αυτό δεν είναι επιτρεπτό.
Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται περί υφαρπαγής αποφάσεως της
Ολοµελείας ούτε περί αναγορεύσεως ως υπερτάτου οργάνου της
∆ιάσκεψης των Προέδρων. Υπέρτατο όργανο είναι η Ολοµέλεια,
αυτό δεν το αµφισβητεί κανένας.
Εδώ, όµως, είναι θέµα εφαρµογής Κανονισµού. 'Ετσι εφαρµόζεται ο
Κανονισµός, έτσι έχει ερµηνευθεί αν θέλετε και αυτό πρέπει να
ισχύσει και τώρα.
Πάντοτε αποφασίζει η ∆ιάσκεψη των Προέδρων είτε κατά
πλειοψηφία είτε οµοφώνως, τον αριθµό των συνεδριάσεων και µε
αυτές τις αποφάσεις έρχεται στη Βουλή για να συζητηθεί το κάθε
νοµοσχέδιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Η οποία Βουλή µπορεί να τις
αλλάξει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι. Είναι θέµα
Κανονισµού. 'Εχει τροποποιηθεί ο Κανονισµός ως προς αυτό το
σηµείο ή έτσι εν πάση περιπτώσει ερµηνεύεται και αυτό
εφαρµόζεται. Κανείς δεν υφήρπασε απόφαση της Ολοµέλειας της
Βουλής. Είναι ανώτατο όργανο, υπέρτατο όργανο και κανένα από
τα επί µέρους όργανα της Βουλής η ∆ιάσκεψη των Προέδρων ή
άλλα όργανα π.χ. επιτροπές, µπορούν να επιβάλουν αποφάσεις.
Προς Θεού! Κανονισµό εφαρµόζουµε και µε αυτήν την εφαρµογή
του Κανονισµού θα προχωρήσουµε. Και για να µη χάσουµε άλλο
χρόνο, παρακαλώ τον εισηγητή της Πλειοψηφίας κ. Παναγιώτη
Φωτιάδη να λάβει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν συζητούµε άλλο
αυτό το θέµα, κύριε Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Με συγχωρείτε, αν δεν συζητούµε
αυτό το θέµα...
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο, παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μα, θα πάµε και σε
δεύτερο κύκλο αγορεύσεων. Και ο κ. Σφυρίου ζητάει το λόγο και
εσείς και άλλοι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχήν
επιτρέψτε µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Φωτιάδη, περιµένετε.
Ορίστε, κύριε Μεϊµαράκη, έχετε το λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχήν, υπάρχει
ενδιαφέρον οµιλητών κυρίως επί της αρχής και δεν νοµίζω ότι
µπορούµε σήµερα το βράδυ να ψηφίσουµε επί της αρχής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα το δούµε και το
ενδιαφέρον κατά την πορεία. Πώς το προεξοφλείτε, αφήστε να
γίνουν οι εγγραφές.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε,
τι πώς το προεξοφλείτε. Εσείς, πώς το προεξοφλείτε ότι θα
τελειώσουµε σήµερα το βράδυ; Πρώτον αυτό.
∆εύτερον, µην αναγκάσετε την Αντιπολίτευση να καταφύγει σε
µεθόδους που δεν θα ήθελε, αλλά που της δίδει το δικαίωµα ο
Κανονισµός. 'Ετσι, γιατί ξέρουµε και τι µπορούµε να κάνουµε σε
κάθε άρθρο και ξέρουµε πόσο µπορούµε να ταλαιπωρήσουµε το
Σώµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τα γνωρίζουµε τα
δικαιώµατα της Αντιπολίτευσης.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
Γνωρίζουµε τα δικαιώµατά µας, γνωρίζουµε και τις υποχρεώσεις
µας. Να διευκολύνουµε, αν θέλετε, και την Κυβέρνηση στον τρόπο
µε τον οποίο θέλει να νοµοθετήσει. 'Οµως, δεν µπορούµε να
αποστούµε και των δικαιωµάτων µας. ∆εν µπορεί να γίνει αυτό,
κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν σας τα αρνήθηκε
κανείς τα δικαιώµατά σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε, κατ' αρχήν να µην ορίσουµε ότι σήµερα το βράδυ θα
ψηφίσουµε επί της αρχής. Αφήστε µήπως µε τον κατάλογο και τη
σειρά των οµιλητών πάµε και αύριο το πρωί στην εµβόλιµη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν ξέρω, θα δούµε
την πορεία της συζητήσεως. Εκείνο που έχω να προσθέσω είναι ότι
θα πάµε µέχρι τη 01.00', οπωσδήποτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ωραία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μέχρι τη 01.00'
απόψε και θα δούµε τότε πού θα τελειώσει η συζήτηση επί της
αρχής, ώστε να υπάρξει δυνατότητα να µιλήσουν οι συνάδελφοι επί
των άρθρων, που είναι και το ουσιαστικό αντικείµενο του
νοµοσχεδίου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Συµφωνούµε, λοιπόν, ότι θα
συζητήσουµε έως αργά σήµερα το βράδυ και ότι θα αφήσουµε την
ψήφιση επί της αρχής για αύριο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σήµερα θα
ψηφίσουµε επί της αρχής.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, πώς θα γίνει
σήµερα; Πώς θα τελειώσουµε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εχουµε πέντε ώρες
συζήτηση µπροστά µας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μα, µόνο οι εισηγητές θα πάνε µέχρι
τις 23.00. Οι συνάδελφοι, οι οποίοι θέλουν να µιλήσουν, οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο Υπουργός....
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα τα δούµε αυτά
στην πορεία. Μπορούµε να προεξοφλήσουµε τη συζήτηση από
πριν;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, αυτό σας λέω, µην την
προεξοφλήσουµε, αλλά να αποφασίσουµε ότι δεν ψηφίζουµε επί
της αρχής σήµερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αφήστε να δούµε
πόσοι θα εγγραφούν.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µη
συµφωνήσουµε ότι θα ψηφίσουµε σήµερα επί της αρχής, σας
παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Υπάρχουν και άλλες
πρακτικές που έχουµε εφαρµόσει σε αυτήν την Αίθουσα, κύριε
Μειµαράκη. Μένει κάποιος αριθµός για την εποµένη, και ψηφίζουµε
την αρχή. Αυτό είναι µια πρακτική της Βουλής από το 1977 που
είµαι εγώ σε αυτήν την Αίθουσα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Εντάξει.
Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε. Εµείς έχουµε επιφυλαχθεί για
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τη στάση µας στην Ολοµέλεια και είχαµε καλέσει τον κύριο Υπουργό
να καταθέσει ορισµένα στοιχεία στην Ολοµέλεια, πριν ξεκινήσει η
συζήτηση του νοµοσχεδίου. 'Οπως γνωρίζετε, στον Κανονισµό της
Βουλής, στο άρθρο 85 γίνεται αναφορά...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μπαίνουµε επί της
ουσίας τώρα και βλέπετε ότι εσείς παραβιάζετε...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, δεν είµαι
καθόλου επί της ουσίας. Γίνεται αναφορά -και παρακαλώ να πάρει
θέση το Προεδρείο- ότι συνοδεύεται από την έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους, όπως ορίζει το άρθρο 75, παράγραφος 1
του Συντάγµατος, το οποίο λέει ρητά ότι η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους καθορίζει επακριβώς τη δαπάνη.
Γνωρίζουµε όλοι, κύριε Πρόεδρε, ότι πολλές φορές δεν τηρείται
επ'ακριβώς αυτή η διάταξη και ότι το Γενικό Λογιστήριο πολλές
φορές καθορίζει περίπου τη δαπάνη...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Για ποιο αντικείµενο
µιλάτε, κύριε Μεϊµαράκη; 'Εχετε αντικαταστήσει τους εισηγητές, τη
διαδικασία...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν έχω αντικαταστήσει κανέναν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): ... και τον Κανονισµό
και µιλάτε επί της ουσίας. ∆εν είναι επιτρεπτό αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συζητάµε για µία
διαγραφή χρεών, η οποία µπορεί να ξεπεράσει και το ένα
τρισεκατοµµύριο και η Κυβέρνηση δεν µας δίνει τα στοιχεία. Πώς θα
συζητήσουµε δηλαδή; Πώς θα ψηφίσουµε εδώ µέσα;
Παρακαλώ, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να δείτε -το ζήτησα και από τον
Πρόεδρο της Βουλής- και εσείς ότι η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους πουθενά δεν αναφέρει το ποσόν. 'Εχει
δεκαοκτώ φορές την έκφραση "δαπάνη ακαθόριστη σε βάρος του
τακτικού προϋπολογισµού"...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): Υπάρχει η έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου. Από εκεί και πέρα τα επιµέρους θέµατα είναι
αντικείµενο της αγορεύσεώς σας επί της ουσίας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε. Τότε τι να
κάνουµε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου, όταν δεν καθορίζεται
η δαπάνη;
Εµείς, κύριε Πρόεδρε, θέλουµε να ξέρει το Σώµα και αυτό δεν είναι
άσχηµο ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Καταργήσατε τον επί
του Βήµατος αγορητή. Μιλάτε και επί της ουσίας, κύριε Μεϊµαράκη.
∆εν µπορεί να γίνει αυτό. Μιλάτε κατά τρόπο αυθαίρετο. 'Οταν έλθει
η ώρα θα συζητήσετε αυτά τα ζητήµατα. Είναι ουσιαστικά ζητήµατα,
δεν είναι καν αντικείµενο ούτε πρόκριµα της συζητήσεως.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Πώς θα εισαχθεί για συζήτηση το
νοµοσχέδιο όταν δεν γνωρίζουµε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα συζητηθεί το
νοµοσχέδιο µε την έκθεση που έχει από το Γενικό Λογιστήριο...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μα, από πουθενά δεν έχει καµία
έκθεση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ... ασχέτως εάν είναι
πληµµελή ή όχι. 'Αλλο ζήτηµα είναι αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υποβαθµίζετε τη
Βουλή, υποβαθµίζετε το Κοινοβούλιο. Περίµενα ότι το Προεδρείο
τουλάχιστον θα εστέκετο αρωγός στην προσπάθεια αυτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Καθόλου. Και η δική
σας παρέµβαση, η οποία αναζητά δήθεν προκρίµατα για τη
συζήτηση, υποβαθµίζει το Κοινοβούλιο. Θα είχαµε προχωρήσει στη
συζήτηση επί της ουσίας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν γνωρίζουµε τι θα διαγράψουµε.
Ας µας απαντήσει ο κύριος Υπουργος ότι δεν τα καταθέτει για να
ξέρουµε τι θα κάνουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα σας απαντήσει επί
του συγκεκριµένου ζητήµατος όταν πάρει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε, επιφυλαχθήκαµε
στην επιτροπή, όπου ο κύριος Υπουργός είπε ότι στην Ολοµέλεια
θα µας δώσει τις δαπάνες. Ας έλθει ο Υπουργός των Οικονοµικών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν είναι αντικείµενο
αυτής της στιγµής. Κάνετε κατάχρηση δικαιώµατος και δεν θα σας
το επιτρέψω άλλο. Ορίστε, κύριε Σφυρίου, µία λέξη να πείτε και σείς
και δεν νοµίζω ότι είναι η ώρα να απαντήσετε και να µιλήσετε
επ'αυτού του θέµατος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Η Κυβέρνηση δεν υπάρχει; Ο κύριος
Υπουργός είναι άλαλος;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα απαντήσει ο
κύριος Υπουργός όταν έλθει η ώρα. ∆εν είναι αντικείµενο αυτής της
στιγµής. Αντιληφθείτε το, κύριε Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μας είπε ο κύριος Υπουργός ότι θα
το καταθέσει πριν από τη συζήτηση στην Ολοµέλεια. Να µας πει ότι
το καταθέτει ή δεν το καταθέτει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν είναι αντικείµενο
αυτής της στιγµής. Μετά θα "ανακαλύψετε" και ένα άλλο στοιχείο και
ακόµα ένα άλλο στοιχείο κλπ. για να µην µπούµε ποτέ στη
συζήτηση. Είναι δυνατό να γίνεται αυτή η συζήτηση;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Προστάτης της Κυβερνήσεως
γίνατε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν είµαι προστάτης
κανενός. Είµαι προστάτης του Κανονισµού, της ευταξίας σε αυτήν
την Αίθουσα και της οµαλής λειτουργίας του Κοινοβουλίου. Σας
παρακαλώ πολύ.
Ορίστε, κύριε Φωτιάδη, έχετε το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: ∆εν θα δώσετε το λόγο και σε µένα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, θα δώσω το
λόγο στον κ. Φωτιάδη για να µπούµε πλέον στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: 'Οταν δίνετε το λόγο στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, πρέπει να δίνετε το λόγο και στον Εκπρόσωπο της
Συµπολίτευσης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Να καταργήσω για
δεύτερη φορά τον οµιλητή, κύριε Σφυρίου; ∆ε θα στέρξω εγώ σε
κάτι τέτοιο. Μετά να πάρετε το λόγο, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Φωτιάδη, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΦΩΤΙΑ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Μεταφορών και των Επικοινωνιών
για την οργάνωση και λειτουργία των αστικών συγκοινωνιών του
οποίου έχω την τιµή να είµαι εισηγητής επισηµαίνει το πόσο
σηµαντικό και κρίσιµο είναι το ζήτηµα των συγκοινωνιών στην
πρωτεύουσα και στην ευρύτερη περιοχή, µια περιοχή στην οποία
για τους γνωστούς σε όλους µας λόγους κοινωνικούς και
οικονοµικούς έχει συγκεντρωθεί η µισή σχεδόν Ελλάδα.
Οι συγκοινωνίες έχουν βρεθεί τα τελευταία δέκα - δεκαπέντε χρόνια
πολλές φορές στο επίκεντρο του ενδιαφεροντος τόσο της Βουλής
όσο και των πολιτών του Λεκανοπεδίου.
∆εν είναι λίγες οι φορές που επιχειρήθηκαν παρεµβάσεις, που
άλλες οδήγησαν σε κάποια πρόοδο, άλλες δεν επέφεραν
ουσιαστικές αλλαγές, ενώ άλλες προκάλεσαν µεγάλες εντάσεις και
συγκρούσεις.
Σήµερα που οι συγκοινωνίες θυµίζουν γόρδιο δεσµό, είναι
αναγκαίες όσο ποτέ άλλοτε τολµηρές και κυρίως αποτελεσµατικές
τοµές, που θα απαλλάξουν το χώρο από τα προβλήµατα του
παρελθόντος και θα παραδώσουν στους πολίτες του λεκανοπεδίου
σωστά και χρήσιµα µέσα δηµόσιας µεταφοράς.
Αν υπολογίσει κανείς ότι από τα τέσσερα σχεδόν εκατοµµύρια
κατοίκους της περιοχής του λεκανοπεδίου, το 55% κινείται
καθηµερινά, δηλαδή πάνω από δύο εκατοµµύρια βρίσκονται στους
δρόµους κάποια στιγµή της ηµέρας, καταλαβαίνουµε πόσο καίριας
σηµασίας είναι η εύρυθµη και αποτελεσµατική λειτουργία των
συγκοινωνιών.
Αν  κατορθώσουµε  να  έχουµε  µπλε  και  πράσινα  λεωφορεία  και
τρόλεϊ  να  φθάνουν  στην  προκαθορισµένη  ώρα  στις  στάσεις
τους,  να  εκτελούν  σε  σύντοµο  χρονικό  διάστηµα  τα  δροµολόγιά
τους  και  να  µη  στιβάζεται  ο  κόσµος  µέσα  σε  αυτά,  αν  δηλαδή
καταφέρουµε  να  κάνουµε  ελκυστικές  τις  δηµόσιες
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συγκοινωνίες, τότε θα βοηθήσουµε να απαλλαγεί κατά ένα µέρος η
Αθήνα από το µεγαλύτερο σύγχρονο πρόβληµά της που είναι το
κυκλοφοριακό.
'Ολοι βιώνουµε την τροµερή ταλαιπωρία καθηµερινά, όλοι
αγανακτούµε από τις χαµένες ώρες µας στους δρόµους, όλοι
πληρώνουµε µε πολύτιµο συνάλλαγµα, τα εκατοµµύρια λίτρα
βενζίνης την ηµέρα και τα εκατοµµύρια εργατώρες που χάνονται,
όταν τα µέσα µεταφοράς κινούνται µε µία µέση ταχύτητα πέντε ή
δέκα χιλιοµέτρων την ώρα.
Τα στατιστικά στοιχεία δείχνουν ότι τα τελευταία χρόνια µειώθηκε
κατά ένα σηµαντικό ποσοστό, που φθάνει στο 25% και η ταχύτητα
των λεωφορείων. Και αυτό παρά τη δηµιουργία σε ορισµένους
κεντρικούς δρόµους των ειδικών λωρίδων για τα λεωφορεία και τα
τρόλεϊ. Βέβαια γινόµεθα και εµείς µάρτυρες της συνεχούς
παραβίασης αυτών των λωρίδων από τα ΙΧ, των οποίων οι οδηγοί
χρησιµοποιούν τους λεωφορειόδροµους για να κινούνται πιο
γρήγορα, επιβαρύνοντας όµως ταυτόχρονα την ταχύτητα των
µέσων της δηµόσιας συγκοινωνίας.
Η αυστηρότερη αστυνόµευση των λωρίδων και η επέκτασή τους και
σε άλλους δρόµους είναι απολύτως απαραίτητη. Και µέσα στο
σχέδιο νόµου υπάρχουν συγκεκριµένες διατάξεις που αναφέρονται
σε αυτά. Είναι πια απολύτως παραδεκτό ότι ο οποιοσδήποτε
συγκοινωνιακός σχεδιασµός, ελάχιστα θα αποδώσει εάν δεν
συνδυαστεί µε τον αντίστοιχο κυκλοφοριακό. ∆εν πρόκειται να
κερδίσουµε πολλά πράγµατα ξοδεύοντας σε µια δύσκολη
οικονοµικά εποχή για τη χώρα δεκάδες δισεκατοµµύρια για την
αγορά εκατοντάδων καινούριων λεωφορείων, όταν αυτά θα
κινούνται µε τους σηµερινούς ρυθµούς. Βεβαίως στα πλαίσια της
αναδιοργάνωσης και του εκσυγχρονισµού των συγκοινωνιών θα
πρέπει να προγραµµατισθεί η ανανέωση του στόλου που σήµερα
σε ποσοστό 65% είναι άνω των δεκαπέντε ετών. 'Οµως δεν θα
προσφέρει πολλά, εάν το λεωφορείο, αντί για είκοσι λεπτά, κάνει
πενήντα λεπτά για να φθάσει στον προορισµό του. Ο πολίτης
προκειµένου να αποφύγει την ταλαιπωρία του λεωφορείου και του
τρόλεϊ, όπου µπορεί και να στέκεται όρθιος ή να είναι
στριµωγµένος, προτιµά εκείνη του αυτοκινήτου του επιβαρύνοντας
την κυκλοφορία, παρκάρει όπου να είναι, δηµιουργώντας και άλλα
προβλήµατα κίνησης. Και όπως θα παρατηρήσατε κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η συντριπτική πλειοψηφία των αυτοκινήτων κινείται
στους δρόµους, έχοντας µέσα µόνο ένα άτοµο, τον οδηγό του. Είναι
εύκολο να καταλάβει κανείς πόσο θα µειωνόταν η κυκλοφορία εάν
τριάντα ή σαράντα αυτοκίνητα αντικαθίσταντο από ένα λεωφορείο ή
από ένα τρόλεϊ.
Βέβαια, η λειτουργία των γραµµών 2 και 3 του Μετρό θα επιφέρει
σηµαντική ανακούφιση στο κυκλοφοριακό, αλλά το πρόβληµα δεν
θα λυθεί, εάν δεν υπάρχουν σηµαντικές βελτιώσεις στα υπέργεια
µέσα µεταφοράς, ήτοι εάν δεν λειτουργήσει το σύστηµα
τροφοδοσίας και ανταπόδοσης του Μετρό από τα άλλα µέσα
µαζικής µεταφοράς. Και αφού είναι πια δεδοµένο ότι νέοι οδικοί
άξονες µόνον περιφερειακά µπορούν να κατασκευαστούν -και αυτό,
γνωρίζουµε όλοι, µε µεγάλη δυσκολία- πρέπει η προσοχή των
αρµοδίων φορέων να επικεντρωθεί σε παρεµβάσεις στο υπάρχον
οδικό δίκτυο.
Λαµβάνοντας υπόψη όλη αυτήν την κατάσταση που σας ανέφερα
και η οποία κάθε άλλο παρά ειδυλλιακή είναι, το Υπουργείο
Μεταφορών και Επικοινωνιών κατήρτισε το σχέδιο νόµου για την
οργάνωση και λειτουργία των αστικών συγκοινωνιών στην περιοχή
Αθηνών, Πειραιώς και περιχώρων, το οποίο και συζητάµε.
Η µέχρι σήµερα εµπειρία κατέδειξε ότι ένα καλύτερο αύριο απαιτεί
ένα καλύτερο σχεδιασµό, σχεδιασµό από ένα φορέα και όχι από
πολλούς που συχνά αντί να λύνουν ένα πρόβληµα, το περιπλέκουν
περισσότερο. Το ρόλο αυτού του φορέα που θα λειτουργεί εφεξής
ως ένα στρατηγείο στο θέµα των συγκοινωνιών αναλαµβάνει ο
ΟΑΣΑ. Μέσα από ένα σύγχρονο θεσµικό και οργανωτικό πλαίσιο, ο
ΟΑΣΑ αναδεικνύεται ως ενιαίος φορέας σχεδιασµού,
προγραµµατισµού, εποπτείας και ελέγχου επί όλων των άλλων
φορέων που εκτελούν ή θα εκτελούν στο µέλλον συγκοινωνιακό
έργο.
Στόχος του Υπουργείου είναι να µετατραπεί ο ΟΑΣΑ σε ένα ευέλικτο

και επιτελικό φορέα που θα συντονίζει τη δράση των υπολοίπων
που πρέπει να λειτουργούν συµπληρωµατικά και όχι ανταγωνιστικά
µεταξύ τους. 'Ετσι, πέρα από την περιστολή µη αναγκαίων
δαπανών, θα υπάρξει απεγκλωβισµός στις γραφειοκρατικές
διαδικασίες που συχνότατα αποτελούν ανασταλτικό παράγοντα
προόδου και θα εξαλειφθούν φαινόµενα συγκρούσεων µεταξύ
φορέων που ασκούν παρόµοιο έργο. 'Ολοι όσοι παράγουν
συγκοινωνιακό έργο θα στρατευθούν κάτω από ένα φορέα µε ένα
κοινό στόχο. Καλύτερες συγκοινωνίες, συγκοινωνίες που θα
παρέχουν ελκυστικότερες υπηρεσίες στους πολίτες µε λιγότερο
κόστος για όλους µας.
'Εχοντας το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον, δεν πρέπει να ξεχνούµε
ποτέ ότι στην Αθήνα θα διεξαχθούν και οι Ολυµπιακοί Αγώνες του
2004, αγώνες κατά τη διάρκεια των οποίων, τόσο η Ελλάδα, όσο
και η πρωτεύουσά της, θα πρέπει να αποδείξουν έµπρακτα ότι
είµαστε ένα σύγχρονο, αξιόπιστο και ανεπτυγµένο κράτος.
Σηµαντική συµβολή σ' αυτό θα έχουν και οι συγκοινωνίες καθώς
χιλιάδες επισκέπτες µας θα τις χρησιµοποιήσουν και θα τις
αξιολογήσουν.
∆εν είναι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ώρα ούτε για
πειραµατισµούς ούτε για αυτοσχεδιασµούς. Είναι ώρα γενναίων,
τολµηρών και κυρίως αποτελεσµατικών αποφάσεων. Αποφάσεων
που θα αλλάξουν ριζικά την εικόνα των συγκοινωνιών στο
λεκανοπέδιο. Αυτό είναι το έργο, µεγάλο και δύσκολο, είναι αλήθεια,
που αναλαµβάνει ο ΟΑΣΑ, του οποίου καθίστανται θυγατρικές
εταιρείες η ΕΦΣΕ µε τους υπάρχοντες συγκοινωνιακούς φορείς
δηλαδή ΕΘΕΛ, ΗΛΠΑΠ και ΗΣΑΠ. Ενώ ειδικά για το Αττικό Μετρό
που διέπεται από ένα ειδικό καθεστώς, προβλέπονται στο σχέδιο
νόµου οι όροι της σταδιακής µετάβασης και ένταξής του στο
συνολικό σύστηµα των αστικών συγκοινωνιών.
Μια καινοτόµος ρύθµιση του νοµοσχεδίου είναι η δυνατότητα που
παρέχει στην Τοπική Αυτοδιοίκηση πρώτου και δευτέρου βαθµού
για συνεργασία µε τον ΟΑΣΑ συµπαραγωγής συγκοινωνιακού
έργου.
Με την απόκτηση µετοχών του ΟΑΣΑ, µε τη συµµετοχή στα
διοικητικά συµβούλια των φορέων αλλά ακόµη και µε την εκτέλεση
τοπικών αστικών συγκοινωνιών, η Τοπική Αυτοδιοίκηση καθίσταται
ενεργή, συµµέτοχη στο έργο των συγκοινωνιών.
Είναι βέβαια ένα ζήτηµα µε τι πόρους θα αγοράσουν µετοχές οι
ΟΤΑ. Αλλά από τη στιγµή που το θεσµικό πλαίσιο τους δίνει τη
δυνατότητα, είµαι βέβαιος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα
βρεθούν και οι χρηµατοδοτήσεις αυτής της αγοράς.
'Ενα άλλο µεγάλο πρόβληµα στο οποίο πρέπει να δοθεί µια σωστή
και διαχρονική λύση είναι το οικονοµικό. Το πρόβληµα έχει τρεις
παραµέτρους. Η πρώτη αφορά τα συσσωρευµένα χρέη. Η δεύτερη
την τιµολογιακή πολιτική του κοµίστρου, τα ελλείµµατα που θα
δηµιουργούνται και την κάλυψή τους. Και η τρίτη, τις πηγές
χρηµατοδότησης για την αναγκαία προµήθεια νέων µέσων
δηµόσιας µεταφοράς.
Η οριστική επίλυση του προβλήµατος θα σηµατοδοτήσει την
απολύτως απαραίτητη οικονοµική εξυγίανση, που είναι ένα από τα
µεγάλα ζητούµενα στο χώρο των συγκοινωνιών.
Με το σχέδιο νόµου παίρνονται αποφάσεις και καθορίζονται οι
προϋποθέσεις και οι όροι επίλυσης του οικονοµικού θέµατος. Το
ελληνικό δηµόσιο αναλαµβάνει εξ ολοκλήρου το κόστος της επί
εικοσαετία ασκούµενης κοινωνικής πολιτικής που είχε ως
αποτέλεσµα τη δηµιουργία ενός συνολικού ελλείµµατος, που φθάνει
τα εννιακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια (950.000.000.000) δραχµές.
∆ιαγράφει όλα τα χρέη της πρώην ΕΑΣ και αναλαµβάνει να
εξοφλήσει όλες τις υποχρεώσεις που είχε αναλάβει γι'αυτήν ο
ΟΑΣΑ. Για τα χρέη του ΟΑΣΑ και των ΕΘΕΛ, ΗΛΠΑΠ, ΗΣΑΠ, που
έχουν καταπέσει για το µεν πραγµατικό κεφάλαιο, προβλέπεται
ρύθµιση µε αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου, οι δε προσαυξήσεις
διαγράφονται. Τακτοποιούνται, επίσης και τα εγγυηµένα από το
δηµόσιο µη ληξιπρόθεσµα χρέη µε µελλοντικές αυξήσεις του
µετοχικού κεφαλαίου.
Για να κλείσει οριστικά αυτός ο φαύλος κύκλος των χρεών,
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των ελλειµµάτων και των µετέπειτα ρυθµίσεων µε νέα δάνεια που
δηµιουργούν νέα χρέη, το ελληνικό δηµόσιο παύει να χορηγεί
εγγυήσεις για τη δανειοδότηση των συγκοινωνιακών φορέων.
Αναλαµβάνει, όµως, να καλύπτει τη διαφορά µεταξύ του κανονικού
κοµίστρου και αυτού που πληρώνει ο πολίτης.
Θα σταθώ για λίγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ζήτηµα του
κοµίστρου. Είναι πέρα πάσης αµφιβολίας γεγονός ότι ο πολίτης που
χρησιµοποιεί ένα µέσο µαζικής µεταφοράς στην Αθήνα καταβάλλει
αντίτιµο πολύ χαµηλότερο της πραγµατικής του αξίας. Αυτό είναι
εδώ και πολλά χρόνια µία συνειδητή επιλογή των κυβερνήσεων,
που δεν ήθελαν να επιβαρύνουν οικονοµικά εκείνους που
χρησιµοποιούν καθηµερινά λεωφορεία, τρόλεϊ και µετρό, όπου κατά
γενική οµολογία είναι οι εργαζόµενοι, οι άνθρωποι του καθηµερινού
µόχθου, οι µη προνοµιούχοι.
Αυτή είναι και η πολιτική της σηµερινής Κυβέρνησης που και µέσα
από το σχέδιο νόµου αναλαµβάνει την υποχρέωση της άσκησης
κοινωνικής πολιτικής στο χώρο των συγκοινωνιών. Μόνο που το
οικονοµικό κόστος αυτής της πολιτικής προκαθορίζεται πλέον
σταθερά. Θα είναι το πραγµατικό και θα καλύπτεται από τον κρατικό
προϋπολογισµό εξ ολοκλήρου, διότι το να κρατά χαµηλά το
κόµιστρο η πολιτεία, να καλύπτει µόνο ένα µέρος της διαφοράς
µεταξύ πραγµατικού και καταβαλλοµένου και να εξωθεί τους
συγκοινωνιακούς φορείς σε δανεισµό προκειµένου να καλύψουν το
υπόλοιπο, είναι µία τακτική που µας οδήγησε στα σηµερινά
οικονοµικά αδιέξοδα και πρέπει άµεσα να σταµατήσει. Μόνο σε
περιπτώσεις που για λόγους δηµοσιονοµικής πολιτικής δεν
καταβάλλεται ολόκληρη η διαφορά, µπορεί να δοθεί εγγύηση από
το δηµόσιο για σύναψη δανείου στον ΟΑΣΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆ηλαδή τι αλλάζει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΦΩΤΙΑ∆ΗΣ: Ακούστε παρακάτω, κύριε Πρόεδρε.
Στο νοµοσχέδιο, όµως, προβλέπεται ρητά η υποχρέωση του
κράτους να καταβάλει εξ ολοκλήρου το τίµηµα της κοινωνικής
παροχής προς τους πολίτες που χρησιµοποιούν τα µέσα µαζικής
µεταφοράς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Τίποτα καινούριο δεν υπάρχει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΦΩΤΙΑ∆ΗΣ: Είναι ένα τίµηµα που θα καθορίζεται µε
βάση τους προϋπολογισµούς του ΟΑΣΑ και των άλλων φορέων και
µε κοινή υπουργική απόφαση κατά το µήνα Νοέµβριο θα
καταβάλλεται ανά τρίµηνο και δεν θα µεταβάλλεται για όλο το
χρόνο.
Νοµίζω ότι είναι µεγάλες οι αλλαγές, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ως πρόθεση καλό, αλλά δεν
προσθέτει τίποτα στην ουσία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΦΩΤΙΑ∆ΗΣ: Εδώ πρέπει να αναφέρω ότι η κάλυψη
ενός µέρους του πραγµατικού κοµίστρου από την πολιτεία δεν είναι
ελληνική εφεύρεση. Στις χώρες της Ενωµένης Ευρώπης όσοι
χρησιµοποιούν τις συγκοινωνίες καταβάλλουν το 50% έως 75% της
πραγµατικής αξίας του κοµίστρου και το υπόλοιπο καλύπτεται από
τους µη χρήστες των συγκοινωνιακών µέσων.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆ιότι εµείς επιδοτούσαµε το
50% του εισιτηρίου.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΦΩΤΙΑ∆ΗΣ: Η τρίτη παράµετρος του οικονοµικού
ζητήµατος των συγκοινωνιών είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
χρηµατοδότηση του ΟΑΣΑ για την ανανέωση του στόλου των
συγκοινωνιών. Εάν το Υπουργείο επιθυµεί να καταστήσει
ελκυστικότερες τις συγκοινωνίες, εάν επιδιώκει τη µείωση της
ατµοσφαιρικής ρύπανσης, εάν στοχεύει στη µείωση των
µηχανολογικών προβληµάτων των µέσων ώστε να βρίσκονται
στους δρόµους και όχι στα αµαξοστάσια επισκευής τους, όλα αυτά
δεν µπορούν να υλοποιηθούν µε το 65% των µέσων να είναι σε
ηλικία άνω των δεκαπέντε ετών. Χρειάζεται εκτεταµένη ανανέωση
του στόλου και αυτό προβλέπεται στο σχέδιο νόµου. Κυρίως
προβλέπονται οι πηγές χρηµατοδότησης των προγραµµατικών
συµβάσεων για την προµήθεια επτακοσίων πενήντα λεωφορείων,
εκατόν ενενήντα δύο τρόλεϊ και εκατόν είκοσι βαγονιών.

Είναι ένα µεγάλο και φιλόδοξο σχέδιο του οποίου η ολοκλήρωση θα
αλλάξει την εικόνα των συγκοινωνιών στην πρωτεύουσα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα από την οργανωτική
ανασύνταξη και αναδιάρθρωση για τη ρύθµιση οικονοµικών
θεµάτων, το σχέδιο νόµου που συζητάµε αναφέρεται και καθορίζει
µία σειρά άλλων ζητηµάτων που έχουν άµεση σχέση µε το χώρο
των συγκοινωνιών.
Το µεγαλύτερο µέρος του αφορά τις εργασιακές σχέσεις, τις
υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.
Θέλω εδώ να τονίσω ότι οι εργαζόµενοι αποτελούν την ισχύ κάθε
επιχείρησης. Η συνεισφορά τους στην πρόοδο και στην ανάπτυξη
είναι καθοριστική. Και ο σεβασµός όλων µας σε αυτήν τη συµβολή
είναι δεδοµένος.
Ταυτόχρονα όµως, µεγάλη είναι και η ευθύνη τους, ιδίως εκείνων
που εργάζονται σε φορείς από την παραγωγικότητα και την
αποτελεσµατικότητα των οποίων επηρεάζονται είτε θετικά είτε
αρνητικά εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες.
Τέτοιοι φορείς είναι οι συγκοινωνιακοί, των οποίων ο ρόλος είναι
έντονα κοινωνικός και ως εκ τούτου, έντονα σηµαντικός και
σπουδαίος. Υπ' αυτό το πρίσµα διεξήχθη ένας επαρκής διάλογος
µεταξύ του Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών και των
εκπροσώπων των εργαζοµένων, προκειµένου να εκπονηθεί ένας
νέος, σύγχρονος και ρεαλιστικός κανονισµός εργασίας προσωπικού
για τον ΟΑΣΑ, την ΕΘΕΛ και τους ΗΛΠΑΠ. Στο διάλογο υπήρξαν
πολλές συγκλίσεις, αλλά και µερικές αποκλίσεις και διαφωνίες. Αυτό
είναι φυσικό, καθώς απόλυτη ταύτιση σε τέτοιου είδους διαλόγους
δεν υπήρξε ποτέ και ίσως να µην υπάρξει και ποτέ. Οι εργαζόµενοι
αντιδρούν σε ορισµένες ρυθµίσεις. 'Οµως το Υπουργείο, που έχει
την πολιτική ευθύνη της αναδιοργάνωσης των συγκοινωνιών, είναι
υποχρεωµένο να προχωρήσει. Και γι' αυτό εισάγει προς ψήφιση
στη Βουλή ορισµένες διατάξεις του κανονισµού µε τον οποίο δεν
συµφωνούν οι εργαζόµενοι.
Πάντως καµία ριζική τοµή, καµία σηµαντική µεταρρύθµιση δεν
ευτύχησε να µη συναντήσει αντιδράσεις. Είναι µάλιστα, θα έλεγα,
νοµοτέλεια αυτό: 'Οσο πιο βαθιές και σηµαντικές είναι οι αλλαγές,
τόσο πιο µεγάλες είναι οι διαφωνίες και οι αντιδράσεις.
Ζούµε σε µια εποχή κατά την οποία όλοι οι 'Ελληνες, προκειµένου
να επιτευχθεί ο εθνικός στόχος της ένταξής µας στην ΟΝΕ,
υφίστανται µέτρα που κάθε άλλο παρά ανώδυνα είναι. Και σε αυτά
τα µέτρα δεν µπορούν να υπάρξουν εξαιρέσεις.
Εκφράζοντας, για µια ακόµη φορά, το σεβασµό και την εκτίµησή
µου προς τους εργαζόµενους στις συγκοινωνίες και
αναγνωρίζοντας την προσφορά τους, παρά τις αντίξοες συνθήκες
κάτω από τις οποίες εργάζονται, θέλω να τους καλέσω να
βοηθήσουν και να συµµετάσχουν ενεργά στην υλοποίηση των νέων
σχεδίων για το χώρο τους.
Η βελτίωση της εικόνας των συγκοινωνιών, η ποιοτική αναβάθµισή
τους και η οικονοµική εξυγίανσή τους είµαι απόλυτα βέβαιος ότι θα
βοηθήσει και τους ίδιους και θα καταστήσει την εργασία τους πιο
αποδοτική, όπως οι ίδιοι επιζητούν και επιδιώκουν.
Θα έχουµε άλλωστε την ευκαιρία να αναφερθούµε αναλυτικότερα
στις διατάξεις του κανονισµού εργασίας του προσωπικού στη
διάρκεια της κατ' άρθρον συζήτησης του σχεδίου νόµου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας την επί της αρχής
εισήγησή µου, θέλω να υπογραµµίσω ότι το θέµα των
συγκοινωνιών υπερβαίνει πολιτικές και κοµµατικές
διαφοροποιήσεις. Οι άνθρωποι που χρησιµοποιούν τα µέσα
µαζικής µεταφοράς είναι πολίτες, που δεν ανήκουν σε κανένα
κοµµατικό χώρο, δεν ενδιαφέρονται και δεν τους αφορούν οι
κοµµατικές µας διαφωνίες. Αυτό που τους απασχολεί είναι πως θα
πηγαίνουν γρηγορότερα και ανετότερα στη δουλειά τους και πως θα
γυρίζουν, χωρίς άγχος και εκνευρισµό, από αυτήν στο σπίτι τους.
Το  νοµοσχέδιο  επιχειρεί  να  καταστήσει  τις  συγκοινωνίες
οικονοµικά βιώσιµες, διαχειριστικά αξιόπιστες και ποιοτικά
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ελκυστικότερες. Το αν θα το καταφέρει θα το δείξει η ζωή.
Αυτό που εµείς οφείλουµε να πράξουµε είναι, µέσα από ένα γόνιµο
και ειλικρινή διάλογο, να δηµιουργήσουµε ένα νοµοθετικό πλαίσιο
που θα επιτρέψει στους αρµόδιους να επιχειρήσουν τη ριζική και εκ
βάθρων ανανέωση των συγκοινωνιών στην πρωτεύουσα.
'Ολοι συµφωνούµε στην αδήριτη αναγκαιότητα της
αναδιοργάνωσης των συγκοινωνιών. Ας συµβάλουµε, λοιπόν, σε
αυτήν µε τον καλόπιστο διάλογο και τις ρεαλιστικές και
εποικοδοµητικές προτάσεις µας.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι:
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος ορίζει ειδικό αγορητή για τη
συζήτηση του νοµοσχεδίου αυτού το Βουλευτή κ. Χαράλαµπο
Αγγουράκη.
Ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου
ορίζει ειδική αγορήτρια για το νοµοσχέδιο αυτό την κ. Στέλλα
Αλφιέρη.
Ο Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ.Τσοβόλας
ορίζει ειδικό αγορητή τον κ. Ιωάννη ∆ηµαρά.
Ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Θεόδωρος Κασσίµης έχει το
λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, άκουσα τα όσα είπε ο
αγαπητός συνάδελφος της Πλειοψηφίας ο κ. Φωτιάδης.
Αντιλαµβάνοµαι τη δύσκολη θέση στην οποία βρισκόταν, γι' αυτό
και δεν µίλησε για το νοµοσχέδιο. 'Εκανε ευχολόγια, τα οποία όλοι
µας κάνουµε.
Κύριοι συνάδελφοι, το κυκλοφοριακό πρόβληµα στη χώρα µας
κοστίζει γύρω στα εξακόσια δισεκατοµµύρια δραχµές στην εθνική
οικονοµία. Τα µέσα µαζικής µεταφοράς στο λεκανοπέδιο διακινούν
µονάχα το 25% των διακινουµένων κατά τη διάρκεια της ηµέρας και
πράγµατι είναι ανάγκη να κάνουµε κάτι για τις συγκοινωνίες. Αλλά
αντί να κάνουµε κάτι, βλέπουµε κάθε χρόνο, καθηµερινά, να
µειώνεται σταδιακά ο αριθµός των πολιτών, οι οποίοι
χρησιµοποιούν µέσα µαζικής µεταφοράς.
Είναι χαρακτηριστικό ότι το 1996 µετακινήθηκαν µε τα λεωφορεία
της ΕΘΕΛ τριακόσια έντεκα εκατοµµύρια επιβάτες, έναντι
τριακοσίων δεκαοκτώ εκατοµµυρίων το 1993. Πού οφείλεται αυτό;
Πριν απ'όλα στην αναξιοπιστία των δροµολογίων, η οποία έχει
φθάσει σε πρωτοφανές σηµείο τα τελευταία χρόνια. Μπορεί να
περιµένεις και µισή ώρα και σαράντα λεπτά, να περάσει το
λεωφορείο, ενώ στο τέρµα της γραµµής είναι αραγµένα τέσσερα ή
πέντε. Θα δούµε γιατί είναι έτσι. Και φυσικά, δεν αντιµετωπίζεται
από το νοµοσχέδιο αυτό. Το επίπεδο και η ποιότητα των
υπηρεσιών είναι απαράδεκτη.
Η Νέα ∆ηµοκρατία είχε αντιµετωπίσει το πρόβληµα αυτό από το
1990 όταν ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας. 'Εκανε
προσπάθειες για βελτίωση του υφισταµένου καθεστώτος. ∆εν
οδηγήθηκε πουθενά και επέλεξε να αλλάξει το σύστηµα µε τη
δηµιουργία των ΣΕΠ. Εδώ θέλω, κύριοι συνάδελφοι, να προσέξετε
κάτι. 'Ολοι λέµε ότι πρέπει να είναι φθηνές οι συγκοινωνίες, να
επιδοτεί ο ελληνικός λαός το εισιτήριο του πολίτη ο οποίος επιλέγει
το µέσο µαζικής µεταφοράς. Και αυτό κάναµε εµείς. Επιδοτούσαµε
τον επιβάτη. ∆ηλαδή, πληρώναµε ως επιδότηση στις ΣΕΠ όσα
χρήµατα όσα εισέπραττε από τα εισιτήρια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Αλλα τόσα.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Αυτό σηµαίνει ότι το κοινωνικό σύνολο...
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΦΩΤΙΑ∆ΗΣ: ... (∆εν ακούστηκε).
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Θα τα πούµε, κύριε Φωτιάδη, πώς έγινε
στη συνέχεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, να µη
γίνονται διακοπές. Ηρεµήστε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Αν θέλετε τα νούµερα, είναι απλά.
Πληρώσαµε 18,6 δισεκατοµµύρια για επιδοτήσεις το 1993 έναντι
18,7 δισεκατοµµυρίων που εισέπραξαν οι ΣΕΠ. Στο κάθε εισιτηριο

δίναµε άλλα τόσα για τον πολίτη, κύριε συνάδελφε.
Το 1996 από επίσηµα νούµερα βλέπουµε ότι η διαφορά της
επιδοτήσεως σε δεκαοκτώ δισεκατοµµύρια (18.000.000.000)
δραχµές εισπράξεις, ήταν 35,6 δισεκατοµµύρια επιδότηση και
έλλειµµα, αυτό που διαγράφουµε σήµερα.
'Αρα, πλήρωνε διπλάσια χρήµατα ο ελληνικός λαός, κύριοι
συνάδελφοι, για τον κάθε πολίτη για να έχει το φθηνό του εισιτήριο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Της Αθήνας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Για την Αθήνα µιλάµε.
Τα πράγµατα είναι ακόµα χειρότερα, διότι για τριακόσια δεκαοκτώ
εκατοµµύρια επιβάτες το 1993 δώσαµε 18,6 δισεκατοµµύρια
δραχµές, ενώ για τριακόσια έντεκα εκατοµµύρια επιβάτες το 1996
δώσαµε 35,6 δισεκατοµµύρια δραχµές.
Να πω και κάτι άλλο που είναι πολύ σηµαντικό. Το 1993 είχαµε
στους δρόµους χίλια πεντακόσια πενήντα λεωφορεία καθηµερινά.
Τα τελευταία πέντε χρόνια και ιδίως την τελευταία τριετία έχουµε
κάτω από χίλια λεωφορεία στους δρόµους καθηµερινά, παρ' ότι η
ΕΘΕΛ προικοδοτήθηκε µε τα λεωφορεία, τα οποία αγόρασαν οι
ιδιοκτήτες των ΣΕΠ.
Εδώ θέλω να επισηµάνω κάτι. Από το 1981 δεν αγοράστηκε κανένα
λεωφορείο. Από το 1993 δεν αγοράστηκε κανένα λεωφορείο, για να
ξέρουµε και ιστορία, κύριοι συνάδελφοι. Μόνο η Νέα ∆ηµοκρατία
στην περίοδο που ήταν Κυβέρνηση ανανέωσε το στόλο των
λεωφορείων. Ακούµε εδώ και δύο χρόνια για την περίφηµη
παραγγελία, την προγραµµατική συµφωνία η οποία ακόµα δεν έχει
δοθεί, διότι τώρα εγγράφονται τα χρήµατα, που θα µας κοστίσουν
τα λεωφορεία αυτά. Και αν θέλετε να µάθετε τι προβλέπεται, είναι
εκατόν πενήντα λεωφορεία το χρόνο µέχρι το 2002, όταν θα έχουν
ήδη αποσυρθεί λόγω παλαιότητας άλλα τετρακόσια λεωφορεία. Θα
ζούµε λοιπόν µε κακά λεωφορεία µέχρι το 2002 και θα
ξαναβρεθούµε µε τα ίδια λεωφορεία, που έχουµε σήµερα.
Είναι σηµαντικό να δούµε τα δροµολόγια. Το 1993 µε τη ΣΕΠ έγιναν
4,84 εκατοµµύρια δροµολόγια στην πρωτεύουσα. Περιορίστηκαν σε
3,1 εκατοµµύρια το 1996. Αυτό σηµαίνει ότι 1,5 εκατοµµύριο φορές
λιγότερο πέρασε το λεωφορείο από τη στάση. Γι' αυτό φυσικά,
µειώθηκαν και οι επιβάτες, γιατί βαρέθηκαν πια να περιµένουν.
Απολογιστικά βλέπουµε ότι µε την επανακρατικοποίηση των
λεωφορείων πληρώνουµε παγίως το χρόνο τριάντα µε σαράντα
δισεκατοµµύρια (30.000.000.000-40.000.000.000) δραχµές
παραπάνω και µάλιστα, υπάρχει µία τάση διογκώσεως αυτού του
ελλείµµατος και αυτό λόγω της αδιαφάνειας, της κακής διαχείρισης
και της κοµµατικής διαχείρισης, η οποία και όταν είναι παράνοµη,
φέρνουµε νόµο για να απαλλάξουµε τους υπεύθυνους από τις
ποινικές τους ευθύνες. Αρκεί να σας πω ότι µε τα χρήµατα αυτά,
που µας κοστίζουν σήµερα παραπάνω οι αστικές συγκοινωνίες, θα
µπορούσαµε να κατασκευάζουµε κάθε χρόνο πέντε χιλιόµετρα
γραµµές τραµ, δύο χιλιόµετρα γραµµή µετρό ή να αγοράζουµε
πεντακόσια καινούρια λεωφορεία κάθε χρόνο. Αρκεί να µην είχαµε
να πληρώνουµε άλλα τριάντα ή σαράντα δισεκατοµµύρια
(30.000.000.000 ή 40.000.000.000) παραπάνω, που πληρώνουµε
σήµερα.
Εδώ είµαι υποχρεωµένος, κύριοι συνάδελφοι, να καταγγείλω τον
Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, διότι ενώ την πρώτη µέρα
στη ∆ιαρκή Επιτροπή είχε φέρει ως συµβούλους του τον πρόεδρο
και το διευθύνοντα σύµβουλο του ΟΟΣΑ και της ΕΘΕΛ, όταν
ζητήσαµε να µας προσκοµίσουν στοιχεία από τη διαχείριση της
τελευταίας πενταετίας, ως διά µαγείας εξαφανίστηκαν από
προσώπου γης. Από παρανόηση δεν κλήθηκαν στην επιτροπή,
αλλά δεν ξαναήρθαν ως σύµβουλοι του Υπουργού, παρ' ότι εγώ
είχα θέσει το θέµα από την πρώτη µέρα, να µην παρίστανται αφού
θα εξεταστούν και ο Υπουργός είπε "σύµβουλοί µου είναι, να
µείνουν εδώ να απαντούν σε ερωτήσεις και να εξεταστούν, αν
θέλετε, ξεχωριστά". Εξαφανίστηκαν και στις άλλες δύο µέρες των
συνεδριάσεων. Γιατί;
'Οταν ρωτήσαµε πώς γίνονται οι διαγωνισµοί, πόσα χρήµατα
ξοδεύτηκαν για ελαστικά, πόσα για ανταλλακτικά, από πού το
προµηθεύονται και πόσο κοστίζει το πετρέλαιο, για να δούµε
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τι µας κοστίζει η συντήρηση και η κίνηση των λεωφορείων ανά
χιλιόµετρο, η απάντηση που µας έδωσε ο κύριος Υπουργός µε
πολύ υψηλό κοινοβουλευτικό ύφος "θέλετε στοιχεία; Να πάτε στον
εισαγγελέα". 'Ετσι θέλει η σηµερινή Κυβέρνηση να νοµοθετούµε.
Φυσικά, δεν είναι ανάγκη να πάµε εµείς, γιατί ο εισαγγελέας έχει
µπει στην ΕΘΕΛ για τις προµήθειες, αλλά αυτό είναι µια άλλη
ιστορία.
Ας έρθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Γιατί το έφερε η Κυβέρνηση και
µάλιστα, γιατί το έφερε τόσο πρόχειρα;
Σκεφθείτε ότι την τρίτη ηµέρα της συζήτησης στην επιτροπή έφερε
σαράντα τρεις αλλαγές στα άρθρα. Και ο κύριος Πρόεδρος που είπε
ότι δεν ήταν τίποτα, θα σας πω εγώ τι ήταν αυτές οι αλλαγές. ∆εν
είχε πάρει χαµπάρι ο συντάκτης ότι υπάρχει εργατική νοµοθεσία και
απέλυε εργαζόµενους χωρίς αποζηµίωση. Τα είχε συµφωνήσει
φαίνεται µε κάποιους εκσυγχρονιστές συνδικαλιστές. Και του είπαν
κάποια στιγµή "ε, δεν γίνεται, δεν επιτρέπεται απόλυση εργατών
χωρίς αποζηµίωση" και το αλλάζει αυτό.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Με τους ιδιώτες τα συµφώνησε, µε τους
φίλους σας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: ∆εν ξέρω µε ποιους. 'Ισως εσείς
γνωρίζετε και µε ποιους. Πάντως µε κάποιους, όπως κατηγγέλθηκε
κάτω από το τραπέζι, τα ετοίµασε αυτά.
Σε άλλο σηµείο δεν είχε πάρει χαµπάρι ότι υπάρχει ειδική
νοµοθετική ρύθµιση για την "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" και κάποιες
συµβάσεις. 'Εβαζε, λοιπόν, τον ΟΑΣΑ να καθορίζει πώς θα κινείται.
Ε, µετά αφαίρεσε όλη την παράγραφο. ∆εν την άλλαξε, την
αφαίρεσε ολόκληρη.
Είχαµε και άλλου είδους παρεµβάσεις, που θα τις δούµε στη
συνέχεια. Ενώ δίνει όλα τα χρέη στο δηµόσιο, τις οφειλές προς τη
ΣΕΠ τις φορτώνει στον ΟΑΣΑ. Μιλάµε για οφειλές αορίστου ύψους.
Γιατί το κάνει αυτό; ∆ιότι όπως πολύ σωστά παρατήρησε ο πρώην
Υπουργός του ΠΑ.ΣΟ.Κ. -ο οποίος επανακρατικοποίησε τα
λεωφορεία- κ. Γιάννης Χαραλάµπους, θα φέρουν ένα άλλο
νοµοσχέδιο για να διαγράψουν τα νέα χρέη. Και θα µπορούν τότε
να λένε "µα, είχαµε τα χρέη στους ΣΕΠίτες". 'Ετσι θα απαντήσουν.
Η ουσία είναι γιατί το έφερε. Θυµάστε τις κινητοποιήσεις των
εργαζοµένων στην Ολυµπιακή, τότε που κατηγγέλθει ο κ. Κολλάς
ότι δεν συµπαραστεκόταν στους συνδικαλιστές της Ολυµπιακής;
Είχε την υπόσχεση ότι δεν θα αποκρατικοποιηθούν οι
συγκοινωνίες, ότι θα συνεχιστεί το ίδιο φαύλο καθεστώς. Αλλά
επειδή άκουγαν κάθε µέρα εξαγγελίες -γιατί µόνο αυτό γίνεται- για
αποκρατικοποιήσεις, πίεσαν τον εκσυγχρονιστή Πρωθυπουργό
λέγοντάς του ότι "θέλουµε απόδειξη ότι θα µείνουµε στο ίδιο
καθεστώς". 'Ετσι ο Υπουργός Συγκοινωνιών ετοίµασε γρήγορα-
γρήγορα ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει πάρα πολύ ενδιαφέροντα
πράγµατα. Το ένα είναι ότι διαγράφει χρέη δισεκατοµµυρίων
δραχµών, ενός τρισεκατοµµύριο περίπου. Αλλά προσέξτε, µε βάση
το νοµοσχέδιο διαγράφονται τα χρέη προς το ∆ηµόσιο είτε
προέρχονται από απευθείας δανεισµό από το ∆ηµόσιο είτε από
οφειλές στο ∆ηµόσιο.
'Εχουµε, όµως, µία σειρά οφειλών, κύριε Υπουργέ, προς
ασφαλιστικούς οργανισµούς και διάφορους άλλους φορείς. Αυτά τα
ξεχάσατε, δεν τα βάλατε στο νοµοσχέδιο και δεν µας είπατε πόσα
είναι.
Πάµε να νοµοθετήσουµε πιστεύοντας ότι ξεκαθαρίζουµε έναν
Οργανισµό που ξεκινάει από µηδενική βάση. Αλλά δεν αρκεί µόνο η
µηδενική βάση διότι σαν τα µανιτάρια θα βγαίνουν οφειλές από εδώ
ή από εκεί. Φυσικά, δεν πιστεύει η Κυβέρνηση ότι µπορεί ο
οργανισµός αυτός να ανταπεξέλθει άνευ χρεώσεως στο µέλλον, γι'
αυτό και ήδη από τώρα αναλαµβάνει το ∆ηµόσιο όλα τα χρέη που
θα προκύψουν από υφιστάµενα δάνεια µε τη βεβαιότητα ότι θα
εκπέσουν όλες οι εγγυήσεις που έχουν δοθεί µέχρι σήµερα.
Κύριοι συνάδελφοι, παρά τις βαρύγδουπες φράσεις που
περιλαµβάνονται στην εισηγητική έκθεση, δεν έχουµε καµία
βελτίωση στις αστικές συγκοινωνίες. Αδιαφορεί τελείως το
Υπουργείο Συγκοινωνιών ότι έχουµε σχεδιασµένες ακτινωτά τις
συγκοινωνίες, µε αποτέλεσµα περίπου το 20% των επιβατών να

περνάει υποχρεωτικά από το κέντρο, για να µετεπιβιβάζεται και να
πηγαίνει εκεί που θέλει, στην περιφέρεια. Αγνοεί τελείως το
σχεδιασµό περιφερειακών γραµµών. ∆εν υπάρχει καµία πρόβλεψη
µέσα στο νοµοσχέδιο, παρά µόνο αοριστίες περί µελετών, ώστε να
βελτιώσουµε τις συγκοινωνίες, να τις κάνουµε ελκυστικές, να είναι
εξυπηρετικές, να µπορούν πράγµατι να ωθούν το επιβατικό κοινό
να χρησιµοποιήσει τα µαζικά µέσα µεταφοράς και όχι τα ιδιωτικά
µέσα.
Και φυσικά ξεχάστε το ανταγωνιστικό καθεστώς. ∆εν υπάρχει
πουθενά. 'Οσον αφορά δε τις οφειλές και τα χρέη και ό,τι
φορτώνεται, θέλω να πω κάτι. Σε δέκα εννέα περιπτώσεις η έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου αναφέρει δαπάνη ακαθορίστου ύψους. Και
µιλάµε για δαπάνες δεκάδων δισεκατοµµυρίων δραχµών. Και ο
κύριος Υπουργός δεν έχει την ευαισθησία ούτε κατ'εκτίµηση να µας
πει πόσα είναι αυτά τα δεκάδες δισεκατοµµύρια που θα προέλθουν
από τις δαπάνες ακαθορίστου ύψους που νοµοθετούµε ή καλούµε
να νοµοθετήσουµε σήµερα.
Ας δούµε όµως τι κάνει το νοµοσχέδιο. ∆ηµιουργεί αρχικά πέντε
εταιρείες. Και λέω αρχικά διότι ο ΟΑΣΑ έχει το δικαίωµα να
δηµιουργεί όσες εταιρείες θέλει, απεριόριστες για οποιοδήποτε
αντικείµενο σχετικό ή παρεµφερές µε εκείνο για το οποίο
νοµοθετούµε.
Θα έχουν διοικητικα συµβούλια αυτές οι εταιρείες, και ο ΟΑΣΑ θα
αποφασίζει για τις αµοιβές τους. Να σας πω ποιες θα είναι περίπου
οι αµοιβές τους; Προβλέπει το νοµοσχέδιο ότι κάθε εταιρεία, πέραν
των διοικητικών συµβουλίων θα έχει και δέκα ειδικούς συµβούλους.
Και το Γενικό Λογιστήριο µετά από συνεννόηση µε το Υπουργείο,
µας λέει ότι γι' αυτές τις πέντε εταιρείες οι ειδικοί σύµβουλοι θα µας
κοστίζουν τριάκοσια εκατοµµύρια (300.000.000) το χρόνο. Ας τα
ακουσουν αυτά οι συνταξιούχοι, οι οποίοι έκαναν σήµερα πορεία
στην Αθήνα. Τριακόσια εκατοµµύρια (300.000.000) το χρόνο για να
έχουµε συµβούλους. Γιατί; Για το ίδιο φαύλο και προβληµατικό
καθεστώς.
Το άλλο εκπληκτικό είναι πως χρηµατοδοτούνται από τον
προϋπολογισµό, αλλά όχι µε βάση το έργο που κάνουν. Και αυτό
υπάρχει στα άρθρα και θα το δούµε όταν θα έλθει η ώρα. Είναι
αλαλούµ. Το ένα άρθρο αντικρούει το άλλο άρθρο. 'Αλλα
διακηρύσσει το άρθρο 3, άλλα το άρθρο 5 και άλλα επιτάσσει το
άρθρο 6. Και αυτά δεν είναι λόγω τόσο µεγάλης ανικανότητας και
προχειρότητας, αλλά είναι πονηριά, για να υπάρξει στη συνέχει η
αλχηµεία των κοµµατικών διοικήσεων.
Η ΕΦΣΕ λέει ότι οι εταιρείες αυτές ετοιµάζουν ένα προϋπολογισµό,
τον εγκρίνει ο ΟΑΣΑ, τον εγκρίνει το Υπουργείο, τον εγκρίνουµε και
εµείς εδώ. Τα χρήµατα αυτά πάνε στον ΟΑΣΑ και κάθε τρεις µήνες
τους δίνει προκαταβολή. Προσέξτε όµως κάτι. Θα είναι δε τόσο
ρεαλιστικός ο προϋπολογισµός που το συµβόλαιο διαχείρισης της
σηµερινής διοίκησης του ΟΑΣΑ προβλέπει, ότι το 2002 αυτές οι
συγκοινωνίες, αυτά τα λεωφορεία θα διακινούν εξακόσια
εκατοµµύρια επιβάτες από τους τριακόσιους που διακινούν σήµερα.
Θα είναι δε τόσο ευτυχής ο κόσµος που θα τρέχει για το ποιος θα
πρωτοµπεί στα λεωφορεία. Αυτοί θα προϋπολογίσουν το κόστος
λειτουργίας των ΕΦΣΕ.
Και τί γίνεται τώρα; Ενώ κανονικά θα έπρεπε να πληρώνουµε αυτά
που προϋπολογίστηκαν, σε άλλο άρθρο λέει κατι άλλο το
νοµοσχέδιο. Το διαβάζω ακριβώς. "Ο ΟΑΣΑ πληρώνει τις ΕΦΣΕ µε
βάση τα επιχειρησιακά σχέδια, τα συµβόλαια διαχείρισης, το
παραγόµενο έργο και την επιβατική κίνηση καθώς και τους
ποιοτικούς και ποσοτικούς δείκτες".
∆ηλαδή, όχι µε βάση τον προϋπολογισµό; Θα µπορεί να
ανεβοκατεβαίνει; Μα πως θα ανεβοκατεβαίνει αφού σε άλλο άρθρο
λέει ότι ο ΟΑΣΑ δεν δικαιούται άλλης επιχορηγήσεως από το
δηµόσιο και εάν τυχόν πέσει έξω στους στόχους του δεν παίρνει
ούτε µία δραχµή από το δηµόσιο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆ανείζεται µε εγγύηση του
κράτους.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, εδώ θα φθάσουµε .
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Και ερωτώ: Εάν πέσει έξω τι γίνεται; Τίποτα. Το είπε ο κ.
Χαραλάµπους. Θα έλθουµε µε ένα νέο νοµοσχέδιο σε µερικά
χρόνια να διαγράψουµε τα νέα χρέη του ΟΑΣΑ, τα οποία µετά
βεβαιότητος θα γίνουν.
'Εχουµε και κάτι άλλο πρωτοφανές και πολύ εκσυγχρονιστικό.
Νοµιµοποιούνται οι παρανοµίες. Το 1994 η ΦΑΒΕ και το Υπουργείο
Οικονοµικών βρήκαν ότι έγιναν λαθροχειρίες στον ισολογισµό και
παράνοµες λογιστικες εγγραφές. Καταλόγισαν δε ποσά δυο
δισεκατοµµυρίων (2.000.000.000) δραχµών.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Σήµερα η Κυβέρνηση έρχεται µε αυτό το νοµοσχέδιο όχι να
διαγράψει τα χρέη, αλλά να νοµιµοποιήσει τις παρανοµίες. ∆εν λέει
ότι αυτα τα χρέη διαγράφονται, αλλά λέει ότι νοµιµοποιούνται οι
παράνοµες πράξεις, για να καλύψει νοµικά τις τυχόν ποινικές
ευθύνες των κοµµατικών διοικήσεων εκείνης της εποχής. Είναι
εκσυγχρονισµός αυτό, κύριε Υπουργέ;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Μήνυση υποβάλατε;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Κύριε συνάδελφε, αν θέλετε να φθάσουµε
στην πολιτική των µηνύσεων, σας λέω ότι αυτή δεν είναι για µας.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Μήνυση για τους κλέφτες όπου
υπάρχουν.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ελάτε να την συνυπογράψουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ,
κύριοι συνάδελφοι.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Πίστευα, ότι υπήρχε κάποια ευθιξία.
Κύριε συνάδελφε, σας δίνω το λόγο µου ότι αν αρνηθείτε να
ψηφίσετε την συγκεκριµένη παράγραφο θα υποβάλω αύριο το πρωί
µήνυση. Πρώτος όµως εσείς να αρνηθείτε την παραγραφή.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Αν µου αποδείξετε ότι η Κυβέρνηση
καλύπτει τους κλέφτες, φεύγω από το ΠΑΣΟΚ, γίνοµαι
ανεξάρτητος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
δεν επιτρέπεται ο διάλογος. Σας παρακαλώ.
Ολοκληρώστε, κύριε Κασσίµη.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι νοµιµοποιούνται οι
παράνοµες πράξεις. ∆εν διαγράφονται τα χρέη, που αυτά ούτως ή
άλλως διαγράφονται. Στη συζήτηση επί των άρθρων θα σας τα
διαβάσω λέξη προς λέξη.
ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ: 'Αλλο χρέη και άλλο κλέφτες.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Αυτό λέω, κύριε συνάδελφε. 'Αλλο χρέη
και άλλο κλέφτες. Τα χρέη να τα σβήσουµε. Τους κλέφτες να µη
καλύψουµε.
Εν τω µεταξύ δίνει το δικαίωµα να δηµιουργούνται εταιρείες οι
οποίες αγοράζουν πουλάνε και κατασκευάζουν έργα χωρίς κανένα
κανονισµό, χωρίς καµιά δέσµευση µε βάση τους νόµους για τη
διαχείριση της περιουσίας του δηµοσίου, δηλαδή του ελληνικού
λαού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Κασσίµη,
ολοκληρώστε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: ∆υο λεπτά δώστε µου ακόµα, κύριε
Πρόεδρε. Είναι µεγάλο το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν σας δίνω άλλο
χρόνο, κύριε Κασσίµη. Ο Κανονισµός είναι κανονισµός για όλα τα
νοµοσχέδια. Η πρωτολογία είναι είκοσι λεπτά, είτε το νοµοσχέδιο
είναι µικρό είτε είναι µεγάλο είτε είναι µεσαίο. ∆εν µπορούµε να
κάνουµε καταστρατήγηση. Μετά όλοι θα θέλουν να παραβιάσουν
τον Κανονισµό.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Είναι πολύ σοβαρό το νοµοσχέδιο, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η τάξη είναι για
όλους. Σας παρακαλώ ολοκληρώστε. ∆εν µπορώ να σας δώσω
απεριόριστο χρόνο για κατάχρηση δικαιώµατος.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Τρια λεπτά θέλω ακόµα, κύριε Πρόεδρε,
και θα ολοκληρώσω.
Υπάρχουν πολλά κύριοι συνάδελφοι. Ο διευθύνων σύµβουλος της
εταιρείας έχει δικαίωµα να δίνει πριµ σε όποιον θέλει. Αποφασίζει

µόνος του ο ίδιος. Το κάνει αυτό για να ικανοποιήσει τους
ηµετέρους.
'Εχω υποχρέωση να πω τρία πράγµατα. Το 1989 παραλάβαµε
εννιά χιλιάδες εργαζόµενους στην ΕΑΣ. Προσπαθήσαµε να τους
µειώσουµε µε µετατάξεις και µας κατηγόρησαν ότι κάνουµε διώξεις.
Σήµερα υπάρχουν έξι χιλιάδες εργαζόµενοι και λέει το νοµοσχέδιο
ότι οι επτακόσιοι περισσεύουν και πρέπει να µεταταγούν. Αυτό
σηµαίνει ότι ο 1989 υπήρχαν περίπου διπλάσιοι απ' όσους
παραλάβαµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Κασσίµη, µη
φέρνετε σε δύσκολη θέση το Προεδρείο. Ολόκληρώστε. Να πείτε τις
παρατηρήσεις σας µε δυο λέξεις.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: ∆ύο πράγµατα. Το ένα είναι ο Ελαιώνας.
Λυπάµαι που ο κ. Λαλιώτης δεν είναι εδώ. Το 1991 µε προεδρικό
διάταγµα και το 1995 κοιτάξαµε να προστατεύσουµε τον Ελαιώνα
για τον οποίο πολλοί από εµάς έχουµε κάνει αγώνες χρόνια και
χρόνια. Προσπαθήσαµε να µειώσουµε τα αµαξοστάσια και να µην
επεκταθούν. Και έρχεται τώρα µε υπογραφή του Υπουργού
ΠΕΧΩ∆Ε το νοµοσχέδιο και λέει ότι αυτά σαν φυσαρµόνικα τα
ξανανοίγουµε στον Ελαιώνα. Καταργούνται τα διατάγµατα που
προστατεύουν τον Ελαιώνα και ξανααπλωνόµαστε εκεί διότι εκεί
βολεύει τους κοµµατικούς οι οποίοι σήµερα χειρίζονται τις αστικές
συγκοινωνίες.
Το 1992 η νόµιµη Κυβέρνηση πήρε µια απόφαση. Να φτιάξει τις
ΣΕΠ.
Συµµετείχαν τρεισήµισι χιλιάδες άνθρωποι µε νόµιµες διαδικασίες.
Το ΠΑΣΟΚ, τους πέταξε έξω, ήταν πρώην οδηγοί, ήταν πολύτεκνοι
και από το 1994 µέχρι σήµερα, δεν τους πληρώνει τα χρήµατα που
τους οφείλει, εκδικητικά. Σήµερα βγήκε µια απόφαση, για µια
γυναίκα που είχε βάλει υποθήκη το σπίτι της για να δώσει το
εκατοµµύριο να πάρει το λεωφορείο, της κάνουν έξωση και της
κατάσχουν το σπίτι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, µην
κάνετε κατάχρηση δικαιώµατος. Υπάρχουν κανόνες που
λειτουργούν εδώ µέσα και οι οποίοι εξασφαλίζουν την τάξη. Η
κατάχρηση του δικαιώµατός σας είναι σε βάρος των δικαιωµάτων
των άλλων και αυτό να γίνει κατανοητό. Ο Κανονισµός είναι για
όλους, κύριε Κασσίµη.
ΘΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η κατάχρηση των
δικαιωµάτων του ελληνικού λαού...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αφήστε τα δικαιώµατα
του ελληνικού λαού. Τα υπερασπίζεστε και σεις και εµείς και όλοι
εδώ µέσα και κατά τον τρόπο που νοµίζει ο καθένας από εµάς.
Είναι άλλο θέµα αυτό.
ΘΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: 'Ενα λεπτό, να ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, θα σας
παρακαλέσω να κατεβείτε από το Βήµα. ∆εν θέλω να αντιδικήσω
µαζί σας.
ΘΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Είναι ντροπή αυτή η Κυβέρνηση να
εκδικείται τρεισήµισι χιλιάδες οικογένειες, µόνο και µόνο, επειδή τότε
κυβέρνηση ήταν η Νέα ∆ηµοκρατία.
( Χειροκροτήµατα από τη Νέα ∆ηµοκρατία )
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Ολα τα θέλουµε, και
το χρόνο της οµιλίας να παραβιάζουµε και τις απεριόριστες σε
χρόνο συνεδριάσεις θέλουµε. Για όνοµα του Θεού!
ΘΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Φυσικά, θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο,
κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): Ο Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανεβαίνω στο Βήµα,
γιατί πιστεύω, ότι το θέµα που συζητάµε σήµερα, είναι εξαιρετικά
αποκαλυπτικό και επί της ουσίας και σε ό,τι αφορά το συµβολισµό
του. Είναι αποκαλυπτικό στην κατεύθυνση ότι, πέρα από τα
εξωραϊστικά περί εκσυγχρονισµού, προδίδει τη βαθύτατα
αναχρονιστική νοοτροπία που έχει η Κυβέρνηση. Και θα έλεγα ότι
σ'αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και σε άλλα, αλλά σ' αυτό, µε
εξαιρετική ενάργεια, εµφανίζεται, απεικονίζεται το πραγµατικό
πρόσωπο της Κυβέρνησης Σηµίτη.
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Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι σας καταγγέλλω για κοµµατισµό, για
σπατάλη, για αδιαφάνεια, για αδιαφορία και κοινωνική σκληρότητα.
( Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και θα σας εξηγήσω µε δυο λόγια τον κάθε χαρακτηρισµό.
Κοµµατισµός: Το 1993, το πρώτο πράγµα που κάνατε, όταν
επανήλθατε στην Κυβέρνηση, ήταν να επανακρατικοποιήσετε τις
αστικές συγκοινωνίες. Εγκληµατικό λάθος. Αλλά το θέµα, δεν είναι
αυτό. Το θέµα είναι ότι το κάνατε, γιατί αυτό νοµίσατε ότι
εξυπηρετούσε το κοµµατικό σας συµφέρον, τις κοµµατικές επιταγές,
τη συντήρηση του κοµµατικού σας στρατού. Πέντε χρόνια µετά τη
συσσώρευση τεράστιας ζηµίας, εµµένετε στο ίδιο µοντέλο, για τον
ίδιο ακριβώς λόγο, γιατί δεν θέλετε, όχι απλώς να µη
συγκρουσθείτε, αλλά ούτε να ενοχλήσετε τα υπολείµµατα του
κοµµατικού σας στρατού.
Σας καταγγέλλω για σπατάλη. Εδώ υπολογίζουµε βάσιµα και
επιεικώς ότι πετάτε από το παράθυρο ένα τρισεκατοµµύριο δραχµές
περίπου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους δεν απολογείται κανένας σ'
αυτήν τη χώρα; Τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων
ανήκουν σε ιδιώτες; Από την τσέπη σας τα βγάζετε και
ανερυθρίαστα διαγράφετε, παραγράφετε και πετάτε από το
παράθυρο;
Σας είπε ήδη ο κ.Κασσίµης και θέλω να το επαναλάβω γιατί είναι
σηµαντικό, ότι η επιβάρυνση της πολιτείας το 1996 ήταν 18,6
δισεκατοµµύρια δραχµές, µε επιβατικό κοινό τριακόσια δεκαοκτώ
εκατοµµύρια το χρόνο. Σήµερα, µε µικρότερο αριθµό επιβατών,
τριακόσια έντεκα εκατοµµύρια, η επιβάρυνση της πολιτείας είναι
διπλάσια, 35,6 δισεκατοµµύρια δραχµές. Μπορεί κανείς να εικάσει
πώς και πού έχει εξελιχθεί η κατάσταση σήµερα.
Σας καταγγέλλω για αδιαφάνεια, κύριοι της Κυβέρνησης. Πρώτα
από όλα για περιφρόνηση προς τους φορολογούµενους.
∆εύτερον, γιατί ακόµα και σήµερα, ακόµα και στην επιτροπή τις
τελευταίες ηµέρες, παρότι προκαλείσθε, δεν αποσαφηνίζετε πόσα
ακριβώς διαγράφονται. Εικάζουµε γύρω στο ένα τρισεκατοµµύριο
(1.000.000.000.000) δραχµές, αλλά µπορεί να είναι σηµαντικά
περισσότερα.
Τρίτον, γιατί δεν αλλάζει τίποτε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Γιατί εδώ υπάρχει µία νοοτροπία συνεχιζόµενης σπατάλης σε
βάρος των πολιτών, χάριν των ολίγων προνοµιούχων της
κοµµατικής πελατείας σας.
Σας κατηγορώ για αδιαφορία. ∆ιότι οι πολίτες απολαµβάνουν
σήµερα κάκιστων υπηρεσιών. Οι υπηρεσίες που προσφέρονται
στους πολίτες δεν προσιδιάζουν -όπως προσφιλώς τώρα τελευταία
λέτε- σε ευρωπαϊκή χώρα, αλλά σε τριτοκοσµικό µοντέλο.
Παράλληλα µε το νοµοσχέδιο, που φέρνετε προς συζήτηση,
υπάρχει ένας εξυγιαντικός σχεδιασµός. Αγνοείται -για να µπω και
σε ένα συγκεκριµένο- η ακτινωτή οργάνωση των αστικών
διαδροµών µε περιφερειακές, που θα µείωνε την επιβάρυνση του
κέντρου της πόλης τουλάχιστο κατά 20%.
Ακόµα, δεν γίνεται καµία πρόβλεψη για ανανέωση και ποιοτική
επίβλεψη του στόλου των αυτοκινήτων. Λιγότερα από χίλια
κυκλοφορούν κάθε µέρα στην Αθήνα, ενώ χονδρικά υπολογίζεται
ότι θα χρειάζονταν δύο χιλιάδες και τα περισσότερα εξ αυτών δεν
ανταποκρίνονται στις σύγχρονες ανάγκες. 'Αλλωστε, στην πενταετία
που πέρασε µετά την επανακρατικοποίηση, καµία ανανέωση
στόλου δεν επιχειρήθηκε.
Σας καταγγέλλω για κοινωνική σκληρότητα. ∆ιότι, τόσα χρόνια µετά,
εξακολουθείτε να απορρίπτετε, να αγνοείτε και να περιφρονείτε τις
αξιώσεις των πρώην ιδιοκτητών στέλνοντάς τους στην απόγνωση
και δείχνοντας πόσο αναξιόπιστη είναι η πολιτεία στα χέρια σας.
Γιατί, στο κάτω-κάτω της γραφής, ακόµα και αν δεχθεί κανείς ότι
άλλη κυβέρνηση ακολούθησε άλλη πολιτική, δεν µπορεί να είναι
ανακόλουθη και αναξιόπιστη απέναντι στους πολίτες που
δεσµεύθηκαν συναλλασσόµενοι µε την επίσηµη πολιτεία.
(Xειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Επειδή είναι προσφιλής η τακτική σας να µας λέτε ότι σας κάνουµε
κριτική, αλλά δεν σας κάνουµε προτάσεις, για µία ακόµα φορά θα
σας κάνουµε την πρόταση, χωρίς πολλές ελπίδες ότι θα διορθώσετε

την πολιτική σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις αστικές συγκοινωνίες της Αθήνας
είναι ανάγκη να υιοθετηθεί και να χαραχθεί πολιτική ριζοσπαστική,
βαθειά καινοτόµος, πολιτική ουσιαστικής αποκρατικοποίησης.
Πρώτα από όλα είναι ανάγκη να υπάρξει ένας υπό µορφή
ανεξάρτητης αρχής ρυθµιστικός και επιτελικός φορέας του
συνολικού µεταφορικού έργου.
∆εύτερον, η δηµιουργία εταιρειών πολυµετοχικών, αν θέλετε, τύπου
λαϊκής βάσης, µε πολλούς µετόχους κυρίως τους εργαζόµενους
που θα εκτελέσουν το έργο.
Τρίτον, µε τη συµµετοχή της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Τέταρτον, µε τη συγκεκριµένη αποτίµηση της κοινωνικής
επιδότησης.
Πέµπτον -και επιµένω σε αυτό- µε την κάλυψη των απαιτήσεων των
πρώην ιδιοκτητών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και πολλούς µήνες, ίσως
περισσότερο από ένα χρόνο, είχαµε προτείνει στην Κυβέρνηση και
στον συγκεκριµένο Υπουργό τι να κάνει µε την Ολυµπιακή. Το
αρνήθηκε επίµονα. Το απέρριπτε µετά βδελυγµίας. Αφού, λοιπόν,
φόρτωσε στις πλάτες των Ελλήνων επτακόσια δισεκατοµµύρια
(700.000.000.000) δραχµές, αφού ψήφισε ένα δήθεν εξυγιαντικό
σχέδιο, που ήδη έχει ναυαγήσει µετά από λίγους µήνες, αφού
κατέστησε την Κυβέρνηση, αλλά δυστυχώς και την ελληνική
πολιτεία αναξιόπιστη στα µάτια και των Ελλήνων αλλά και των
ξένων, σύρθηκε τώρα και αποτόλµησε πριν από λίγες ηµέρες να
αρχίσει να µιλά περί στρατηγικού επενδυτή, δηλαδή µε άλλα λόγια
κάποια βήµατα προσχώρησης στην πολιτική και στην προοπτική
των αποκρατικοποιήσεων.
Εύχοµαι -και επιµένω σε αυτό, κύριε Υπουργέ- αν είναι να φάµε
κανένα χρόνο ακόµα, για να µπορέσετε να δείτε πώς θα τα φέρετε
βόλτα µέσα στο Κόµµα σας και να συσσωρευθούν ένας Θεός ξέρει
πόσα ακόµα χρέη στις πλάτες των Ελλήνων φορολογουµένων,
εύχοµαι έστω και την ύστατη στιγµή να βάλετε µυαλό και να
αναθεωρήσετε την πολιτική σας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Αν σκεφθείτε µε τα πεταµένα χρήµατα στις αστικές συγκοινωνίες
της Αθήνας, στην Ολυµπιακή, στον ΟΣΕ -που έρχεται σε λίγες
ηµέρες, θα τα πούµε κι εκεί διεξοδικά- τι θα µπορούσατε να είχατε
προσφέρει και να δώσω τρία χονδρικά παραδείγµατα, για τη
µείωση του κόστους παραγωγής των αγροτών, για τις αποδοχές
των στρατιωτικών ή για πιστώσεις για την παιδεία, που όλοι
συµφωνούµε θεωρητικά ότι είναι η πρώτη προτεραιότητα, αλλά
µονίµως είναι ο µεγάλος χαµένος από τη δηµόσια χρηµατοδότηση,
θα έχετε µία απόλυτα ακριβή απεικόνιση του τι στοιχίζει η
κακοδιαχείριση, η κακοδιοίκηση, η κακή πολιτική που εφαρµόζεται.
Σε κάθε περίπτωση, εµείς επιµένουµε σ' αυτήν την άποψη. Είναι
βέβαιο ότι απορρίπτουµε την πολιτική που εφαρµόζετε και θα
καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο που παρουσιάσατε. Και
δεσµευόµαστε ότι ως αυριανή Κυβέρνηση αυτήν την πολιτική που
ανέφερα θα ακολουθήσουµε, αυτή θα εφαρµόσουµε προς το
συµφέρον και των φορολογουµένων και του συνόλου των πολιτών,
αλλά και των χρηστών των αστικών συγκοινωνιών.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κύριος Υπουργός έχει το
λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Για άλλη µια φορά, κύριοι συνάδελφοι,
παρακολούθησα τον Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Εκείνος όµως δεν παρακολουθεί.
'Εφυγε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Ποτέ, κύριε συνάδελφε. Μου κάνει την τιµή
πάντοτε και έρχεται σε όλες τις δικές µου παρουσίες, λέει αυτά που
έχει να πει και φεύγει. Βέβαια, θα υπάρξουν κάποιοι
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συνάδελφοι που θα κρατήσουν κάποιες σηµειώσεις και πιστεύω ότι
θα τον ενηµερώσουν.
Κύριοι συνάδελφοι, όλα όσα είπε, θα µπορούσε κανείς να τα
χαρακτηρίσει αοριστολογίες, κινδυνολογίες. 'Οτι έχουν και µια δόση
λαϊκισµού µέσα -το πιπεράκι του λαϊκισµού. 'Οµως θα µπορούσε να
διακινδυνεύσει κανείς και αυστηρότερες κρίσεις για την τοποθέτηση
του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Αν εκείνος µιλάει για
αδιαφορία, αδιαφάνεια, σπατάλη, αδιαφορία, θα περιοριστώ στον
επιεικέστερο όρο "άγνοια, άγνοια, άγνοια". 'Αγνοια ανεπίτρεπτη για
τον οποιονδήποτε ανεβαίνει στο Βήµα να µιλήσει.
Μίλησε, κύριοι συνάδελφοι, και είπε ότι κάνουµε σπατάλη για ένα
τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δραχµές. 'Ολοι ξέρετε ότι από
τον πρώτο νόµο µε τον οποίο δηµιουργήθηκε η ΕΑΣ, το 1977, που
τα τρόλεϋ κρατικοποιήθηκαν εκείνη την περίοδο, που ο ΗΣΑΠ
κρατικοποιήθηκε ο νόµος έλεγε ότι το κράτος επιδοτεί το εισιτήριο
και αν δεν µπορεί να το επιδοτήσει, δανείζεται ο Οργανισµός και
καλύπτει το κράτος µε εγγύηση, που σηµαίνει καλύπτει και την
πληρωµή. Αυτό ουδέποτε εφαρµόστηκε, κύριοι συνάδελφοι, από το
ν. 588/1977 µέχρι σήµερα.
Το 1992 έγινε µία τοµή. 'Ηταν πράγµατι µία τοµή, ανεξάρτητα αν την
κρίνει κανείς θετικά ή αρνητικά. Ψηφίσθηκε ο ν. 2078/1992. Ο νόµος
επανέλαβε ότι όλα τα χρέη πρέπει να πληρωθούν. Επανέλαβε
επίσης ότι θα πρέπει να επιδοτείται το εισιτήριο και βέβαια η
διαφορά πρέπει να καλύπτεται από το κράτος, όπου υπάρχει
διαφορά. Ουδέποτε πληρώθηκαν τα χρέη και ο ν. 2175 επανέλαβε
αυτό, χωρίς ποτέ να γίνει τακτοποίηση.
Μιλάµε λοιπόν, κύριε Καραµανλή, όχι για χρέη που φορτώνουµε
στους πολίτες σήµερα, αλλά για υποχρέωση που ανέλαβε το
κράτος από το 1977 µέχρι σήµερα και επιτέλους σήµερα µ' αυτό το
νοµοσχέδιο τακτοποιείται, λήγει αυτή η υποχρέωση που ισχύει από
το 1977.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Για τη διαχείριση µιλάµε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): ∆εύτερον, άγνοια. Μίλησε, κάνοντας συγκρίσεις µε
την προσπάθεια που έγινε το 1992. Βέβαια εδώ δεν έχει νόηµα να
συζητάµε για το παρελθόν και να επαναλαµβάνουµε. Αλλά όταν
επικαλούµεθα στοιχεία, πρέπει να έχουν αλήθειες τα στοιχεία, ότι µε
τριακόσια δεκαπέντε εκατοµµύρια επιβάτες -διορθώνω, δεν είχε
τριακόσια δεκαπέντε εκατοµµύρια επιβάτες, είχε τριακόσια τριάντα
εκατοµµύρια επιβάτες- πληρώθηκαν δεκαοκτώ δισεκατοµµύρια
(18.000.000.000) το 1993.
Με τιµές 1998, µε αναµενόµενη κίνηση πάνω από τριακόσια
ογδόντα πέντε εκατοµµύρια επιβάτες, η ΕΘΕΛ παίρνει επιδότηση
15,5 δισεκατοµµύρια δραχµές, δεκαοκτώ δισεκατοµµύρια
(18.000.000.000) τότε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Σωρεύουν έλλειµµα τα
υπόλοιπα. Αυτό που λέτε είναι τερατώδες ψεύδος!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριοι συνάδελφοι, η ανακρίβεια και η άγνοια
στηλιτεύεται αυτήν τη στιγµή.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, σας
παρακαλώ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Τρίτο στοιχείο. Μίλησε ο κ. Καραµανλής και είπε
ότι πριν λίγους µήνες χαρίσαµε επτακόσια δισεκατοµµύρια
(700.000.000.000) δραχµές του ελληνικού λαού, της Ολυµπιακής.
Φαίνεται, δεν γνωρίζει µετά από τόσες συζητήσεις, που έχουν γίνει
εδώ, ότι το 1994 χαρίστηκαν τα χρέη που διαµορφώθηκαν στο
προηγούµενο διάστηµα και ότι ήταν η τακτοποίηση των χρεών από
της κρατικοποιήσεως της Ολυµπιακής µέχρι το 1994. Και ξεχνάει
ακόµα ότι το µεγάλο άλµα του ελλείµµατος της Ολυµπιακής
Αεροπορίας, που έφτασε τα εκατόν σαράντα οκτώ δισεκατοµµύρια
(148.000.000.000) δραχµές, διαµορφώθηκε κατά το έτος 1991.
(Θόρυβος -διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας-
κωδωνοκρουσίες)

Τότε διαµορφώθηκαν τα χρέη και το 1994 ρυθµίστηκαν. Το 1998
δεν έγινε καµία ρύθµιση. Και τέλος, µίλησε για το αγαπηµένο του
τροπάριο της ιδιωτικοποίησης και της κρατικοποίησης,
αναφερόµενος σε πολυµετοχικά σχήµατα.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Τι είναι αυτό το πράγµα, κύριε Πρόεδρε;
'Εγινε αυτό ποτέ στη µέση των εισηγήσεων;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Κόρακα, σας
παρακαλώ πολύ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Αναφέρθηκε σε ιδιωτικοποίηση µε πολυµετοχικά
σχήµατα λαϊκής βάσης, µε εργαζόµενους, µε Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Με όλα αυτά βέβαια αγνοεί ότι εµείς προβλέπουµε τη δυνατότητα
και εισόδου της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και ανάληψης έργου από
την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Προφανώς δεν έχει δει το νοµοσχέδιο.
Αλλά εν πάση περιπτώσει, ποια ιδιωτικοποίηση σε έναν οργανισµό,
ο οποίος γνωρίζουµε ότι πρέπει να προσφέρει κατ' εξοχήν στο
δηµόσιο συµφέρον, στο γενικό συµφέρον και να καλύπτεται αυτό το
δηµόσιο συµφέρον από την πολιτεία, όταν επιδιώκουµε προσιτές
τιµές.
Στη συζήτηση που θα γίνει στη συνέχεια, όταν θα πάρω το λόγο να
αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, θα σας αναφέρω τα συγκεκριµένα
ποσά, από τα οποία προκύπτει πράγµατι, ότι το έργο που
παρέχουν σήµερα οι συγκοινωνίες, είναι κάτω του κόστους. Και αν
θέλαµε να το πηγαίναµε στο κόστος και µε ένα µικρό κέρδος, για να
λειτουργήσει ως ιδιωτική επιχείρηση, θα επιβαρύναµε τον πολίτη. Η
επιλογή είναι να έχουµε δηµόσια µέσα, φθηνή και προσιτή
συγκοινωνία και να οργανώνεται µε τέτοιον τρόπο, σωστά,
συµπληρωµατικά, ώστε να εξυπηρετείται καλύτερα ο πολίτης.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Κονταξή, µε ποια
ιδιότητα µιλάτε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ: ∆εν µας είπε τίποτα για τους ιδιοκτήτες.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό µόνο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Μισό λεπτό, κύριε
Τσοβόλα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό µόνο. ∆εν
θα αργήσω. 'Ηδη θα είχα ολοκληρώσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Μεϊµαράκη...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Ενα σχολιασµό µόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ακούστε µε, κύριε
Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου µετά τον Υπουργό,
σαν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να πω δύο κουβέντες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Μισό λεπτό, κύριε
Μεϊµαράκη. ∆εν σας είπα όχι.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Μεϊµαράκη, δεν θα µιλήσουν οι
εισηγητές; Μας αγνοείτε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Τσοβόλα, θα σας
παρακαλέσω, επειδή ζητήσατε και γρηγορότερα το λόγο, να µην
έχετε αντίρρηση να µιλήσει µόνο για ένα λεπτό ο κ. Μεϊµαράκης.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Με
συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει Κανονισµός. Υπάρχει
σεβασµός του Κανονισµού;
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Παραβιάζετε τον Κανονισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Σφυρίου,
υπεράσπιση θέλετε να κάνετε; ∆εν είναι δικαστήριο εδώ. Σας
παρακαλώ καθήστε!
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Παραβιάζεται ο Κανονισµός, διότι
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µίλησε ο Πρόεδρος του Κόµµατός τους και µιλάει τώρα ο
Κοινοβουλευτικός τους Εκπρόσωπος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Με τον Υπουργό που πήρε το λόγο;
Ε, πώς θα γίνει, κύριε Σφυρίου;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, σας
παρακαλώ πολύ!
Κύριε Τσοβόλα, ακούστε. Και ο Κανονισµός εφαρµοζόµενος...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Καταργήσατε
τα άλλα κόµµατα. ∆εν είναι µόνο η Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Είναι αίσχος αυτό, ντροπή σας!
Ζήτησα το λόγο πριν πάρει ο Υπουργός το λόγο και θα τον δώσετε
σε άλλον και δεν θα δώσετε σε Αρχηγό κόµµατος; Στον κ.
Καραµανλή γιατί τον δώσατε, κάνοντας χρήση του δικαιώµατος του
Κανονισµού; Αίσχος και ντροπή!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Τσοβόλα, σας
µίλησα ...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Καταργήστε
τα κόµµατα κύριε Πρόεδρε, εκτός από τα δυο. Καταργήστε τη
∆ηµοκρατία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας µίλησα µε πολλή
ευγένεια και δυστυχώς εκτρέπεσθε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆εν υπάρχει
ευγένεια, υπάρχει Κανονισµός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Εκτρέπεσθε, κύριε
Τσοβόλα. Σας παρακαλώ!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆εν δίνω τη
σειρά µου. Θέλω το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε έχετε το λόγο,
κύριε Τσοβόλα, αλλά να ξέρετε ένα πράγµα. ∆εν έδωσα το λόγο
στον κ. Μεϊµαράκη. Σας παρακάλεσα να µην έχετε αντίρρηση να
µιλήσει για ένα λεπτό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Οχι, κύριε
Πρόεδρε. Μου πήρατε τη σειρά και σε σχέση µε τον Υπουργό. Είχα
ζητήσει πριν το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Εποµένως, είπατε
περισσότερα απ' όσα έπρεπε να πείτε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Οχι κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν δικαιούσθε να πείτε
αυτά τα οποία είπατε. Σας παρακαλώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Τι λέτε, κύριε
Πρόεδρε; ∆εν δικαιούµαι να κάνω ένσταση γιατί µου αφαιρείτε το
λόγο χωρίς να σας πω ότι εγώ παραχωρώ ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν σας αφαίρεσα το
λόγο. Σας παρακάλεσα να µην έχετε αντίρρηση. Αυτό είναι
αφαίρεση του λόγου; Να καταλαβαίνουµε ορισµένα πράγµατα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, πήρα το λόγο και κάνω παρέµβαση και όχι την οµιλία
µου, για να διαµαρτυρηθώ έντονα για τη µεθόδευση που έκανε ο
Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο οποίος παραβίασε εθνικούς
κανόνες που εφαρµόζονται δεκαετίες σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και
µάλιστα µε τρόπο αντιδηµοκρατικό και ανεπίτρεπτο.
Ο Κανονισµός της Βουλής, ναι µεν προβλέπει το δικαίωµα των
Αρχηγών των κοµµάτων να παίρνουν το λόγο όποτε αυτοί θέλουν,
αλλά όµως ο κ. Καραµανλής έκανε την εξής µεθόδευση. Αφησε τον
εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας να µιλήσει εξαντλώντας όλο το
χρόνο και πήρε το λόγο στη συνέχεια για να καθυστερήσει την
τοποθέτηση των εισηγητών των υπόλοιπων κοµµάτων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ε, όχι.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Και
ασφαλώς για να κάνει καταγγελία περί εξυπηρετήσεως κοµµατικού
στρατού, για να υπηρετήσει ο ίδιος ο κ. Καραµανλής το δικό του
κοµµατικό στρατό, τον κοµµατικό στρατό της Νέας ∆ηµοκρατίας
τους ΣΕΠίτες, που ξέρουµε πολύ καλά µε ποια κριτήρια δόθηκαν
τότε οι άδειες και ξέρουµε πολύ καλά και ενθυµούµαστε τους τίτλους
των εφηµερίδων τότε, ότι εξυπηρετήθηκαν κυρίως κοµµατικά
συµφέροντα.

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα ακολουθήσουµε σε αυτόν τον ολισθηρό
δρόµο ούτε την Κυβέρνηση, ούτε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
που θέλει να συντηρεί και να εντείνει το δικοµµατισµό µέσα σε
αυτήν την Αίθουσα.
Καταγγέλλουµε στον ελληνικό λαό αυτήν την αντιδηµοκρατική
πρακτική και λογική. Και ασφαλώς αν νοµίζουν τα δυο κόµµατα ότι
µε αυτό τον τρόπο θα µπορέσουν να κυριαρχήσουν στο πολιτικό
σκηνικό της χώρας, κάνουν µεγάλο λάθος. Απλά επιβεβαιώνουν,
όπως επιβεβαίωσε απόψε ο κ. Καραµανλής, ότι τους ενδιαφέρει -
και τον ενδιαφέρει και τον ίδιο- η δηµιουργία εντυπώσεων και όχι η
ουσιαστική αντιπαράθεση µέσα από ουσιαστικό διάλογο.
Εδώ, πράγµατι είχε δίκιο ο κύριος Υπουργός, όταν διαµαρτυρήθηκε
για την απ' ευθείας αποµάκρυνση από την Αίθουσα του Αρχηγού
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, χωρίς να περιµένει να πάρει
απάντηση είτε από την Κυβέρνηση είτε από τα άλλα κόµµατα.
Κλείνοντας θέλω να επισηµάνω ότι το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό
Κίνηµα πιστεύει, ότι οι αστικές συγκοινωνίες πρέπει να έχουν
δηµόσιο χαρακτήρα και είναι οργανισµοί κοινής ωφέλειας, όπως
άλλωστε γίνεται σε όλο τον κόσµο και στην Ευρώπη, που την
επικαλείται η Νέα ∆ηµοκρατία και όχι µόνο η Νέα ∆ηµοκρατία.
Αλήθεια κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλήθεια κύριε Κωνσταντίνε
Καραµανλή, υπάρχουν ιδιωτικές αστικές συγκοινωνίες και στη χώρα
µας, που λειτουργούν δεκαετίες. Είναι τα αστικά ΚΤΕΛ και τα
υπεραστικά ΚΤΕΛ. Μπορεί να µας πει ο κύριος Υπουργός, αν θέλει
να κάνει και υπεράσπιση της δικής του πολιτικής, πόσα χρωστάνε
από δάνεια εγγυηµένα από το δηµόσιο, από το 1994 µέχρι σήµερα
τα ιδιωτικά αστικά ΚΤΕΛ, αλλά και τα υπεραστικά ΚΤΕΛ που είναι
ιδιωτικά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Τίποτα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Για να δούµε
επιτέλους πόσο υποκριτικό είναι και το µήνυµα και το σύνθηµα που
πέρασε απόψε η Νέα ∆ηµοκρατία και ο κ. Καραµανλής ότι τάχα µε
δηµόσιο χαρακτήρα ζηµιώνεται ο φορολογούµενος, ζηµιώνεται ο
πολίτης και ότι δήθεν όταν πηγαίνουν στους ιδιώτες όπως είναι τα
αστικά και υπεραστικά ΚΤΕΛ ή οι ΣΕΠ πριν από λίγα χρόνια, εκεί
δεν πληρώνει. Πληρώνει πολλαπλάσια µόνο που ωφελούνται
κάποιοι, οι ιδιοκτήτες των λεωφορείων σε βάρος και του επιβατικού
κοινού και σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου. Θα τα πούµε, όµως,
στην κύρια οµιλία µου.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μια παρατήρηση, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Πρόεδρε, µισό
λεπτό, θα σας δώσω το λόγο.
Κύριε Τσοβόλα, µεµφθήκατε τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολιτεύσεως, γιατί παρέβη εθιµικούς κανόνες. Ο ίδιος όµως
είπατε ότι, κατά τον Κανονισµό της Βουλής, εδικαιούτο να λάβει το
λόγο. Θα ήθελα...
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: 'Εχει ξαναγίνει αυτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Κόρακα, θα σας
παρακαλέσω πάρα πολύ. Είστε υπερασπιστής των πάντων εδώ
µέσα.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Υπερασπίζοµαι τη θέση µας να µιλήσουµε
σαν εισηγητές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Υπάρχει Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: ∆εν του δίνετε το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα ήθελα λοιπόν, κύριε
Τσοβόλα, να σας πω ότι από τη στιγµή, που ο ίδιος παραδέχεστε
ότι ο Προεδρεύων, που έδωσε το λόγο στον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως, δεν παραβίασε τον Κανονισµό, δεν
θα έπρεπε να µεµφθείτε το Προεδρείο, που του έδωσε το λόγο.
Εκτός  αυτού,  αν  παρέβη  ο  κ.  Καραµανλής  εθιµικούς  κανόνες,
µην  ξεχνάτε  ότι  το  ίδιο  διαπράξατε  και  εσείς  προηγουµένως,
µιλώντας  και  εσείς  πέντε  λεπτά,  προτού  µιλήσουν  οι  εισηγητές.
Eποµένως,  είναι  κάτι  το  οποίο  συµβαίνει  εδώ  στην  Αίθουσα.
∆εν  υπάρχει  κανένας  εθιµικός  κανόνας,  που  να
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ανέτρεψε τον Κανονισµό και εποµένως δεν πρέπει να λέµε
ορισµένα πράγµατα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Το λόγο επί
της διαδικασίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Τσοβόλα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Κύριε
Πρόεδρε, εγώ δεν µέµφθηκα το Προεδρείο γι' αυτό. Εγώ
διαµαρτυρήθηκα για το ότι ο κ. Καραµανλής παραβίασε ηθικούς,
αλλά και εθιµικούς και ουσιαστικούς κανόνες για την οµαλή
λειτουργία του Κοινοβουλίου, που απαιτεί να ακούγονται οι απόψεις
των εισηγητών όλων των κοµµάτων.
Εκείνο για το οποίο µέµφθηκα το Προεδρείο ήταν άλλο, ήταν το ότι
ενώ έστειλα τον κ. Καρατάσο, το Βουλευτή του ∆Η.Κ.ΚΙ., πριν πάρει
το λόγο ο κύριος Υπουργός, να πει ότι θέλω µετά από την
παρέµβαση του κ. Καραµανλή, από την οµιλία του, να κάνω
παρέµβαση πέντε λεπτών, δόθηκε ο λόγος στον κύριο Υπουργό και
όχι σε µένα. Ο Κανονισµός λέει ότι οι Αρχηγοί των Κοµµάτων και οι
Υπουργοί παίρνουν το λόγο, όποτε θέλουν και κατά τη σειρά που
θα το ζητήσουν. Και είχα ζητήσει το λόγο πριν. Αυτό είπα, κύριε
Πρόεδρε, και νοµίζω ότι ήµουν εν απολύτω τάξει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Το Σύνταγµα όµως, κύριε
Τσοβόλα, λέει ότι ο Υπουργός παίρνει το λόγο, όταν τον ζητήσει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Και οι
Πρόεδροι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Και η συνταγµατική
διάταξη οπωσδήποτε έχει µεγαλύτερη ισχύ από τον Κανονισµό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µιλήσω
για µισό λεπτό, δεν θα αργήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Πρώτον, δεν θέλω να αντιδικήσω µε
τον κ. Τσοβόλα. 'Οµως θα περίµενα, κύριε Πρόεδρε του ∆Η.Κ.ΚΙ.,
να µεµφθείτε την Κυβέρνηση, η οποία επιµένει να το ψηφίσει
σήµερα το βράδυ επί της αρχής, µην αφήνοντας χρονικό περιθώριο
σε κανέναν µας να µιλήσει µε την άνεση που θέλει.
Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σέβεται απολύτως τους
κανόνες και γι' αυτό ζητήσαµε και περιµέναµε τη στήριξη και των
υπολοίπων κοµµάτων. Το ∆Η.Κ.ΚΙ. δεν πήρε θέση για ακόµη µία
µέρα, ώστε να µπορεί αύριο ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να τοποθετηθεί. Αφού οι εισηγητές θα τελειώσουν
κατά τις 22.00' και αφού γνωρίζετε ότι ο Πρόεδρος έχει ιδιαίτερες
ενασχολήσεις, τοποθετήθηκε τώρα. Ζητούµε πάντως συγγνώµη,
ηθικά και πολιτικά τουλάχιστον, διότι δεν ήταν η πρόθεσή µας να
φιµώσουµε τους εισηγητές και δεν έχει συµβεί ποτέ αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο επί
προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Τελείωσε ο χρόνος σας,
κύριε Μεϊµαράκη. Ο κ. Γκελεστάθης ζήτησε το λόγο επί
προσωπικού.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να
µιλήσω για µισό λεπτό.
'Οσον αφορά τον κύριο Υπουργό, πρώτη φορά άκουσα Υπουργό
να νοµοθετεί µιλώντας για επερώτηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Είστε Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος και θα πάρετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Ξέρετε πολύ
καλά ότι το ∆Η.Κ.ΚΙ., παριστάµενο δια του Προέδρου του στις
∆ιασκέψεις των Προέδρων, όπως και η συγκεκριµένη, έχει την
πάγια θέση ότι δεν πρέπει να ορίζονται συγκεκριµένες µέρες για τη
συζήτηση των νοµοσχεδίων.
Για δε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αντιδράσαµε έντονα, δηλαδή
εγώ προσωπικά στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων, κατά της
µεθόδευσης των περιορισµένων ηµερών, γιατί είναι τεράστιο
νοµοσχέδιο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Τότε τι µας µέµφεσθε; Μεµφθείτε την
Κυβέρνηση.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): 'Αρα, δεν
πρέπει να απευθύνεστε σε µας για τέτοια ζητήµατα, ενώ ο δικός
σας Εκπρόσωπος συµφωνεί στον περιορισµένο αριθµό ηµερών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Γκελεστάθη, σε τι
συνίσταται το προσωπικό σας; Εγώ τουλάχιστον που είµαι στην
Αίθουσα, δεν άκουσα καµία φράση που να άπτεται της τιµής και της
υπολήψεως σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ : Κύριε Πρόεδρε, είπε προηγουµένως
ο κύριος Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ, ότι χορηγήθηκαν οι άδειες
λειτουργίας των λεωφορείων την εποχή εκείνη µε κοµµατικά
κριτήρια. Και επειδή ο οµιλών είχε την τιµή να είναι τότε Υπουργός
Μεταφορών και Επικοινωνιών, αυτό θίγει την πολιτική µου τακτική
της εποχής εκείνης και θέλω για ένα λεπτό να δώσω µία απάντηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός):'Οχι, κύριε Γκελεστάθη, δεν
αποτελεί προσωπικό θέµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ : Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό. Ο
νόµος 2078/92 προέβλεψε ότι οι άδειες των λεωφορείων θα
εδίδοντο ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Γκελεστάθη, σας
παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ : Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Γκελεστάθη, δεν
αποτελεί προσωπικό θέµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ : Αποτελεί προσωπικό θέµα, κύριε
Πρόεδρε, διότι θίγει ακριβώς την πολιτική τακτική ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο επίτιµος Πρόεδρος της
Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Μητσοτάκης, έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ : Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Τελειώσατε, κύριε
Γκελεστάθη. ∆εν υπάρχει προσωπικό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ : Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν υπάρχει, κύριε
Γκελεστάθη. Το Προεδρείο έχει το δικαίωµα να διαπιστώσει την
ύπαρξη ή µη προσωπικού. ∆εν συνιστούν αυτά, τα οποία λέτε,
προσωπικό θέµα εις βάρος σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ : Κύριε Πρόεδρε, όταν η φράση θίγει
τον τρόπο µε τον οποίο εµείς δώσαµε τις άδειες των λεωφορείων,
δεν δηµιουργεί προσωπικό θέµα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ πολύ,
τελειώσατε.
Ο κύριος Πρόεδρος έχει το λόγο .
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μία φράση µόνο για να
διορθώσω µία ανακρίβεια, την οποία είπε ο κ. Τσοβόλας.
Τα ιδιωτικά ΚΤΕΛ, κύριε Τσοβόλα, ανά την Ελλάδα ουδέποτε
επιδοτήθησαν και ουδέποτε πήραν δάνειο µε εγγύηση του κράτους.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ∆εν είναι
έτσι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Είναι έτσι και µάλιστα υπάρχει
µια τεράστια διαφορά και αδικία µεταξύ της επαρχιακής Ελλάδας και
της πρωτεύουσας. Και ανέµενα από εσάς ειδικά, που προέρχεστε
από την ελληνική επαρχία, να το ξέρετε και να το αναγνωρίσετε.
Είναι ένα θέµα επί του οποίου θα επανέλθω, κύριε Πρόεδρε, και
προκαλώ τον κύριο Υπουργό, αν λέω ανακρίβεια, να µε διαψεύσει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Και πληρώνουν και τους φόρους.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και πληρώνουν και τους
φόρους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Σφυρίου, ζητεί το λόγο για παραβίαση
του άρθρου 17 του Κανονισµού της Βουλής.
Κατ' αρχήν, κύριε Σφυρίου, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος δεν
χρειάζεται να στέλνει γραπτό αίτηµα.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα το λόγο και
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µάλιστα γραπτά επί του Κανονισµού για να υπογραµµίσω την ωµή
παραβίαση που γίνεται.
'Ολοι γνωρίζουµε ότι, όταν µιλήσει ο Πρόεδρος ενός κόµµατος για
το θέµα που συζητείται -και τώρα συζητείται η αρχή του
νοµοσχεδίου- δεν είναι δυνατόν µετά τον Πρόεδρο του κόµµατος
καθ' ον χρόνο διαρκούν οι πρωτολογίες να συνεχίζει το Προεδρείο
να δίνει το λόγο σε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του κόµµατος επί
της πρωτολογίας.
'Εχει, λοιπόν, υποχρέωση το Προεδρείο να δώσει στη δευτερολογία
το λόγο στον κ. Μεϊµαράκη, που είναι Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος και οφείλει να δώσει το λόγο στους επόµενους
εισηγητές και αγορητές για να προχωρήσει η συζήτηση του
νοµοσχεδίου.
Παραβιάζεται το άρθρο 17 του Κανονισµού της Βουλής και το
υπογραµµίζω και παρακαλώ να µην ξαναγίνει.
'Οταν µιλάει ο Πρόεδρος του κόµµατος πάνω σε ένα συγκεκριµένο
αντικείµενο, δεν µπορεί, πριν αρχίσουν οι δευτερολογίες, να
πρωτολογεί πάλι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Θα έχει
δικαίωµα να µιλήσει στη δευτερολογία και στην τριτολογία βεβαίως,
εάν χρειαστεί και εάν ζητήσει το λόγο.
Εκείνο που προέχει, κύριε Πρόεδρε, τώρα είναι να συνεχίσει ο
κατάλογος των εισηγητών για να µπορέσει να προχωρήσει το
νοµοσχέδιο και αυτό ζητούµε επίµονα από το Προεδρείο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ναι, κύριε Σφυρίου, θέλω
να σας πληροφορήσω ότι εισήλθα στο δέκατο έτος της θητείας µου
ως Αντιπροέδρου. Σε όλα αυτά τα χρόνια αυτές οι παρεµβάσεις του
ενός και των δύο λεπτών ήταν συνηθέστατο γεγονός.
Εποµένως, δεν δέχοµαι ότι διεπράχθη καµία παραβίαση του
Κανονισµού. 'Ετσι εφαρµόζετο ο Κανονισµός και έτσι εφαρµόζεται
και τώρα.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θέλετε το λόγο, κύριε
Κολοζώφ;
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Τον ζητώ πολύ ώρα, κύριε Πρόεδρε. Τον
ζητώ πολύ πριν τον ζητήσουν άλλοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
αλλά κοιτάζατε αλλού και δεν σας ενηµέρωσαν οι συνεργάτες σας.
∆εν παίρνω το λόγο για να διαµαρτυρηθώ για κακή διαδικασία,
κύριε Πρόεδρε. Βεβαίως αυτά που είπατε είναι σωστά. Υπάρχει ο
Κανονισµός, εφαρµόζεται ο Κανονισµός.
Υπάρχει όµως και µία κοινοβουλευτική τάξη και µία συνήθεια, ένα
έθιµο. 'Οταν η συζήτηση αφορά τέτοια ζητήµατα γίνεται προσπάθεια
να ακουστούν στη σειρά όλοι οι εισηγητές, για να υπάρχει µία
συνέχεια στη συζήτηση της Βουλής.
Εµείς πάρα πολλές φορές αναγκαστήκαµε σαν κόµµα, να βάλουµε
ως εισηγητή την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας,
ακριβώς για να µη δηµιουργήσουµε τέτοιο ζήτηµα κοινοβουλευτικής
τάξης στη διαδικασία.
Βεβαίως, έχει το δικαίωµα ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας να
ζητήσει όποτε θέλει το λόγο. Αλλά εγώ αναρωτιέµαι, δεν µπορούσε
να ανοίξει τη συζήτηση, εφ' όσον επείγετο -ύστερα από αυτή τη
διαδικασία και την κατάληξη της ∆ιάσκεψης των Προέδρων- και εφ'
όσον δεν είχε το χρόνο να µιλήσει αύριο; Μπορούσε να ανοίξει τη
συζήτηση, έτσι ώστε να συνεχίσουν στη σειρά οι οµιλητές. Θα είχε
την απάντησή του από τον κύριο Υπουργό, όπως γίνεται συνήθως.
Αυτή είναι η δική µας διαµαρτυρία, γιατί συνέχεια στη Βουλή
συµβαίνει οι παρεµβάσεις να γίνονται ακριβώς τη στιγµή που πάει
να µιλήσει ο εισηγητής του κόµµατός µας. 'Εχει γίνει µια πολύ κακή
συνήθεια.
Κάνω έκκληση στο Προεδρείο να φροντίσει µελλοντικά να µη
διακόπτεται η συνέχεια των εισηγητών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Ηθελα να σας πω, κύριε
Κολοζώφ, ότι αυτήν τη διαµαρτυρία σας έπρεπε να την κάνετε, όταν
από τον προηγούµενο συνάδελφο που ήταν επί της 'Εδρας εδόθη ο
λόγος στον κ. Καραµανλή. Είµαι βέβαιος ότι δεν την κάνατε, διότι
ξέρατε ότι ο συνάδελφος κ. Κρητικός ενήργησε σύµφωνα µε τον
Κανονισµό.

ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Βεβαίως, γι' αυτό είπα ότι δεν κάνω καµία
µοµφή στο Προεδρείο για θέµα Κανονισµού, αλλά βάζω ένα ζήτηµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Το τί "δέον γενέσθαι" κάθε
φορά είναι µια άλλη ιστορία. ∆εν παρεβιάσθη από τον κ. Κρητικό ο
Κανονισµός.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: ∆εν βάλαµε τέτοιο ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Εδικαιούτο ο Πρόεδρος
της Νέας ∆ηµοκρατίας να λάβει το λόγο και εποµένως απορώ, γιατί
χάσαµε τόσα πολλά λεπτά για να δηµιουργούµε όλα αυτά τα
ζητήµατα.
Ο κ. Αγγουράκης έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, µπορεί ο κύριος Πρόεδρος να έχει την απορία, γιατί
χάσαµε τόσα πολλά και πολύτιµα λεπτά, αλλά εγώ προσωπικά δεν
έχω αυτήν την απορία. Να µε συγχωρεί που θα το πω, έστω και ως
νέος Βουλευτής.
Κύριε Πρόεδρε, από τις µέχρι τώρα τοποθετήσεις εγώ έχω βγάλει
ένα συµπέρασµα. Επί της ουσίας τα δύο κόµµατα συµφωνούν και
για την ταµπακιέρα, ούτε ο εισηγητής του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ούτε οι οµιλητές
της Νέας ∆ηµοκρατίας είπαν το παραµικρό.
Εννοώ το µεσαιωνικό απαράδεκτο εργασιακό καθεστώς, µε το
οποίο ο νοµοθέτης νοµοθετεί, εισάγει µε αυτό το σχέδιο νόµου. Σε
αυτό θα επανέλθω.
Ακόµα δεν είναι τυχαίο ότι γι' αυτό το θέµα δεν υπήρχε καµία
αναφορά, γιατί πολλά απ' όσα ζητήθηκαν ως µέτρα, προτάσεις και
ρυθµίσεις από τη Νέα ∆ηµοκρατία, εγώ τουλάχιστον µε το κριτήριο
που µπορώ να έχω, νοµίζω ότι τα προχωρεί η Κυβέρνηση, όπως
παραδείγµατος χάρη τις µετοχοποιήσεις, τη συµµετοχή της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης κλπ. Μάλιστα πάει και παραπέρα και θεσµοθετεί και
το γενικό κανονισµό εργασίας.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς είναι βέβαιο ότι όχι απλώς
καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου -θέλω να το πω αυτό από την
αρχή- αλλά θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση πρέπει να το πάρει πίσω
για τρεις βασικούς λόγους.
Αυτό το σχέδιο νόµου, εφόσον θα ήθελε πραγµατικά να
αντιµετωπίσει το πολύ µεγάλο και οξυµένο πρόβληµα των
δηµοσίων συγκοινωνιών στην Αθήνα, θα έπρεπε να δώσει λύσεις
σε τρεις βασικούς τοµείς.
Πρώτα απ'όλα να αναδείξει την πολιτική της Κυβέρνησης γενικά στο
θέµα "µέσα µαζικής µεταφοράς", σε σχέση µε τα άλλα µέσα
µεταφοράς που υπάρχουν.
∆εύτερον, θα έπρεπε να προβλέπει ρυθµίσεις, όσον αφορά την
αναδιοργάνωση και τον ανασχεδιασµό των επιχειρήσεων που
εκτελούν αυτό το έργο στο λεκανοπέδιο της Αττικής και τρίτον να
ασχοληθεί µε τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας, των συνθηκών
ασφάλειας και γενικότερα της ζωής των εργαζοµένων στις
συγκοινωνίες, γιατί πιστεύω ότι αυτά τα τρία πράγµατα πάνε µαζί.
Τι τελικά κάνει κατά τη γνώµη µας η Κυβέρνηση µε το σχέδιο νόµου.
Υπάρχει µία εισηγητική έκθεση που αφορά το γενικό πρόβληµα.
Είναι µια περιγραφή, εν πολλοίς γνωστή, της κατάστασης που
υπάρχει στο χώρο των συγκοινωνιών στο λεκανοπέδιο. Και
σταµατάει εκεί. Στη συνέχεια, ο νόµος ρυθµίζει τα ζητήµατα του
Ο.Α.Σ.Α., τις σχέσεις των φορέων των µεταφορών και το
ιδιοκτησιακό καθεστώς και ερχόµαστε µετά στο τελευταίο κεφάλαιο
που υπάρχει, αυτό το απαράδεκτο, ρύθµιση για τις εργασιακές
σχέσεις.
Το σηµειώνω αυτό, γιατί στο πρώτο κεφάλαιο, στο κεφάλαιο που
αφορά την εισηγητική έκθεση, δεν γίνεται καµία αναφορά, όσον
αφορά το ότι για τα χάλια των συγκοινωνιών στην Αθήνα σήµερα
φταίνε οι εργασιακές σχέσεις ή αν θέλετε για τα χάλια των
συγκοινωνιακών σήµερα στην Αθήνα φταίει το ιδιοκτησιακό
καθεστώς του Ο.Α.Σ.Α. και των Ε.Φ.Σ.Ε.
Αντίθετα,  πιστεύω  ότι  οι  ρυθµίσεις  µε  τις  οποίες  προχωράει  το
σχέδιο  νόµου,  εν  πολλοίς  θα  µπορούσε  κανείς  να  πει,  ότι
είναι  ψευδεπίγραφες  µε  µία  έννοια.  Γιατί  ξαναλέω,  η  εισηγητική
έκθεση,  µας  περιγράφει  µία  κατάσταση  και  σωστά  σηµειώνει
ορισµένα  πράγµατα  µε  τα  οποία  κανένας  δεν  µπορεί  να
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διαφωνήσει. Σ' αυτό το κοµµάτι δεν υπάρχουν ούτε κριτήρια ούτε αν
θέλετε χρονοδιαγράµµατα ούτε στόχοι, για να µπορούµε και εµείς
µετά να κρίνουµε πως υλοποιήθηκαν και στη συνέχεια πάµε στις
συγκεκριµένες ρυθµίσεις.
Για εµάς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο κύριος λόγος που η
Κυβέρνηση σκέφθηκε να φέρει αυτό το σχέδιο νόµου ήταν να
προχωρήσει ένα βήµα παραπέρα στην κατεύθυνση της
ιδιωτικοποίησης των δηµόσιων συγκοινωνιών στη χώρα µας. Είναι
µια πολύ συγκεκριµένη και ρητή δέσµευση, αν θέλετε και επιταγή,
εν όψει της ένταξης της χώρας µας στην ΟΝΕ και των δεσµεύσεων
που έχει αναλάβει η Κυβέρνηση, µετά την υποτίµηση της δραχµής -
ή πείτε την όπως θέλετε- σε σχέση µε την ένταξή της στο σύστηµα
ισοτιµιών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και όρος για να προχωρήσουν
αυτές οι διαδικασίες ιδιωτικοποίησης, είναι βεβαίως η αλλαγή του
εργασιακού καθεστώτος στις δηµόσιες συγκοινωνίες, σε όλες, και
στα λεωφορεία και στα τρόλεϊ και στον ηλεκτρικό σιδηρόδροµο.
'Οτι δεν έχει καν την πρόθεση η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει το
οξυµµένο πρόβληµα των συγκοινωνιών που υπάρχει στην Αθήνα,
το διαπιστώνουµε και από το γεγονός, ότι ενώ επισηµαίνονται τα
προβλήµατα, εξακολουθεί το σχέδιο νόµου, διότι δεν έχει καµία
συγκεκριµένη ρύθµιση, να δίνει αν θέλετε το προβάδισµα στο Ι.Χ.
αυτοκίνητο. Τη βλέπουµε αυτήν τη γενικότερη πολιτική που
ακολουθείται αυτές τις µέρες, αρκεί να δούµε τι έγινε στο θέµα µε τη
µείωση των τιµών των Ι.Χ. αυτοκινήτων. Να θυµίσω εδώ το χορό
δισεκατοµµυρίων που υπήρχαν από την απόσυρση των Ι.Χ.
αυτοκινήτων. Ενώ το σοβαρό πρόβληµα υπάρχει, δηλαδή η
αναβάθµιση των µαζικών µέσων µεταφοράς, ειδικά τα θέµατα που
έχουν σχέση µε το τραµ ή αν θέλετε µε τους προαστικούς
σιδηροδρόµους, αυτοί µεν αναφέρονται στην εισηγητική έκθεση,
αλλά δεν υπάρχει καµία λέξη γι' αυτά τα µέσα µαζικής µεταφοράς
στη συνέχεια στο σχέδιο νόµου, εκεί που γίνεται λόγος για το
συγκεκριµένο φορέα της µεταφοράς.
Πιστεύουµε, κύριοι συνάδελφοι ότι το νοµοσχέδιο θα επιτείνει τα
προβλήµατα των συγκοινωνιών και για ένα ακόµα λόγο. Αν υπάρχει
ένα πρόβληµα σήµερα µε τις συγκοινωνίες, αν πραγµατικά είναι
απαράδεκτη η κατάσταση όσον αφορά τη συχνότητα των
δροµολογίων στα λεωφορεία, αν διαιωνίζεται αυτό το απαράδεκτο
φαινόµενο να είναι στριµωγµένοι τόσοι επιβάτες στα λεωφορεία, αν
υπάρχουν τόσο µεγάλες καθυστερήσεις, αν πραγµατικά είναι παλιά
τα λεωφορεία, αυτό οφείλεται βεβαίως σε δύο βασικές αιτίες.
Η πρώτη είναι αυτή που είπα και πριν, αυτή η άκριτη υποστήριξη
της πολιτικής του Ι.Χ. που όσο αυτή συνεχίζεται τόσο και στο
µέλλον θα συνεχίζονται αυτά τα φαινόµενα, όσο καλά και σύγχρονα
εξοπλισµένα λεωφορεία θα έχουµε, δεν θα µπορούν να
αντιµετωπίζουν τα µποτιλιαρίσµατα και όλα αυτά τα φοβερά
φαινόµενα που υπάρχουν στη χώρα µας. Και η δεύτερη αιτία έχει
να κάνει µ' αυτήν την πολιτική ελλειµµάτων µε την οποία έχουν
φορτώσει κυβερνήσεις τόσο του ΠΑΣΟΚ όσο και της Νέας
∆ηµοκρατίας τους δηµόσιους φορείς όλα αυτά τα χρόνια.
Γίνεται µεγάλη συζήτηση για τα ελλείµµατα, ο κύριος Υπουργός το
είπε και τώρα, εµείς το υπογραµµίζουµε για άλλη µια φορά ότι αν
σήµερα συζητάµε για ελλείµµατα, αυτές είναι υποχρεώσεις των
κυβερνήσεων απέναντι στις τράπεζες, και όχι των επιχειρήσεων.
Αυτά είναι αποτελέσµατα της λεγόµενης κοινωνικής πολιτικής που
δεν επιδοτούσε ως όφειλε από τον κρατικό προϋπολογισµό το
εισιτήριο και έσπρωχνε τις εταιρείες σ' αυτόν τον ξέφρενο δανεισµό,
για να έχουν τεράστια κέρδη οι τράπεζες που έδιναν τα
συγκεκριµένα δάνεια.
Αν υπάρχουν τέτοια χάλια στο σύστηµα των αστικών συγκοινωνιών,
αυτό βεβαίως οφείλεται και σε µια πολιτική έµµεσης και άµεσης
πριµοδότησης της ιδιωτικής πρωτοβουλίας.
Πρώτα απ' όλα θα αναφερθώ στο θέµα των εισιτηρίων. Είναι
γνωστό το πρόβληµα που έχει προκύψει από την ανάθεση στην
εταιρεία ΣΕΛΜΟ της πώλησης των εισιτηρίων και τα διάφορα
σκάνδαλα που έχουν δηµιουργηθεί γύρω απ' αυτήν την περίπτωση.
Η υπόθεση όµως αυτή είναι στον εισαγγελέα.

Αλλά πέρα απ' αυτό υπάρχει και το θέµα της επιδότησης των
ιδιωτών στο χώρο των µεταφορών σε σχέση µε τις δηµόσιες
επιχειρήσεις. Θα πω ένα παράδειγµα που είναι γνωστό, αλλά θα το
επαναλάβω για µια ακόµα φορά. Με την ευκαιρία όµως αυτή θα
κάνω και την εξής σηµείωση. Ο κύριος Υπουργός στην επιτροπή
δεν απάντησε σε ορισµένα ζητήµατα που είχαµε θέσει και ελπίζω
σήµερα να είναι αλλιώς τα πράγµατα.
'Εχουµε το παράδειγµα των επιδοτήσεων στην ΕΘΕΛ και των
επιδοτήσεων προς την αστική συγκοινωνία Θεσσαλονίκης. Ξέρουµε
ότι η δεύτερη περίπτωση ελέγχεται από ιδιώτες και η πρώτη από το
δηµόσιο. Και ενώ τα λεωφορεία Θεσσαλονίκης είναι περίπου
πεντακόσια, της ΕΘΕΛ είναι χίλια πεντακόσια, εξακολουθεί µια
πολιτική που θέλει διακόσια δισεκατοµµύρια στη Θεσσαλονίκης και
16,5 δισεκατοµµύρια στην ΕΘΕΛ.
Υπάρχουν βεβαίως τα ζητήµατα που δηµιουργήθηκαν µε τους
ΣΕΠίτες. Νοµίζω πως δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι σε τρία χρόνια
λειτουργίας των ΣΕΠ υπήρχε µια επιδότησή τους µε σαράντα πέντε
δισεκατοµµύρια, ενώ στην αντίστοιχη περίοδο η δηµόσια
επιχείρηση έπαιρνε µόνο δέκα δισεκατοµµύρια ή ακόµα το γνωστό
φέσωµα που υπάρχει για την αγορά των εξακοσίων λεωφορείων µε
πενήντα δύο εκατοµµύρια (52.000.000) δραχµές που χρέωσαν οι
ΣΕΠίτες εκείνη την εποχή, ενώ θα µπορούσαν να τα πάρουν µε
είκοσι οκτώ εκατοµµύρια (28.000.000) από την ΕΛΒΟ και δεν το
έκαναν.
Επίσης θα πω και κάτι άλλο σε σχέση µ' αυτήν την απαράδεκτη
κατάσταση. Ούτε στην εποχή της παράδοσης των δηµόσιων
λεωφορείων στους ΣΕΠίτες και ούτε στην εποχή της
επανακρατικοποίησής τους, έγινε οποιαδήποτε καταγραφή.
Υπάρχουν καταγγελίες των συνδικαλιστικών οργανώσεων των
εργαζοµένων που µιλάνε για ποσά που αγγίζουν το ύψος των εκατό
δισεκατοµµυρίων (100.000.000.000) δραχµών κλπ.
Για µας αυτές είναι οι βασικές αιτίες για την ύπαρξη αυτών των
τεράστιων ελλειµµάτων που υπάρχουν στις επιχειρήσεις που
έχουµε σήµερα και πιστεύουµε ότι µε τις ρυθµίσεις που θεσπίζει το
σχέδιο νόµου όσον αφορά τον ΟΑΣΑ, όσον αφορά τις σχέσεις του
µε τους ΕΦΣΕ, µε τη δηµιουργία πολυµετοχικού κεφαλαίου και την
είσοδο κατηγοριών ιδιωτών σ' αυτό το χώρο των συγκοινωνιών,
τέτοιου είδους προβλήµατα θα ενταθούν ακόµα περισσότερο, θα
έχουµε µία µεγαλύτερη, αν θέλετε, παρέµβαση και έλεγχο του
ιδιωτικού κεφαλαίου στις δηµόσιες συγκοινωνίες µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για το κόστος του εισιτηρίου κ.λπ. Και µε την ευκαιρία
αυτή να πούµε το παράδειγµα ότι το εισιτήριο Αθήνα-Ραφήνα από
το ιδιωτικό ΚΤΕΛ είναι επτακόσιες (700) δραχµές, ενώ για την ίδια
χιλιοµετρική απόσταση η ΕΘΕΛ παίρνει για τη διαδροµή Αθήνα-
Λούτσα µόνο εκατόν είκοσι (120) δραχµές. Αυτού του είδους
κοινωνική πολιτική θα ασκήσουν οι όποιοι ιδιώτες µπούνε στο χώρο
των συγκοινωνιών.
Βεβαίως, ο νοµοθέτης ρυθµίζει τα χρέη, όπως λέει, των
επιχειρήσεων αυτών, όµως δεν µπορούµε να µη σηµειώσουµε το
απαράδεκτο γεγονός που λέει ότι εφόσον η γενική δηµοσιονοµική
πολιτική δεν επιτρέπει την επιδότηση, πάλι οι εταιρείες αυτές θα
µπορούν να κάνουν δάνεια ξανά µε εγγυήσεις του δηµοσίου.
∆ηλαδή, θα συµβεί το ίδιο ακριβώς πράγµα που είχαµε µέχρι τώρα.
Είναι  βεβαίως  πολύ  σηµαντικές  κατά  την  άποψή  µας  οι
αλλαγές  που  µεθοδεύονται  στο  σχήµα  και  στο  ιδιοκτησιακό
καθεστώς,  αν  θέλετε,  στον  τοµέα  των  δηµοσίων  συγκοινωνιών.
Κατ'  αρχήν  ειλικρινά  δεν  καταλάβαµε  ούτε  από  την  εισηγητική
έκθεση  -δεν  µπόρεσε  να  µας  πείσει  η  Κυβέρνηση-  ούτε  και
από  την  συζήτηση  που  ακολούθησε  τι  ήταν  αυτό  που  έπεισε
τελικά  το  κυβερνών  κόµµα  να  φύγει  από  τις  θέσεις  που  είχε
µέχρι  το  1993  -µάλιστα  υπήρξε  η  πρόταση  νόµου  του  ΠΑΣΟΚ-
για  τη  δηµιουργία,  ενιαίου  100%  στο  δηµόσιο,  φορέα  των
δηµόσιων  συγκοινωνιών.  ∆εν  υπάρχει  έστω  και  µια
τοποθέτηση.  Υπάρχουν  κάποιες  εξηγήσεις  περί  ευελιξίας,
γνωστά  εν πάση περιπτώσει επιχειρήµατα, πλην όµως δεν απαντά
στο ερώτηµα γιατί να µην είναι ενιαίος φορέας, γιατί  να  µην  είναι
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100% στο δηµόσιο.
'Οταν λέµε ότι το σχέδιο νόµου οδηγεί σε νέες διαδικασίες
ιδιωτικοποίησης, το λέµε έχοντας επίγνωση του νόµου. ∆εν είναι
τυχαίο το γεγονός ότι σ' αυτό το νόµο έχει φύγει µια ρήτρα που
υπήρχε παλαιότερα, που έλεγε ρητά ότι οι επιχειρήσεις αυτές
ανήκουν στο δηµόσιο τοµέα. ∆εν υπάρχει πλέον. Απλά αυτό που
λέγεται είναι ότι "εξυπηρετούν γενικότερα το δηµόσιο συµφέρον".
Κύριε Υπουργέ, αυτή η ιστορία ότι "εξυπηρετούν γενικότερα το
δηµόσιο συµφέρον" υπάρχει και στο νόµο για την ιδιωτική
τηλεόραση. Και η τηλεόραση εξυπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον. "Γι'
αυτό θα πρέπει να υπάρξουν ρυθµίσεις στην εισαγωγή ιδιωτών στο
χώρο αυτό". ∆εν λέει τίποτα αυτή η ρύθµιση. ∆εν εξασφαλίζει το
δηµόσιο χαρακτήρα που σωστά λέτε ότι πρέπει να έχουν αυτές οι
επιχειρήσεις, διότι αλλιώς δεν µπορεί να ασκηθεί κοινωνική
πολιτική. Συµφωνούµε σ' αυτό.
Με την ευκαιρία δε ήθελα να σας πω και το εξής. Η εισηγητική σας
έκθεση θα ήταν πολύ πιο πλήρης εάν µας είχατε επισυνάψει εκεί -
αυτό που µάθαµε και εµείς µε τις λιγοστές γνώσεις που έχουµε-
αυτό που συνέβη στη Μεγάλη Βρετανία. Απελευθέρωση στη
Μεγάλη Βρετανία, ιδιωτικοποίηση των συγκοινωνιών. Αποτέλεσµα:
Μείωση κατά 27% της επιβατικής κίνησης, 25% αύξηση του
κοµίστρου, φοβερός ανταγωνισµός -πού είναι η Νέα ∆ηµοκρατία να
τ' ακούσει- καµία συνεννόηση των επιβατών, καµία δυνατότητα
πληροφόρησης, καταρρέει το σύστηµα. Καλό θα ήταν να υπήρχαν
τέτοια στοιχεία και στην εισηγητική έκθεση.
Κατά συνέπεια φτιάχνουµε ένα φορέα τον ΟΑΣΑ. Είπαµε τι
εξυπηρετεί, είναι ανώνυµη εταιρεία. 'Ολοι οι ΕΦΣΕ αναφέρεται στο
νόµο ότι λειτουργούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια και
αναρωτιέµαι. 'Οταν µια επιχείρηση λειτουργήσει µε
ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια πώς θα εφαρµόσει κοινωνική πολιτική;
Εµείς έχουµε αυτήν την απορία. Μπορεί να είναι, αν θέλετε,
θεωρητικού είδους, αλλά θέλουµε µια εξήγηση πάνω σ' αυτό το
θέµα. Πώς θα γίνει;
'Η θα έχει κέρδος ή δεν θα έχει κέρδος, δεν µπορεί να είναι και τα
δύο.
Επίσης θεωρούµε πάρα πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι από το νέο
σχήµα αφαιρείται κατά κάποιο τρόπο, αν θέλετε, το νέο µετρό.
Νοµίζουµε ότι δεν είναι τυχαίο το γεγονός που λέει ότι ο ΟΑΣΑ, οι
τρεις ΕΦΣΕ από κάτω και µία ιδιόµορφη σχέση θα έλεγα µε την
"ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" µε την υπο σύσταση στο µέλλον ειδικής
εταιρείας µεταφοράς στους υπόγειους σιδηροδρόµους µε την
ενδεχόµενη συγχώνευση τότε των ΗΣΑΠ. Εν πάση περιπτώσει το
σχέδιο νόµου δεν είναι σαφές όσον αφορά εάν αυτήν η µελλοντική
"ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" υποχρεώνεται στο φόρτο εργασίας που θα της
δίνει ο ΟΑΣΑ. Εξαιρείται από αυτήν την υπόθεση και αυτό
νοµίζουµε είναι σοβαρό και δηµιουργεί ορισµένα ερωτηµατικά.
Τρίτο στοιχείο στην κατεύθυνση αυτής της ιδιωτικοποίησης που
εµείς βλέπουµε είναι το θέµα µε τις µετοχές. Μετοχοποιούνται τα
χρέη, πολυµετοχικές εταιρείες κλπ.
Λέει ο νοµοθέτης, 40% στην Τοπική Αυτοδιοίκηση. Μάλιστα. ∆εν
λέει όµως ο νοµοθέτης ότι καµία µετοχή δεν µπορεί να φύγει εκτός
του δηµοσίου. Γιατί δεν υπάρχει η ρήτρα που λέει ότι οι µετοχές δεν
είναι µεταβιβάσιµες εκτός δηµοσίου.
∆εύτερο στοιχείο: Μη νοµίσει κανείς ότι µέσω του 40%, το οποίο
πάει σε ΟΤΑ, λύνεται το πρόβληµα της ιδιωτικοποίησης. ∆ιότι
ξέρετε πάρα πολύ καλά ποια είναι η οικονοµική κατάσταση της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης ποιους πόρους έχει η Τοπική Αυτοδιοίκηση
και πολύ περισσότερο, ήδη λειτουργεί µία σειρά από εταιρείες
ιδιωτικές στο χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης στα ζητήµατα αυτά.
Τρίτο βασικό στοιχείο είναι η δυνατότητα του ΟΑΣΑ να δηµιουργεί
εταιρείες και να δραστηριοποιείται σε τοµείς παρεµφερείς µε το
αντικείµενό του. Αυτό σηµαίνει επισκευές, αυτό σηµαίνει εισιτήρια,
αυτό σηµαίνει διαφήµιση, αυτό σηµαίνει δηµοτικά διαδίκτυα που µε
βάση τις πληροφορίες που έχουµε είναι και το ψητό της υπόθεσης,
είναι το φιλέτο. Και βεβαίως υπάρχει το θέµα ότι ο κύριος Υπουργός
µπορεί µε δική του απόφαση να καθορίζει και τα όρια του ΟΑΣΑ, να
τα κάνει µεγαλύτερα ή µικρότερα. Εµείς θα ευχόµασταν να τα κάνει

µεγαλύτερα. Ανησυχούµε για το µικρότερο αν σκεφτούµε τι γίνεται
µε τα ΚΤΕΛ κ.λπ.
Επί τροχάδην δυστυχώς γιατί ο χρόνος δεν µε παίρνει, για το πιο
σπουδαίο θέµα που έχει να κάνει µε το γενικό κανονισµό εργασίας.
Πρόκειται για ένα πραγµατικά απαράδεκτο κανονισµό, στην
κυριολεξία µεσαιωνικού τύπου. Και γιατί το λέµε αυτό, κύριε
Υπουργέ; ∆εν µπορεί σε µία εποχή που γίνεται τόσος αγώνας, που
γίνεται τόση συζήτηση, αν θέλετε για τη µείωση των ωρών
απασχόλησης, να ερχόσαστε εσείς και να περηφανεύεστε να το πω
έτσι, στην εισηγητική έκθεση είναι σαφές, για το ότι αυξάνει ο
χρόνος εργασίας των εργαζοµένων, για το ότι κατορθώνετε να
συµπιέσετε το διάλειµµα, για ότι κατορθώνετε εν πάση περιπτώσει
να επιβάλλετε µία πιο αυστηρή πειθαρχία, για το ότι µείωνετε τα
ρεπό, για ότι µειώνετε όπως το λέτε επί λέξει, το κόστος εργασίας.
Εν πάση περιπτώσει δεν είµαστε στις αρχές του καπιταλισµού
είµαστε στον εικοστό αιώνα. Ξέρουµε πολύ καλά ότι αυτές είναι
επιταγές της Λευκής Βίβλου, της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, οφείλετε να
τις πείτε. Το κάνετε επειδή θέλετε να είστε απόλυτα εναρµονισµένοι
και µε αυτές τις εξελίξεις αλλά δεν µπορείτε όµως στο όνοµα
τέτοιων απαράδεκτων ρυθµίσεων, όπως είναι επίσης και η ρύθµιση
για το ταµείο των εργαζοµένων στα τρόλεϊ µε το φοβερό επιχείρηµα
ότι µε το ταµείο που έχουν πολλούς ασθενείς -είχατε πει στην
επιτροπή. Και εν πάση περιπτώσει µπορεί να το συρρικνώσει το
κράτος γιατί λέει έχει µεγάλο αποθεµατικό το ταµείο αυτό λες και το
ελληνικό κράτος, οι ελληνικές κυβερνήσεις κάνουν αυτό το
αποθεµατικό. Είναι και άλλα πάρα πολλά, δεν µε παίρνει τώρα ο
χρόνος. Είναι απαράδεκτες αυτές οι ρυθµίσεις και ακριβώς επειδή
είναι απαράδεκτες γι αυτό και τις φέρνετε να ψηφιστούν µε νόµο στη
Βουλή.
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την εξής δήλωση. Εµείς κύριοι
συνάδελφοι καταθέτουµε ένσταση αντισυνταγµατικότητα του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου και λέµε ότι βάσει του άρθρου 100 του
Κανονισµού της Βουλής θέτουµε το ακόλουθο ζήτηµα
αντισυνταγµατικότητας. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 12 του εν
λόγω νοµοσχεδίου ορίζεται ότι από την έναρξη ισχύος του νόµου
καταργούνται κάθε διάταξη νόµου ή κανονισµού εργασίας µε ισχύ
νόµου για όρους συλλογικής σύµβασης εργασίας ή διαιτητικής
απόφασης ή πρακτικού συµφωνίας ή άλλης άτυπης συλλογικής
ρύθµισης κ.λπ.
'Εχουµε τη γνώµη ότι ακριβώς αυτή η διατύπωση του άρθρου 12
έρχεται σε ευθεία αντίθεση µε το άρθρο 22 παράγραφος 2 του
Συντάγµατος, που περιορίζει κατά κάποιον τρόπο τη νοµοθετική
εξουσία σε όφελος των συλλογικών διαπραγµατεύσεων. Η Βουλή
µπορεί να νοµοθετεί µε τρόπο γενικό και αφηρηµένο για ζητήµατα
γενικών όρων εργασίας και όχι σε ειδικές περιπτώσεις. Γι' αυτό
θεωρούµε ότι το άρθρο 12 αντίκειται στις διατάξεις της παραγράφου
2 του άρθρου 22 του Συντάγµατος και θέτουµε θέµα
αντισυνταγµατικότητας στο σχέδιο νόµου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Εποµένως, κύριε
Αγγουράκη, υποβάλλετε ένσταση αντισυνταγµατικότητας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Ακριβώς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Και επιθυµείτε
οπωσδήποτε να τηρηθεί η διαδικασία του άρθρου 100 του
Κανονισµού της Βουλής.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σύµφωνα µε το άρθρο 100
του Κανονισµού της Βουλής:
∆ίδεται ο λόγος για πέντε λεπτά σε έναν εκ των υποβαλλόντων την
ένσταση, για να την αναπτύξει.
∆ικαιούται ένας από τους αντιλέγοντες να πάρει το λόγο, καθώς και
ο κύριος Υπουργός.
Από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος ποιος θα µιλήσει για πέντε
λεπτά για να αναπτύξει την ένσταση αντισυνταγµατικότητας;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Αγγουράκη
έχετε το λόγο.
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ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως
προσπάθησε να τονίσω και στην οµιλια µου, η συγκεκριµένη
διατύπωση της πρώτης παραγράφου του άρθρου 12 του σχεδίου
νόµου θέτει εκτός λειτουργίας εάν θέλετε, προσβάλλει ευθέως τις
συλλογικές συµβάσεις.
Εµείς έχουµε υπόψη µας ότι η Βουλή µπορεί να νοµοθετεί σε
τέτοιου είδους περιπτώσεις µόνον όταν γίνονται ρυθµίσεις που
αφορούν γενικά, αν θέλετε, τους εργαζόµενους της χώρας.
Στην προκειµένη περίπτωση οι ρυθµίσεις τις οποίες προωθεί το
σχέδιο νόµου αφορούν αποκλειστικά και µόνον τους εργαζόµενους
στους ΗΛΠΑΠ, στην ΕΘΕΛ και στους ΗΣΑΠ. Κατά συνέπεια, θα
έπρεπε αυτές οι ρυθµίσεις να γίνουν στη βάση των συλλογικών
διαπραγµατεύσεων. Θα έπρεπε, σε περίπτωση διαφωνίας, να
παραπεµφθούν σε επιτροπή διαιτησίας, όπως προβλέπει και το
Σύνταγµα και ο νόµος. Και σε καµιά περίπτωση -δεν υπάρχει καµιά
µα καµιά δικαιολογία- δεν θα έπρεπε να έρχονται και να ρυθµίζονται
µε νόµο στη Βουλή.
Γι' αυτόν τον λόγο, θεωρούµε ότι είναι αντισυνταγµατικές οι
ρυθµίσεις οι συγκεκριµένες.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ πολύ, από
τους αντιλέγοντες, έχει το λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΠΑ.ΣΟ.Κ., κ. Κοσµάς Σφυρίου.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω την πρόθεση να
µακρηγορήσω.
Νοµίζω όµως ότι τον περασµένο Φεβρουάριο, όταν συζητήθηκε ο
σχετικός νόµος, το θέµα αυτό απαντήθηκε µε επάρκεια. Γιατί ο
νόµος ο σχετικός που έδωσε αυτήν τη δυνατότητα στο Κοινοβούλιο
-και όχι γιατί δεν είχε αυτήν καθεαυτήν τη δυνατότητα, την είχε
ασφαλώς- προέβλεψε ρητά ότι, σε τακτό χρονικό διάστηµα θα γίνει
η προσπάθεια των διαπραγµατεύσεων, προκειµένου να επιτευχθεί
συµφωνία σε όλα τα ζητήµατα που αφορούν τον εσωτερικό
κανονισµό της λειτουργίας αυτών των επιχειρήσεων και τις
εργασιακές σχέσεις. Και βέβαια, όταν παρήρχετο η συγκεκριµένη
προθεσµία, αν θυµάµαι των έξι µηνών που είχε τεθεί τότε, είχε
πολιτικά δεσµευτεί και η Κυβέρνηση, αλλά και το Κοινοβούλιο, ότι
θα ασκούσε το συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα της
νοµοθετικής πρωτοβουλίας, προκειµένου να φέρει µε διατάξεις
νόµου τους σχετικούς κανονισµούς.
Τότε έγινε µία συζήτηση γύρω από την τυχόν επικαλούµενη
αντισυνταγµατικότητα αυτής της διάταξης. Βεβαίως, το θέµα τότε
απαντήθηκε επαρκέστατα. Αν θυµάµαι καλά, είχε εκφραστεί και το
Κοινοβούλιο. ∆εν γνωρίζω αν υπάρχει προσφυγή ή έκφραση των
αρµοδίων δικαστηρίων επί του θέµατος, αλλά το Κοινοβούλιο είχε
πάρει θέση υπέρ της συνταγµατικότητας της διάταξης αυτής και
νοµίζω τώρα έρχεται ως εκ περισσού. Είναι δεδοµένη τουλάχιστον
κατά την ερµηνεία, που ορίζει το Σύνταγµα, την οποία και έχει δώσει
η Ολοµέλεια της Βουλής, η συνταγµατικότητα της συγκεκριµένης
διάταξης, που συζητούµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, εκτός
του υποστηρίζοντος την αντισυνταγµατικότητα και του αντιλέγοντος,
σύµφωνα µε το άρθρο 100 του Συντάγµατος έχουν δικαίωµα να
µιλήσουν και οι Αρχηγοί, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων και εποµένως, και οι Κοινοβουλευτικοί τους Εκπρόσωποι.
Υπάρχει κάποιος που θέλει το λόγο;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Μεϊµαράκη,
έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, και τότε και τώρα
είχαµε εκφράσει την άποψη ότι η διάταξη είναι στα όρια της
συνταγµατικότητας.
'Εχουµε τονίσει ότι η Βουλή δεν είναι αυτή, η οποία εύκολα µπορεί
να αποφαίνεται για τη συνταγµατικότητα ή την
αντισυνταγµατικότητα της διάταξης, αλλά η Κυβέρνηση θα πρέπει
να αποφεύγει να φέρνει διατάξεις, που µπορεί να πέσουν µεθαύριο
από το ανώτατο δικαστήριο.
Γι' αυτό ακριβώς, επειδή η θέση µας είχε εκφραστεί και τότε, αλλά

και σήµερα, λέµε στην Κυβέρνηση, όπως είπαµε και στην επιτροπή,
ότι τον κανονισµό εργασίας κατ' αρχήν πρέπει να µας λέει γιατί τον
φέρνει. Γιατί ο κανονισµός εργασίας δεν είναι προϊόν διαλόγου. Τον
φέρνει ακριβώς, για να εξαναγκάσει τους εργαζόµενους σε µία
πολιτική, την οποία θέλει να ακολουθήσει η διοίκηση και όχι η
Κυβέρνηση.
Εν πάση περιπτώσει, όπως είπε ο εισηγητής του ΚΚΕ και όπως κι
εµείς είχαµε δεχθεί τότε, κινείται, τουλάχιστον για µας -για το ΚΚΕ
είναι αντισυνταγµατική- στα όρια της συνταγµατικότητας. Το ίδιο
είχαµε πει και τότε στην Κυβέρνηση, το ίδιο λέµε και σήµερα.
Αναλαµβάνει πλήρως την ευθύνη η Κυβέρνηση για το αν αύριο
κρίνουν τα δικαστήρια αντισυνταγµατικό τον κανονισµό εργασιακών
σχέσεων.
'Οµως, κύριε Πρόεδρε, θέλω να προσθέσω -και θα παρακαλούσα
τον κύριο Υπουργό, µια και τον βλέπω έτοιµο να τοποθετηθεί, να
µας απαντήσει σ' αυτό- ότι κατετέθη στο νοµοσχέδιο, που ρυθµίζει
το φόρο για τα αυτοκίνητα, µία τροπολογία η οποία ουσιαστικά
καταργεί τον 2414 στις εταιρίες, οι οποίες πάνε να ιδιωτικοποιηθούν
και πάνε να µετοχοποιηθούν. Υποθέτω ότι είσθε γνώστης, κύριε
Υπουργέ.
Αυτή η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, λέει ότι οι εταιρίες οι οποίες θα
ιδιωτικοποιηθούν ή θα αποκρατικοποιηθούν, ουσιαστικά γι' αυτές
δεν ισχύει το συµβόλαιο διαχείρισης, το διοικητικό συµβούλιο όπως
αυτό έχει εκλεγεί και δεν µπορούν να πάρουν αποζηµίωση αυτοί
που θα παραιτηθούν. Και εκεί, κύριε Υπουργέ, αφήνει να αιωρείται
ότι δεν θα ισχύουν οι κανονισµοί εργασίας, που ψηφίζουµε.
'Αρα, κύριε Πρόεδρε, µπαίνουµε σε µία διαδικασία, η οποία είναι
στα όρια της συνταγµατικότητας και που η Κυβέρνηση µάλλον -
απευθύνοµαι και προς το ΚΚΕ- µε την τροπολογία, την οποία
φέρνει στο νόµο που σας λέω, καταργεί η ίδια για τις εταιρίες που
θα µπουν στο Χρηµατιστήριο και θα ιδιωτικοποιηθούν ή θα
αποκρατικοποιηθούν και τα άρθρα αυτά του 2414.
Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν παίρνει επισήµως θέση, γιατί πιστεύει ότι
δεν είναι σε θέση να εκτιµήσει ακριβώς τι µπορεί να συµβεί. Κινείται
στα όρια της συνταγµατικότητας και την ευθύνη την αναλαµβάνει
πλήρως η Κυβέρνηση.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κυρία Αλφιέρη,
έχετε το λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επισηµάνω κι
εγώ την αντισυνταγµατικότητα αυτού του νοµοσχεδίου.
'Εχουµε στη διάθεσή µας την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής
της Βουλής, που επισηµαίνει το ολίσθηµα της Κυβέρνησης.
Η Κυβέρνηση µε τους κανονισµούς, που έχει φέρει προς ψήφιση -
και τους υιοθέτησε την τελευταία φορά µε την Ολυµπιακή
Αεροπορία- οδηγεί το Κοινοβούλιο σε δύσκολους και επικίνδυνους
δρόµους.
Καλούµε την Κυβέρνηση να αποσύρει τους κανονισµούς, γιατί
περιορίζει τη σύναψη συλλογικών συµβάσεων και επιβάλλει την
πολιτική της µε τρόπο, που δεν συνάδει µε τη δηµοκρατική
λειτουργία της χώρας µας.
Παρακαλούµε την Κυβέρνηση, λοιπόν, ή ζητούµε από την
Κυβέρνηση, να αποσύρει τους κανονισµούς. Είναι µια υπόθεση των
εργαζοµένων και δεν πρέπει να υιοθετεί αυτές τις πράξεις.
Ευχαριστώ.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κολοζώφ έχει το
λόγο.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριε Υπουργέ, αυτήν την ένσταση την
κάνουµε µε όλη την συναίσθηση ευθύνης που έχουµε και θα θέλαµε
να σας δώσουµε την τελευταία ευκαιρία να αποσύρετε τους
κανονισµούς  από  αυτό  το  νοµοσχέδιο.  Είσαστε    πλειοψηφία,
µπορείτε    "να    βαφτίσετε    το    κρέας    ψάρι",      µπορείτε    να
καθορίσετε  εσείς  αν  είναι  ή  δεν  είναι  συνταγµατική  η  διάταξη
που  υπάρχει      σ'  αυτό      το      νοµοσχέδιο.      'Οµως,      στις
συνειδήσεις    των  εργαζοµένων  η  ψήφιση  αυτού  του  νοµοσχε-
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δίου -όπως και των προηγούµενων- που ανατρέπει τις εργασιακές
σχέσεις και ουσιαστικά ανατρέπει το εργατικό δίκαιο, θα περάσει
σαν µαύρη µέρα.
'Εστω αυτήν την τελευταία στιγµή, πιστεύω ότι θα κάνετε αυτό το
βήµα, έτσι ώστε ελεύθερα, οι εργαζόµενοι µε τους εργοδότες τους
να καθορίζουν αυτά τα ζητήµατα, όπως άλλωστε και το Σύνταγµά
µας προβλέπει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο για λίγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, έχετε το λόγο για
ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ετέθη ένα θέµα από την πλευρά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας. Εµείς, συµφωνούµε απόλυτα µε την αγωνία και τις
αµφιβολίες των συναδέλφων που βρίσκονται στη Βουλή, γιατί
αντλούµε την επιχειρηµατολογία από την διαπίστωση του
Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής, που υπογράφει ο
καθηγητής κ. Μάνεσης αν και πολλές φορές οι επισηµάνσεις-
διαπιστώσεις του κ. Μάνεση δεν έχουν ληφθεί υπόψη από την
πλευρά της Κυβέρνησης και µη θεωρήσετε ότι για λόγους
αντιπολιτευτικούς και στενά κοµµατικούς το λέω. Αναφέροµαι στο
γεγονός ότι ενώ έχει διαπιστώσει ο κ. Μάνεσης πώς το ∆Η.Κ.ΚΙ θα
πρέπει να εκπροσωπείται στο Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο
και ενώ τελειώνει η θητεία αυτής της Βουλής, σε λίγο το ∆Η.Κ.ΚΙ.
δεν βρίσκεται.
Θέλω να πω απλά, κύριε Πρόεδρε, ότι το θέµα πρέπει να µελετηθεί
σοβαρά. Τίθεται ένα θέµα αντισυνταγµατικότητας και µάλιστα όπως
αναφέρεται στην έκθεση του σχεδίου νόµου υπογράφεται από τον
κ.Μάνεση. Συγκεκριµένα αναφέρεται ότι "υποστηρίζεται η αντίθετη
άποψη σύµφωνα µε την οποία οι γενικοί όροι εργασίας µπορούν να
αφορούν µόνο ευρύτερες κατηγορίες εργαζοµένων και όχι
εργαζοµένους συγκεκριµένης επιχείρησης". Αφορά την άποψη της
µειοψηφίας και θα πρέπει να µελετηθεί σοβαρά. 'Εχουµε γίνει όλοι
µάρτυρες αγωγών, που εν συνεχεία έχουν φθάσει και µέχρι τον
'Αρειο Πάγο και το Συµβούλιο Επικρατείας και δικαιώνουν τα
αιτήµατα των εργαζοµένων.
Η εκτίµησή µας είναι ότι, πριν προχωρήσουµε, θα πρέπει να
µελετήσουµε σοβαρά αυτήν την άποψη και την ένσταση που
διατυπώνουν οι συνάδελφοί µας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κύριος Υπουργός έχει το
λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριοι συνάδελφοι, έχει συζητηθεί το θέµα και
πάλι στη Βουλή. 'Ηδη από τότε που υπήρχε η σχετική τροπολογία
που έδωσε την αφετηρία για να εξετάσουµε τους κανονισµούς
εργασίας, οι οποίοι, όπως γνωρίζετε, συζητούνται επί µακρόν
χρόνον, αλλά δεν καταλήγουν πουθενά και αγκυλώνουν τις
επιχειρήσεις, σε απλά ζητήµατα, τα οποία θα µπορούσαν µε ένα
ευρύτερο πνεύµα να είχαν ξεπεραστεί.
Από όλες αυτές τις συζητήσεις, από την επιστήµη και από τη
νοµολογία είναι γνωστό ότι σύµφωνα µε το άρθρο 22 του
Συντάγµατος οι συλλογικές συµβάσεις δεν ρυθµίζουν τα θέµατα των
εργασιακών σχέσεων, αλλά µε νόµο µπορούν να καθορίζονται οι
γενικοί όροι εργασίας.
Μάλιστα αυτοί οι γενικοί όροι εργασίας έτσι όπως έχει νοµολογηθεί
από τα ανώτατα δικαστήρια της χώρας, µπορεί να φθάνουν ακόµα
και σε συγκεκριµένη επιχείρηση. ∆εν θυµάµαι τον αριθµό της
απόφασης του Αρείου Πάγου, όµως, θυµάµαι πάρα πολύ καλά ότι
υπάρχει µία χαρακτηριστική απόφαση που αφορά τα ΚΤΕΛ και η
οποία λέει ότι "θέµατα συλλογικής σύµβασης εργασίας που
αφορούσαν τα ΚΤΕΛ, µπορούν να ρυθµιστούν µε νόµο και µάλιστα
όταν αυτά αφορούν το γενικότερο συµφέρον".
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Είναι η υπ' αριθµόν 2/1996 απόφαση
της ολοµέλειας του Αρείου Πάγου. Επίσης, υπάρχουν και
αποφάσεις του Συµβουλίου Επικρατείας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): 'Ετσι είναι, όπως τονίζει ο κ. Ροκόφυλλος.

Υπάρχουν αποφάσεις και του Συµβουλίου Επικρατείας και της
ολοµελείας του Αρείου Πάγου.
Θα ήθελα να θυµίσω στους κυρίους συναδέλφους ότι υπάρχει ρητή
διάταξη νόµου, όπως και το Σύνταγµα παραπέµπει, του ν.
1876/1990. Είναι ο νόµος που ρυθµίζει τα θέµατα των συλλογικών
διαπραγµατεύσεων. Ρητά ο νόµος αυτός καθορίζει και λέει ότι όταν
έχουµε περιπτώσεις γενικότερου συµφέροντος, συµφέροντος που
αφορά την κοινωνία γενικότερα, σε αυτές τις περιπτώσεις µπορούν
µε νόµο να ρυθµιστούν ζητήµατα που ανάγονται στις ρυθµίσεις των
συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Στην προκειµένη περίπτωση δεν
νοµίζω ότι χρειάζεται κανείς να επιχειρηµατολογήσει ότι πραγµατικά
έχουµε ένα νόµο που ρυθµίζει θέµατα γενικότερου συµφέροντος,
δηµοσίου συµφέροντος και ότι είναι αναµφίβολο ότι αυτά τα
ζητήµατα -τα συγκεκριµένα ζητήµατα- µπορούν να ρυθµιστούν µε
νόµο.
Ακριβώς γι' αυτόν το λόγο στο άρθρο 12 λέµε ότι καταργούνται οι
όροι συλλογικών συµβάσεων εργασίας -όχι το σύνολο των
συλλογικών συµβάσεων εργασίας, αλλά συγκεκριµένοι όροι των
συλλογικών συµβάσεων εργασίας- που ρητά και ειδικά έρχονται σε
αντίθεση µε διατάξεις του νόµου -όχι γενικά και αόριστα- διότι
υπερισχύει ο νόµος, διότι ασφαλώς ρυθµίζει ζητήµατα γενικότερου
συµφέροντος, όπως προβλέπει και ο ν. 1876 και ερµηνεύεται το
Σύνταγµα από τα ανώτατα δικαστήρια της χώρας. Γι' αυτό δεν είναι
αντισυνταγµατική η ρύθµιση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι,
κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενστάσεως
αντισυνταγµατικότητας του άρθρου 12 του συζητούµενου
νοµοσχεδίου.
Οι υποστηρίζοντες την αντισυνταγµατικότητα του άρθρου 12
παρακαλώ να εγερθούν.
(Εγείρονται οι υποστηρίζοντες την αντισυνταγµατικότητα του
άρθρου 12)
Οι υποστηρίζοντες τη συνταγµατικότητα του άρθρου 12 παρακαλώ
να εγερθούν.
(Εγείρονται οι υποστηρίζοντες τη συνταγµατικότητα του άρθρου 12)
Προφανέστατα ηγέρθησαν οι περισσότεροι υπέρ της
συνταγµατικότητας του άρθρου 12.
Συνεπώς, απορρίπτεται η ένσταση αντισυνταγµατικότητας.
Το λόγο έχει η κ. Αλφιέρη.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριοι συνάδελφοι, απόψε είναι µία
ενδιαφέρουσα βραδιά για το Ελληνικό Κοινοβούλιο.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι οι κανονισµοί της
ΕΘΕΛ και του ΟΑΣΑ είναι µόλις του 1995-1996. Και µπαίνει και ένα
άλλο θέµα: Μήπως εις βάρος του δηµόσιου συµφέροντος είναι οι
εργαζόµενοι και όχι οι πολιτικές που ασκείτε σήµερα και που
εφαρµόζετε εδώ; Είναι ένα θέµα που πρέπει να συζητήσουµε.
Θα πρέπει κάποια στιγµή εδώ να κατανοήσουµε ότι τα κόµµατα δεν
είναι δύο και δεν µονοπωλούν το ελληνικό Κοινοβούλιο. Τα κόµµατα
είναι πέντε και όλοι οι συνάδελφοι εδώ έχουν ίσα δικαιώµατα.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι το λεκανοπέδιο της Αττικής
αντιµετωπίζει πολλά προβλήµατα που έχουν σχέση µε την ποιότητα
της καθηµερινής ζωής του πολίτη. Προβλήµατα που συσσώρευσαν
όλες οι κυβερνήσεις της χώρας µεταπολεµικά. Το κυκλοφοριακό και
το συγκοινωνιακό είναι ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα.
Σήµερα, ψάχνουµε να βρούµε λύσεις αλλά και τις πραγµατικές
πολιτικές ευθύνες για το κατάντηµα των συγκοινωνιών στο
λεκανοπέδιο της Αττικής. Οι πολιτικές που χρόνια τώρα ασκείτε οι
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας, έχουν το κύριο
βάρος της αποτυχίας, της κακοδιαχείρισης, τα ελλείµµατα, τους
παλιούς εξοπλισµούς και τους ακατάλληλους δρόµους.
Οι  επιλογές  της  διοίκησης  πάντα  γινόντουσαν  και  γίνονται
ακόµα  σε  καθαρά  κοµµατικό  επίπεδο.  Πριν  από  µερικά  χρόνια
ξηλώσατε  τις  γραµµές  του  τραµ  και  του  προαστικού
σιδηροδρόµου,  όταν  όλες  οι  χώρες επένδυαν σ'αυτές τις λύσεις.
Σήµερα,  παραδείγµατος  χάριν,  τα  δεκαοκτώ  µόλις  χιλιόµετρα



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΗ' - 24 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 1599

µετρό, αντί να ολοκληρωθούν από το 1997, θα ολοκληρωθούν -
λένε- το 2004 µε τεράστιο κόστος που καλείται να το πληρώσει στο
σύνολό του ο ελληνικός λαός και κανένας έλεγχος δεν γίνεται για το
πού πηγαίνουν αυτά τα λεφτά.
Ποτέ δεν αναπτύξατε πολιτικές ενίσχυσης των µέσων µαζικής
µεταφοράς µε ανάπτυξη λεωφορειοδρόµων, σταθµών µεταβίβασης,
χώρων στάθµευσης, προτεραιότητας στη σηµατοδότηση.
∆εν είναι τυχαίο ότι κυκλοφορούν ακόµα λεωφορεία και τρόλλεϋ
είκοσι ετών και πάνω. 'Ολα αυτά αποδεικνύουν ότι οι δηµόσιες
επιχειρήσεις εξυπηρετούσαν µόνο στενά κοµµατικά συµφέροντα.
Σήµερα η Κυβέρνηση, όπως και στην Ολυµπιακή που και εκεί
επίσης, κύριε Υπουργέ, είχατε τον πρώτο λόγο, επέλεξεως µόνο
φταίχτη και εχθρό αυτής της κακοδαιµονίας τους εργαζόµενους.
∆εν ξερω αν είναι τυχαίο να πετσοκόβετε τις εργασιακές σχέσεις
στη χώρας µας, το δε Υπουργείο σας και εσείς προσωπικά να είσθε
πρωτεργάτες αυτής της πολιτικής. Η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να
χρεώσει γι' αυτό το ολίσθηµα έναν τεχνοκράτη και όχι έναν αιρετό
πολιτικό. Θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαντικό. Καµιά διοίκηση δεν
ενδιαφέρθηκε να ξεκαθαρίσει τις σχέσεις µε τα συναρµόδια
Υπουργεία, για να µην παράγονται οι κάθε λογής διοικητικές
δυσλειτουργίες που οδηγούν στην ακινησία και στην παραλυσία.
Ποτέ σοβαρά δεν σχεδιάσατε και δεν επιδοτήσατε, όπως είσαστε
υποχρεωµένοι το εισιτήριο. Πνίξατε τις επιχειρήσεις στα χρέη από
ασύµφορους δανεισµούς. Οι ευθύνες είναι πολλές το ίδιο και οι
απαντήσεις που πρέπει να δοθούν µέσα από το σχέδιο νόµου που
καταθέτετε σήµερα στη Βουλή.
∆εν το κάνετε όµως και επιµένετε να κρατάτε ισορροπίες τρόµου για
να µην προκληθεί κυβερνητικό ρήγµα. Οι πολιτικές αυτές που
εφαρµόζονται εδώ και χρόνια, έδωσαν το προβάδισµα στο ιδιωτικό
αυτοκίνητο και συρρίκνωσαν το δηµόσιο κοινωνικό και
περιβαλλοντικό χαρακτήρα των αστικών συγκοινωνιών, µειώνοντας
τα δροµολόγια και πετσοκόβοντας τις γραµµές. Φαίνεται δε ότι µε
αυτό το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση επιλέγει να ενισχύσει αυτές τις
πολιτικές.
Πουθενά δεν γίνεται λόγος για δηµόσιες συγκοινωνίες. 'Ο,τι είναι
δηµόσιο, είναι αποκρουστικό, είναι αναχρονιστικό και δεν ωφελεί
κατ' εσάς, κύριε Υπουργέ, την ελληνική κοινωνία: Λιµάνια,
συγκοινωνίες, νοσοκοµεία, όλα γίνονται Α.Ε. Είναι πολύ στη µόδα
τώρα τελευταία από τη µεριά της Κυβέρνησης.
Θέλω να υπενθυµίσω ότι από το 1996 και µετά έχουν σχεδιασθεί
και κατατεθεί έξι σχέδια νόµου για τις αστικές συγκοινωνίες που
ποτέ δεν έφθασαν στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
Στην Ευρώπη έχουν επεξεργασθεί πολιτικές που αποµακρύνουν το
αυτοκίνητο από το κέντρο των πόλεων µε δηµιουργία πεζοδρόµων,
βελτίωση και αύξηση των δηµόσιων συγκοινωνιακών γραµµών και
δικτύων, µε εναλλακτικές συγκοινωνίες τραµ. Ακόµα και µε
θεσµοθέτηση ηµέρας κατά του αυτοκινήτου που έγινε σε µεγάλες
πρωτεύουσες της Ευρώπης µε πολύ µεγάλη επιτυχία.
Στόχος αυτών των σχεδιασµών είναι να µη γίνεται κατάληψη του
ζωτικού αστικού χώρου, που µέρα µε τη µέρα συρρικνώνεται.
Η πραγµατικότητα σήµερα λέει ότι στη χώρα µας τα ιδιωτικά
αυτοκίνητα έχουν τον πρώτο λόγο απέναντι στα µέσα µαζικής
µεταφοράς που αυξάνουν το χρόνο διαδροµής τους, γιατί δεν έχουν
ζωτικό χώρο να κινηθούν.
Το παρόν σχέδιο νόµου κατατέθηκε µε βαρύγδουπο τρόπο
υποσχόµενο να λύσει όλα τα κακώς κείµενα των αστικών
συγκοινωνιών. 'Οµως πουθενά δεν υπάρχει ο αναγκαίος
συγκοινωνιακός και κυκλοφοριακός σχεδιασµός που πρέπει να
εφαρµοσθεί στο λεκανοπέδιο της Αττικής. Υπάρχει βέβαια
καταγεγραµµένη η νεοφιλελεύθερη πολιτική που στόχο έχει τις
εργασιακές σχέσεις και τα κοινωνικά δικαιώµατα των εργαζοµένων
που γι' αυτά δεν µίλησε κανένα από τα µεγάλα κόµµατα. Ούτε η
Κυβέρνηση βέβαια ούτε η Νέα ∆ηµοκρατία.
Είναι προκλητική η τακτική σας, κύριε Υπουργέ, γιατί µε νόµο που
ακυρώνει διατάξεις του Συντάγµατος στις διεθνείς συµβάσεις

εργασίας και στην κείµενη εργατική νοµοθεσία, καταργούνται
µονοµερώς και σε βάρος των εργαζοµένων δικαιώµατα και
συµφωνίες που έχουν προκύψει µέσα από το θεσµό των
ελεύθερων συλλογικών διαπραγµατεύσεων.
Με αυτήν την αυταρχική σας παρέµβαση που λειτουργεί βέβαια και
σε άλλα επίπεδα, δηµιουργείται σοβαρό δηµοκρατικό έλλειµµα και
αναλαµβάνετε εσείς και η Κυβέρνηση ιστορικές ευθύνες απέναντι
στους εργαζόµενους, στο συνδικαλιστικό κίνηµα και στην κοινωνία.
Εισάγονται η πολυαπασχόληση, το ελαστικό ωράριο, η διευθέτηση
του χρόνου εργασίας, η κατάργηση του οκτάωρου και της
πενθήµερης εργασίας, µε ευθύνη του προϊσταµένου υπηρεσίας.
Γι' αυτό το µοντέλο εργασίας, κύριε Υπουργέ, πρέπει να
αισθάνεσθε, εξάλλου και προηγούµενα το υπερασπιστήκατε, πολύ
υπερήφανος.
Και ήθελα να ρωτήσω: Αυτό είναι το όραµα των εκσυγχρονιστών και
της κοινωνίας των πολιτών, µε πρωτεργάτη εσάς; Αφήστε να
κάνουν και κάτι οι καθαρόαιµοι νεοφιλελεύθεροι. 'Ολα θα τα
προλάβετε εσείς; Και όπως µπαίνει το ζήτηµα, και το ζητήσαµε και
προηγούµενα, πρέπει να αποσυρθούν εδώ και τώρα οι κανονισµοί
που φέρνετε στο Κοινοβούλιο για να ψηφισθούν κατά παράβαση
του άρθρου του Συντάγµατος.
Και έχετε την πολιτική ευθύνη, ό,τι και να µας λέγατε πριν από λίγο.
Ταυτόχρονα οδηγείτε τους εργαζόµενους να κατοχυρώσουν το
δικαίωµα µέσα από διεθνείς δικαστικούς αγώνες. Η εργασιακή
ειρήνη, κύριε Υπουργέ, πάει περίπατο. Η οργανωτική µορφή που
προτείνετε, δηλαδή το σύστηµα αστικών συγκοινωνιών, δεν επιλύει
κανένα από τα προβλήµατα που βασανίζουν το λεκανοπέδιο.
Το πιο σηµαντικό απ' όλα είναι ότι ακόµα δεν ξεκαθαρίζονται οι
συναρµοδιότητες µε άλλα Υπουργεία ΠΕΧΩ∆Ε, ∆ηµόσιας Τάξης και
ΟΤΑ. Για να κάνετε λεωφοριοδρόµους ή σταθµούς µεταβίβασης,
χρειάζεστε έγκριση του ΥΠΕΧΩ∆Ε. Για ποιο σχεδιασµό και για
ποιες αποφάσεις κάνετε πρώτο λόγο; Στα άρθρα 1 και 2 που
αφορούν την οργάνωση των αστικών συγκοινωνιών και τις
αρµοδιότητες του ΟΑΣΑ και των ΕΦΣΕ δεν γίνεται πουθενά καθαρό
αν τελικά θα είναι οργάνωση των αστικών συγκοινωνιών και τι
χαρακτήρα θα έχουν αυτές. Θα διατηρήσουν το δηµόσιο χαρακτήρα
τους ή προοδευτικά θα ιδιωτικοποιηθούν;
Ο ΟΑΣΑ, βάσει του άρθρου 1, µπορεί να ιδρύει Α.Ε. για την παροχή
συγκοινωνιακών υπηρεσιών, για τις οποίες δεν διευκολύνεται ο
δηµόσιος και κοινωνικός του χαρακτήρας και το ιδιοκτησιακό τους
καθεστώς. Πολλές φορές σ' αυτήν εδώ την Αίθουσα το ιδιωτικό έχει
υπερεκτιµηθεί και έχει κατά κόρον υποστηριχθεί ότι δεν επιβαρύνει
τον κρατικό προϋπολογισµό. Χαρακτηριστική περίπτωση οι ΣΕΠ,
σαράντα πέντε δισεκατοµµύρια (45.000.000.000), ΚΤΕΛ και ΟΑΣΘ
διακόσια δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) που επιβάρυναν τους
δηµόσιους προϋπολογισµούς χωρίς να εξυπηρετηθεί το δηµόσιο
συµφέρον.
Κατ' επανάληψη έχουµε πει ότι τα χρέη και τα ελλείµµατα έχουν δυο
χαρακτηριστικά. Τα πρώην σκάνδαλα τύπου ΣΕΛΜΟ, που έπεσε
στην αντίληψή µας και διεκδικούµε την επιστροφή ενός
δισεκατοµµυρίου. Τα υπεξαίρεσε η εταιρεία από τα ταµεία του
ΟΑΣΑ. ∆ιεκδικούµε την επιστροφή τους. Βέβαια η υπόθεση είναι
στον εισαγγελέα. 'Οµως υπάρχει και η πολιτική βούληση, όπως
υπήρχε πριν από λίγο η πολιτική βούληση να καταλυθούν τα
συνταγµατικά δικαιώµατα των εργαζοµένων. ∆εν υπάρχει πολιτική
βούληση για να γυρίσει πίσω το ένα δισεκατοµµύριο
(1.000.000.000); Περιµένουµε.
Υπάρχουν ακόµη τα χρέη που προέρχονται από την επιδότηση του
εισιτηρίου. Γι' αυτά πρέπει να γίνει η αναγκαία λογιστική
τακτοποίηση. Θεωρούµε ότι ο ΟΑΣΑ πρέπει να είναι κεντρικός
επιτελικός φορέας των αστικών συγκοινωνιών ώστε να είναι σε
θέση να σχεδιάζει, να προγραµµατίζει να συντονίζει και να έχει τον
πρώτο λόγο για τις αστικές συγκοινωνίες στο λεκανοπέδιο. 'Ετσι
όπως   περιγράφονται   οι   αρµοδιότητες  του   ΟΑΣΑ   στο   άρθρο
2 δεν υπάρχουν   καθαρές   σκέψεις   προτάσεις   και   λύσεις.
Αυτή είναι η αγαπηµένη κουβέντα του κυρίου
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Πρωθυπουργού.
Ούτε τη λύση του ενιαίου φορέα επιλέγετε, ούτε τη λύση του
συστήµατος των αστικών συγκοινωνιών, παρ' όλο που το
δηλώνετε. Η οργανωτική µορφή του ΟΑΣΑ µε δυνατότητες να
παρεµβαίνει ακόµη και σε ζητήµατα καθηµερινής πολιτικής,
ταυτόχρονα µε τις ΕΘΕΛ κινδυνεύει να πολλαπλασιάσει τα
προβλήµατα, µε άµεσο κίνδυνο τη διάλυση τελικά των αστικών
συγκοινωνιών. Τελικά ποιος θα είναι ο ρόλος του στρατηγικού
σχεδιασµού του ΟΑΣΑ; Η τοποθέτηση στεγάστρων; Πολιτική
στεγάστρων µπορούν να κάνουν ακόµη και οι ΕΦΣΕ, ακόµη και οι
δήµοι στα πλαίσια της αισθητικής διαµόρφωσης των κοινόχρηστων
χώρων τους. Είναι φανερό ότι µε το οργανωτικό σχήµα που
επιλέγεται δεν είναι διακριτές οι αρµοδιότητες µεταξύ ΟΑΣΑ και
ΕΦΣΕ.
Ας αναφέρουµε και µερικά άλλα παραδείγµα στρατηγικού
σχεδιασµού για τις συγκοινωνίες του λεκανοπεδίου. Ο ΟΑΣΑ
µπορεί να συνάπτει συµφωνητικά µαζικής διάθεσης καρτών
απεριορίστων διαδροµών µε έκπτωση που µπορεί να φθάσει το
25%. Ο στρατηγικός στόχος και σχεδιασµός ή απλή γραφειοκρατική
διαδικασία; Είναι ένα ερώτηµα προς απάντηση.
Στο άρθρο 1 θέλουµε να παρατηρήσουµε ότι η "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ"
δεν εντάσσεται µε τους όρους τουλάχιστον των υπολοίπων ΕΦΣΕ
στην οµπρέλα ευθύνης του ΟΑΣΑ. Πονηρές σκέψεις κάνουµε, κύριε
Υπουργέ, και θέλουµε απαντήσεις. Ερωτούµε ευθέως: ποιο θα είναι
το ιδιοκτησιακό καθεστώς της νέας επιχείρησης "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ"
δηµόσιο ή ιδιωτικό; Γιατί δεν τα συγχωνεύετε µε τον ΗΣΑΠ που
παρέχει το ίδιο συγκοινωνιακό έργο µε τις ίδιες ιδιαιτερότητες και
ιδιοµορφίες; Γιατί δεν εντάσσεται στη γενική ευθύνη του Υπουργείου
Μεταφορών για τη λειτουργία των δυο νέων γραµµών; Γιατί
προχωράτε σε καθηµερινές προσλήψεις πέρα από το ν. 2527/97.
Γιατί ετοιµάζετε εκατοντάδες νέες προσλήψεις µετά το Μάρτιο του
1999; Είναι, λοιπόν, το "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" ένα παραθυράκι για να
τακτοποιήσουµε τα ρουσφέτια µας και για να πείσουµε τους
οπαδούς µας ότι υπάρχει ακόµη δυνατότητα να διοριστούν στο
δηµόσιο;
Το κάνετε αυτό χωρίς προηγουµένως να εξετάζετε τη δυνατότητα
αξιοποίησης του προσωπικού του ΗΣΑΠ, τις ανάγκες των νέων
γραµµών µε τη µέθοδο της απόσπασης έτσι ώστε να ενθαρρύνετε
αυτήν την προοπτική. Απορρίπτετε αν και γιατί την πρόταση του
Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ και των εργαζοµένων στους ΗΣΑΠ.
Εδώ θέλω, κύριε Υπουργέ, να τονίσω ότι οι εργαζόµενοι έχουν
κάνει µια καταπληκτική δουλειά. Σας την έχουν παρουσιάσει. Ηταν
µια εργασία χωρίς κόστος για το Υπουργείο σας. Θα την
υιοθετήσετε; Εχετε την πολιτική βούληση προς αυτήν την
κατεύθυνση; Για ένα φορέα αστικού σιδηροδρόµου τώρα
αποδεικνύεται ότι αυτή η πρόταση είναι βιώσιµη και οργανωτικά
αποτελεσµατική.
Αν η απάντηση είναι οι υποχρεώσεις της "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" στην
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεως, όλοι γνωρίζουµε ότι εγγυητής
είναι το ελληνικό δηµόσιο και όλα τα υπόλοιπα λύνονται σε µία
νύχτα µε µία ρύθµιση, αρκεί να έχετε την πολιτική βούληση.
Το ερώτηµα τελικά είναι, αν το Υπουργείο Περιβάλλοντος είναι ο
φυσικός σας προϊστάµενος και ρυθµίζει όλα τα θέµατα του δικού
σας Υπουργείου, που έχουν σχέση µε το συγκοινωνιακό και το
κυκλοφοριακό. Το νοµοσχέδιο που έχουµε σήµερα µπροστά µας
εµφανώς δείχνει αυτήν την κατεύθυνση.
Επιπλέον το ΥΠΕΧΩ∆Ε προχωρά σε ρουσφετολογικές
προσλήψεις, παραβιάζοντας το ν. 2757/97, λέγοντας για ακόµα µία
φορά ψέµατα ότι υπάρχουν διαφανείς διαδικασίες για τις θέσεις
εργασίας.
Το "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ", κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι
εξαιρέθηκε από τις διαδικασίες του ν. 2527, του παλαιού ν. 2190,
στον τοµέα τον κατασκευαστικό, όχι στο λειτουργικό, όπου γίνονται
σήµερα οι προσλήψεις.
Θέλω να καταθέσω αυτό το κείµενο στα Πρακτικά, για να µη λέτε ότι
λέµε ψέµατα και καταγγέλλουµε απλώς για να καταγγέλλουµε.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σ. Αλφιέρη καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν κείµενο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
Αυτό δείχνει, κύριε Υπουργέ, ότι από τη µια µεριά η Κυβέρνηση
προαναγγέλλει την κατάργηση του ρουσφετιού θεσµικά, από την
άλλη µεριά όµως αφήνει όλα τα παραθυράκια για να εξυπηρετεί
τους "ηµέτερους".
Στο άρθρο 2 τελικά, όπως περιγράφονται οι αρµοδιότητες του
ΟΑΣΑ, η Κυβέρνηση πρέπει να ξεκαθαρίσει τη θέση της, για το
ποιος θα έχει την ευθύνη εκτέλεσης του συγκοινωνιακού έργου και
µε ποιο θεσµικό πλαίσιο.
Με βάση όσα αναφέρονται στο άρθρο 2 και ειδικά στις
παραγράφους αα, ββ, γγ, δηµιουργείται ένα συνονθύλευµα
υπηρεσιών δηµοσίου, ιδιωτικού και νοµαρχιακού συγκοινωνιακού
έργου, µε αµφίβολης ποιότητας αποτελέσµατα.
Σε αυτό το σχέδιο νόµου πουθενά δεν αναφέρονται πολιτικές
σχεδιασµού για ειδικές κατηγορίες πολιτών, όπως είναι τα άτοµα µε
ειδικές ανάγκες, οι ηλικιωµένοι, οι έγκυες γυναίκες κλπ.
Ο Συνασπισµός υποστηρίζει ότι στη ζωή µας πρέπει να µπουν και
αυτές οι πολιτικές και ιδιαίτερα στους οργανισµούς κοινής ωφέλειας
πρέπει να αναφέρονται ρητά. Τα µέσα µαζικής µεταφοράς και αυτά
που υπάρχουν και αυτά που πρόκειται να αγοραστούν, πρέπει να
δίνουν προϋποθέσεις πρόσβασης σ' αυτές τις κατηγορίες πολιτών.
Τελειώνοντας για µία ακόµα φορά, να αναφέρω το γεγονός ότι τα
Υπουργεία δεν συνεργάζονται µεταξύ τους.
Στο άρθρο 6 παράγραφος 11 καταργούνται τα προεδρικά
διατάγµατα 74/91 και 1049/95, µε τα οποία εγκρίνεται η
πολεοδοµική µελέτη της περιοχής Ελαιώνα. Καταργούνται στο
µέρος που αφορούν τα αµαξοστάσια του ΟΑΣΑ και της ΕΘΕΛ.
Επιµένετε, κύριε Υπουργέ, και όλοι οι κάτοικοι έχουν ξεσηκωθεί και
διαµαρτύρονται και φθάνουν στο γραφείο σας για να κάνουν τη
διαµαρτυρία τους, αφού υποβαθµίζετε τη µείζονα περιοχή του
Ελαιώνα και των περιοχών Βοτανικού, Ρουφ, Προφήτη ∆ανιήλ.
Επίσης, δεν έχει ληφθεί κανένα µέτρο µέχρι σήµερα για τη
µετεγκατάσταση των δραστηριοτήτων που είναι ρυπογόνες και
οχλούσες. Ειναι γνωστό άλλωστε ότι ο Συνασπισµός έχει ασχοληθεί
µε το θέµα αυτό, καταθέτοντας τις προτάσεις του στα αρµόδια
Υπουργεία.
Ο Συνασπισµός υποστηρίζει ότι σήµερα επιβάλλεται ο περιορισµός
της υπερβολικής χρήσης του Ι.Χ. αυτοκινήτου µε την παράλληλη
ανάπτυξη των µαζικών µέσων µεταφοράς, µε δηµόσιο χαρακτήρα.
Υποστηρίζουµε ότι ο κοινωνικός χαρακτήρας των αστικών
συγκοινωνιών κατοχυρώνεται µέσα από την πολιτική κοµίστρου,
όπου ο χρήστης πρέπει να πληρώνει µέρος της τιµής του
εισητηρίου. Αυτό, παράλληλα µε τη διασφάλιση της ποιότητας των
µέσων µαζικής µεταφοράς λειτουργεί ανταγωνιστικά σε σχέση µε τη
χρήση του ιδιωτικού αυτοκινήτου.
Ο Συνασπισµός υποστηρίζει ότι η αποκέντρωση των αστικών
συγκοινωνιών σε επίπεδο Τοπικής και Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
είναι αναγκαίος στόχος, υπό προϋποθέσεις.
Σήµερα οι νοµαρχίες και οι δήµοι δεν διαθέτουν τους πόρους, την
εµπειρία και το εξειδικευµένο προσωπικό για να µπορούν να
παρέχουν συγκοινωνιακό έργο, µπορούν όµως να αποκτήσουν. Και
σ' αυτό µπορεί πράγµατι ο ΟΑΣΑ να παίξει επιτελικό ρόλο.
Θα πρέπει επίσης να διασφαλιστεί ότι η αποκέντρωση του
συγκοινωνιακού έργου δεν θα υπερβαίνει την πολιτική κοµίστρου
που εφαρµόζεται από τον ΟΑΣΑ και τους ΕΦΣΕ. Για παράδειγµα
και µε τις προϋποθέσεις που θέσαµε, η Τοπική Αυτοδιοίκηση
µπορεί να αναλάβει πιλοτικά προγράµµατα παροχής
συγκοινωνιακού   έργου ενδοδηµοτικής  επικοινωνίας και
µεταφοράς. Αυτό  σε  κάποιες  περιπτώσεις  δήµων  ήδη  γίνεται.
Παράλληλα  σε  νοµαρχιακό  επίπεδο  µπορούν  να
αποκεντρωθούν  υπηρεσίες  συγκοινωνιακού  έργου  µεγάλων
πολεοδοµικών  συγκροτηµάτων,  όπως  το  λεκανοπέδιο  Αττικής
και  η  Θεσσαλονίκη,  αλλά  και  υπηρεσίες  που  έχουν  σχέση  µε
την  επικοινωνία  πόλεων  εντός  του  ιδίου νοµού. Μαζί µε την
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πολιτική κοµίστρου αυτό θα λειτουργήσει θετικά για την ανάπτυξη
της περιφέρειας.
Η Κυβέρνηση όµως µπροστά στους στόχους της ΟΝΕ αγνοεί τις
αναπτυξιακές ανάγκες της χώρας. Και ξέρουµε πόσο σε ένα τόσο
σύγχρονο κόσµο οι µεταφορές και οι συγκοινωνίες µπορούν να
παίξουν σηµαντικό ρόλο όχι µόνο στην επικοινωνία και την
ανταλλαγή λαών και πληθυσµών, αλλά και στην οικονοµική
ανάπτυξη, ενισχύοντας την αγορά και δηµιουργώντας νέες θέσεις
απασχόλησης.
Τελειώνοντας, θέλω να αναφερθώ στο άρθρο 7, παράγραφος 3,
που αφορά τους εργαζόµενους. Λέτε, ότι θα εκδοθεί προεδρικό
διάταγµα που θα προβλέπει τη συγχώνευση των εταιρειών, χωρίς
να προβλέπετε όµως -όπως οφείλετε- τη διασφάλιση του
προσωπικού του ΗΣΑΠ.
Παρακαλώ πολύ να µας ενηµερώσετε για τις προθέσεις σας.
'Ολοι σε αυτήν την Αίθουσα γνωρίζουµε ότι υπάρχει νοµοθεσία που
ορίζει τις υποχρεώσεις του διάδοχου εργοδότη.
Στην παράγραφο 4, άλλη προκλητική συµπεριφορά εις βάρος του
προσωπικού του ΗΣΑΠ, το σχέδιο νόµου οµιλεί περί µεταφοράς και
όχι περί απόστασης.
'Οταν, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, µιλάµε περί µεταφοράς, χάνουν όλα
τα εργασιακά τους δικαιώµατα και δεν κατοχυρώνουν τίποτε.
Θα µας ενηµερώσετε και θα µας πείτε ποιες είναι οι προθέσεις σας
σε αυτά τα προεδρικά διατάγµατα και απέναντι στους
εργαζόµενους.
Στα άρθρα ο Συνασπισµός θα προτείνει αναλυτικά και θα καταθέσει
τις προτάσεις του.
Ο Συνασπισµός καταψηφίζει το παρόν νοµοσχέδιο, γιατί θεωρεί ότι
είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν λύνει κανένα πρόβληµα
κυκλοφοριακού και συγκοινωνιακού έργου της Αττικής, αντίθετα
είναι ένα πρόσχηµα για να κατακρεουργήσει για µία ακόµα φορά τις
εργασιακές θέσεις και να φέρει αντιµέτωπό του το κράτος, την
Κυβέρνηση µε τους εργαζόµενους.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. ∆ηµαράς έχει το
λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ακόµα µία
φορά στο ελληνικό Κοινοβούλιο βρίσκοµαι αντιµέτωπος µε ένα
σοβαρό δίληµµα, το οποίο µε ακολουθεί καιρό τώρα, ακόµα και αν
ένας εκ των συναδέλφων Βουλευτών της Αντιπολίτευσης είχε να
προτείνει κάτι στην Κυβέρνηση µε στοιχεία τέτοια που να είναι
αδιάσειστα, αν αυτή η πρόταση θα γινόταν αποδεκτή ή όχι. Μέχρι
τώρα δεν το έχω δει. Και αυτή η επωδός, αυτός ο καµβάς της
αναφοράς µου -αν θέλετε- θα συνεχίσει να διατυπώνεται όσο
βρίσκοµαι εδώ, γιατί πια είµαι απόλυτα βέβαιος για κάτι που πολλοί
από τους συναδέλφους γενικότερα της Αντιπολίτευσης
διαπίστωσαν και διατύπωσαν κατά τη διάρκεια της σηµερινής
συνεδρίασης, ότι δηλαδή πλειοψηφία έχετε, ό,τι θέλετε κάνετε.
Βέβαια, εµείς της Αντιπολίτευσης δεν συνηγορούµε σε αυτό και θα
το έχετε διαπιστώσει. Προσπαθούµε στο µέτρο των δυνατοτήτων να
αντιµετωπίσουµε την αλαζονεία και τον τρόπο µε τον οποίο
διαχειρίζεσθε αυτό που ονοµάζετε εξουσία. Είπα εξουσία και
σκέφθηκα τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. Και σήµερα έρχεται ένα
νοµοσχέδιο που ούτε λίγο ούτε πολύ αναφέρεται στα µέσα µαζικής
µεταφοράς.
Αυτός ο τρόπος µε τον οποίο συνοψίζουµε πολλές φορές έννοιες
και εικόνες της νεοελληνικής καθηµερινής ζωής και δραστηριότητας
κατά τη γνώµη µου σηµατοδοτεί και λέει πολλά. Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης, µέσα µαζικής µεταφοράς. Από τότε που γεννήθηκαν
τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης εδώ και δέκα χρόνια έχετε
διαπιστώσει και εσείς πολλά να έχουν συµβεί όσον αφορά τον
πολιτισµό, την πολιτική, την οικονοµία στη νεοελληνική κοινωνία.
Αναρωτιέµαι µε τον τρόπο που θέλετε µέσω του νοµοσχεδίου που
ούτως ή άλλως θα ψηφίσετε -ελπίζω να δεχθείτε κάποιες
παρατηρήσεις, παρεµβάσεις και υποδείξεις µας στη συνέχεια, µια
και ο λόγος γίνεται επί της αρχής-αν θα καταφέρετε άραγε να
µεταφέρετε τα µέσα µαζικής µεταφοράς σε ιδιώτες, εσείς οι οποίοι

υποστηρίζετε, νοιάζεσθε και διαλαλείτε σε όποιους και όσους
τόνους ότι ενδιαφέρεσθε για το κοινωνικό σύνολο και ότι ο
χαρακτήρας των µέσων µαζικής µεταφοράς θα πρέπει να είναι
κοινωνικός.
Επιτρέψτε µου, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, να αναρωτηθώ κάτι
που το ξέρετε και εσείς, όσοι ακόµη ευτυχείτε ή δυστυχείτε να
κυκλοφορείτε µε µέσα µαζικής µεταφοράς στην Αθήνα, µια και
µιλάµε για τα αστικά κέντρα και η Αθήνα έχει τα τέσσερα
εκατοµµύρια περίπου των συµπατριωτών µας συγκεντρωµένα στο
πάλαι ποτέ κλεινόν άστυ.
Τι συµβαίνει; Τι γίνεται; 'Εχετε µπει ποτέ σε λεωφορείο; 'Εχετε
µετακινηθεί; 'Εχετε πάει από τη Νέα Ιωνία, από τους Αγίους
Αναργύρους, τη Νέα Σµύρνη, τα Πατήσια, όπου αλλού θέλετε εσείς
προς το κέντρο; 'Η έχετε διανύσει το κέντρο µέσω των αστικών
συγκοινωνιών; Το νοµοσχέδιο αυτό λύνει το µέγα θέµα που είναι το
κυκλοφοριακό; Τι θα κάνουµε γι'αυτό; Ποια είναι πολιτική βούληση
του συνόλου των πολιτικών που βρίσκονται εν Βουλή; ∆εν έχει
σηµασία που εσείς έχετε σήµερα την πλειοψηφία ή είστε
Κυβέρνηση.
Τι θα γίνει µε τους ανθρώπους που εργάζονται στα λεωφορεία, τους
οδηγούς, οι οποίοι πολλές φορές εξ αιτίας των συνθηκών εργασίας
γίνονται πιο δυσχερείς στη συµπεριφορά τους από τους ίδιους τους
επιβάτες; Και δηµιουργούνται ένα σωρό καθηµερινά προβλήµατα,
γιατί ούτε ο ένας φταίει ούτε ο άλλος.
Σε ποια πόλη ζούµε; Σε µια πόλη που πια παρκάρουν αυτοκίνητα
και στη δεξιά και στην αριστερή πλευρά και πολλές φορές είναι
διπλό το παρκάρισµα και πολλές φορές οι οδηγοί των λεωφορείων
δεν µπορούν να περάσουν. Αφήνω τις γωνίες και όλα όσα δεινά
συµβαίνουν και τα βιώνουν καθηµερινά και εκείνοι. Αποτέλεσµα
είναι ότι εκνευρίζονται και εκείνοι και διαπράττουν και εκείνοι στη
συνέχεια µε τη σειρά τους "εγκλήµατα" που διαπράττουν και οι
οδηγοί των ιδιωτικών αυτοκινήτων.
Μέγα θέµα είναι το κυκλοφοριακό. Αναρωτιέµαι, το κυκλοφοριακό
ρυθµίζεται µε το νοµοσχέδιο που σήµερα καλούµεθα να
αντιµετωπίσουµε να τοποθετηθούµε, να κρίνουµε ή να
συµφωνήσουµε; Η γνώµη µας είναι πως όχι.
'Ενα άλλο µεγάλο θέµα, επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να σας πω
και θα το έχετε αντιµετωπίσει ήδη, όπως και ο ελληνικός λαός -εσείς
µε άλλο τρόπο, ο ελληνικός λαός µε άλλο τρόπο- είναι αυτό που
ονοµάζουµε συνδικαλιστικό δικαίωµα, το οποίο έχουν όλοι οι
εργαζόµενοι στην πατρίδα και το υπερασπιζόµαστε ασµένως και
δεν υπάρχει περί αυτού η παραµικρή αµφιβολία. Αλλά θα πρέπει -
και θα µου επιτρέψουν οι κύριοι που εργάζονται στη δηµόσια
συγκοινωνία- να τους πω ότι άλλο πράγµα είναι δικαίωµα και άλλο
πράγµα είναι κατάχρηση δικαιώµατος. Γιατί και εκείνοι και εµείς
απευθυνόµαστε στον ελληνικό λαό και αυτόν πρέπει να υπηρετούµε
και γι'αυτόν πρέπει να νοιαζόµαστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Βάλτε ορισµένα όρια, ποια είναι η
κατάχρηση και ποιο είναι το δικαίωµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, µη διακόπτετε,
κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Θα µου επιτρέψετε αγαπητέ, κύριε
συνάδελφε, να σας πω ότι είναι ιστορικώς ζητούµενο πού είναι τα
όρια του δικαιώµατος και πού βρίσκεται η κατάχρηση του
δικαιώµατος. Απαντά καθηµερινά, όµως, η κοινωνία µε τη
συµπεριφορά της. Και σε αυτό δεν θα διαφωνήσετε.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Οι συσχετισµοί δύναµης στην κοινωνία, τα
καθορίζουν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Εµείς είµαστε, κύριε συνάδελφε, τα παιδιά
µας, οι γυναίκες µας, οι πατεράδες µας, τα εγγόνια µας κλπ. Εµείς
καθορίζουµε πολλές φορές και τα όρια και έχουµε και εµείς ευθύνη,
όπως έχουν και οι εργαζόµενοι στις αστικές συγκοινωνίες, όπως την
ίδια ευθύνη έχει και ο κύριος Υπουργός που βρίσκεται εδώ και
φέρνει το νοµοσχέδιο αυτό µε το οποίο ενδεχοµένως εµείς
διαφωνούµε. Αλλά είναι άλλο ζήτηµα αυτό, αγγίζει και τα όρια λιγάκι
αν θέλετε, µιας φιλοσοφικής προσέγγισης, που δεν είναι της ώρας.
Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να σας πω κάτι, το οποίο
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υιοθετώ απολύτως. Το έγγραφο µε την υπογραφή των ανθρώπων
που εργάζονται στα ΗΛΠΑΠ, δια του προέδρου τους του κ.
Λαµπρόπουλου και του κ. Ακτύπη, ήλθε στο γραφείο µου µε
ηµεροµηνία 11-11-98. Αναφέρεται και σε µένα, υποθέτω και σε
άλλους συναδέλφους, σαν Βουλή.
Τι λέει αυτό; "'Οπως γνωρίζετε η Κυβέρνηση µέσω του
νοµοθετήµατος αυτού κατέθεσε το νοµοσχέδιο για τις αστικές
συγκοινωνίες. Η υπόσχεση από τον αρµόδιο Υπουργό και το
διευθύνοντα σύµβουλο του ΗΛΠΑΠ ήταν, ότι θα προηγηθεί
διάλογος για το νοµοσχέδιο, για το γενικό κανονισµό προσωπικού".
Πρέπει να σας οµολογήσω ότι δεν ξέρω ακριβώς ποιος είναι αυτός
ο γενικός κανονισµός προσωπικού.
Ωστόσο, όµως, αφού υπήρξε η υπόσχεση και η δέσµευση,
αναρωτιέµαι γιατί δεν πραγµατοποιήθηκε αυτή η συνάντηση και το
καταγγέλλουν. Αυτό είναι ένα θέµα που σας το θέτω. Εγώ δεν
µπορώ να απαντήσω. Ξέρετε ότι δεν ήλθαν σε µένα. Περιµένω την
εξήγησή σας γιατί δεν συζητήσατε µε τους εργαζόµενους.
Εκείνο που εισέπραξα κατά τη διάρκεια αυτής της συνοµιλίας
σήµερα είναι το εξής. Αντί ο λόγος για την πεµπτουσία του θέµατος,
που κατά τη γνώµη µας εν τέλει είναι η υποχρέωση της πολιτείας να
εξυπηρετεί τους εργαζόµενους, αλλά και τους πάσχοντες
συµπολίτες και συµπατριώτες µας, εµείς ασχολούµεθα περισσότερο
µε το ποιος θα διαχειριστεί τη µεγάλη πίτα των απολαβών, γιατί
υπάρχει ένα µεγάλο οικονοµικό όφελος σ' αυτήν την υπόθεση.
Ποιες είναι οι απολαβές αυτές; Πώς µπορεί η Κυβέρνηση µε µία
απόφαση που παίρνει η Βουλή να συντρέχει στην αγωνία των
πολιτών της χώρας για να έχουν δηµόσιες συγκοινωνίες και να
χαρίζει, να διαγράφει χρέη ενός τρισεκατοµµυρίου δραχµών; ∆εν
έχουµε αντίρρηση να το κάνετε αυτό, όπως αντιλαµβάνεσθε. Εµείς
πιστεύουµε ότι ήταν και πρέπει να είναι δηµόσιος ο χαρακτήρας των
συγκοινωνιών. Και αυτή είναι η ιδεολογική διαφορά που έχουµε µε
τη Νέα ∆ηµοκρατία. Αλλά στο ερώτηµα των συναδέλφων της Νέας
∆ηµοκρατίας ποιος είναι ο ακριβής αριθµός των χρηµάτων και τι
ακριβώς συµβαίνει επί του θέµατος, συνυπογράφουµε και
συνηγορούµε µε την έννοια ότι θα πρέπει και εσείς να µας δώσετε
κάποια απάντηση να ξέρουµε περί τίνος ακριβώς πρόκειται.
Θα µου επιτρέψετε, όµως, να συνεχίσω τη σκέψη σ' αυτά τα θέµατα
που έχω θίξει, αναρωτόµενος ποιες να είναι, άραγε, οι απολαβές
αυτές που αφορούν γενικότερα τις αστικές συγκοινωνίες.
Το πρώτο, κατά τη γνώµη µας, είναι ότι από την πλευρά της Νέας
∆ηµοκρατίας οι απολαβές αυτές που θα ήθελε να διαχειριστεί ή
διαχειρίστηκε σε ένα σύντοµο χρονικό διάστηµα κατά το παρελθόν
που κράτησε τρία χρόνια, εξυπηρετούν τους ιδιοκτήτες, τα µέλη ή
και τα στελέχη που ανήκουν στο χώρο της Νέας ∆ηµοκρατίας. Τα
παραδείγµατα στο απώτερο και στο πρόσφατο παρελθόν είναι
αρκετά. Να µην σας κουράσω µε στοιχεία.
Το δεύτερο, όµως, αφορά και εσάς. Το σηµερινό ΠΑΣΟΚ ενισχύει ή
τακτοποιεί και µε ένα τρόπο επιτρέπει να ασκούν εξουσία στο χώρο
τα κοµµατικά του στελέχη. Και εκεί είναι που αναφύεται ένα νέο
µεγάλο πρόβληµα για το εάν και κατά πόσο δηλαδή τα
συνδικαλιστικά κοµµατικά στελέχη είναι προέκταση της εξουσίας
στο χώρο των εργαζόµενων ή όχι.
Αυτή είναι και η ευθύνη συνολικά των πολιτικών, όλων µας.
Θα πρέπει να αφήσουµε τη νεοελληνική κοινωνία ή να
δηµιουργήσουµε αυτές τις δυνατότητες, που θα αναδειχθεί και η
δηµιουργία, αλλά και η δυνατότητα των εργαζόµενων να µπορούν
να υπερασπίζονται και τη θέση τους και την κοινωνική τους
καταγωγή και το γεγονός ότι µπορούν και µε δηµόσιο χαρακτήρα
κάποιες επιχειρηµατικές δραστηριότητες της πολιτείας να
αποδεικνύονται επικερδείς.
'Υστερα είναι ένα άλλο µεγάλο θέµα, το οποίο έχει προκύψει και
αφορά την Ευρώπη. 'Εχω ακούσει και έχω καταγράψει, όπως και
σεις και όλοι µας, την αγωνία και του κυρίου Πρωθυπουργού, αλλά
και τη δική σας -σε ένα βαθµό δικαίως και δεν θα διαφωνήσουµε σ'
αυτό- πόσο µεγάλη είναι η ανάγκη να µπούµε, να περάσουµε στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Αλλά δεν µπορώ να καταλάβω γιατί σ' αυτήν

την προσπάθεια αγνοείτε πολλές φορές και τα κοινωνικά στρώµατα
που έχουν ανάγκες. Και το λέω αυτό, γιατί η πραγµατικότητα και η
καθηµερινότητα στο θέµα των αστικών συγκοινωνιών -θα το
συνδέσω µε την προσέγγισή µου αυτό- µου επιτρέπει να καταλάβω
την ταλαιπωρία µέχρι σαδισµού των απλών ανθρώπων που
ξεκινάνε ξηµερώµατα να πάνε στη δουλειά τους και να επιστρέψουν
πάλι µε το λεωφορείο. ∆εν έχουν την πολυτέλεια που έχουµε εµείς
να κινούµε ένα Ι.Χ., αν και αµφισβητείται πόσο είναι πια πολυτέλεια
να κινείς ένα Ι.Χ. στην Αθήνα.
Με το σηµερινό νοµοσχέδιο προτείνεται ουσιαστικά µείωση των
εργασιακών δικαιωµάτων και της δυνατότητας που έχουν οι
εργαζόµενοι να παρέµβουν δηµιουργικά µε δηµόσιο χαρακτήρα, σε
αυτό που ονοµάζουµε αστικές συγκοινωνίες.
Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, επειδή έχει τύχει να έχω ταξιδέψει και να
έχω γνωρίσει από πρώτο χέρι και άλλες ευρωπαϊκές πόλεις,
πρωτεύουσες και δήµους, σε πολλές από τις πόλεις της Ευρώπης
ήδη υπάρχει δωρεάν διακίνηση επιβατών µε αστικές συγκοινωνίες.
Επειδή νοιάζεστε για την Ευρώπη, αναρωτιέµαι πόσο έχει περάσει
από τη σκέψη σας µία τέτοια λύση.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): ∆εν έχει περάσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: ∆εν έχει περάσει.
Αυτό το λέω γιατί; Γιατί σίγουρα ένα τέτοιο κόστος θα επιβαρύνει
τον κρατικό προϋπολογισµό, είναι σαφές, αλλά µια και είσαστε
σοσιαλιστική Κυβέρνηση και το επιθυµείτε βαθιά, εγώ δεν έχω να
διατυπώσω ενστάσεις και αντιρρήσεις γι'αυτό. Τα παραδείγµατα
είναι εκείνα που µου επιτρέπουν να αντιδικήσω µαζί σας ή όχι. Γιατί
να µην υπάρξει µία τέτοια λύση, µία τέτοια διέξοδος;
Οι εργαζόµενοι, µε την εµπειρία που έχουν, θα βοηθήσουν. 'Εχουν
και εκείνοι όµως την ευθύνη, αυτό που θα υποσχεθούν να το
πράξουν κιόλας. Και αυτό είναι επίσης δύσκολο, το ξέρω, αλλά είναι
δική τους ιστορική ευθύνη και θα καταγραφεί. Αν δεν µπορούν και
δεν θέλουν "ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα!" Να το επιχειρήσουν
όλοι µαζί.
Ξέρετε κάτι; Πριν από µερικά χρόνια ο ελληνικός λαός ένιωσε ως
µια µικρή ανακούφιση ή ως δείγµα καλής θέλησης της
σοσιαλιστικής Κυβέρνησης, το γεγονός ότι η Κυβέρνηση του
Ανδρέα Παπανδρέου -τότε ήταν Υπουργός Οικονοµικών ο Αρχηγός
µας, κ. Τσοβόλας- είχε δώσει εκείνο το δωρεάν εισιτήριο των τριών
ωρών από τα ξηµερώµατα µέχρι κάποια ώρα της ηµέρας. Αυτό γιατί
καταργήθηκε; Και αφού συµφωνείτε για την κοινωνική σηµασία της
πράξεως και της πολιτικής απόφασης, γιατί δεν το επαναφέρετε;
Είναι πολύ απλό.
Τελικώς, αν υπάρχει κοινωνικός χαρακτήρας στις αστικές
συγκοινωνίες -και υπάρχει και εµείς είµαστε µαζί σας και
συµφωνούµε σε όποια σηµεία µπορείτε να προσεγγίσετε το θέµα,
όπως το εκτιµούµε και εµείς και είτε µας το επιτρέψετε είτε όχι, έτσι
συµβαίνει- θα σας βοηθήσουµε, µην έχετε την παραµικρή αµφιβολία
γι'αυτό. Για όνοµα του Θεού!
Εκείνο όµως, το οποίο αναλογίζοµαι, είναι το ποιος πληρώνει
εντέλει το δηµόσιο χαρακτήρα των αστικών συγκοινωνιών. Ο
ελληνικός λαός δεν τα πληρώνει; Και είναι εκείνος ο οποίος τελικά
εξυπηρετείται, όσον αφορά ένα συγκεκριµένο κοινωνικό στρώµα,
των ανθρώπων του µόχθου και της καθηµερινής αγωνίας.
Το  ζήτηµα,  λοιπόν  -κατά  τη  γνώµη  µας-  είναι  αν  το  κόστος
αυτό  επενδύεται  από  το  δηµόσιο  προϋπολογισµό  εκεί  που
πρέπει  και  όπως  πρέπει.  Και  σ'αυτό  δεν  πρόκειται  να  κάνουµε
διαχωρισµό  ανάµεσα  στους  εργαζόµενους και στους πολίτες  που
πρέπει  να  εξυπηρετηθούν,  αλλά  θα  πρέπει  -και δεν έχω  κανένα
πρόβληµα να το πω- να σκεφθούν και οι συνδικαλιστές
εργαζόµενοι στις  αστικές  συγκοινωνίες,  τις  µεγάλες  υποχρεώσεις
που  έχουν  απέναντι  στον  ελληνικό  λαό  και  όχι  απέναντι  στο
κόµµα,  το  όποιο  κόµµα,  ούτε  το  δικό  µας.  Τι  γίνεται,  ποια
είναι  η  συµπεριφορά  τους,  αν  τηρούν  τους  κανόνες  οδικής
κυκλοφορίας,  του  Κ.Ο.Κ.  δηλαδή,  γιατί  έχω  διαπιστώσει  πολλές
φορές  ότι  δεν  τηρούν  τους  κανόνες  αυτούς,  ότι  κινδυνεύουν
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 κάποια παιδιά και οικογένειες µε τον τρόπο που κάποιοι οδηγοί
συµπεριφέρονται κατά τη διάρκεια της µετακίνησης του λεωφορείου.
∆εν µε νοιάζει, κύριε Υπουργέ, εάν αυτό σηµαίνει "µαύρο" στο
Γιάννη, στο Γιώργιο, δεν ξέρω σε ποιον. ∆εν µε αφορά το θέµα.
Το θέµα ξεπερνά όλους µας. 'Οποια συµπεριφορά πρέπει να έχει ο
απλός πολίτης, όποια συµπεριφορά πρέπει να έχει ο Βουλευτής
που βρίσκεται εδώ, την ίδια συµπεριφορά και µεγαλύτερη, γιατί
επιτελούν κοινωνική αποστολή και έργο, έχουν και όσοι εργάζονται
στις αστικές συγκοινωνίες. Και αυτό πρέπει να το ακούσουν και να
το καταλάβουν.
Θα είµαστε µαζί, χέρι-χέρι, όπως λέει και ένας φίλος εδώ, σε όποια
διεκδίκησή τους που εκτιµούµε ότι είναι σωστή. Θα είµαστε όµως
απέναντι σε όποια αντικοινωνική συµπεριφορά. Αυτά πρέπει να
ξεκαθαρισθούν, για να ξέρουν και εκείνοι, για να ξέρουµε και εµείς,
για να ξέρει και ο ελληνικός λαός για τι ακριβώς συζητάµε και πώς
πρέπει να αντιµετωπίζουµε όποια θέµατα αναφέρονται στα
νοµοσχέδια και υπάρχουν.
Κύριε Υπουργέ, επειδή έχει ακουσθεί η άποψή µας και στην
επιτροπή, θέλω να σας πω ότι κατ' αρχάς καταψηφίζουµε το
νοµοσχέδιο. 'Οµως, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι επιθυµία όλων
των Βουλευτών, που είναι στο ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα, είναι
να βρούµε τα σηµεία εκείνα στην κατ' άρθρο συζήτηση, που
µπορούµε να συναινέσουµε, να συµφωνήσουµε και να σας
βοηθήσουµε. 'Ετσι ακριβώς θέλω να εισπράξετε και τη σηµερινή
παρέµβαση του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Υπουργός Μεταφορών
και Επικοινωνιών κ. Μαντέλης, έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Μήπως θα µπορούσε ο κύριος
Υπουργός να µιλήσει λίγο αργότερα, για να ακουσθούµε και µερικοί
Βουλευτές;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας άκουσε ο κύριος
Υπουργός. Νοµίζω ότι η σιωπή του είναι πάρα πολύ φωναχτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Είναι εκσυγχρονιστική τακτική!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να ξεκινήσω από ένα
κείµενο, που δηµοσιεύθηκε στις 20 Ιουλίου 1998. Εγώ δεν το πήρα
στις 20 Ιουλίου, ήταν αρκετά αργότερα. Αυτό το κείµενο το είδα,
όταν πλέον είχαµε διαµορφώσει και το νοµοσχέδιο, το οποίο
συζητάµε.
Το κείµενο αυτό έλεγε τα εξής: Ξεκίναγε µε ένα βασικό πολιτικό
µήνυµα, που έλεγε ότι υπάρχει ανάγκη για ριζοσπαστικές αλλαγές
στην πολιτική των µεταφορών. Το πράσινο βιβλίο που προηγήθηκε,
προχώρησε στην αναγνώριση του ότι χρειαζόµαστε να βελτιώσουµε
τις δηµόσιες συγκοινωνίες και να περιορίσουµε την εξάρτησή µας
από το Ι.Χ. αυτοκίνητο.
Επιχειρήσεις, συνδικάτα, περιβαλλοντικές οργανώσεις και ιδιώτες
σε όλη τη χώρα, που αναφέρεται το κείµενο, συµµερίζονται αυτήν
την ανάλυση.
Η επόµενη παράγραφος λέει ότι για τις τελευταίες δύο δεκαετίες, η
ιδεολογία της ιδιωτικοποίησης, του ανταγωνισµού και της
απορρύθµισης κυριάρχησε στην πολιτική των συγκοινωνιών. Οι
προσφερόµενες από τα λεωφορεία υπηρεσίες υποβαθµίστηκαν,
ενώ την ίδια στιγµή η κυκλοφοριακή κίνηση αυξήθηκε, µε συνέπεια
να έχουµε περισσότερη συµφόρηση, χειροτέρευση, µόλυνση του
περιβάλλοντος. Χρειαζόµαστε περισσότερες δηµόσιες
συγκοινωνίες, που θα ενθαρρύνουν περισσότερο τον κόσµο να τις
χρησιµοποιεί. Χρειαζόµαστε περισσότερους λεωφορειόδροµους,
που θα κάνουν τα λεωφορεία µας ταχύτερα και πιο αξιόπιστα.
Είναι η Λευκή Βίβλος, που εξέδωσε η Κυβέρνηση της Μεγάλης
Βρετανίας στις 20 Ιουλίου 1998 και υπογράφεται από τον Τζον
Πρέσκοτ, τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης και Υπουργό
Συγκοινωνιών.
Κάνω αυτήν την αναφορά, για να δείξω ότι σε όλα τα πράγµατα δεν
πρέπει να έχουµε ταµπού. Υπάρχουν πράγµατα, που όταν τα
εφαρµόσουµε σε µία περίπτωση, ίσως να χρειάζεται να
ακολουθήσουµε άλλη λύση. Υπάρχουν πράγµατα, που αν τα

εφαρµόσουµε σε άλλη περίπτωση, άλλη λύση αρµόζει. Τίποτε δεν
είναι δόγµα. Τίποτε δεν είναι εξ ορισµού δοσµένο. Πρέπει να
κοιτάµε την ουσία των πραγµάτων. Και εδώ, στις αστικές
συγκοινωνίες, προέχει κατ' εξοχήν το γενικότερο συµφέρον, το
δηµόσιο συµφέρον.
Και προέχει για δύο λόγους. Ο ένας λόγος, ο απλούστερος, είναι
ακριβώς το γεγονός ότι τις αστικές συγκοινωνίες τις χρησιµοποιούν
πολίτες, που συνήθως δεν έχουν άνεση εισοδηµατική. Τις
χρησιµοποιούν φοιτητές, έφηβοι, γέροντες, γερόντισσες, άτοµα µε
ειδικές ανάγκες, άνθρωποι που υπολογίζουν το εισόδηµα, το οποίο
έχουν και το τακτοποιούν έτσι, ώστε να µπορούν να ανταποκριθούν
στις καθηµερινές τους ανάγκες.
Οι δηµόσιες συγκοινωνίες, οι αστικές συγκοινωνίες, πρέπει να είναι
προσιτές. Πρέπει να έχουν τιµή όσο µπορούµε χαµηλότερη.
Υπάρχει όµως και άλλος ένας λόγος όχι µόνο γι' αυτούς που
χρησιµοποιούν τις συγκοινωνίες ή γι' αυτούς που θα έπρεπε να
χρησιµοποιούν τις συγκοινωνίες, αλλά για το σύνολο των πολιτών
µιας πόλης, µιας µεγάλης πόλης, µιας πόλης, όπως είναι η Αθήνα,
που έχει µαζευτεί ο µισός πληθυσµός της χώρας σ' αυτήν τη µικρή
έκταση, εκεί συµφέρει όλους τους πολίτες και αφορά όλους τους
πολίτες. ∆ιότι η κατάσταση που υπάρχει -κατ' εξοχήν µε το
κυκλοφοριακό πρόβληµα, κατ' εξοχήν µε τη συµφόρηση που
υπάρχει- δεν µπορεί να αντιµετωπισθεί µε άλλο τρόπο παρά µόνο
µε έµφαση, µε προτεραιότητα στις αστικές συγκοινωνίες.
Θεωρείται ότι τα Ι.Χ. που κυκλοφορούν στην Αθήνα καταναλίσκουν
βενζίνη που ξεπερνάει το ένα τρισεκατοµµύριο τριακόσια
δισεκατοµµύρια (1.300.000.000.000) δραχµές το χρόνο και αυτά
είναι λεφτά που φεύγουν από την εθνική µας οικονοµία. Για να
αντιµετωπισθούν οι ρύποι που εκπέµπονται παίρνονται µέτρα και
έχουµε ετήσια δαπάνη της τάξεως των σαράντα δισεκατοµµυρίων
(40.000.000.000) το χρόνο. Η καθυστέρηση που έχει ο πολίτης
µποτιλιαρισµένος ανέρχεται στο 2% του ΑΕΠ, πεντακόσια
δισεκατοµµύρια (500.000.000.000) δραχµές. Μιλάµε για µεγάλα
ποσά.
Κυκλοφορούν δεκαπέντε χιλιάδες ταξί, κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό
το µικρό κοµµάτι που είναι από τους Αµπελοκήπους µέχρι την
Οµόνοια ή λίγο παρακάτω, τα οποία, επειδή πηγαινοέρχονται
πάνω-κάτω, ισοδυναµούν µε πάνω από διακόσιες χιλιάδες
αυτοκίνητα.
Υπάρχει ένας φαύλος κύκλος που όσο δεν δίνουµε τη σηµασία που
πρέπει στις αστικές συγκοινωνίες, τόσο περισσότερο τονώνεται το
Ι.Χ. αυτοκίνητο, γιατί ο πολίτης αποκαρδιώνεται και χρησιµοποιεί το
Ι.Χ. και τόσο χειροτερεύει το πρόβληµα, τόσο αποσύρονται οι
αστικές συγκοινωνίες και τόσο µεγαλώνει η συµφόρηση και το
κυκλοφοριακό χάος. Πρέπει να σπάσουµε αυτόν το φαύλο κύκλο.
Πρέπει να δώσουµε προτεραιότητες στις αστικές συγκοινωνίες και
όλο αυτό το εξωτερικό κόστος, που το πληρώνει όλη η εθνική
οικονοµία, είναι πολύ µεγαλύτερο από εκείνο, το οποίο χρειάζεται
να συνεισφέρουµε εµείς για να µπορέσουν να λειτουργήσουν
σωστά οι αστικές συγκοινωνίες. Γι' αυτό έχουν χαρακτήρα που
αρµόζει στην εξυπηρέτηση του γενικότερου συµφέροντος, του
δηµοσίου συµφέροντος και γι' αυτό πολύ σωστά χρησιµοποιούµε
την έκφραση "δηµόσιες συγκοινωνίες".
Αυτός είναι ο λόγος που παίρνουµε αυτήν τη θέση ευθύς εξ' αρχής.
Αν ήταν κάτι άλλο, θα έπρεπε να το ξαναδούµε στην ουσία το
πρόβληµα και να δούµε τι πραγµατικά αρµόζει. Κι εδώ η απάντηση
είναι σαφέστατη ότι αυτή τη λύση πρέπει να ακολουθήσουµε. Και
στο νοµοσχέδιο βέβαια δεν µπορούµε να λύσουµε το κυκλοφοριακό
πρόβληµα, διότι είναι προφανές ότι µε νόµους -δυστυχώς- δεν
λύνονται τα προβλήµατα που υπάρχουν σαράντα, πενήντα χρόνια
σε αυτήν την πόλη. ∆εν λύνονται µε νοµοσχέδια. Μακάρι να
µπορούσαν να λυθούν, αλλά λαµβάνουµε τα όποια µέτρα
µπορούµε στο πλαίσιο των δηµοσίων συγκοινωνιών. Να έχουν
προτεραιότητα, να µπορέσουµε να ευνοήσουµε στην κίνηση τα
δηµόσια µέσα µεταφοράς για να µπορέσουν να κινηθούν καλύτερα
οι πολίτες και µε τη θέλησή τους να τα προτιµήσουν.
∆ίνουµε τη δυνατότητα να ελέγχεται καλύτερα η παράνοµη
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στάθµευση που αποτελεί µία πληγή για τις δηµόσιες συγκοινωνίες.
Πολλοί από εσάς θα έχετε δει το φαινόµενο ένα λεωφορείο να είναι
κολληµένο σε µία στροφή και να µην µπορεί να πάει ούτε µπρος
ούτε πίσω, γιατί εκεί είναι παράνοµα σταθµευµένο ένα αυτοκίνητο.
Γνωρίζετε ακόµα ότι χρειάζεται να ληφθούν µέτρα για να
χρησιµοποιήσουµε την ηλεκτρονική τεχνολογία, την τηλεµατική στις
συγκοινωνίες για να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε τις δυνατότητες
που µας δίνει η τεχνολογία για να λύσουµε προβλήµατα.
Το νοµοσχέδιο έρχεται, λοιπόν, και δίνει τη δυνατότητα, δίνει τα
δικαιώµατα και τις αρµοδιότητες για να µπορούν να υλοποιηθούν.
Και είναι ένας µεγάλος αγώνας πώς θα µπορέσουµε να
ανατρέψουµε αυτήν την κατάσταση στις δηµόσιες συγκοινωνίες και
στο κυκλοφοριακό πρόβληµα της χώρας.
Υπάρχει ένα ζήτηµα πώς οργανώνουµε τις αστικές συγκοινωνίες.
∆ύο συνταγές υπάρχουν:
'Η υπάρχει ένα ενιαίο σχήµα που µαζεύει όλους µέσα, αλλά αυτό
είναι ένας γιγαντισµός και πρέπει προφανώς οι φορείς που θα
κληθούν να αποτελέσουν το ενιαίο σχήµα να µπορούν να
συγκλίνουν στις λειτουργίες, να συγκλίνουν στα µεταφορικά µέσα,
να συγκλίνουν στις εργασιακές σχέσεις, να συγκλίνουν στις
µισθοδοσίες, να συγκλίνουν σε χίλια δύο πράγµατα. Αν δεν υπάρχει
αυτή η σύγκλιση, ένα ενιαίο σχήµα θα είναι εύθραυστο και χωρίς
αποτέλεσµα.
Υπάρχει η δεύτερη συνταγή που χρησιµοποιείται σε όλο τον κόσµο.
Το σύστηµα των αστικών συγκοινωνιών, που το σύνολο των
δηµοσίων µέσων µεταφοράς υπάγονται κάτω από έναν ενιαίο
σχεδιασµό, έναν ενιαίο συντονισµό, ένα ενιαίο έλεγχο.
Αυτός ο συντονιστής, ο ενιαίος σχεδιαστής ρυθµίζει έτσι τις σχέσεις,
ώστε τα µέσα µαζικής µεταφοράς, τα µέσα των δηµοσίων
συγκοινωνιών να λειτουργούν συµπληρωµατικά το ένα προς το
άλλο, όχι ανταγωνιστικά, ώστε ο πολίτης να µπορεί να κάνει τον
καλύτερο συνδυασµό µε την καλύτερη τιµή, µε το προσιτότερο
εισιτήριο, για να φθάσει στον προορισµό του, για να φθάσει στο
σπίτι του ή τη δουλειά του.
Αυτήν την επιλογή έχουµε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Είναι η
πλέον σύγχρονη και έχει τα εξής πλεονεκτήµατα.
Πρώτα απ' όλα, το σύστηµα αυτό δεν είναι ένα παγωµένο σύστηµα
που περιορίζεται µόνο στα µέσα δηµοσίων συγκοινωνιών που
υπάρχουν σήµερα. Οποιοδήποτε µέσο δηµοσίων συγκοινωνιών
µπει στην πρωτεύουσα θα υπάγεται σ'αυτόν τον ενιαίο συντονισµό.
Αν είχαµε ένα ενιαίο σχήµα δεν θα µπορούσε να γίνει.
Παραδείγµατος χάριν, όσον αφορά το "ΑΤΤΙΚΟ-ΜΕΤΡΟ",
προβλέπουµε ειδική διάταξη, ότι θα ενταχθεί στο σύστηµα των
αστικών συγκοινωνιών και εντός έξι µηνών θα πρέπει να φέρει το
σχέδιο λειτουργίας του. Το σχέδιο λειτουργίας του, σύµφωνα µε την
εντολή που εσείς θα ψηφίσετε, ψηφίζοντας το νοµοσχέδιο, πρέπει
να κατευθύνεται κάτω απ'αυτόν τον ενιαίο συντονισµό και µάλιστα,
µε την προοπτική συγχώνευσης µε τον ΗΣΑΠ. Θα µπει και αυτό
κάτω από τον ενιαίο συντονισµό.
Και όχι µόνο αυτό, αλλά ο ενιαίος αυτός σχεδιασµός επεκτείνεται και
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση. Μέχρι σήµερα, όπως ξέρετε, η Τοπική
Αυτοδιοίκηση δεν έχει δικαίωµα να ασκεί συγκοινωνίες. Σήµερα µε
το νόµο αυτό δίνουµε το δικαίωµα να ασκεί συγκοινωνίες
ενδοδηµοτικές ή επικοινωνίας των δήµων µεταξύ τους, για να έρθει
να πλαισιώσει το όλο σύστηµα. Γι'αυτό η δηµόσια αυτή συγκοινωνία
κάνει ένα πρόγραµµα, το οποίο ελέγχει ο ΟΑΣΑ, για να συντονίζεται
µε τις υπόλοιπες αστικές συγκοινωνίες και ο ένας να βοηθά τον
άλλο, ο ένας να συµπληρώνει τον άλλο.
Και κάνουµε και ένα βήµα ακόµα περισσότερο. Εµείς θέλουµε αυτό
το σχήµα, αυτός ο ενιαίος συντονισµός και σχεδιασµός, όταν
αποκτήσει τις εµπειρίες, όταν αποδείξει στην πράξη ότι µπορεί να
σταθεί, να επεκταθεί περισσότερο. Θα πρέπει σε ένα βάθος χρόνου
µέχρι τους Ολυµπιακούς Αγώνες ή στους Ολυµπιακούς Αγώνες να
υπάρχει ένας συντονιστής των συγκοινωνιών και µεταφορικών
µέσων της πρωτεύουσας.

Αυτό έδειξαν και οι εµπειρίες των άλλων χωρών και ιδιαίτερα των
πόλεων εκείνων που έκαναν πρόσφατα Ολυµπιακούς Αγώνες.
∆ηµιούργησαν αυτόν το συντονιστή, ο οποίος κατηύθυνε όλα τα
µέσα µεταφοράς και το ταξί ακόµα, και το Ι.Χ. κατά την περίοδο των
Ολυµπιακών Αγώνων και το φορτηγό ακόµα για να µπορούν όλα
αυτά να συντονίζονται µε τέτοιο τρόπο, ώστε να διευκολύνεται η
διεξαγωγή των αγώνων και µε το συντονισµό αυτό και µε τα µέσα
της τηλεµατικής, που σήµερα είναι στη διάθεσή µας, να µπορούµε
να έχουµε το µάξιµουµ αποτέλεσµα, ώστε η ολυµπιακή οικογένεια
να µπορεί να εξυπηρετηθεί, όταν θα διπλασιαστεί εκείνες τις µέρες
ο πληθυσµός της χώρας και όταν θα χρειάζεται οι αθλητές και όλοι
όσοι ασχοληθούν µε τους Ολυµπιακούς Αγώνες να κυκλοφορούν µε
ευχέρεια και χωρίς ταλαιπωρία. Αυτό, λοιπόν, είναι το σύστηµα
οργάνωσης.
'Επρεπε, όµως, κύριοι συνάδελφοι, να λύσουµε και το οικονοµικό
πρόβληµα. Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ περισσότερο σ'αυτό
το σηµείο. Από την πρώτη στιγµή της ίδρυσης των αστικών
συγκοινωνιών το 1977 υπήρχε ένας νόµος, ο 588/77. Αυτός ρητά
έλεγε ότι, εφόσον το κόµιστρο είναι σε χαµηλότερο επίπεδο του
προσήκοντος, η πλήρης διαφορά καλύπτεται µε επιχορήγηση από
τον τακτικό προϋπολογισµό. Στη συνέχεια έλεγε "ή δια δανείων, σε
περιπτώσεις κατά τις οποίες η νοµισµατική επιτροπή δεν επέτρεπε
να γίνει µεγαλύτερο κόµιστρο και υπό την εγγύηση του ελληνικού
κράτους". Αναλάµβανε το κράτος υποχρέωση, επειδή δεν
µπορούσε να πληρώσει τη διαφορά να γίνεται ο µηχανισµός του
δανείου, να υπάρχει η εγγύηση του κράτους και βέβαια, όταν το
κράτος θα ερχόταν να πληρώσει το δάνειο -διότι ήταν γνωστό ότι
δεν µπορούσαν από το 1977 οι αστικές συγκοινωνίες να
πληρώσουν τη διαφορά- να καταπέσει η εγγύηση, να την πληρώσει
και βέβαια να εκπληρωθεί η υποχρέωσή του για επιδότηση του
εισιτηρίου.
'Εκτοτε, µέχρι σήµερα η λειτουργία είναι η εξής: Καταπίπτει η
εγγύηση, βεβαιώνεται το χρέος, το κράτος ξέρει ότι αυτό είναι στην
υποχρέωσή του, δεν µπορεί να τα αναζητήσει, ούτε τα αναζητά,
όµως συνεχίζει να υπάρχει στη λειτουργία, να υπάρχει στους
ισολογισµούς, να επιβαρύνει χρηµατοοικονοµικά την επιχείρηση το
ποσό αυτό της εγγύησης που κατέπεσε και επιπλέον να υπάρχει και
η επιβάρυνση από πρόστιµα και προσαυξήσεις, που παλιότερα
ήταν 3% το µήνα, τώρα είναι 2,5% το µήνα. Αντιλαµβάνεσθε πού
έχουµε φθάσει.
Αυτή η ρύθµιση επανελήφθη το 1992 µε το νόµο 2078, που είπε ότι
τα τελικά χρέη θα τα αναλάβει το κράτος. Τότε έγινε εκείνη η
µεταβολή σε σχέση µε τις αστικές συγκοινωνίες και µε το ΣΕΠ. Ούτε
έκτοτε ανελήφθησαν από το κράτος. ∆εν πρέπει κάποτε να
αναληφθεί; ∆εν πρέπει κάποια στιγµή το κράτος να πει κάτι, γι'αυτά
που ανέλαβε από το 1977;
'Ολοι ξέρουµε ότι αυτά δεν είναι πραγµατικά, είναι λογιστικές
εγγραφές και χρειάζεται να κινδυνολογούµε µε τις λογιστικές
εγγραφες; ∆εν χρειάζεται να πούµε ότι αυτή είναι υποχρέωσή µας
και να την τακτοποιήσουµε;
Αυτά τα χρέη, κύριοι συνάδελφοι, όπως ζήτησε η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, εγώ τα καταθέτω εδώ. Το σύνολο των χρεών αυτών,
µε τα σηµειώµατα που είναι εδώ καταγεγραµµένα, φθάνουν τα
εννιακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια (950.000.000.000) δραχµές
περίπου. Από αυτά τα τετρακόσια ενενήντα δύο δισεκατοµµύρια
εννιακόσια ογδόντα τέσσερα εκατοµµύρια, (492.984.000.000)
δραχµές είναι τα χρέη της πρώην ΕΑΣ. Και τα υπόλοιπα βέβαια
είναι µεταγενέστερα. Από τα εννιακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια
(950.000.000.000) δραχµές θα πρέπει να σας πω ότι τα διακόσια
ενενήντα οκτώ δισεκατοµµύρια (298.000.000.000) δραχµές είναι
βεβαιωµένα κεφάλαια, τα τετρακόσια δεκαπέντε δισεκατοµµύρια
(415.000.000.000)  δραχµές  είναι τα πρόστιµα και οι
προσαυξήσεις, αυτό το 2,5%. ∆ηλαδή το κράτος περίµενε
πραγµατικά να πάρει πρόστιµα; Είναι κανείς που ειλικρινά θα πει
πως το κράτος περίµενε να πάρει πρόστιµα; Και βέβαια είναι και
ένα υπόλοιπο ανεξόφλητο, είναι δάνεια τα οποία θα λήξουν που
φθάνουν γύρω στα διακόσια τριάντα πέντε δισεκατοµµύρια
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(235.000.000.000) δραχµές.
Θέλω να καταθέσω αυτόν τον πίνακα για να τον έχετε υπόψη σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Α. Μαντέλης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
'Οµως, θα µου επιτρέψετε να κάνω µία παρατήρηση. Λέχθηκε ότι
αυτά δεν τα έχουµε πει. 'Οµως θα δείτε στο νοµοσχέδιο, στην
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους ότι αναφέρονται ρητά
αυτά τα ποσά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι στην έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους, στην εισηγητική έκθεση.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Αναφέρονται ρητά αυτά τα ποσά, κύριοι
συνάδελφοι, ένα προς ένα. 'Εχω εδώ το κείµενο που µας έχει
µοιράσει η Βουλή, θα δείτε στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, στη σελίδα 46 που αναφέρει παράγραφο προς
παράγραφο όλα τα ποσά. Εποµένως, δεν υπάρχει καµία διάθεση
και προφανώς και εµείς τα λέµε τώρα και τα έχουµε και στη διάθεσή
σας, αλλά τα λέει και η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους.
Εδώ, κύριοι συναδελφοι, θα µου επιτρέψετε να κάνω µία µικρή
αναφορά στην περίπτωση των ΣΕΠ. ∆εν το κάνω για να αναβιώσει
µία κατάσταση η οποία ήταν δυσάρεστη. 'Ετσι εκτιµήθηκε τότε, ήρθε
ο νοµοθέτης, η Βουλή των Ελλήνων το 1994 το άλλαξε, ούτε θέλω
να αναµοχλεύσω ολόκληρες ιστορίες, αλλά θέλω να πω το εξής:
'Οταν έγινε εκείνη η ρύθµιση εξασφαλίσθηκε το πώς θα
λειτουργήσουν οι ΣΕΠ και µάλιστα δόθηκαν ειδικά κίνητρα. Θα
πρέπει να σας πω ότι για κάθε λεωφορείο δόθηκε ένα σηµαντικό
χρηµατικό ποσό. ∆όθηκαν τα ανταλλακτικά χωρίς να πληρωθούν
ποτέ αυτά και είναι µία εκκρεµµότητα που υπάρχει µέχρι σήµερα και
βέβαια µπήκε µία ρήτρα, η οποία καθόριζε, ότι θα πληρωνόταν σε
κάθε εισιτήριο. Εβδοµήντα πέντε (75) δραχµές ήταν το εισιτήριο -και
ήταν µία σηµαντική αύξηση µε ό,τι ίσχυε µέχρι εκείνη την εποχή,
καλώς έγινε µε τις συνθήκες της εποχής η αύξηση- εβδοµήντα
πέντε (75) δραχµές και η επιδότηση του κράτους.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Αυτό, αν το δούµε µε τα σηµερινά δεδοµένα, θα δούµε ότι το 1992 ή
το 1993 ήταν εβδοµήντα πέντε (75) δραχµές. Η σηµερινή επιδότηση
του κράτους, αν λάβουµε υπόψη µας πόσο είναι η εγγύηση που
δίνουµε σήµερα εµείς το 1998 σε σχέση µε τους επιβάτες, είναι
γύρω στις σαράντα πέντε (45) δραχµές µε σηµερινές τιµές.
Σηµερινές τιµές σαράντα πέντε (45) εµείς, το 1992-1993 ήταν
εβδοµήντα πέντε (75) δραχµές. Με τις τιµές του 1997 ήταν
εβδοµήντα (70) δραχµές, το 1996 ήταν εξήντα επτά (67) δραχµές η
επιδότηση, το 1994 που πρωτοϊδρύθηκε ήταν εξήντα τέσσερις (64)
δραχµές. Πάντοτε επιδοτούσαµε λιγότερο από ό,τι είχε επιδοτηθεί
το 1992-1993 εκείνη η ρύθµιση. Και εκείνη η ρύθµιση είχε
επιδοτηθεί έτσι, ώστε να παρέχει τη δυνατότητα κέρδους. ∆ιότι
αναµφίβολα εβδοµήντα πέντε (75) δραχµές και εβδοµήντα πέντε
(75) δραχµές ήταν εκατόν πενήντα (150) δραχµές. Είχε µπει ένα
ποσό εισιτηρίου που εξασφάλιζει το κόστος συν το κέρδος. Μία
πολιτική που θα ήθελε να συµπιέσει και να έχει προσιτή τιµή, δεν
θα µπορούσε να δίνει κέρδος. Εκείνη την εποχή η εκτίµηση είναι ότι
το εισιτήριο του λειτουργικού κόστους της ΕΑΣ, κυµαινόταν από
ογδόντα πέντε (85) δραχµές µέχρι εκατόν δεκαέξι (116) δραχµές.
Και όµως είχε µπει εκατόν πενήντα (150) και εβδοµήντα πέντε (75)
δραχµές ήταν η επιδότηση. 'Ετσι µπορούσε και λειτουργούσε, όπως
λειτουργούσε το σύστηµα.
'Οµως υπήρχε και υπάρχει ένα σοβαρό ζήτηµα, κύριοι συνάδελφοι.
Για ποιο λόγο το 1977 κρατικοποιήθηκαν οι αστικές συγκοινωνίες;
Για ποιο λόγο τα ΕΚΤΕΛ έγιναν κρατικά, έγινε τότε η ΕΑΣ; Ο λόγος
ήταν ότι εκείνη την περίοδο, κύριοι συνάδελφοι, υπέκυπτε το κράτος
σε έναν φοβερό εκβιασµό όλων εκείνων που είχαν τα λεωφορεία.

Εναν εκβιασµό που έλεγε, "ή δέχεσαι κράτος τις δικές µας ρυθµίσεις
ή δεν υπάρχει συγκοινωνία στην Αθήνα". Και γι' αυτό η Κυβέρνηση
τότε, για να λύσει το πρόβληµα καθόρισε οι συγκοινωνίες να είναι
αστικές. 'Ενας πρόσθετος λόγος εδώ που χρειάζεται να έχουµε
δηµόσια µέσα µεταφοράς, για να µην υπόκειται το κράτος σε
κανενός είδους εκβιασµό.
Η απορία µου δε είναι η εξής: Σωστά η Κυβέρνηση εκείνη την
εποχή όταν τις ιδιωτικοποίησε, έδωσε κίνητρα, έδωσε και ποσά που
έπρεπε να έχουν κέρδος. Αν µετά από δυο χρόνια θα έπρεπε να
συµπιέσει, θα έπρεπε να περιορίσει αυτό το ποσό που έδινε, Θα
έπρεπε να περιορίσει και το κέρδος. Εγώ δεν πιστεύω ότι θα
έµπαινε καν στην περίπτωση να πάει κάτω από το πραγµατικό
κόστος, να µειώσει το κέρδος. Και όλοι αυτοί που είχαν πάρει τα
ιδιωτικά λεωφορεία, έτσι όπως τα είχαν πάρει -καλώς ή κακώς, οι
παλαιότεροι θα το θυµούνται- δεν συµφωνούσαν τι θα έκαναν. Θα
έπρεπε να εκβιάζεται το κράτος, θα έπρεπε να εκβιάζονται οι
πολίτες;
Αυτή, λοιπόν, ήταν η πραγµατικότητα, γι' αυτό ελήφθη η µέριµνα το
1994 και πάρθηκαν τα µέτρα που πάρθηκαν.
Εδώ θα µου επιτρέψετε να κάνω άλλη µια σύγκριση σε σχέση µε τις
συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης. Τις αστικές συγκοινωνίες της
Θεσσαλονίκης φέτος θα τις επιδοτήσουµε εµείς από τον
προϋπολογισµό που έχουµε. 'Οπως σας είπα προηγούµενα, όταν
απαντούσα στον Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας, η επιχορήγηση
που θα πάρει φέτος η ΕΘΕΛ είναι 15,5 δισεκατοµµύρια. Σήµερα ο
ΟΑΣΘ θα πάρει 22,5 δισεκατοµµύρια. Ο ΟΑΣΘ εξυπηρετεί γύρω
στα εκατόν δέκα εκατοµµύρια επιβάτες και η ΕΘΕΛ εξυπηρετεί
τριπλάσιους και πλέον επιβάτες. Πιστεύουµε ότι το 1998 θα
ξεπεράσει τα τριακόσια ογδόντα πέντε εκατοµµύρια.
Αντιλαµβάνεσθε, λοιπόν, ποια είναι η διαφορά.
Αν θέλετε να σας αναφερω νούµερα, θα δείτε ότι το 1992-1993, τότε
που η Νέα ∆ηµοκρατία έδινε εβδοµήντα πέντε δραχµές το εισιτήριο
-και πάλι αυτό δεν το κακίζω, γιατί ήταν µια πολιτική που οδηγούσε
σε µια κατεύθυνση, ανεξάρτητα αν αυτό θα έφερνε σε αδιέξοδο- ο
ΟΑΣΘ επιδοτείτο µε εκατό δραχµές ανά επιβάτη. Σήµερα που εµείς
δίνουµε σαράντα πέντε δραχµές περίπου ανά επιβάτη, ο ΟΑΣΘ
παίρνει εκατόν εξήντα επτά δραχµές επιδότηση, ανά επιβάτη. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. ∆εν µπορούµε αυτό να µην το λάβουµε
υπόψη µας.
'Εχω εδώ µια σειρά από πίνακες που δείχνουν το κόστος
λειτουργίας ανά επιβάτη. Το κόστος λειτουργίας ανά επιβάτη, έτσι
όπως είναι σήµερα, για µεν την ΕΘΕΛ φθάνει γύρω στις εκατόν
εξήντα δραχµές -αυτά όµως χωρίς τα χρηµατοοικονοµικά βάρη,
χωρίς τους στόχους, χωρίς τις αυξήσεις- και το σύνολο των
συγκοινωνιών αν βάλουµε ΕΘΕΛ, ΗΛΠΑΠ και ΗΣΑΠ φθάνει τις
εκατόν εβδοµήντα δραχµές, αν το περιορίσουµε µόνο στο
πραγµατικό λειτουργικό κόστος.
Αν αυτήν την τιµή σήµερα τη συγκρίνουµε µε το τι ίσχυε το 1983, -το
κόστος ανά επιβάτη το 1983 ήταν είκοσι οκτώ δραχµές -και κάνουµε
µια πραγµατική εναγωγή µεταξύ 1983 και 1997, αποπληθωρίσουµε
δηλαδή τα τιµολόγια, θα δούµε ότι το κόστος ανά επιβάτη σήµερα
είναι για την ΕΘΕΛ είκοσι έξι δραχµές, για όλα δε τα µέσα ΗΛΣΑΠ
και ΗΛΠΑΠ κλπ. είναι είκοσι οκτώ δραχµές. Εδώ δηλαδή, έχουµε
µια πολύ σφικτή πολιτική, την οποία ασφαλώς πρέπει εµείς να
προσέξουµε. Θα πρέπει εµείς να ενθαρρύνουµε τις αστικές
συγκοινωνίες για να µπορέσουν να καλύψουν το λειτουργικό κόστος
και να βάλουµε ένα µηχανισµό που να συµπιέζουµε συνέχεια το
λειτουργικό κόστος, αλλά όχι και να τις αφήνουµε ακάλυπτες.
Αυτές είναι ακριβώς οι προβλέψεις του νοµοσχεδίου. Θα ήθελα δε
να καταθέσω στα Πρακτικά τους δυο αυτούς πίνακες για να τους
έχετε στη διάθεσή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Α.
Μαντέλης καταθέτει για τα Πρακτικά τους δυο προαναφερθέντες
πίνακες που έχουν ως εξής:
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ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριοι συνάδελφοι, πέρα απ' αυτά τα ζητήµατα,
υπάρχει και ένα θέµα ανάπτυξης. Για να υπάρξει ανάπτυξη που
συνδυάζεται µε το τι ποιότητα δίνει στον πολίτη, έχει να κάνει
πρώτα απ' όλα µε τα µέσα που χρησιµοποιείς. ∆εν υπήρξε
πρόβλεψη στο παρελθόν για την προµήθεια νέων λεωφορείων.
Υπήρξε επί Νέας ∆ηµοκρατίας, όταν έγινε µε τη ΣΕΠ εκείνη η
αλλαγή, αλλά έκτοτε δεν υπήρξε. 'Επρεπε και αυτό να ρυθµιστεί.
Και αν ζητάγαµε αυτά να τα πληρώσουν οι αστικές συγκοινωνίες,
ξέραµε ότι µιλάγαµε περί αδυνάτου πράγµατος. Γι' αυτόν ακριβώς
το λόγο κάναµε προγραµµατικές συµφωνίες, τις οποίες ξέρετε, το
1997 και παραγγείλαµε επτακόσια πενήντα καινούρια λεωφορεία,
εκατόν ενενήντα δυο τρόλεϋ -όλα καινούριας τεχνολογίας- και γύρω
στα εκατόν είκοσι βαγόνια συρµών. Αυτό είναι ένα κόστος γύρω στα
εκατόν τριάντα τέσσερα δισεκατοµµύρια (134.000.000.000) δραχµές
που µε το νοµοσχέδιο το αναλαµβάνει το κράτος. 'Οχι υπόσχεται ότι
"θα", αλλά αναλαµβάνει το κράτος. Και έχουν γραφεί και στον
κρατικό προϋπολογισµό. Και στους επόµενους κρατικούς
προϋπολογισµούς θα υπάρχουν οι προβλέψεις, ώστε να γίνει αυτή
η ανανέωση. Και χρειάζεται να γίνουν και βήµατα βελτίωσης της
ποιότητας σε πολλά από τα σηµεία που αφορούν τον πολίτη.
Ξέρουµε το πρόβληµα που έχει ο πολίτης, το ζούµε και το
καταλαβαίνουµε. Αλλά πρέπει να δείξουµε κατανόηση όλοι µας και
αντί να λέµε λόγια τα οποία είναι απλώς εµπρηστικά και δεν
αντιµετωπίζουν το ζήτηµα, πρέπει να κάνουµε και κάτι
συγκεκριµένο. Γι'αυτό και ένα από τα µέτρα, είναι ακριβώς αυτή η
δυνατότητα των νέων µέσων µεταφοράς που θα έλθουν να
εµπλουτίσουν τα υπόλοιπα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Πέντε χρόνια δεν µας λέτε τι κάνατε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριοι συνάδελφοι, έναντι όλων αυτών ζητήσαµε
από τους εργαζόµενους να κάνουν θα έλεγα, κάποιες µικρές θυσίες
για να συνεισφέρουν σ'αυτήν την προσπάθεια, διότι ρυθµίζουµε
όλες αυτές τις οφειλές , όλα αυτά τα οποία φαίνονται µέχρι σήµερα,
εξασφαλίζουµε την ανάπτυξη µ'αυτές τις σοβαρές προγραµµατικές
συµφωνίες, έχουµε αναλάβει µια σηµαντική προσπάθεια, να
αναβαθµιστεί η θέση τους και βέβαια, θα πρέπει και εκείνοι να
συνεισφέρουν κάτι. 'Ο,τι ρυθµίσεις έχουν γίνει, είναι πέραν και πάνω
απ'αυτά που προβλέπει η εργατική νοµοθεσία. ∆εν υπάρχει ούτε
µια ρύθµιση η οποία να θίγει την εργατική νοµοθεσία. Είναι όµως
κάποια πράγµατα απλά, τα οποία θα βοηθήσουν. Και θα σας πω
ένα-δυο µικρά παραδείγµατα.
Προβλέψαµε µια φορά την εβδοµάδα -και όχι όλο το χρόνο- για
τους κρίσιµους µήνες -το καλοκαίρι δεν χρειάζεται- το χειµώνα οι
εργαζόµενοι να κάνουν διακεκοµµένο ωράριο. Γιατί; Για να
ενισχύσουµε τις ώρες αιχµής το πρωί και το µεσηµέρι. Αυτή η απλή
ρύθµιση που δεν νοµίζω ότι καταστρέφει τα πράγµατα -δεν νοµίζω
ότι ερχόµαστε εδώ πέρα να καταστρέψουµε τους εργαζόµενους
ζητώντας µια φορά την εβδοµάδα να προσφέρουνε- αυτή η ρύθµιση
επαναλαµβάνω θα δώσει 10% βελτίωση έργου κατά τις ώρες
αιχµής. Ζητήσαµε να δουλεύουν 7.45' ώρες την ηµέρα. Το νόµιµο
ωράριο είναι οκτώ ώρες. Εµείς είπαµε 7.45'. Και είπαµε και 15'
λεπτά παράδοση και παραλαβή, που πάει στο οκτάωρο να το
πληρώσουµε υπερωρία. Αλλά δεν µπορούµε να διατηρήσουµε µια
κατάσταση που δουλεύεις λιγότερο και από τις 7.45' -π.χ. 7.30'
ώρες όπου ενδεχόµενα µέσα σ'αυτό είναι και η παράδοση και η
παραλαβή, είναι και τα διαλείµµατα, είναι και όλα- διότι µειώνουµε
το έργο. Και εδώ πέρα, πρέπει να έχουµε περισσότερο έργο.
Πρέπει, δηλαδή, να δώσουµε όλοι µας και οι εργαζόµενοι
περισσότερα για την αντιµετώπιση του προβλήµατος, περισσότερα

µέτρα, περισσότερη οδήγηση, περισσότερα λεωφορεία στη διάθεση
του πολίτη. Γι'αυτό ακριβώς έχουν γίνει αυτές οι ρυθµίσεις.
Υπάρχουν οι αργίες. Είναι γνωστό ότι στην Ελλάδα οι επίσηµες
αργίες είναι έξι. Είχαν περισσότερες, δεκαέξι. Τις περιορίσαµε στις
δεκατέσσερις. Και ζητάµε βέβαια, εφ'όσον παίρνουν τη νόµιµη
προσαύξηση που προβλέπει ο νόµος, να µην είναι και
µεταφερόµενη και τούτο, για να εξοικονοµήσουµε έργο, να
εξοικονοµήσουµε λεωφορεία στο δρόµο, να εξοικονοµήσουµε
περισσότερους οδηγούς που κινούνται µέσα στα πλαίσια της
εργατικής νοµοθεσίας και πάνω από τα πλαίσια που υπάρχουν για
όλους τους άλλους εργαζόµενους, για όλες τις άλλες κατηγορίες των
εργαζοµένων.
Αυτά, κύριοι συνάδελφοι, είναι µια σειρά από παρατηρήσεις που
ήθελα να κάνω για να τις έχετε υπόψη σας.
Απ'όλη αυτήν την προσπάθεια πιστεύουµε πρώτ'απ'όλα, ότι θα
περιορίσουµε σηµαντικά το κόστος της λειτουργίας. 'Οταν θα φύγει
αυτό το χρηµατοοικονοµικό βάρος, θα έχουµε περιορίσει σηµαντικά
το κόστος λειτουργίας των συγκοινωνιών. Είναι µια προσπάθεια την
οποία και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας ανέπτυξε, αλλά και το
νοµοσχέδιο περιγράφει, που δίνει τη δυνατότητα να ρυθµίζεται το
εισητήριο µε τέτοιο τρόπο, ώστε να φαίνεται η κοινωνική
αντιστάθµιση, η προσφορά η οποία γίνεται να είναι ορατή και
συγκεκριµένη και να µην υπάρχει αυτή η κατάσταση µέσα από την
οποία δηµιουργούνται αβεβαιότητες.
Κάθε χρονιά θα είναι προσδιορισµένες οι δαπάνες από τα πριν,
όπως είναι από το εγκεκριµένο σχέδιο, θα είναι προσδιορισµένη η
µεταβολή των δαπανών, όπως είναι από το επιχειρησιακό σχέδιο,
αλλά θα είναι προσδιορισµένη και η κίνηση των επιβατών.
Τη διαφορά που υπάρχει όταν κάνεις αναγωγή µε το εισιτήριο, που
θα θεωρεί η δηµοσιονοµική πολιτική της χώρας ότι είναι το
επιθυµητό εισιτήριο -εµείς δεν θέλουµε να αυξήσουµε το εισιτήριο,
πρέπει να έχουµε προσιτό εισιτήριο- να την καλύπτει τριµηνιαία το
κράτος για να µπορούν και οι επιχειρήσεις αυτές να έχουν χρήµατα
να κινηθούν. Μάλιστα εάν έχει και µια ποινή, έχει και ένα βραβείο
αυτή η διάταξη. Η ποινή είναι ότι εάν τυχόν οι επιχειρήσεις
περάσουν τις δαπάνες τις οποίες έχουν, δεν πρόκειται να πάρουν
παραπάνω χρήµατα. Θα πρέπει να βρουν τρόπο την επόµενη
χρονιά να συµπιέσουν τις δαπάνες τους για να καλύψουν εκείνο
που ξεπέρασαν την προηγούµενη χρονιά. Αν όµως, κύριοι
συνάδελφοι, πετύχουν µε τη σωστή πολιτική τους, µε τη σωστή
συµπεριφορά τους, µε τη σωστή εικόνα, µε τα σωστά δροµολόγια,
να προσελκύσουν περισσότερους επιβάτες, αυτό τους το αφήνουµε
σαν όφελος. Να το έχουν όφελος για να έχουν ένα κίνητρο να
αυξήσουν την κίνηση, η οποία θα µου επιτρέψετε να πω, αρχίζει και
φαίνεται αυξάνουσα.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία που έχω στη διάθεσή µου, δηλαδή -τα έχω
εδώ, θα σας τα δώσω- η κίνηση το 1992 κατ' εκτίµηση -γιατί δεν τα
έχουµε ακριβώς- δεν ήταν τριακόσια δεκατέσσερα, τριακόσια
δεκαπέντε εκατοµµύρια επιβάτες, αλλά περίπου τριακόσια τριάντα
µε τριακόσια σαράντα εκατοµµύρια επιβάτες. Παραπάνω ήταν. Το
1994 ήταν τριακόσια εξήντα τρία εκατοµµύρια επιβάτες, το 1995
τριακόσια ογδόντα τέσσερα εκατοµµύρια επιβάτες, το 1996
τριακόσια ενενήντα εκατοµµύρια επιβάτες, το 1997 τριακόσια
ογδόντα πέντε εκατοµµύρια επιβάτες και το 1998 -δεν ξέρουµε
ακόµα- θα κινηθεί περίπου σε αυτά τα µεγέθη.
Αυτό το νούµερο σας το καταθέτω για να το έχετε στη διάθεσή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Α.
Μαντέλης καταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες
πίνακες, οι οποίοι έχουν ως εξής:
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο ακόµη,
επειδή οι συνάδελφοι έθεσαν ορισµένα ερωτήµατα.
Μίλησαν οι κύριοι συνάδελφοι για σπατάλες...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα παρακαλούσα,
όµως, πολύ σύντοµα, κύριε Υπουργέ. Μονολεκτικές οι απαντήσεις.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Ζήτησα πληροφορίες για το τι γίνεται µε τα
πετρέλαια, τι γίνεται µε τα λάστιχα. Τα λάστιχα τα προµηθεύτηκαν
µε σύµβαση η οποία συνήφθη το 1997 από το Υπουργείο
Ανάπτυξης, από το Ενιαίο Πρόγραµµα Προµηθειών. ∆εν έχει καµία
ανάµιξη η ΕΘΕΛ. Η προµήθεια γίνεται κατ' ευθείαν από την
Επιτροπή Προµηθειών του Υπουργείου Ανάπτυξης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ποια εταιρεία είναι;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριοι συνάδελφοι, σας το καταθέτω. ∆εν νοµίζω
ότι έχει νόηµα από του Βήµατος της Βουλής να αναφέροµαι. 'Εχουν
βγει κάποιες εταιρείες. Το καταθέτω και είναι στη διάθεσή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Α.
Μαντέλης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Επίσης έχει γίνει προγραµµατική σύµβαση και για την προµήθεια
των πετρελαίων, η οποία έτυχε εγκρίσεως και από το Υπουργείο
Ανάπτυξης, από την Επιτροπή του Προγράµµατος Προµηθειών και
από το Υπουργείο Μεταφορών, ώστε να υπάρχει πλήρης
διαφάνεια. 'Εχει γίνει µε διαγωνισµό και το έχω στη διάθεσή σας.
Θα ήθελα ακόµη να σας δώσω και τις εξής πληροφορίες: Σύµφωνα
µε τον ισολογισµό του 1997 από τα έξοδα οι αµοιβές και τα έξοδα
του προσωπικού ανέρχονταν στα 49,5 δισεκατοµµύρια δραχµές.
Και µιλάω για την ΕΘΕΛ που τέθηκε το ερώτηµα. Αναλώσιµα υλικά
εκ των οποίων το µεγαλύτερο µέρος είναι τα καύσιµα, 6,4
δισεκατοµµύρια δραχµές. Ανταλλακτικά, πάγια κλπ., 1,4
δισεκατοµµύρια δραχµές. Αµοιβές τρίτων 1,2 δισεκατοµµύρια
δραχµές. Παροχές τρίτων 1,7 δισεκατοµµύρια δραχµές.
Αποσβέσεις, τόκοι -το πρόβληµα των γνωστών τόκων- 7,2
δισεκατοµµύρια δραχµές. Αυτός είναι ο ισολογισµός ο
δηµοσιευµένος. Μπορείτε να τον δείτε. Είναι στη διάθεσή σας.
Την περίπτωση της ΣΕΛΜΟ, όπως σας έχω ενηµερώσει, την έχω
στείλει προσωπικά στον εισαγγελέα, αλλά πέραν τούτου και
προηγούµενα οι διοικήσεις του ΟΑΣΑ είχαν στείλει τα πορίσµατα
που είχαν γίνει στον εισαγγελέα και όπως πληροφορούµαι έχει γίνει
ήδη µια δίκη. Οι κατηγορίες είναι πολλές. ∆εν υπάρχει θέµα
ρύθµισης. Είναι υποχρεωµένοι αυτοί να καταβάλουν και να
πληρώσουν αυτά τα οποία το δικαστήριο, η ελληνική δικαιοσύνη θα
καταλογίσει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Μεϊµαράκης έχει
το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή µετά τον
Υπουργό είθισται να µιλούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ήθελα
να κάνω µια πρόταση για να µιλήσουν οι Βουλευτές. Επειδή αύριο
το πρωί έχουµε συνεδρίαση, θα πρότεινα να µιλήσουν οι
συνάδελφοι, να διακόψουµε κατά τις 12.00'-12.30' και αύριο να
συνεχίσουµε και να ψηφίσουµε επί της αρχής. Θα µου πείτε βέβαια
για τη ∆ιάσκεψη των Προέδρων ή θα ισχυριστείτε να τελειώσει σε
µία ηµέρα. Θέλω, όµως, να παρατηρήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι
αδύνατον να τελειώσει σε µια µέρα η συζήτηση επί της αρχής, διότι
είναι πέντε οι εισηγητές επί είκοσι λεπτά, εκατό λεπτά και τριάντα
λεπτά ο Υπουργός, εκατόν τριάντα λεπτά και συνήθως οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι που ακολουθούν άλλοι πέντε επί
είκοσι λεπτά, άλλα εκατό λεπτά, είναι περίπου διακόσια σαράντα
λεπτά, δηλαδή τέσσερις ώρες.
Εάν, λοιπόν, υπολογίσουµε ότι αρχίζουµε στις 19.30' περίπου η

ώρα, στις δώδεκα περίπου η ώρα θα τελειώσουµε εµείς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, να
απευθύνεστε στο Προεδρείο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Στο Προεδρείο απευθύνοµαι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Είναι κατανοητό αυτό
το οποίο είπατε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Το ζητώ αυτό διότι αν επιµείνετε στο
να ψηφίσουµε σήµερα, θέλω να πάρω το λόγο. Αν συνεχίσουµε
αύριο ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα πάρετε το λόγο
γιατί θα ψηφίσουµε σήµερα επί της αρχής.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆ηλαδή, θα τελειώσουµε σήµερα επί
της αρχής;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ναι, θα τελειώσουµε
σήµερα επί της αρχής.
Ορίστε, κύριε Μεϊµαράκη, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: ∆εν το καταλαβαίνω αυτό, κύριε
Πρόεδρε. Γιατί αυτή η επιµονή;
'Αλλωστε, επιτρέψτε µου, το πνεύµα του να µπει η τέταρτη
συνεδρίαση και µάλιστα εµβόλιµη και από εµάς και από τα άλλα
Κόµµατα ήταν για να έχουµε άνεση χρόνου επί της αρχής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, µην
"τρώτε" το χρόνο µε τα διαδικαστικά.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Συµφωνούµε
κι εµείς, κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Τσοβόλα,
συµφωνείτε κι εσείς, αλλά...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Συµφωνούµε
για να µιλήσουν απόψε οι Βουλευτές, να συνεχιστεί αύριο το πρωί η
συζήτηση επί της αρχής και να µιλήσουµε αύριο εµείς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε
Μεϊµαράκη, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Οι Βουλευτές δεν θα µιλήσουν, κύριε
Πρόεδρε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αυτό που θέλω να καταλάβω, κύριε
Πρόεδρε, είναι την Κυβέρνηση και το Προεδρείο. Για ένα θέµα για το
οποίο ουσιαστικά θα έπρεπε να υπάρχει συναίνεση...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Μεϊµαράκη, σας
δίνω ως χρόνο είκοσι λεπτά, τα οποία δεν δικαιούσθε, γιατί
πρωτολόγησε ο κύριος Καραµανλής. Συνεχίστε και µην "τρώτε" το
χρόνο σας στα διαδικαστικά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ επισηµαίνω ότι
για ένα θέµα, στο οποίο ουσιαστικά η Κυβέρνηση θα έπρεπε να
επιδιώκει τη συναίνεση και τη συνεργασία, για να κουβεντιάσουµε
και να βρούµε µία κατάληξη, η Κυβέρνηση έχει µια αλαζονεία
περίεργη τουλάχιστον, ανεξήγητη. ∆εν µπορώ να την κατανοήσω.
Γιατί σήµερα ο κύριος Υπουργός, που µόλις τελείωσε την οµιλία
του, µας έδωσε κάποια στοιχεία, τα οποία του τα ζητούσαµε από
την επιτροπή και αφήνει εκτεθειµένους τους προέδρους και τους
διευθύνοντες συµβούλους των τριών οργανισµών και του ΟΑΣΑ,
µην απαντώντας στο πόσο τελικά είναι οι προµήθειες για το κάθε
συγκεκριµένο, για το οποίο τον ρωτήσαµε. Μας λέει για ανακρίβειες
και ψέµατα -κι εγώ, κύριε Υπουργέ, πετάχτηκα από κάτω- ότι η
σελίδα 46 στο κείµενο τα αναφέρει. 'Ε, δεν τα αναφέρει. Λέει
"ακαθόριστη δαπάνη". ∆εν ξέρω ποιος σύµβουλός σας σας το
έδωσε, αλλά όποιος σας το έδωσε, τραβήξτε του το αυτί. Ορίστε, η
σελίδα 46. Πείτε µας, πού το αναφέρει.
Επίσης, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να σας πω, για να µην
παραπλανούµε το Σώµα, ότι κατά τον πίνακα που κατέθεσε ο
κύριος Υπουργός, τα εννιακόσια σαράντα επτά δισεκατοµµύρια
(947.000.000.000) δραχµές χρέη, αυτό εµπεριέχεται στην
εισηγητική έκθεση. ∆εν περιέχεται, όµως, ούτε στο νόµο ούτε
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στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. Και αυτό,
ακριβώς γιατί δεν είναι τόσα, κύριε Υπουργέ. 'Οπως έγινε και µε την
Ολυµπιακή. Και αντί να βάλετε µυαλό και να φωνάξετε στους
συµβούλους σας τότε, σήµερα πάλι επικαλείσθε τα όσα σας λέγουν
οι σύµβουλοί σας. Και έχω εδώ την εισηγητική έκθεση.
Και θα σας παρακαλέσω πολύ, κύριε Πρόεδρε, να πάρει θέση το
Προεδρείο. Σύµφωνα µε τον Κανονισµό και µε το σχετικό άρθρο του
Συντάγµατος, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους συνοδεύει µε
έκθεση το νοµοσχέδιο, όχι για να µας λέει, ότι είναι ακαθόριστη η
δαπάνη -γιατί τότε δεν έχει νόηµα να πάει στο Γενικό Λογιστήριο-
αλλά για να µας λέει πόση ακριβώς είναι η δαπάνη. Και αυτό, κύριε
Πρόεδρε, το ορίζει, επαναλαµβάνω, και το Σύνταγµα. ∆εν το ορίζει
µόνο ο Κανονισµός της Βουλής, ούτε ο κύριος Υπουργός.
Κύριε Υπουργέ, σας διαβάζω από την σελίδα 46 της εισηγητικής
έκθεσης την οποία µας δώσατε, όπου λέει:
"Από τις προτεινόµενες διατάξεις προκαλούνται τα ακόλουθα
οικονοµικά αποτελέσµατα. Επί του τακτικού προϋπολογισµού
ετήσια δαπάνη ακαθόριστη από την αντισταθµιστική καταβολή, την
καταβολή του ΟΑΣΑ, τη µεταφορά στο δηµόσιο πλεονάζοντος
προσωπικού."
Στο 4: "Ενδεχόµενη δαπάνη ακαθόριστη από τυχόν µελλοντικές
καταπτώσεις εγγυήσεων."
Στο 8: "Aπώλεια εσόδων ακαθόριστη από τις χορηγούµενες
φορολογικές και δασµολογικές απαλλαγές."
Στο 9: "Ενδεχόµενη αύξηση εσόδων ακαθόριστη."
∆εκαοκτώ σηµεία, κύριοι συνάδελφοι, για να δείτε τι θα ψηφίσουµε
και τι διαγραφές γίνονται, πού είναι ακαθόριστες οι δαπάνες.
Ε, είναι κακό, κύριε Υπουργέ, να ζητάµε να µας καθορίσετε τις
δαπάνες; Είναι στείρα αντιπολίτευση να λέµε, πόσα τελικά χαρίζετε;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Μου επιτρέπετε µία διακοπή;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ναι, επιτρέπω τη διακοπή, αλλά
παρακαλώ να µου κρατήσει το χρόνο ο κύριος Πρόεδρος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Νοµίζω ότι δεν πρέπει να υπάρχει παρεξήγηση
επί του θέµατος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κανονικά, δεν θα
πρέπει να δεχθείτε τη διακοπή.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Γιατί να µην τη δεχθώ, κύριε
Πρόεδρε; Αφού τη ζητάω από την ηµέρα που αρχίσαµε τη
συζήτηση. Να µην ξέρουµε, δηλαδή...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Βάσει του Κανονισµού
δεν δικαιούται να σας διακόπτει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μα, δεν έχει απαντήσει από την
ηµέρα που ξεκινήσαµε, κύριε Πρόεδρε. 'Ελεος!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριε συνάδελφε, δείτε στη σελίδα 46,
παράγραφος 2, γιατί διαβάσατε την παράγραφο 1. "∆απάνη ύψους
τριάντα επτά δισεκατοµµυρίων εννιακοσίων εβδοµήντα οκτώ
εκατοµµυρίων (37.978.000.000). Η παράγραφος 3 λέει: "∆απάνη
ύψους εκατόν εννενήντα επτά δισεκατοµµυρίων πεντακοσίων
σαράντα εκατοµµυρίων (197.540.000.000)." Η παράγραφος 5 λέει:
"Απώλεια εσόδων εξακοσίων ενός δισεκατοµµυρίων
(601.000.000.000)...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Μα, γιατί πάτε εκεί, κύριε Υπουργέ;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Μα, αυτά είναι, που σας λέω.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτά που µου λέτε,
ούτε ένα τρισεκατοµµύριο δεν φτάνουν.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Παράγραφος 6: "Απώλεια εσόδων ύψους εκατόν
δεκαέξι δισεκατοµµυρίων τριακόσια πενήντα πέντε εκατοµµυρίων
(116.355.000.000).
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Συµφωνώ, αλλά...
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και

Επικοινωνιών): 'Οταν τα αθροίσετε αυτά, θα δείτε ότι είναι
ακριβώς το ποσό που σας είπα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αυτό σας λέω κι εγώ, ότι παραπάνω
διαγράφεται, διότι έχουµε άλλες δεκαοκτώ περιπτώσεις
ακαθορίστων...
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Μάλιστα...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Χαίροµαι που το επιβεβαιώνετε.
Aυτές που µου λέτε ότι καθορίζει -εγώ δεν σας διάβασα αυτές που
καθορίζει, αλλά σας είπα ποιες δεν καθορίζει- αν είναι εννιακόσια
σαράντα επτά δισεκατοµµύρια (947.000.000.000) τότε µε
δικαιώνετε ότι χαρίζετε ένα τρισεκατοµµύριο εξακόσια
δισεκατοµµύρια (1.600.000.000.000). Εν πάση περιπτώσει, πείτε
το, να ξέρουµε ότι είναι τόσο. Πώς επιτρέπετε, κύριε Υπουργέ, να
σας το λέµε τόσο καιρό και να µην αισθάνεστε έστω την τσίπα να
µας πείτε τι διαγράφετε.
Κύριοι συνάδελφοι, για να συνεννοηθούµε κάποτε εδώ, ξέρετε τι
σηµαίνει διαγραφή; ∆εν σηµαίνει ότι δεν θα τα πληρώσουµε, διότι
δεν είναι µόνο χρέη προς το ελληνικό δηµόσιο, είναι και δάνεια
προς τις τράπεζες. Αυτά, κύριε Υπουργέ, δεν θα αναλάβει το
ελληνικό δηµόσιο να τα εξοφλήσει;
Κατά συνέπεια, αυτό είναι αύξηση του χρέους. ∆ηλαδή, το χρέος σε
σχέση µε το Α.Ε.Π -που τόσο κόπτεται η Κυβέρνηση για τη
σύγκλιση- θα αυξηθεί. Μόνο από αυτά που µας λέτε είναι περίπου
3% αύξηση του ΑΕΠ. Είναι έτσι, κύριε Υπουργέ; Αυτά τα ερωτήµατα
ζητούν απάντηση. Εποµένως, δεν υπάρχει ούτε σύγκλιση, διότι
αυτά θα πληρωθούν, επαναλαµβάνω.
Επίσης, θα ήθελα να πω ότι αναλαµβάνει το ελληνικό δηµόσιο τα
δάνεια που έχει συνάψει ο οργανισµός µέχρι τότε. ∆εν είναι όµως
µόνο τα δάνεια, οφειλές και χρέη. 'Εχει και άλλες οφειλές. Αυτές τις
αναλαµβάνετε; Μπορείτε δηλαδή εδώ "µε το χέρι στην καρδιά" να
πείτε ότι µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου ο ΟΑΣΑ είναι καθαρός
και ότι ξεκινάει µε µηδέν; ∆εν ξεκινάει µε µηδέν. Απόδειξη είναι ότι
στην εισηγητική έκθεση λέτε πάλι ότι αναλαµβάνετε τα δάνεια. ∆εν
αναλαµβάνει τις οφειλές, δεν αναλαµβάνει όλα τα χρέη που έχει ο
ΟΑΣΑ ή οι τρεις εταιρείες οι από κάτω. Αυτά παραµένουν.
Παραµένουν, κύριε Υπουργέ, ή όχι; ∆έχοµαι πάλι τη διακοπή.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): 'Ο,τι λέει το νοµοσχέδιο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Αρα, παραµένουν. Το λέει καθαρά η
εισηγητική σας έκθεση. Παραµένουν, κύριε Υπουργέ;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): 'Ο,τι λέει το νοµοσχέδιο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ που το επιβεβαιώνετε και
αυτό.
Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι τελικά εδώ δεν µπορούµε να
συζητήσουµε µε την Κυβέρνηση.
Κατ'αρχήν, κύριε Υπουργέ, ζητάµε ακόµα και σήµερα να καταθέσετε
το σχέδιο εξυγίανσης και ανάπτυξης της επιχείρησης, να
καταθέσετε το συµβόλαιο διαχείρισης -εµείς τώρα συζητάµε χωρίς
να τα έχουµε αυτά-και επίσης τον οργανισµό που πρέπει να έχει ο
ΟΑΣΑ και οι τρεις από κάτω εταιρείες. Γιατί, αν δεν έχουµε
οργανισµό, τότε πώς ξέρετε ότι υπάρχει πλεονάζον προσωπικό και
αναφέρετε στο νοµοσχέδιο ότι πρέπει να µεταταγούν επτακόσιοι;
Είναι αυθαίρετο το νούµερο; Αφού δεν έχετε οργανισµό, δεν ξέρετε
πόσους οδηγούς θέλετε, δεν ξέρετε πόσους τεχνικούς θέλετε και
πόσους από κάθε ειδικότητα, γιατί λέτε "επτακόσιους";
Θα µου επιτρέψετε, κύριοι συνάδελφοι, να σας πω ότι αυτά
εβρίσκοντο και στο προηγούµενο νοµοσχέδιο και τελικά δεν έγινε
καµία µετάταξη. Αφού δεν έγινε τότε, ποια είναι τα εχέγγυα, ποιες
είναι οι εγγυήσεις ότι θα γίνει τώρα;
Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, δεν έγινε τότε. Γιατί δεν
υπάρχει καµία κύρωση στη διοίκηση που δεν εφάρµοσε εκείνο το
νόµο; Η διοίκηση παρανόµησε, ουσιαστικά. Σας είπα και στην
επιτροπή ότι δεν µπορεί να κρύβεστε συνέχεια, πίσω από τις
διοικήσεις  και  στο  όνοµα  δήθεν του αυτοδιοίκητου της
επιχείρησης και της αυτοδιαχείρισης να αφήνουµε το
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διοικητή να κάνει ό,τι θέλει και δήθεν εµείς να µην µπορούµε να
παρέµβουµε.
Θα µου επιτρέψετε, όµως, να πω ότι ειδικά εσείς αυτό τελικά το
χρησιµοποιείτε ως άλλοθι, διότι µάλλον εσείς δίνετε την εντολή στο
διοικητή να τα κάνει όλα αυτά και καλύπτεσθε λέγοντας ότι δεν
µπορείτε να παρέµβετε. Αλλιώς θα έπρεπε ήδη, κύριε Υπουργέ, να
έχετε πιάσει τους διοικητές και να είχαν πάει "από το αυτί και στη
µαµά τους".
Τα ίδια έγιναν και στην Ολυµπιακή και µην τολµάτε να φέρνετε ως
παράδειγµα την Ολυµπιακή, κύριε Υπουργέ, διότι εµείς σας λέγαµε
ότι το 1997 θα κλείσει µε οκτώ δισεκατοµµύρια (8.000.000.000)
έλλειµµα. Λάθος κάναµε και εµείς. Στα είκοσι δισεκατοµµύρια
(20.000.000.000) πάει για το 1997.
Kαι να δούµε πού θα το καλύψετε. Μην κουνάτε το χεράκι, διότι
αυτά τα λεφτά τα πληρώνει ο φορολογούµενος, δεν τα πληρώνετε
εσείς.
Σας είπαµε ότι είσαστε κοινωνικά ανάλγητοι, δεν χρειάζεται να σας
πούµε τίποτα παραπάνω για να το καταλάβετε. 'Οµως το έλλειµµα
πάει στα είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) δραχµές. Και η
έκθεση της Solomon & Brothers την οποία εσείς πληρώνετε για να
κάνει τη µελέτη, σας λέει, κύριε Υπουργέ, ότι ο στόχος τον οποίο
έχετε βάλει -σας τα λέει, δεν είναι ψέµατα, εσείς την πληρώσατε,
εσείς πήρατε τη µελέτη- είναι εξωπραγµατικός και ότι δεν θα
υπάρχει αύξηση στο επιβατικό κοινό στην Ολυµπιακή, αλλά µείωση.
Εν πάση περιπτώσει, δεν επανέρχοµαι σ' αυτά.
Μας είπατε εδώ τι θα κάνει ο ΟΑΣΑ, πως θα αυξηθούν οι επιβάτες
και ότι δεν θα πληρώσετε δραχµή παραπάνω. ∆εν θα πληρώσετε
δραχµή παραπάνω, δηλαδή, θα τους πάτε πάλι σε δάνεια που θα
έχουν πάλι κατάπτωση της εγγύησης του δηµοσίου και νέο
έλλειµµα. Γιατί δεν θα µας λέτε τι θα κάνετε αν υπερβούν αυτά;
Αφού και τώρα τα υπερέβησαν και δεν πιάσατε από το αυτί
κανέναν. Ούτε τον προϋπολογισµό εκτέλεσαν και δεν είδαµε καµία
κύρωση. Ούτε απολογισµό είχαν και δεν είδαµε καµία κύρωση.
Για ποια αύξηση του επιβατικού κοινού µιλάτε, κύριε Υπουργέ, όταν
εσείς ο ίδιος λέτε -για να καταλάβετε την αντίφαση που βρίσκεσθε-
ότι από τη στιγµή που θα αρχίσει να λειτουργεί το Μετρό, θα
µειωθεί ουσιαστικά η επιβατική κίνηση; Από τη στιγµή που οι δήµοι
βάζουν οι ίδιοι πλέον µέσα στο δικό τους χώρο τα λεωφορεία και
κανείς ΟΑΣΑ δεν τολµά να τους πει µην τα βάλετε, όρα Χαλάνδρι,
όρα άλλους δήµους της Β' Περιφέρειας -την οποία καλά θα κάνετε
να επισκεφθείτε πριν θελήσετε να είσθε υποψήφιος, γιατί τότε θα
καταλάβετε ότι θα πρέπει να ψάξετε να βρείτε άλλη περιφέρεια,
κύριε Υπουργέ, µε την πολιτική που ασκείτε- τότε, λοιπόν, θα
µειωθεί ακόµα περισσότερο η επιβατική κίνηση. Ο ∆ήµος
Χαλανδρίου για παράδειγµα δεν βάζει το λεωφορείο mini-bus σε µία
γραµµή που δεν έχει πολύ κίνηση, το βάζει εκεί που έχει κίνηση.
'Αρα, θα σας φάει το φιλέτο. 'Αρα, πού βλέπετε εσείς την αύξηση
του επιβατικού κοινού; Από πουθενά δεν φαίνεται. Από τα στοιχεία
τα δικά σας δεν φαίνεται. Εσείς πώς µας λέτε αυτά που µας λέτε
εδώ πέρα; Πώς φέρνετε στοιχεία και παραπλανάτε το Σώµα ότι θα
έχετε αύξηση του επιβατικού κοινού, όταν έχετε τώρα µείωση;
Αρχίσατε τώρα τις ωραίες συγκοινωνιακές στρατηγικές µε τα Ι.Χ., τα
µηχανάκια, γιατί δεν κατεβαίνουν και κάποιες αοριστολογίες.
Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι είσθε πέντε χρόνια
και πλέον στην Κυβέρνηση. ∆εν είσθε Υπουργός που ορκίσθηκε
χθες. Τι κάνατε τόσα χρόνια; Πρέπει να απολογηθείτε στον ελληνικό
λαό.
Να έχετε, λοιπόν, λιγότερη αλαζονεία, περισσότερη ψυχραιµία και
σεβασµό προς το επιβατικό κοινό, αλλά και προς τον 'Ελληνα
φορολογούµενο πολίτη, τα λεφτά του οποίου εσείς σκορπάτε. Οι
αστικές συγκοινωνίες επιδοτούνται από τον προϋπολογισµό. Τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι επιδοτούνται από τα έσοδα του
προϋπολογισµού, δηλαδή, από το φόρο που πληρώνουν όλοι.
Βλέπω εδώ δύο συναδέλφους που είναι από τη Φθιώτιδα, από τη
Λαµία. Οι κάτοικοι της Λαµίας πληρώνουν το φόρο τους και
ουσιαστικά επιδοτούν τις αστικές συγκοινωνίες του λεκανοπεδίου.
Και τελικά, ούτε αστικές συγκοινωνίες έχουµε ούτε υπηρεσίες
έχουµε. Τα διαλύετε όλα και το µόνο που κάνετε είναι να µην

απαντάτε και να κουνάτε το χέρι σας. ∆εν γίνεται έτσι πολιτική,
κύριε Υπουργέ!
Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να σας πω ότι το νοµοσχέδιό σας δεν κάνει
τίποτε άλλο από το να διαλύει στην κυριολεξία τις αστικές
συγκοινωνίες. Και χρεώνεσθε πλέον εσείς προσωπικά το θέµα.
Είναι µνηµείο διάλυσης των αστικών συγκοινωνιών. Με πόσο πιο
ανεβασµένους τόνους πρέπει να σας το πούµε για να το
καταλάβετε; 'Εχουµε φθάσει στο όριο. 'Εχουµε φθάσει σε κάποιους
τόνους που δεν θέλαµε να χρησιµοποιήσουµε. ∆εν πάει άλλο, κύριε
Υπουργέ!
Λέω τώρα εσάς προσωπικά, του Τάσου του Μαντέλη, του
Υπουργού Μεταφορών, που είσθε τώρα τόσους µήνες, ενάµιση
χρόνο περίπου στο Υπουργείο Μεταφορών: Γιατί, κύριε Υπουργέ,
ρυθµίζετε όλα αυτά και δεν ρυθµίζετε το θέµα των ΣΕΠ; ∆εν σας το
έθεσα και εγώ και οι άλλοι συνάδελφοι στην επιτροπή; ∆εν σας
είπαµε ότι βγαίνουν αποφάσεις δικαστηρίων για δάνειο οκτακοσίων
χιλιάδων (800.000) δραχµών που πήραν το 1992-1993 οι
άνθρωποι, που σήµερα έχει γίνει τρία και τέσσερα εκατοµµύρια
(3.000.000 και 4.000.000) δραχµές και τους παίρνουν το σπίτι; Τι
πρέπει να κάνουν αυτοί; Να αυτοκτονήσουν, για να µπορέσετε να
έχετε έγερση της δικής σας συνείδησης; Τι περιµένετε; 'Η µήπως
νοµίζετε ότι αυτοί πήραν δάνειο οκτακόσιες χιλιάδες (800.000) ή ένα
εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες (1.200.000) για να το κάνουν
γαρδένιες στα µπουζούκια;
Πήραν δάνεια, γιατί έπρεπε να πληρώσουν κάποια χρήµατα και να
φτιάξουν και τα λεωφορεία. Συνηλλάγησαν, λοιπόν, µε το κράτος,
καλώς ή κακώς. Θέλετε κακώς, κάκιστα. Εµπιστεύθηκαν, όµως, την
ελληνική πολιτεία, κύριε Υπουργέ.
'Ερχεται, λοιπόν, στο τέλος του 1993 το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και αλλάζει το
καθεστώς. Πολύ καλά κάνει, δικαίωµά του είναι. Με εκείνους, όµως,
τι γίνεται;
Ποιοι ήταν εκείνοι, κύριε Υπουργέ; Μήπως ήταν οι κεφαλαιοκράτες
και δεν το ξέρουµε και εµείς και αυτοί; Ποιοι ήταν; Οι εργαζόµενοι
της ΕΑΣ κατά κύριο λόγο, οι πολύτεκνοι και από εκεί και πέρα
κατ'επιλογή.
Βγαίνουν τα σπίτια των πολυτέκνων, σας το ξαναλέµε σήµερα, στον
πλειστηριασµό. Εσείς τι κάνατε; Επιτάξατε τα λεωφορεία,
επιστρατεύσατε και αυτούς. ∆εν τους αφήσατε να δουλέψουν για να
αποπληρώσουν το δάνειο, δεν µπορούν να πουλήσουν και την
άδεια για να φύγει το λεωφορείο από πάνω τους, τα χρέη τρέχουν,
το ΙΚΑ τρέχει, το δάνειο τρέχει και τους βγάζετε και στον
πλειστηριασµό.
Σήµερα η κ. Στρογγυλού -αναφέρω το όνοµα γιατί µε πήρε
τηλέφωνο, ήλθε στο γραφείο µου- µου είπε "τι να κάνω, κύριε
Μεϊµαράκη;", της είπα "πήγαινε στον κ. Μαντέλη", µου είπε "τον
ζήτησα πριν από δύο µήνες και δεν τον έχω δει ακόµη" και της λέω
"πήγαινε στον Τσουκάτο µπας και στο λύσει". Τι να κάνει η κυρία;
Πέστε κύριε Υπουργέ, αν έχετε τσίπα ανθρώπινη τι να κάνει. Να
αυτοκτονήσει αύριο το πρωί;
Βγήκε η απόφαση του δικαστηρίου, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα και
της παίρνουν το σπίτι για τρία εκατοµµύρια (3.000.000) δραχµές και
ήλθε και έκλαιγε στο γραφείο µου. Τι να της κάνω, πέστε µου.
Πόσο να σηκώσουµε τους τόνους για να µπορέσει αυτή η
Κυβέρνηση να λύσει το πρόβληµα; Σας λέω, λοιπόν, ονοµαστικά ότι
της κ. Στρογγυλού σήµερα της ήρθε η απόφαση ότι την Παρασκευή
της κατάσχουν το σπίτι. Να δω τη συνείδησή σας, κύριε Υπουργέ.
Παγώστε τα χρέη σήµερα. Φέρτε µία διάταξη. ∆εν σας
καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ. Τι να πω δηλαδή; Τι να πούµε για να
γίνει θέµα; Πρέπει να σηκώσουµε τους τόνους παραπάνω; ∆εν το
καταλαβαίνω. Σας είπαµε στην επιτροπή να ρυθµίστε τα θέµατα
αυτών των ανθρώπων. Εδώ ρυθµίζετε τόσα δισεκατοµµύρια, κύριε
Υπουργέ.
Εν πάση περιπτώσει, ακόµη και για τις ρυθµίσεις αυτές τις οποίες
εσείς συζητάτε, εγώ θα σας πω δύο λόγια.
Επαίρεται ο κ. Παπαντωνίου, κύριοι συνάδελφοι, ότι πούλησε την
τρίτη φάση του ΟΤΕ και ότι εισέπραξε κάποια χρήµατα.
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Ξέρετε πόσα είναι αυτά; Το 1/3 αυτών που χαρίζει.
∆ηλαδή πουλήσατε το φιλέτο του ΟΤΕ, την τρίτη φάση
µετοχοποίησης, για να πληρώσετε, κύριε Υπουργέ, το 1/3 του
ΟΑΣΑ, γιατί θα πληρώσετε. Και πέστε στον ελληνικό λαό ότι
διαγραφή δεν σηµαίνει "δεν πληρώνω", αλλά ότι διαγραφή σηµαίνει
"θα πληρώσουµε".
Να σας πω και κάτι ακόµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ξέρετε
γιατί επείγεται η Κυβέρνηση να τα περάσει; ∆ιότι δεν έχει βάλει στον
προϋπολογισµό τι διαγράφει, οπότε τι αναλαµβάνει το ελληνικό
δηµόσιο να πληρώσει. Γιατί αν τα βάλει στον προϋπολογισµό το
χρέος επί του ΑΕΠ θα ανέβει. 'Αρα, θα έχουµε απόκλιση από το
στόχο σύγκλισης που έχει για την ΟΝΕ. Γι'αυτό έφερε τον ΕΛΤΑ και
τώρα φέρνει τον ΟΣΕ. Αύριο το µεσηµέρι, λέει, µεταξύ πρωϊνής και
απογευµατινής συνεδρίασης που θα έχουµε στη Βουλή, δύο µε
πέντε η ώρα θα συνεδριάσει η επιτροπή για να τελειώνει το
νοµοσχέδιο του ΟΣΕ. Να τελειώσει ο ΟΣΕ για να έλθει την άλλη
εβδοµάδα προς συζήτηση. Να έλθει την άλλη εβδοµάδα προς
συζήτηση, ώστε την παράλλη εβδοµάδα να ψηφίσουµε τον
προϋπολογισµό. ∆ηλαδή να έχουν διαγραφεί και να έχουν ενταχθεί
αυτά τα χρέη, τα οποία όµως, δεν είναι εγγεγραµµένα στον
προϋπολογισµό. ∆εν θα είναι γραµµένα καν στο χρέος. Και όταν το
Μάιο του 1999 θα πάει στην Κοινότητα ο κύριος Υπουργός, θα
δείξει χρέος το οποίο δεν θα αντικατοπτρίζει την πραγµατικότητα.
'Ηλθε εδώ ο κύριος Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας την περασµένη
φορά όλο χαρά να µας πει πώς πάει το χρέος. ∆εν µας είπε, όµως,
ότι αυτό το χρέος, που µόνο από τους οργανισµούς που είναι στο
Υπουργείο σας, κύριε Μαντέλη, όπως και σεις διαβάσατε προχθές,
αφορά περίπου ένα 4,5% µε 5% αύξηση του δηµοσίου χρέους επί
του ΑΕΠ. ∆εν µας είπε ότι υποθηκεύει όλο το µέλλον µας και ότι
από τον επόµενο χρόνο θα τα πληρώνουµε.
Είπατε και άλλες ανακρίβειες. Είπατε τι έγινε την περίοδο 1990-
1993. Μας είπατε πόσες ηµέρες δουλειάς είχαν το 1977 και
κρατικοποίηθηκαν. Λες και ξεχάσαµε ότι το 1/3 και πλέον του
χρόνου η ΕΘΕΛ είχε απεργία, δηλαδή περισσότερο από τις ηµέρες
που δούλεψαν.
Εν πάση περιπτώσει το αντιπαρέρχοµαι, για να σας πω ότι
αφήσατε ακάλυπτους τους συνεργάτες σας, κύριε Υπουργέ, από
την ηµέρα της επιτροπής µέχρι σήµερα για τις προµήθειες και για τα
ποσά, τα οποία αντιστοιχούν σε όλα αυτά που ζητήσαµε εµείς από
την πρώτη µέρα. Βέβαια κάτω από την πίεση των συνεργατών του,
ο κύριος Υπουργός θεώρησε υποχρέωσή του να τα καταθέσει.
'Οµως δεν µας είπε ότι αυτή η κατάθεση κατ'αρχήν αρχίζει από το
1997. ∆εν µας λέει τι έγινε το 1994-1997. Και ξέρει ο κύριος
Υπουργός τι τον ρωτήσαµε. Ο κύριος Υπουργός γνωρίζει ποια
έχουν πάει στον εισαγγελέα και ποιά όχι.
'Οµως εµείς δεν σας ρωτήσαµε γι'αυτό. Εσείς πονηρεύεστε για
δήθεν µίζες και προµήθειες, που εάν υπάρχουν ας πάνε στον
εισαγγελέα. Και υπάρχουν και πήγαν στον εισαγγελέα. Εµείς σας
ρωτήσαµε -και είχατε υποχρέωση να µας δώσετε- τι χαλάει κάθε
χρόνο ο ΟΑΣΑ ακριβώς για να γνωρίζουµε και να κάνουµε κριτική
στο νοµοσχέδιο. Πράγµα το οποίο δεν κάνατε και δεν µας δώσατε,
γιατί εσείς κάνατε ένα τέρας. Κάνατε τον ΟΑΣΑ και από κάτω τις
τρείς εταιρείες. 'Ετσι η ΕΘΕΛ αυτήν τη στιγµή ελέγχει και τον
ΗΛΠΑΠ και τον ΗΣΑΠ και γι'αυτό η ΕΘΕΛ δεν απεργεί και ο
ΗΛΠΑΠ και ο ΗΣΑΠ απεργούν, γιατί τα δικαιώµατά τους στον
κανονισµό εργασίας -για τα οποία θα µιλήσουµε- δεν τα έχετε
πειράξει στην ΕΘΕΛ. Και δεν τα πειράξατε γιατί κάποιον θέλατε
σύµµαχο. Εάν όµως τα πειράξετε -µιλάω για την ΕΘΕΛ για να
ακούσουν µερικοί µερικοί τι κατέθεσε η Κυβέρνηση και πείτε πάλι
ότι δεν είναι σωστό- σας λέω ότι κατέθεσε η Κυβέρνηση στο νόµο
για τη µείωση των φόρων των αυτοκινήτων πως για τις επιχειρήσεις
που ιδιωτικοποιούνται ή µετοχοποιούνται ή εν πάση περιπτώσει
καθ'οιονδήποτε τρόπο παίρνουν το δρόµο προς την
αποκρατικοποίηση δεν ισχύει ο ν. 2414, δεν ισχύει το συµβόλαιο
διαχείρισης, δεν ισχύει το πρόγραµµα εξυγίανσης, δεν ισχύει επίσης
ο κανονισµός εργασιακών σχέσεων.
Τι νοµοθετούµε τότε, κύριε Υπουργέ;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Εδώ ισχύει όµως.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: 'Οχι βέβαια, δέστε το νόµο µεθαύριο
που θα έλθει και θα σας τα πω.
Εγώ πάντως θέλω να τονίσω ότι οι προτάσεις της Νέας
∆ηµοκρατίας έγιναν ήδη γνωστές. Εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να
υπάρχει ένας ρυθµιστικός συγκοινωνιακός φορέας. Αυτός µπορεί
να είναι και γενική γραµµατεία στο Υπουργείο, αυτός να χαράξει τη
γραµµή ολόκληρη. Πιστεύουµε ότι και τα τρία πρέπει να είναι
ανεξάρτητα.
'Οσον αφορά την ΕΘΕΛ θα πρέπει να είναι µία πολυµετοχική
πράγµατι που θα ανήκει κυρίως στους εργαζόµενους εταιρεία, για
δε τον ΗΛΠΑΠ και ΗΣΑΠ θα πρέπει να παραµείνει στο δηµόσιο
τουλάχιστον σε αυτήν τη φάση.
Τέλος να γίνει ο κοινωνικός προϋπολογισµός που να ξέρουµε πόσο
θα κοστίσει το εισιτήριο και να επιδοτείται. ∆ιότι πράγµατι επειδή
χρησιµοποιείται από τα µεσαία και χαµηλά στρώµατα, πρέπει να
επιδοτείται. 'Οµως µε κανέναν τρόπο δεν ανεχόµαστε πίσω από τον
κοινωνικό προϋπολογισµό, που εµείς δεχόµαστε ότι πρέπει να
υπάρχει, να κρύβεται η κακοδιαχείριση, η σπατάλη, η προµήθεια
όπως γίνεται και ίσως οι µίζες κάποιων που θα πρέπει να πάνε
στον εισαγγελέα. ∆ιότι εάν υπάρχει πολυµετοχική εταιρεία, να είστε
σίγουρος ότι τότε θα προσέχουν πως θα προµηθεύονται όλα τα
άλλα. Και γι'αυτό ακριβώς πρέπει να γνωρίζετε ότι επιδοτήσατε µεν
µετά το 1993 όσο είπατε, την ΕΘΕΛ ή τον ΟΑΣΑ, όµως το επιπλέον
ήταν έλλειµµα, ήταν δάνεια. Τι κάνατε µε το επιπλέον; Να το το
επιπλέον. Εδώ είναι σήµερα.
Με αυτό το νοµοσχέδιο που είναι µνηµείο φαυλότητας, είναι επιταγή
προς τον Κολλά και προς τον κοµµατικό σας στρατό, έρχεσθε και
σήµερα να επιβάλετε τους φόρους πάνω στον 'Ελληνα
φορολογούµενο.
Εµείς το καταψηφίζουµε και ντρεπόµαστε πλέον γιατί η Κυβέρνηση
δεν ντρέπεται. Και ζητάµε συγγνώµη από τους ΣΕΠίτες και τους
λέµε ότι εµείς τουλάχιστον θα τους αποκαταστήσουµε και θα
επαναφέρουµε την τάξη των πραγµάτων όπως πρέπει να υπάρχει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ.Τσοβόλας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, προκαταβολικά θέλω να διατυπώσω τη θέση
του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος, την οποία ανέπτυξε και ο
εισηγητής µας ο κ. ∆ηµαράς και η οποία συνίσταται στο εξής:
Το ∆Η.Κ.ΚΙ. είναι υπέρ του δηµόσιου και κοινωνικού χαρακτήρα της
µεταφοράς των αστικών συγκοινωνιών.
Επίσης, είναι υπέρ της άποψης ότι θα πρέπει να προσφέρονται οι
υπηρεσίες από τους συγκοινωνιακούς φορείς µε εισιτήριο φθηνό
µέχρι και δωρεάν, όπως αυτό άλλωστε γίνεται σε πολλές χώρες και
κυρίως στη γειτονική µας Ιταλία. Πουθενά στην Ευρώπη και όχι
µόνο, δεν ιδιωτικοποιήθηκαν οι αστικές συγκοινωνίες είτε ανήκουν
στο ∆ηµόσιο είτε στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, γιατί ακριβώς έχουν
έντονο κοινωνικό χαρακτήρα και πρέπει να προσφέρονται στα
πλαίσια του κοινωνικού ρόλου και της κοινωνικής αποστολής του
κράτους και του δηµόσιου τοµέα µε ελάχιστη οικονοµική
επιβάρυνση στα λαϊκά στρώµατα, σε κείνα δηλαδή τα στρώµατα
που δεν διαθέτουν τα ατοµικά µέσα µεταφοράς Ι.Χ. επιβατικά
αυτοκίνητα.
Βέβαια για ένα κόµµα νεοφιλελεύθερο, ένα κόµµα του άκρατου
φιλελευθερισµού που έχει σαν ιδεολογία του την ιδιωτικοποίηση
των πάντων και αδιαφορεί για τον κοινωνικό ρόλο του κράτους, για
τους απλούς ανθρώπους, για τα λαϊκά στρώµατα, δεν µπορεί παρά
να διατυπώνει τη θέση που την ακούσαµε σήµερα εδώ τόσο από
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Κωνσταντίνο
Καραµανλή όσο και από τον εισηγητή και τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Το ∆Η.Κ.ΚΙ. έχει διατυπώσει κατ' επανάληψη τη θέση του ότι είναι
µέγα  λάθος  αλλά  και  γενικά κοινωνικά άδικη η  πολιτική  όπως
και αντιοικονοµική, να επιχειρείται στην όποια χώρα,
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αλλά και στην Ελλάδα περισσότερο, να εκµηδενιστεί ο δηµόσιος και
ο κοινωνικός τοµέας και να ανατεθεί συνολικά η οικονοµική
δραστηριότητα στον ιδιωτικό τοµέα αποκλειστικά. 'Αλλωστε αυτό σε
καµία χώρα του κόσµου δεν έχει εφαρµοστεί. 'Οπου επιχειρήθηκε
να εφαρµοστεί -πιο έντονα εφαρµόστηκε στη δεκαετία του 1980
υπάρχουν τα συγκριτικά στοιχεία- απέτυχε ως µοντέλο και δεν
οδήγησε ούτε σε αύξηση της παραγωγικότητας ούτε σε µείωση των
δηµοσίων ελλειµµάτων ούτε πολύ περισσότερο στην επίλυση των
κοινωνικών προβληµάτων.
∆εν είναι πανάκεια η ιδιωτικοποίηση ακόµη και στα πλαίσια του
νεοκαπιταλιστικού συστήµατος. Για παράδειγµα στην Πορτογαλία τη
δεκαετία του 1980 όταν δίπλα στην Ισπανία και σε άλλες χώρες
γινόντουσαν οι ιδιωτικοποιήσεις, το Σύνταγµα απαγόρευε την
ιδιωτικοποίηση. Κατά συνέπεια δεν µπορούσαν και δεν έκαναν
ιδιωτικοποιήσεις. Παρ' ότι όµως δεν έκαναν ιδιωτικοποιήσεις
προχώρησαν στην ανάπτυξη των κρατικών επιχειρήσεων. Τα
απολογιστικά στοιχεία, αν θέλουµε να µιλάµε σοβαρά σ' αυτήν την
Αίθουσα για να προσανατολίζουµε σωστά τον ελληνικό λαό και τις
οικονοµικές δραστηριότητες, λένε ότι στην Πορτογαλία που δεν
έκανε ιδιωτικοποιήσεις αλλά έκανε πραγµατικό εκσυγχρονισµό και
ανάπτυξη µε επενδύσεις σύγχρονης τεχνολογίας στο δηµόσιο
τοµέα, είχαν πιο θετικά αποτελέσµατα στην παραγωγικότητα, στη
µείωση των δηµοσίων ελλειµµάτων απ' ό,τι στην Ισπανία που
έκαναν ιδιωτικοποίηση των αντίστοιχων δηµοσίων επιχειρήσεων και
οργανισµών. Το ίδιο ισχύει και σε σχέση µε την Αγγλία. Τα στοιχεία
αυτά είναι απολογιστικά και αναµφισβήτητα.
Γι' αυτό το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα στα κείµενα της ιδρυτικής
του διακήρυξης και στις αποφάσεις της συνδιάσκεψής του και των
κεντρικών επιτροπών, διατυπώνει τη θέση ότι είναι αφελές και
ανιστόρητο το να διατυπώνουν, όπως διατυπώνουν, η Νέα
∆ηµοκρατία αλλά και το νέο ΠΑΣΟΚ την άποψη ότι θα λυθούν τα
οικονοµικά και κοινωνικά προβλήµατα της χώρας ως µέλους της
Ενωµένης Ευρώπης, µέσα από την άκριτη ιδιωτικοποίηση των
πάντων και κυρίως των στρατηγικής σηµασίας για την οικονοµία και
την ελληνική κοινωνία δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών.
'Αλλωστε αυτό το µοντέλο εφαρµόστηκε στην Ελλάδα µέχρι πριν
είκοσι χρόνια, όπως και στις αστικές συγκοινωνίες που συζητάµε
σήµερα που ανήκαν µέχρι το 1977 στους ιδιώτες και απέτυχε
παταγωδώς. ∆ηµιούργησε απλώς προβληµατικές τις επιχειρήσεις
αυτές, έκανε προβληµατική την οικονοµία και παράλληλα οδήγησε
σε εξαθλίωση µεγάλα τµήµατα του ελληνικού λαού, γιατί πρέπει να
θυµηθούµε 1978-1981 τις συνεχόµενες πολιτικές της µονόπλευρης
λιτότητας, όπως και προηγουµένως, γιατί ήθελαν και τότε, να
καλύψουν τα ελλείµµατα που δηµιούργησαν οι ιδιωτικές τότε
επιχειρήσεις που σήµερα είναι δηµόσιες. Και η Νέα ∆ηµοκρατία λέει
να τις ιδιωτικοποιήσει όλες για να καλύψουν τα χρέη. Πήγαιναν
όπως κάνει και σήµερα η Κυβέρνηση του νέου ΠΑΣΟΚ και
επέβαλαν φορολογίες και περιοριστικές κάθε χρόνο εισοδηµατικές
πολιτικές. Και πάνε να εµφανίσουν και Νέα ∆ηµοκρατία και το νέο
ΠΑΣΟΚ ως σύγχρονο µοντέλο για να αντιµετωπισθούν τα
οικονοµικά και κοινωνικά προβλήµατα και να βελτιωθεί όπως λένε η
ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας µέσα στην Ενωµένη
Ευρώπη µε το να επαναφέρουν µοντέλα που εφαρµόστηκαν µέχρι
πριν είκοσι χρόνια και απέτυχαν παταγωδώς και που οδήγησαν την
ίδια τη Νέα ∆ηµοκρατία -και µια και µιλάµε για αστικές συγκοινωνίες
µε το νόµο 1977 ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Καραµανλής,
πρωθυπουργός τότε, τις έκανε κρατικές τις επιχειρήσεις αυτές. Γιατί
χρεοκόπησαν και παράλληλα δεν εξυπηρετούσαν τα λαϊκά
στρώµατα, δεν εξυπηρετούσαν την αποστολή που τάχθηκαν να
κάνουν. Είναι απλά πράγµατα.
Εποµένως για µας το ζήτηµα δεν είναι να ξεπουλήσεις ή ακόµα και
να πουλήσεις µε διαφανείς διαδικασίες, που δεν γίνεται, τις
δηµόσιες επιχειρήσεις που έχουν έντονο κοινωνικό χαρακτήρα, που
από τη φύση τους δεν µπορεί να είναι κερδοσκοπικές. ∆εν µπορεί
να µην έχουν ελλείµµατα. 'Οµως το θέµα είναι να παραµείνουν στο
δηµόσιο τοµέα αλλά χωρίς καµία καθυστέρηση, να

εκσυγχρονισθούν, να επενδύσουν σε σύγχρονες τεχνολογίες, να
αναπτυχθούν, να γίνει αναδιοργάνωσή τους και χρήση έξω από
πελατειακές σχέσεις του προσωπικού και αυτού που υπηρετεί και
αυτού που θα υπάρξει στο µέλλον και κυρίως να υπάρξει ένα
σύστηµα διαφάνειας στις προµήθειες, µεγάλου κυρίως ύψους
υλικών, αγαθών του δηµόσιου τοµέα ή εκτέλεση των έργων των
δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών. Είναι απλά τα πράγµατα.
Και όχι να ξεπουλάς και να τα δίνεις στον ιδιωτικό τοµέα και
συνυπογράφω απόλυτα αυτά που έδωσε ο αξιότιµος Υπουργός
Μεταφορών, γιατί το είχα σηµειώσει και µε διευκόλυνε µε τα
στοιχεία τα πρόσφατα µε τις αστικές συγκοινωνίες της
Θεσσαλονίκης αλλά και µε τα ΚΤΕΛ.
∆εν είναι εδώ ο κ. Μητσοτάκης να του πω, γιατί πιστεύω από λάθος
το έκανε, όχι από πρόθεση, τα έζησα σαν Υπουργός Οικονοµικών
οκτώ χρόνια στην πράξη και όχι κουβέντες θεωρητικές χωρίς να
ανταποκρίνονται στην πολιτική και οικονοµική πραγµατικότητα.
Ξεχνάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι και πριν το 1981 αλλά
και µετά το 1989 κάθε Χριστούγεννα και Πάσχα τα ιδιωτικά ΚΤΕΛ
και όχι τα κρατικά ΕΑΣ ή τα άλλα εκβίαζαν και έλεγαν ότι δεν θα
υλοποιήσουν τα δροµολόγια και πίεζαν όλους τους Υπουργούς των
Οικονοµικών και Συγκοινωνιών και έπαιρναν δάνεια από το Ταµείο
Παρακαταθηκών και ∆ανείων µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου.
Θυµάµαι το 1985-1986 ότι στα υπεραστικά µόνο ΚΤΕΛ τα δάνεια
αυτά που δεν τα πλήρωναν γιατί τα θεωρούσαν ότι είναι
επιχορήγηση έµµεση ήταν µόνο στα υπεραστικά δεκαοκτώµισι
δισεκατοµµύρια (18.500.000.000) δραχµές τότε, µόνο στα
υπεραστικά.
'Εκτοτε συνεχιζόταν και συνεχίζεται αυτή η τακτική.
Εποµένως παρ' ότι είναι ιδιωτικά αυτά τα ΚΤΕΛ, παρ' ότι είναι
ιδιωτικές οι αστικές συγκοινωνίες στη Θεσσαλονίκη και το δηµόσιο
και ο προϋπολογισµός πληρώνουν περισσότερο -όπως ανέφερε τα
στοιχεία ο κύριος Υπουργός Μεταφορών- αλλά και ο χρήστης, ο
απλός πολίτης στα λαϊκά στρώµατα πληρώνει µέσα από
αλλεπάλληλες αυξήσεις των εισιτηρίων από το ελάχιστο εισόδηµα
που του έχει αποµείνει. Και βέβαια οφελούνται κάποιοι, ολίγοι, σε
βάρος του κρατικού προϋπολογισµού και πληρώνουν µε αύξηση
κιόλας του εισιτηρίου τα λαϊκά στρώµατα που χρησιµοποιούν τα
µαζικά µέσα επικοινωνίας.
Είχα σηµειώσει την αναφορά που είχε κάνει ο προηγούµενος
Υφυπουργός Μεταφορών, ο αγαπητός φίλος κ. Λουκάκης, όταν
συζητούσαµε εδώ στη Βουλή το Πάσχα το νοµοσχέδιο για την
Ολυµπιακή, κάτι που πέρασε απαρατήρητο από εκείνους που δεν
εµβαθύνουν στα πράγµατα ή που έχουν άγνοια των πραγµάτων,
όµως κάτι που είναι ουσιαστικό οικονοµικά και κοινωνικά. Είπε κάτι
και είναι καταχωρισµένο στα Πρακτικά.
Είχε πει ο κ. Λουκάκης για την Ολυµπιακή ότι από τα χρέη που
"διεγράφησαν" -το βάζω σε εισαγωγικά, γιατί θα πω παρακάτω ότι
δεν πρόκειται για διαγραφή- των εξακοσίων δισεκατοµµυρίων
(600.000.000.000) δραχµών ή επτακοσίων δισεκατοµµυρίων
(700.000.000.000) δραχµών, τα πεντακόσια τριάντα
δισεκατοµµύρια (530.000.000.000) δραχµές ήταν το σωρευτικό
κόστος της Ολυµπιακής από τότε που έγινε κρατική, από το 1975,
µέχρι την ηµέρα που συζητούσαµε το νοµοσχέδιο, δηλαδή είκοσι
και πλέον έτη, λόγω του ότι εκτελούνταν από την Ολυµπιακή -και
σωστά εκτελούνταν και καλώς έκαναν και πρέπει να εκτελούνται-
δροµολόγια στις άγονες γραµµές, µε εισιτήριο, για εθνικούς,
οικονοµικούς και κοινωνικούς λόγους πολύ πιο φθηνό από εκείνο
που υπήρχε. 'Ηταν το σωρευτικό χρέος του κράτους προς την
Ολυµπιακή, που δεν το πλήρωνε, γιατί την υποχρέωνε το κράτος µε
το φθηνό εισιτήριο που της επέβαλε να ασκήσει κοινωνική, εθνική
και κοινωνική πολιτική, χωρίς να προϋπολογίσει και να καταβάλει το
αντίστοιχο κόστος.
Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι διαγραφή χρεών της
Ολυµπιακής;
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: 'Οχι µόνο αυτό. Και από άλλες αιτίες.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Είπε επί
λέξει, πεντακόσια τριάντα δισεκατοµµύρια (530.000.000.000)
δραχµές -εγώ παίρνω το νούµερο του υπεύθυνου Υφυπουργού-
που σηµαίνει τι, κύριε Σπυριούνη; Ξέρετε και κυρίως ξέρω, γιατί έχω
χειριστεί οκτώ χρόνια προϋπολογισµούς, ότι αυτό µη
καταβαλλόµενο έγκαιρα κάθε χρόνο -αφού δεν είναι πλεονασµατική
η Ολυµπιακή, αλλά είναι ελλειµµατική- το κάλυπτε κάθε χρόνο µε
έντοκα γραµµάτια, µε οµόλογα και πλήρωνε 18%, 20% ή 25% τόκο.
'Αρα όλο εκείνο το πράγµα δεν ήταν διαγραφή, όπως δεν είναι εδώ
διαγραφή χρεών της Ολυµπιακής και των συγκοινωνιακών φορέων.
Είναι καθυστερηµένη µετά από πολλές δεκαετίες εκπλήρωση προς
τους συγκοινωνιακούς φορείς και την Ολυµπιακή της οικονοµικής
υποχρέωσης που είχε το δηµόσιο, ο κρατικός προϋπολογισµός
απέναντι σε αυτούς τους φορείς, που τους οδηγούσε στο φαύλο
κύκλο του να παίρνουν δάνεια, να πληρώνουν τόκους, οι τόκοι να
κεφαλαιοποιούνται, να παίρνονται καινούρια δάνεια για να
καλύψουν και το κεφάλαιο και τους τόκους κ.ο.κ.
Μάλιστα ήθελα να πω στους αγαπητούς συναδέλφους της Νέας
∆ηµοκρατίας ότι αυτό το σύστηµα της δανειοδότησης για να µην
εµφανίζονται στον προϋπολογισµό ως ελλείµµατα το εγκαινίασε
πρώτος µε τα νοσοκοµεία ο κ. 'Εβερτ, ως Υπουργός Οικονοµικών
τότε.
Θυµάµαι, είχα καταθέσει στη Βουλή τα δύο δισεκατοµµύρια
(2.000.000.000) δραχµές -αν θυµάµαι καλά το νούµερο- του
Ερυθρού Σταυρού, που µε επιστολή του ο Υπουργός Οικονοµικών,
ο κ. 'Εβερτ, προς τον Ερυθρό Σταυρό, του έλεγε να πάει να πάρει
δάνειο και ότι θα το τακτοποιούσαν αργότερα. Αυτή είναι η αλήθεια,
αν θέλουµε να µιλάµε σοβαρά και υπεύθυνα.
'Αρα εδώ τα χρήµατα αυτά είναι οι συσσωρευµένες δεκαετιών
υποχρεώσεις του κρατικού προϋπολογισµού, του κράτους-
πολιτείας απέναντι σ'αυτούς τους δηµόσιους οργανισµούς και
επιχειρήσεις, επειδή δεν εκπλήρωνε έγκαιρα τις υποχρεώσεις που
είχε για την άσκηση γενικότερης οικονοµικής αναπτυξιακής ή
κοινωνικής πολιτικής µέσα απ'αυτούς τους δηµόσιους οργανισµούς.
Γι'αυτό το ∆Η.Κ.ΚΙ. λέει ότι θα πρέπει να µείνουν στο δηµόσιο τοµέα
οι συγκοινωνιακοί φορείς, Ολυµπιακή, ΟΤΕ, ∆ΕΗ κλπ. χωρίς
αλλαγή ιδιοκτησιακού καθεστώτος, να εκσυγχρονιστούν ταυτόχρονα
µε επενδύσεις σύγχρονης τεχνολογίας και να αναπτυχθούν και
παράλληλα όντας δηµόσιοι οργανισµοί να λειτουργούν µε
ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Και όταν το κράτος -που πρέπει να το
κάνει, γιατί µόνο µέσα από τις δηµόσιες επιχειρήσεις µπορεί να
κάνει κοινωνική και αναπτυξιακή γενικότερα πολιτική- θα επιβάλει
τέτοιες αποφάσεις, που δεν θα τις έπαιρνε, και ο ιδιώτης, όπως και
ο δηµόσιος ιδιοκτήτης µε ιδιωτικά κριτήρια, προϋπολογίζει το
κόστος, τη δαπάνη, θα το εγγράφει στον προϋπολογισµό το κόστος,
δαπάνη και θα το καταβάλει. Και τότε θα έχουµε καθαρά
αποτελέσµατα χρήσης και διαχείρισης και θα µπορούµε να
καταλάβουµε: Ασκούν καλά τη δουλειά τους οι διοικήσεις µε βάση
επιχειρησιακό σχέδιο, µε βάση τους στόχους που πρέπει να
εκπληρώνει εξυπηρετώντας και την κοινωνία ή όχι; Κάνει καλή
διαχείριση ή κάνει κακή διαχείριση; Και έτσι ορθολογίζεται το
σύστηµα, εκσυγχρονίζεται πραγµατικά χωρίς να πληρώνουν "τη
νύφη", όπως γίνεται και µ'αυτό το νοµοσχέδιο, οι εργαζόµενοι µέσα
από µείωση των τακτικών αποδοχών ή µέσα από διακεκοµµένα
ωράρια ή µέσα από αύξηση της ηµερήσιας απασχόλησης και
οτιδήποτε άλλο.
Αυτές είναι καθαρές κουβέντες, οικονοµικά αποτελεσµατικές, που
µπορούν πράγµατι να ενεργοποιήσουν και τους εργαζόµενους και
τη νεολαία και το σύνολο του ελληνικού λαού και να δώσει σε όλους
αυτούς όραµα και προοπτική και να κάνουν πραγµατικά την Ελλάδα
-µε τη χρησιµοποίηση δηµόσιου, εκσυγχρονισµένου όµως και
αναπτυσσόµενου τοµέα, ιδιωτικού και κοινωνικού τοµέα- ισχυρή,
µέσα βέβαια και από µία γενικότερη πραγµατικά προοδευτική,
κοινωνική, οικονοµική και αναπτυξιακή, πολιτική.

Εδώ όµως, εκείνο το οποίο γίνεται δυστυχώς και µε το νοµοσχέδιο -
και αυτό είναι και πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας- είναι ότι και πάλι
"εκσυγχρονισµός" χρησιµοποιείται για να αφαιρεθούν δικαιώµατα
από τους εργαζόµενους, µέσα από τους κανονισµούς εργασίας,
µέσα από τη µείωση αποδοχών κ.ο.κ. Και εδώ γίνεται σκόπιµη
διοχέτευση στο λαό της άδικης επιχειρηµατολογίας ότι φταίνε οι
εργαζόµενοι και κρύβουν από το λαό, ότι µέσα από την
ιδιωτικοποίηση εκείνοι που θα κληθούν να πληρώσουν το
"µάρµαρο" θα είναι οι εργαζόµενοι, αλλά και οι απλοί πολίτες που
χρησιµοποιούν τα µέσα µαζικής µεταφοράς και γενικά τις δηµόσιες
υπηρεσίες.
Πριν τελειώσω, θέλω να πω ακόµα κάτι. Επειδή το κράτος και η
πολιτεία, µε όποια κυβερνητική έκφραση, πρέπει να είναι έντιµη για
να ικανοποιεί την αρχή της χρηστής διοίκησης, είναι απαράδεκτο,
κύριε Υπουργέ -και πραγµατικά αυτό χωρίς καµιά καθυστέρηση
πρέπει να το υλοποιήσετε από αύριο- τα οφειλόµενα, µε βάση το
νόµο που έκανε µετά το 1993 η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ -που πήρε
πάλι και έκανε την ΕΑΣ κρατική επιχείρηση- στους ιδιοκτήτες των
ΣΕΠ να µην τα πληρώνει. Είναι άλλο το θέµα -κατά την άποψή µας
που είναι πολιτική και οικονοµική άποψη- ότι δεν έπρεπε να γίνει
αυτή η αλλαγή το 1992 και άλλο το θέµα -γιατί είναι πολίτες και
φτωχοί άνθρωποι πραγµατικά- το να µην εκπληρώνει το κράτος τις
υποχρεώσεις του και να βγαίνουν στον πλειστηριασµό ή να έχουν
ως εφιάλτες, αυτά τα οποία ειπώθηκαν πριν και από τον κ.
Μεϊµαράκη. Αυτό οφείλει να το κάνει η πολιτεία χωρίς καµιά µα
καµιά υποχρέωση.
Κλείνοντας, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι καταψηφίζουµε
επί της αρχής το νοµοσχέδιο, διότι αφαιρεί δικαιώµατα εν ονόµατι
του εκσυγχρονισµού, όπως έκανε και στους εργαζόµενους της
Ολυµπιακής κλπ. Θα ήθελα να πω στον κύριο Υπουργό ότι δεν
αντέχουν άλλα βάρη οι εργαζόµενοι και οι απλοί πολίτες.
∆εν µπορεί να επικαλούµαστε τον εκσυγχρονισµό και να βάζουµε
συνεχώς βάρη στους εργαζόµενους στις δηµόσιες επιχειρήσεις,
στον ιδιωτικό τοµέα και γενικά στους απλούς πολίτες.
∆εν ξέρω αν το έχετε καταλάβει, αλλά υπάρχει ένα κλίµα έξω πολύ
δυσάρεστο και σας το λέω µε πόνο ψυχής, δεν το λέω για να κάνω
αντιπολίτευση, διότι είµαστε στο δέκατο χρόνο σκληρής πολιτικής,
περιοριστικής εισοδηµατικής, επεκτατικής φορολογικής πολιτικής
και υπάρχει τεράστιο πρόβληµα. Καταλάβετέ το πριν είναι αργά.
Αν υπάρχουν απόψεις που λένε ότι ο λαός τάχα, άµα µπούµε στην
ΟΝΕ µε αυτήν την πολιτική, θα στηρίξει το ΠΑ.ΣΟ.Κ., κάνουν
µεγάλο λάθος, όπως έκαναν και στις δηµοτικές και νοµαρχιακές
εκλογές.
'Ελεγα -και δεν ξέρω αν το είχα πει συµπτωµατικά και σε κάποιους
από εσάς εδώ- εδώ και οκτώ µήνες ότι διαµορφώνεται µίσος, όχι
απλά αγανάκτηση, σε ένα τµήµα του λαού απέναντι στην
Κυβέρνηση, στο νέο ΠΑΣΟΚ και στην κυβερνητική πολιτική.
∆υστυχώς, δικαιώθηκα. Εάν επιµείνετε σε αυτήν την πολιτική, το
µίσος θα είναι τόσο µεγάλο στις ευρωεκλογές, που πραγµατικά θα
πάρετε και τη χαριστική βολή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Προαγγελία γάµου!
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Νοµιµοποιείται ο Πρόεδρος να κάνει σχόλια;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: ∆ώδεκα η ώρα και ένας Βουλευτής δεν
έχει µιλήσει, κύριε Πρόεδρε. Μη διερωτάσθε µετά, γιατί είναι άδεια η
Αίθουσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Περίµενα ότι θα το
πείτε, κύριε Σπυριούνη.
Ο κ. Σφυρίου, έχει το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριοι  συνάδελφοι,  καταλαβαίνετε  ότι  για
να  υπάρχει,  όπως  πρέπει,  µέσα  στην  Εθνική  Αντιπροσωπεία
διάλογος,  πρέπει  να    υπάρχει    πράγµατι  εναλλαγή  του  λόγου
και  του  αντιλόγου  και  δεν  µπορεί  να  ακούγεται  µόνο  η
αντιπολιτευτική  φωνή,  χωρίς  να  ακούγεται  και  η  άλλη  άποψη,
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η άποψη που εκφράζει τη δεδηλωµένη πλειοψηφία στην Αίθουσα.
∆εν ακούστηκε, παρά µόνο η τοποθέτηση του Υπουργού και η ώρα
είναι δώδεκα παρά. Εποµένως θα παρακαλέσω πάρα πολύ, κύριοι
συνάδελφοι, να µη διαµαρτύρεσθε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Ακούστηκαν οι εισηγητές.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Ακριβώς και έχει φτάσει η ώρα σχεδόν
δώδεκα.
Πάντως είναι λίγο αντιφατικό αυτό που ανέφερε ο Πρόεδρος του
∆Η.Κ.ΚΙ. ότι καταψηφίζει την αρχή του νοµοσχεδίου, επειδή
διαφωνεί µε τα θέµατα, που σχετίζονται µε τον κανονισµό
λειτουργίας και µε τις εργασιακές σχέσεις. Θα µπορούσε
πιθανότατα να καταψηφίσει τη συγκεκριµένη διάταξη, αλλά εγώ
κατάλαβα από την τοποθέτηση ότι τουλάχιστον στις βασικές
επιλογές, που κάνει το νοµοσχέδιο, δεν εκφράζεται αντίθεση,
εκφράζεται µάλλον σύµφωνη γνώµη.
Εδώ πρέπει πράγµατι να υπογραµµίσω ότι τελικά υπάρχει περισσή
υποκρισία στον τρόπο, µε τον οποίο διατυπώνονται οι πολιτικές
θέσεις από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και θα ήθελα να
εξηγήσω τι εννοώ.
Είναι πολλές οι φορές που υπερακοντίζει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, για την ανάγκη της σύγκλισης προς τις πολιτικές
που ακολουθούνται στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και βέβαια στη
σύγκλιση τόσο στον τοµέα της οικονοµίας όσο και στον τοµέα της
κοινωνικής συνοχής. Επιµένει όµως σε µια πολιτική την οποία
τουλάχιστον, απ' ό,τι είµαστε σε θέση να γνωρίζουµε, δεν την
έχουµε δει να εφαρµόζεται σε καµία απολύτως από τις υπόλοιπες
δεκατέσσερις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Αυτή η πολιτική που εξέφρασε προηγουµένως ο κ. Μεϊµαράκης και
που εκφράστηκε µε τον πιο χαρακτηριστικό αντιλαϊκό τρόπο, µε τη
νοµοθεσία του 1992 και του ΣΕΠ, δεν έχει ανάλογη εφαρµογή σε
καµία απολύτως από τις υπόλοιπες δεκατέσσερις χώρες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Και βέβαια ούτε οι κανονισµοί λειτουργίας,
που ισχύουν σήµερα, έχουν καµία σχέση µε αυτούς που
εφαρµόζονται σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Πολλά από αυτά τα οποία αναφέρονται µέσα στις διατάξεις του
νόµου, που τροποποιούν τους ισχύοντες κανονισµούς και θα τα
πούµε στη συζήτηση επί των άρθρων, έχουν εφαρµογή σε
υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης εδώ και δεκαετίες, από
τότε που ιδρύθηκαν και λειτουργούν εκεί οι αστικές συγκοινωνίες
είτε µε τη µορφή τη δηµόσια, µε το δηµόσιο χαρακτήρα είτε ως
δηµοτικές επιχειρήσεις, είτε ως µικτές επιχειρήσεις σε διάφορες
πρωτεύουσες κυρίως των ευρωπαϊκών κρατών-µελών.
'Αρα, λοιπόν, υπάρχει µια περισσή υποκρισία, όταν µιλάµε για µια
πολιτική, η οποία πρέπει να συγκλίνει σε διάφορους τοµείς. Αλλά
όταν βεβαίως φθάνουµε στα συγκεκριµένα σηµεία και πρέπει να
ακολουθήσουµε µια πολιτική, που να δίνει απαντήσεις στα
σύγχρονα προβλήµατα και όχι σκάπτοντας τα εσκαµµένα, πολύ
περισσότερο όταν υπάρχουν ανάλογες εφαρµογές εδώ και
δεκαετίες και κάτω από ανάλογες συνθήκες εξυπηρέτησης του
επιβατικού κοινού σε άλλες χώρες, τότε βεβαίως δεν πρέπει να
µένουµε στερεότυπα σε τοποθετήσεις και πολιτικές θέσεις, οι
οποίες είναι δογµατικές και δεν έχουν καµιά σχέση µε την
απάντηση, που απαιτούν τα σύγχρονα προβλήµατα σε ό,τι αφορά
την εξυπηρέτηση των πολιτών στις αστικές συγκοινωνίες.
Θα ήθελα να καταθέσω, κύριε Υπουργέ, µια προσωπική εµπειρία.
'Οταν εδώ οι ιδιώτες λεωφορειούχοι είχαν τα άθλια λεωφορεία της
δεκαετίας του 1960 και της δεκαετίας του 1970, που ανάγκασαν τον

Κωνσταντίνο Καραµανλή το 1977 να κάνει την κρατικοποίηση των
τότε ιδιωτικών συγκοινωνιών, ιδρύοντας την ΕΑΣ, σας βεβαιώνω ότι
στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, τη Ρόδο, είχαµε άψογη συγκοινωνία,
που ανήκε αποκλειστικά στο δήµο, ανήκε αποκλειστικά στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση. Και ντρεπόµαστε που είχαµε άριστη συγκοινωνία µε
εκείνες τις άθλιες συγκοινωνίες που είχε η Αθήνα. Κι έφθασε ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής να κάνει αυτήν την κρατικοποίηση το
1977 και βέβαια κάτω από τους εκβιασµούς, όπως αναφέρατε.
Και βέβαια έχουµε την εµπειρία της λειτουργίας της ιδιωτικής
συγκοινωνίας στη Θεσσαλονίκη. 'Εχουµε άλλο πιο χαρακτηριστικό
παράδειγµα να επικαλεστούµε; 'Εχουµε τη Θεσσαλονίκη. 'Εχουµε
άλλη µαρτυρία; Είναι καλύτερες οι συνθήκες οι συγκοινωνιακές, που
εξασφαλίζει ο Οργανισµός Αστικών Συγκοινωνιών, που ανήκει σε
ιδιωτικούς φορείς; Είναι καλύτερη η διαχείριση ή το κόστος
λειτουργίας; Παραθέσατε τα στοιχεία και νοµίζω ότι είναι
συγκλονιστικά.
Τουλάχιστον απαντούν ότι τα πειράµατα είτε αυτό που
εφαρµόστηκε πριν από το 1977 ή αυτό που εφαρµόζεται στη
Θεσσαλονίκη εδώ και δεκαετίες ή αυτό που εφαρµόστηκε µε τους
ΣΕΠ, µε το νόµο του 1992, είναι τρια σαφέστατα δείγµατα γραφής,
δηλαδή πολιτικής εφαρµογής, που σίγουρα µας οδηγούν στο
συµπέρασµα ότι πρέπει να ακολουθηθεί αυτή η πολιτική, µε αυτό το
δηµόσιο χαρακτήρα, που δίνει το νοµοσχέδιο που συζητούµε τόσο
στο συντονιστικό φορέα όσο και στις επιµέρους επιχειρήσεις που
θα ασκούν το µεταφορικό έργο.
Αυτή είναι η δική µας πολιτική θέση. Είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση, τη στηρίζουµε και βέβαια έχουµε όλα τα επιχειρήµατα.
Αναφέρθηκαν πολλά απ' αυτά τα οικονοµικά επιχειρήµατα
προηγουµένως, σε σχέση µε το κόστος λειτουργίας και σε σχέση µε
την επιδότηση των εισιτηρίων.
Ακούστηκαν πάρα πολλά σε σχέση µε το χρέος, είπε ο
εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, που καλείται -λέει- να
πληρώσει ο ελληνικός λαός. Ακούστηκαν διάφορες απύθµενες
ανακρίβειες, ανεβάζοντας το χρέος που πρέπει να πληρώσει τάχα ο
φορολογούµενος πολίτης, στο ένα τρισεκατοµµύριο εξακόσια
δισεκατοµµύρια (1.600.000.000.000)δραχµές.
Αυτά είναι αποκυήµατα νοσηρής φαντασίας, που δεν έχουν καµιά
σχέση µε την πραγµατικότητα και βέβαια είναι και µε περισσή
υποκρισία. Για παράδειγµα, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ευθύς
αµέσως ότι το ποσό, το οποίο καλείται να πληρώσει το ελληνικό
δηµόσιο, δεν ξεπερνούσε στις 30.6.98 το ανεξόφλητο υπόλοιπο των
δανείων απ' όλους τους φορείς, όλου του συστήµατος, τα διακόσια
τριάντα πέντε και µισό δισεκατοµµύρια (235.500.000.000) δραχµές.
Αυτά είναι που καλείται να πληρώσει και αν έχει συνάψει και ένα
πρόσφατο δάνειο άλλων τριάντα περίπου δισεκατοµµυρίων
(30.000.000.000) δραχµών, είναι µετά τις 30.6.98. Θα φθάνει
περίπου στα διακόσια εξήντα πέντε δισεκατοµµύρια
(265.000.000.000) δραχµές.
Αυτό είναι και τίποτε άλλο και καµιά σχέση δεν έχει µε το ένα
τρισεκατοµµύριο εξακόσια δισεκατοµµύρια δραχµές
(1.600.000.000.000), που ανέφερε ο εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας, παραποιώντας τα στοιχεία, για να δώσει τίτλους στις
αυριανές εφηµερίδες και να παραπληροφορεί την κοινή γνώµη ότι
τάχα ο φορολογούµενος πολίτης πρόκειται να πάει να πληρώσει
αυτά τα ποσά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κοσµάς Σφυρίου καταθέτει για τα
Πρακτικά το σχετικό πίνακα, ο οποίος έχει ως εξής:
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KΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Αλλά όµως είναι και απύθµενο και το ύψος
της υποκρισίας, διότι η αλήθεια είναι ότι από το συνολικό ποσό του
ανοίγµατος των εννιακοσίων σαράντα επτά δισεκατοµµυρίων
(947.000.000.000) δραχµών, που ανέφερε προηγουµένως ο
Υπουργός, περίπου τα τετρακόσια δέκα πέντε δισεκατοµµύρια
(415.000.000.000) δραχµές προέρχονται από τη "διαγραφή" των
χρεών που έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία το 1992. ∆ιότι διέγραψε µεν µε
το σχετικό νόµο, δεν πρόβλεψε ότι δεν αναζητούνται τα ποσά και
πήγαινε στην αρµόδια οικονοµική εφορία κάθε λίγο και λιγάκι το
σχετικό ποσό και βέβαια προσαυξάνετο µε το 3% ή µε το 2,5% ή
τώρα µε το 2%. 'Εφθασε στα τετρακόσια δέκα πέντε
δισεκατοµµύρια (415.000.000.000) δραχµές εκείνο ακριβώς το
ποσό, το οποίο υποτίθεται ότι είχε πάρει η Εθνική Αντιπροσωπεία
την απόφαση να διαγράψει. Και αυτό το αποκρύπτουν, για να
εµφανίζει στον ελληνικό λαό ότι τάχα είναι ένα τρισεκατοµµύριο ή
δεν ξέρω πόσα υποστήριξε ο εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας,
χωρίς να έχει καµία σχέση µε την αλήθεια και µε την
πραγµατικότητα. Και µάλιστα να εµφανίζει ότι αυτό πρόκειται να
επηρεάσει το δηµόσιο χρέος του γενικού κρατικού προϋπολογισµού
και άρα να παρεκκλίνει η σύγκλιση προς την Ευρωπαϊκή
Οικονοµική Κοινότητα.
'Ελεος, κύριοι συνάδελφοι. ∆εν νοµίζω ότι µπορούν να σταθούν σε
µια υπεύθυνη κριτική τέτοιου είδους τοποθετήσεις και τέτοια
παράθεση στοιχείων, που δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα.
Μας είπαν εκ µέρους της Νέας ∆ηµοκρατίας και µάλιστα µ' έναν
ιδιαίτερα εµφαντικό τρόπο για την ανάγκη που υπάρχει σχετικά µε
τους πρώην ιδιοκτήτες των ΣΕΠ, να υπάρξει µια νοµοθετική
ρύθµιση.
Μα, από τις 19.11.98 -σήµερα έχουµε 24.11.98- είναι κατατεθειµένη
η µε γενικό αριθµό 2137 και ειδικό 54 κυβερνητική τροπολογία που
αφορά το συγκεκριµένο θέµα. Θα τη συζητήσουµε, όταν θα έλθει η
ώρα της. Βεβαίως την κατέθεσε η Κυβέρνηση για να συζητηθεί στην
Κοινοβουλευτική Επιτροπή και δεν συζητήθηκε. 'Ηταν σε εκείνη την
Κοινοβουλευτική Επιτροπή από την οποία αποχώρησε η Νέα
∆ηµοκρατία για να υπερασπιστεί την πολιτική της µε την άκρατη
ιδιωτικοποίηση.
Βέβαια, κύριοι συνάδελφοι, θα έχουµε -φαντάζοµαι- την ευκαιρία
την τέταρτη ηµέρα συζήτησης του νοµοσχεδίου να µιλήσουµε επ'
αυτού του θέµατος και να πάρουµε και αποφάσεις ψηφίζοντας τη
σχετική διάταξη νόµου.
Βέβαια, δεν µπορούν να σταθούν σε καµία σοβαρή συζήτηση όλα
εκείνα που αναφέρθηκαν προσπαθώντας να µπλέξει πάλι η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση τη γνωστή, προσφιλή σκανδαλολογία.
Κάθε λίγο και λιγάκι καταφεύγει στη σκανδαλολογία, όπου δεν έχει
πολιτικά επιχειρήµατα να παραθέσει και νοµίζει ότι µε αυτόν τον
τρόπο µπορεί να βγάζει τίτλους και µε αυτό τον τρόπο µπορεί να
παραπλανά τον ελληνικό λαό.
Το θέµα των προγραµµατικών συµβάσεων, που χειρίζεται το
Υπουργείο Ανάπτυξης, έχει απασχολήσει κατ' επανάληψη την
Εθνική Αντιπροσωπεία. 'Εχουν δοθεί και κατά τη συζήτηση
διατάξεων νόµου και κατά τη συζήτηση επερωτήσεων και κατά τη
συζήτηση προ ηµερήσιας διάταξης για θέµατα οικονοµικής
πολιτικής τόσες απαντήσεις πειστικές, τόσα επιχειρήµατα, τα οποία
ασφαλώς απέκρουσαν τις αιτιάσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
που είναι, κύριοι συνάδελφοι, πλέον ανιαρό να επανέρχεται και να
επανέρχεται µε την ιδια προσπάθεια σκανδαλολογίας για να βγουν
τίτλοι και να γράφουν αύριο οι προσκείµενες στη Νέα ∆ηµοκρατία
εφηµερίδες. Νοµίζω ότι από κάποιο σηµείο και πέρα έχετε πλέον
ξεπεράσει τα όρια. Κουράζετε, κύριοι συνάδελφοι, τον ελληνικό λαό,
ο οποίος δεν αντέχει ν' ακούει συνεχώς κορώνες σκανδαλολογίας
αντί ν'ακούει σοβαρά πολιτικά επιχειρήµατα.
Θέλω, κύριε Υπουργέ, να σταθώ σ' ένα θέµα, το οποίο ακροθιγώς
ακούστηκε στη µέχρι τώρα συζήτηση, που όµως νοµίζω ότι
βρίσκεται στην καρδιά της συζήτησης που κάνουµε για την πολιτική,
θα έλεγα, όχι µόνο των αστικών συγκοινωνιών, αλλά τουλάχιστον
στο χώρο των αστικών συγκοινωνιών.
∆εν είναι εδώ ο κ. Τσοβόλας, να του πω -γιατί ήθελα µε την ευκαιρία

αυτή να το τονίσω- ότι και εκείνος µια σοβαρότατη ευθύνη έχει για
την περίοδο που ήταν Υπουργός των Οικονοµικών, διότι από τότε
αποφάσιζαν οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ότι θα έπρεπε τα
υπουργεία, τα οποία χαράσσουν κοινωνική πολιτική, να
αναλαµβάνουν µε τον προϋπολογισµό τους το κόστος της άσκησης
κοινωνικής πολιτικής.
Αν αναζητήσετε τα χαρτιά στο Υπουργείο, θα δείτε ότι υπήρχε
νοµοσχέδιο, το οποίο είχε καταρτισθεί, προκειµένου τα επιµέρους
υπουργεία, µε τους επιµέρους προϋπολογισµούς να αναλαµβάνουν
την άσκηση της κοινωνικής πολιτικής.
Ο κ. Τσοβόλας Υπουργός των Οικονοµικών τότε, αρνείτο να
υπογράψει εκείνο το νοµοσχέδιο. Είχα την ευκαιρία να συζητώ µαζί
του, ως αρµόδιος υπουργός τότε, αυτές τις ρυθµίσεις και σας λέω
ότι ο κ. Τσοβόλας αρνείτο. Σήµερα βεβαίως χάρηκα που τον είδα να
επικροτεί αυτήν την ανάγκη που υπάρχει, να αναλαµβάνουν οι
φορείς που ασκούν την κοινωνική πολιτική, το σχετικό κόστος. Καλό
είναι αυτό.
Πρέπει όµως να ξέρουµε, κύριοι συνάδελφοι, ότι πέραν από τη
γενικότερη πολιτική, υπάρχει και η προσωπική πολιτική στάση, την
οποία είµαι υποχρεωµένος να υπογραµµίσω κατά τη συζήτηση
αυτή.
Θέλω να τονίσω το εξής. 'Οταν καταρτίζοντας τις διατάξεις του
άρθρου 5, που µιλάει για την αντισταθµιστική χρηµατοδότηση,
αποφασίζετε αυτή να καλύπτει την ασκούµενη κοινωνική πολιτική
και υποχρεώνετε ν' αναλαµβάνουν να πληρώνουν την κοινωνική
πολιτική, που αποφασίζουν, τα υπουργεία. Και αυτό το κάνετε για
τους δηµόσιους φορείς που ασκούν το συγκοινωνιακό έργο εδώ
στην Αττική. Το κάνετε και για τον φορέα του ιδιωτικού τοµέα, που
ασκεί το µεταφορικό έργο στην συµπρωτεύουσα, στη Θεσσαλονίκη.
∆εν θα πρέπει κατά µείζονα λόγο να εφαρµοστεί αυτό και για τις
δηµοτικές επιχειρήσεις που ασκούν µεταφορικό έργο;
'Οταν, λοιπόν, καθιερώνονται αντισταθµιστικές χρηµατοδοτήσεις µ'
αυτό το νοµοσχέδιο, όταν εδώ και χρόνια µε την ισχύουσα
νοµοθεσία εισπράττει αντισταθµιστικές χρηµατοδοτήσεις ιδιωτικός
φορέας που ασκεί συγκοινωνία -και αναφέροµαι στον Οργανισµό
Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης, διότι σεις µας είπατε ότι θα
πάρει επιδότηση είκοσι δύο δισεκατοµµυρίων (22.000.000.000) για
το 1998 και ότι ο κάθε επιβάτης του ΟΑΣΘ επιδοτείται µε εκατόν
εξήντα (160) δραχµές (εβδοµήντα πέντε (75) δραχµές) ήταν η
επιδότηση του επιβάτη των ΣΕΠ το 1992), θέλω να ρωτήσω, αφού
δίνει το ελληνικό δηµόσιο επαναλαµβάνω, αυτές τις
αντισταθµιστικές χρηµατοδοτήσεις στο δηµόσιο φορέα και στον
ιδιωτικό φορέα, τον ΟΑΣΘ, κατά µείζονα λόγο δεν πρέπει να δώσει
και στις δηµοτικές επιχειρήσεις για την άσκηση της κοινωνικής
πολιτικής που αποφασίζουν τα υπουργεία; Νοµίζω ότι η κοινή
λογική λέει ότι πρέπει, κύριε Υπουργέ. Και αυτό ακριβώς αξιώνω.
Το ποσό το οποίο θα δικαιούνται ελάχιστες δηµοτικές επιχειρήσεις
συγκοινωνιών στη χώρα, είναι τόσο µικρό µπροστά στο σύνολο των
δισεκατοµµυρίων δραχµών που χρηµατοδοτεί το κράτος, του ΟΑΣΑ
και τον ΟΑΣΘ εφαρµόζοντας αυτήν την πολιτική των
αντισταθµιστικών χρηµατοδοτήσεων, που δεν θα έπρεπε να το
συζητούµε καν.
Θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, τη διάταξη αυτήν την οποία εισάγεται µε
το άρθρο 5 και που ισχύει στη Θεσσαλονίκη εδώ και πολλά χρόνια,
να την εισαγάγουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο και στις δηµοτικές
συγκοινωνίες, όπου αυτές προσφέρουν µεταφορικό έργο. 'Ετσι
πρέπει να το αποδεχθείτε όταν συζητήσουµε το σχετικό άρθρο.
Απαιτούνται ελάχιστα ποσά, σε σχέση µε τις δεκάδες
δισεκατοµµύρια δραχµές που αναφέρονται στη συγκεκριµένη
ρύθµιση του άρθρου 5.
Επειδή  θεωρώ  ότι  είναι  πάρα  πολύ  δύσκολο  (δεν  ξέρω  αν
µας  πείτε  κανένα  ευχάριστο  νέο  εν  τω  µεταξύ  και  µας  δώσετε
κάποιο  χρονικό  ορίζοντα)  για  να  έρθει  νοµοσχέδιο  που  να
αφορά  τις  συγκοινωνίες  της  περιφέρειας,  ΚΤΕΛ,  δηµοτικές
συγκοινωνίες  κλπ.,  νοµίζω  ότι  θα  πρέπει  να  το  περιλάβουµε
σε  αυτό.  ∆ιότι  φοβούµαι  ότι  θα  αργήσει  πολύ  να  έρθει
νοµοσχέδιο,  λόγω  του  σχηµατισµού  των  νέων  δήµων  και της
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αλλαγής της δοµής της πρώτης βαθµίδας αυτοδιοίκησης.
∆εν θα πρέπει εποµένως να περιλάβουµε µια τέτοια δίκαιη διάταξη,
για την οποία σας µίλησα προηγουµένως, σε ένα µελλοντικό
νοµοσχέδιο, το οποίο πιθανόν να µην έρθει και καθόλου. Γι' αυτό
επιµένω -εγώ τουλάχιστον σαν Βουλευτής, και σαν
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. για τη δικαιότερη
εφαρµογή των διατάξεων που εισηγείστε να επεκτείνουµε την
αντισταθµιστική χρηµατοδότηση και στις δηµοτικές επιχειρήσεις.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειρόκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σφυρίου.
Ο κ. Κολοζώφ έχει το λόγο.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να
είµαι σύντοµος, όσο είναι δυνατόν. Θα αναφέρω µόνο τα
απαραίτητα, γιατί πραγµατικά είναι ένα ζήτηµα το ότι µε αυτές τις
πιεστικές διαδικασίες, τελικά δεν µιλάνε οι Βουλευτές. ∆εν βλέπω
γιατί πρέπει να υπάρχει αυτή η ακαµψία. Θα µπορούσαµε κάλλιστα
να πάµε αύριο, χωρίς αυτό να παραβιάσει καθόλου τον γενικότερο
σχεδιασµό εν πάση περιπτώσει που είχε η Κυβέρνηση και το
Προεδρείο, αφού θα τελειώναµε στην ώρα µας αυτό το νοµοσχέδιο.
'Ηδη εµείς, σαν κόµµα, από το 1985 έχουµε επεξεργαστεί και
έχουµε παλέψει συστηµατικά από τότε για ενιαίο φορέα στα µέσα
µαζικής µεταφοράς. Μάλιστα, πρέπει να πω ότι όλα αυτά τα χρόνια
γύρω απ' αυτό το ζήτηµα, έχει αναπτυχθεί µία πλούσια
επιχειρηµατολογία και σηµαντικές προτάσεις από τους ίδιους τους
εργαζόµενους, µε διαφοροποιήσεις, πιθανά, από κατηγορία σε
κατηγορία, όµως, η κεντρική ιδέα ήταν πάντοτε η ίδια: Να µπορέσει
να δηµιουργηθεί ένας ενιαίος φορέας και αυτός να είναι δηµόσιος.
Αυτά ήταν τα βασικά χαρακτηριστικά.
Με εκείνη την πρότασή του τότε το κόµµα µας υπερασπιζόταν τα
δικαιώµατα του λαού του Λεκανοπεδίου, για φθηνά, άνετα και
ασφαλή µέσα συγκοινωνίας. Ξεκινούσαµε από εκεί που ξεκινά και η
εισηγητική έκθεση -άλλωστε αυτή είναι η πραγµατικότητα- ότι όλα
αυτά τα χρόνια ασκήθηκε µία πολιτική -παρά τα όσα λέγονται ότι
δεν υπήρχε πολιτική µεταφορών και συγκοινωνιών, υπήρχε µία
πολιτική- η οποία πήγαινε προς την κατεύθυνση ενίσχυσης του
αυτοκινήτου, του ιδιωτικού, του φορτηγού, της νταλίκας για τις
µεταφορές. Αυτό ποτέ δεν είχε οµολογηθεί, όπως δεν οµολογείται
και σήµερα. Και αυτό που προτείνεται σήµερα, έχει τα ίδια
µειονεκτήµατα και ουσιαστικά πάει προς την κατεύθυνση της
ενίσχυσης της χρήσης του Ι.Χ. για τις ανάγκες του λαού µας.
Παρακάτω θα έλθω και σ' αυτό το ζήτηµα.
Οι προτάσεις του Κ.Κ.Ε. τότε δεν είχαν γίνει αποδεκτές, παρά το ότι
η προσπάθειά µας ήταν µετρό, τραµ, ΗΣΑΠ, ΗΛΠΑΠ, λεωφορεία,
γενικά ό,τι υπήρχε εκείνη την εποχή, να µπορέσει να σχεδιαστεί µε
τέτοιο τρόπο, ώστε να είναι συµπληρωµατικές οι υπηρεσίες αυτές,
να βοηθάνε η µία την άλλη, αλλά συγχρόνως να µπορούµε να
καλύψουµε όλες τις ανάγκες του Λεκανοπεδίου, µε ορθολογικό
τρόπο.
∆εν έγιναν τότε αποδεκτές αυτές οι προτάσεις από τις κυβερνήσεις
που ακολουθούσαν τότε, του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Η εκτίµησή µας τότε -δόθηκε µάλιστα και στη δηµοσιότητα- ήταν
πως η απόρριψη των προτάσεών µας γινόταν, γιατί αυτές άνοιγαν
τον δρόµο του περιορισµού της ασυδοσίας του µεγάλου κεφαλαίου,
των λεγόµενων ιδιωτών, έβαζαν φραγµό και εµπόδια στα
επερχόµενα σχέδια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης για ιδιωτικοποιήσεις
των κρατικών επιχειρήσεων. Τότε υπήρχε η ΕΑΣ, ο ΟΣΕ, η
Ολυµπιακή Αεροπορία, η ΥΠΑ και άλλες.
Σήµερα, έχουµε µπροστά µας ένα σχέδιο νόµου για την οργάνωση
και λειτουργία των αστικών συγκοινωνιών στην περιοχή Αθηνών-
Πειραιώς, ένα σχέδιο που παραδίδει, κατά τη γνώµη µας, τις
αστικές συγκοινωνίες στον ιδιωτικό τοµέα. Προτείνεται µια λύση
αµφιβόλου αποτελεσµατικότητας που από την αρχή, µάλιστα
φαίνεται, πόσο είναι περιορισµένη. Αποκλείει τον Ο.Σ.Ε. και τις
δηµοτικές συγκοινωνίες από τη συγκρότηση αυτού του φορέα. Θα

µπορούσε κανείς να πει, κάνετε τις ΕΦΣΕ, είναι αυτά που
υπάρχουν και θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν και οι σιδηρόδροµοι
µέσα σε αυτό το σχεδιασµό, καθώς επίσης και οι δηµοτικές
συγκοινωνίες θα προβλεπόταν σαν συστατικό µέρος αυτού του
οργανισµού.'Οµως εξαιρούνται και ο Ο.Σ.Ε. και οι δηµοτικές
συγκοινωνίες στις οποίες αναφέρεστε και θα αναφερθούµε και εµείς
παραπέρα.
Ενώ συγκροτούνται σε ΕΦΣΕ όλες αυτές οι ανώνυµες εταιρείες που
υπάρχουν σήµερα, ΕΘΕΛ ΑΕ, ΗΛΠΑΠ ΑΕ, ΗΣΑΠ ΑΕ, ξεχωρίζει η
εταιρεία που θα αναλάβει τις γραµµές 2 και 3 του Μετρό και
προβλέπει στην πορεία ο ΗΣΑΠ να απορροφηθεί από το "ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ" ή όπως λέτε εσείς, θα συγχωνευτεί µε το "ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ". Και αναρωτιέται κανείς, γιατί; Γιατί δεν προβλέπεται η
µελλοντική αξιοποίηση του Ο.Σ.Ε. προαστιακά; Μήπως γιατί δεν το
σκέφθηκαν οι σύµβουλοι του Υπουργείου, οι διάφοροι τεχνοκράτες,
οι πολεοδόµοι, οι συγκοινωλόγοι;
Μπορεί κανείς να πιστέψει πως από µία τέτοια µελέτη του
συγκοινωνιακού δεν θα εξεταζόταν η αξιοποίηση του σιδηροδρόµου
προαστιακά; ∆εν το πιστεύουµε αυτό το πράγµα. Πιστεύουµε, πως
συνειδητά αποκλείεται από αυτές τις ρυθµίσεις ο Ο.Σ.Ε.'Οχι γιατί
δεν θα αξιοποιηθεί µελλοντικά -πιστεύουµε ότι θα αξιοποιηθεί, έτσι
γίνεται στις µεγάλες πόλεις- όµως όταν θα έρθει η στιγµή αυτής της
ρύθµισης, απλώς δεν θα υπάρχει ο Ο.Σ.Ε. µε τη µορφή που
υπάρχει σήµερα. Αλλά θα υπάρχει κάποια άλλη εταιρεία τύπου
"ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" η οποία θα εκµεταλλεύεται τότε τους ελληνικούς
σιδηροδρόµους.
'Αλλωστε το ότι πάµε προς τα εκεί, το έδειξε και η ανησυχία των
εργαζοµένων, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε όλη την Ευρώπη -
σηµερινή µάλιστα είναι η απεργία των σιδηροδρόµων σε όλη την
Ευρώπη- µε το χαρακτηριστικό το ότι επιµένουν και απαιτούν οι
σιδηρόδροµοι να µείνουν στο δηµόσιο τοµέα. Και είναι αυτό ένα
σηµάδι πάρα πολύ ενθαρρυντικό, για το ότι εν πάση περιπτώσει,
αρχίζει να ασκείται σε ευρύτερο επίπεδο, πέρα από το εθνικό, στα
πλαίσια µιας οντότητας που πάει να δηµιουργηθεί η Ευρωπαϊκή
'Ενωση, η κοινή συνείδηση ότι αρχίζει να ασκείται µια πολιτική σε
βάρος των εργαζοµένων και υπέρ των πολυεθνικών, σε όλους τους
τοµείς. ∆ιαλύεται ο δηµόσιος τοµέας και εκχωρείται µε διάφορα τρυκ
και τεχνάσµατα στους ιδιώτες.
Είναι φανερό πως η δοµή και ο χαρακτήρας αυτού του φορέα,
όπως είναι στο νοµοσχέδιο, έτσι όπως τον έχετε σχεδιάσει,
αποτελεί το πρώτο ουσιαστικό βήµα προς την ιδιωτικοποίηση.
Ο "Ο.Σ.Α. Α.Ε.", δεν υπόκειται πια σε έλεγχο του δηµόσιου
λογιστικού. Το νοµοσχέδιο λέει ότι οι ανώνυµες αυτές εταιρείες θα
λειτουργούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια και ο κύριος Υπουργός
στην οµιλία του µας είπε περίπου πως θα γίνει αυτό το πράγµα.
Αν φθάνουν αυτά που δίνετε, έχει καλώς. Αν δεν φθάνουν αυτά που
δίνετε, τότε τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ; Και αν δεν φθάνουν αυτά
που δίνετε και την επόµενη χρονιά, πάλι τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ;
Θα γίνει αυτό που γίνεται πάντοτε. Το έχουµε ζήσει αυτό το
πράγµα. Θα πάνε να δανειστούνε, γιατί ένας οργανισµός είναι
ζωντανό κύτταρο. ∆εν µπορεί να πεθάνει, επειδή θα του λείψουν
αυτά τα χρήµατα. 'Ετσι θα υπερχρεώνεται. Αφού δε γίνει η
υπερεκµετάλλευση αυτού του φορέα, µόλις θα φορτωθεί πάλι µε
αυτά τα χρέη και αφού εν τω µεταξύ γεράσει και ο στόλος τον οποίο
δεν θα µπορεί να ανανεώσει φυσικά θα δοθεί ξανά στο δηµόσιο για
να έλθει να βγάλει τα κάστανα από τη φωτιά, να τον εκσυγχρονίσει
και ύστερα µέσω των µετοχών να τον δώσει ξανά στους ιδιώτες.
Η ιδιωτικοποίηση, κύριοι συνάδελφοι, δεν θα γίνει, όπως το
προσπάθησε η Νέα ∆ηµοκρατία. ∆εν θα γίνει µε τον τρόπο της
εκχώρησης λεωφορείων ή των µέσων µεταφοράς σε ιδιώτες. Η
ιδιωτικοποίηση  θα  περάσει  µέσα  από  τις  διαδικασίες
µετοχοποίησης  αυτών  των  επιχειρήσεων.  'Εχουµε  µία  εµπειρία
το  πώς  λειτουργεί  η  Κυβέρνηση  γύρω  από  αυτό  το  ζήτηµα,  µε
την  τακτική  δηλαδή  του  σαλαµιού,  σιγά-σιγά  µέχρι  να  µας
φέρει  εκεί  που  είναι  σήµερα  ο  ΟΤΕ,  µεθαύριο  θα  είναι  η  ∆ΕΗ
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και άλλες µεγάλες δηµόσιες επιχειρήσεις, µέσω της ίδρυσης
θυγατρικών εταιρειών, ανώνυµων εταιρειών, χωρίς να αναφέρει το
νοµοσχέδιο ότι αυτές οι ανώνυµες εταιρείες θα είναι δηµόσιες. Γιατί
δεν το αναφέρετε αυτό; Γιατί ασφαλώς δεν το έχετε στο µυαλό σας.
Γιατί ασφαλώς θέλετε να ανοίξετε αυτόν το δρόµο και θέλετε να το
κρύψετε σήµερα.
Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν µίλησε για την ταµπακιέρα γύρω από αυτά
τα ζητήµατα, γιατί απλούστατα συµφωνεί µαζί σας. Θα έλεγα ότι
διακρίνω στους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας το ίδιο
χαµόγελο που διέκρινα όταν συζητούσαµε το νοµοσχέδιο για τη
µετοχοποίηση του ΟΤΕ, όπου από τη µία µετοχή του δηµοσίου
ανοίξαµε το µικρό δρόµο προς την ιδιωτικοποίηση και
χαµογελούσαν φυσικά, φωνάζανε διότι θέλανε πλήρη
µετοχοποίηση. Σήµερα βρισκόµαστε σ'εκείνο ακριβώς το σηµείο,
όταν πρότεινε η Νέα ∆ηµοκρατία αρχικά για τον ΟΤΕ. 'Ετσι θα
προχωρήσουµε και εδώ πέρα. Η Νεα ∆ηµοκρατία συντηρώντας µια
ανώδυνη πολεµική για την Κυβέρνηση γύρω από τις ΣΕΠ,
δηµαγώγησε και τελειώσαµε. Αυτό είναι το πρόβληµα των
συγκοινωνιών! Μακάρι να ήταν µόνο οι ΣΕΠ για να λυθεί µια και
έξω το πρόβληµα. Αλλά δεν είναι έτσι. Και η Νέα ∆ηµοκρατία ξέρει
καλά τι κάνει. 'Εχει ταξικό κριτήριο και ακριβώς η πίεση που ασκεί
στην Κυβέρνηση είναι να τα δώσει όλα προς την κατεύθυνση που
θέλει το κεφάλαιο.
Η Κυβέρνηση µας λέγει ότι δεν είναι σωστό αυτό που λέµε, για την
είσοδο δηλαδή των ιδιωτών µέσω της εξαγοράς των µετοχών, γιατί
προβλέπεται ότι αυτές τουλάχιστον του ΟΑΣΑ θα τις έχει το
δηµόσιο. Εµείς το αµφισβητούµε αυτό. Εµείς θα θέλαµε -αν όντως
πιστεύετε ότι έτσι πρέπει να είναι- να προστεθεί στο νοµοσχέδιο µία
φρασούλα που να λέγει ότι οι µετοχές σε όλη την κλίµακα αυτού του
φορέα που δηµιουργείται των ανωνύµων εταιρειών ανήκουν στο
δηµόσιο και δεν µεταβιβάζονται εκτός του δηµοσίου. Βάλτε την,
είναι µία φρασούλα. Εάν πιστεύετε ότι είναι δηµόσιος φορέας αυτό
που πάτε να κάνετε και αυτό που θα ακολουθήσει από εκεί και
πέρα και µε το "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" ή όποια εταιρεία εµφανισθεί και
µε τις δηµοτικές συγκοινωνίες ή όποιες εµφανισθούν µε τη σκέπη
των δηµοτικών επιχειρήσεων, βάλτε έναν τέτοιον όρο, έτσι ώστε να
είµαστε σίγουροι ότι θα κινηθεί το όλο ζήτηµα και όλος ο φορέας
µέσα στα πλαίσια του ελέγχου που θα ασκείται από το δηµόσιο.
'Οµως, κύριοι συνάδελφοι, όπως επανειληµµένα έχουµε πει η
πολιτική ιδιωτικοποίησης -και αυτό είναι ένα στοιχείο που µας πείθει
ότι πάµε για ιδιωτικοποίηση, κύριε Υπουργέ- δεν αλλάζει απλώς το
ιδιοκτησιακό καθεστώς των δηµόσιων επιχειρήσεων.
Είδαµε πώς λειτουργεί το πράγµα. Οι ιδιώτες δεν αγοράζουν. ∆εν
αγοράζουν µε το καθεστώς των εργασιακών σχέσεων που υπάρχει
σήµερα στις δηµόσιες επιχειρήσεις στη χώρα µας. Το ξέρετε πολύ
καλά αυτό και εσείς, το ξέρει και η Ευρωπαϊκή 'Ενωση και γι'αυτό οι
κανόνες που βάζουν -και πάνε πακέτο αυτά- είναι αλλαγή των
εργασιακών σχέσεων. Γι'αυτό γίνονται οι αλλαγές στις εργασιακές
σχέσεις και όχι για ό,τι µας είπατε, κύριε Υπουργέ. Για να
διευκολυνθεί το ιδιωτικό κεφάλαιο όταν θα έλθει η σειρά να πάρει
αυτό τη διαχείριση αυτού του φορέα.
"ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ". Πώς θα λειτουργήσει η όποια εταιρεία
εµφανιστεί στη θέση της, τι ιδιοκτησιακό καθεστώς θα έχει; Και εάν
πάρουµε υπόψη µας τώρα αυτό που έχετε µέσα -και είναι φοβερό
αυτό που κάνατε, εν πάση περιπτώσει θα το συναντήσει µπροστά
της η ελληνική κοινωνία αυτό που κάνετε σήµερα, οι κανονισµοί να
έχουν θέση νόµου.
Εν πάση περιπτώσει, βλέπουµε ότι κάνετε έναν κανονισµό για τον
ΗΣΑΠ και έναν κανονισµό για τις υπόλοιπες τρείς εταιρείες. Και
συγκρίνοντας τους κανονισµούς, βλέπουµε ότι είναι πιο αυστηρός
αυτός του ΗΣΑΠ. Γιατί; Γιατί προβλέπεται ότι µεθαύριο ο ΗΣΑΠ θα
πάει και θα συγχωνευθεί -εµείς λέµε θα απορροφηθεί, εσείς λέτε θα
συγχωνευθεί- µε τη νέα εταιρεία, αυτήν τη νέα εταιρεία, η οποία
όµως θα συγκροτηθεί µε το δικό της ιδιοκτησιακό καθεστώς, όπως
θα είναι εκείνη την εποχή, µε τις δικές της εργασιακές σχέσεις και
δεν πρέπει να υπάρχει και µεγάλη διαφορά στις εργασιακές σχέσεις
της νέας εταιρείας και της καινούριας εταιρείας.

'Ολα αυτά µας κάνουν να πιστεύουµε -και γι'αυτό δεν θα ψηφίσουµε
αυτόν το νοµοσχέδιο- ότι άλλα έχετε στο µυαλό σας απ'αυτά που
διακηρύσσετε δηµόσια. Ανοίγετε το δρόµο, κάνετε το πρώτο βήµα
για την ιδιωτικοποίηση και ύστερα θα ακολουθήσουν τα
αποφασιστικά βήµατα.
Το κεφάλαιο για να πάρει αυτές τις επιχειρήσεις απαιτεί να φύγουν
αυτό που ονοµάζει αγκυλώσεις. ∆εν µπορεί να ισχύουν οι
συλλογικές συµβάσεις και εποµένως οι συλλογικές συµβάσεις
ουσιαστικά καταργούνται, η σταθερότητα στις ειδικότητες. Το
κεφάλαιο επιθυµεί πολυειδικότητες, το δικαίωµα να µεταθέτει, να
τιµωρεί, να απολύει. Απαιτεί την εντατικοποίηση στο µάξιµουµ της
δυνατότητας που έχει από τους εργαζόµενους.
Σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή, κύριε Υπουργέ, όταν µιλούσατε
για τον Κανονισµό. Με πείσατε ακριβώς γι'αυτό το πράγµα!
Αυτό που θα µπορούσε κανένας να πει ότι είναι ένα νοικοκύρεµα,
ένας πιο ορθολογικός τρόπος οργάνωσης, δεν µπορεί να ξεγελάσει
κανέναν. ∆εν πρόκειται γι'αυτό, πρόκειται για εντατικοποίηση της
εργασίας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και έτσι θα εξελιχθεί. Ας
πάρουµε τις πιο ανώδυνες διατάξεις, ας πούµε για τις άδειες.
Προκειµένου να εξυπηρετήσετε τις απαιτήσεις που έχει το κεφάλαιο,
παραβιάζετε ακόµα και τις διεθνείς συµβάσεις εργασίας. Αναφέρω
συγκεκριµένα -θα επανέλθουµε στη συζήτηση για τα άρθρα- στο
άρθρο 10 παράγραφος 4 του κανονισµού. Στην άδεια δεν
προσµετράται η αποχή λόγω βραχείας ασθένειας. Αυτό
απαγορεύεται από τη διεθνή σύµβαση εργασίας. ∆εν µπορεί να
γίνει αυτό το πράγµα. Πώς το κάνετε;
'Αδεια κατά διετία. Ξέρετε πολύ καλά ότι η διεθνής σύµβαση
εργασίας απαιτεί κάθε χρόνο να δίνεται. Πώς το κάνετε αυτό;
'Αρθρο 10, παράγραφος 6. Η άδεια να σπάει σε δεκαπέντε ηµέρες
το καλοκαίρι και σε δεκαπέντε ηµέρες το χειµώνα. Εντατικοποίηση -
το είπα και προηγουµένως- στις πολυειδικότητες. Και τέλος, τα
παράπονα -και τελειώνω µε αυτό- των εργαζοµένων να κρίνονται
από το διευθύνοντα σύµβουλο, κύριε Υπουργέ. Υπάρχει το
υπηρεσιακό συµβούλιο. Γιατί να µην έχει αυτό αρµοδιότητα και να
δίνετε στο διευθύνοντα σύµβουλο να κρίνει τα παράπονα των
εργαζοµένων; ∆εν νοµίζετε ότι µας πάτε πάρα πολύ πίσω στις
εργασιακές σχέσεις;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κολοζώφ.
Ο κ. Χειµάρας έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Επιτέλους, κύριοι συνάδελφοι, παίρνει το
λόγο και ένας Βουλευτής απόψε να µιλήσει στις 12.30' παρακαλώ.
Κύριε Κολοζώφ, δεν κατάλαβα πού βρήκατε τις οµοιότητες στις
προτάσεις τις δικές µας και στις θέσεις της Κυβέρνησης, στο
νοµοσχέδιο. Επίσης δεν µπόρεσα να καταλάβω πού βλέπετε ότι η
Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο στρέφει την πολιτική της προς
την ιδιωτικοποίηση του ΟΑΣΑ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. το 1993 έκανε το
τραγικό σφάλµα, να επανακρατικοποιήσει τις αστικές συγκοινωνίες
της πρωτεύουσας, απλά και µόνο για να ικανοποιήσει κάποιους
κοµµατικούς της φίλους. Πήγε αντίθετα µε το ρεύµα της εποχής και
ενώ θα έπρεπε να κάνει αποκρατικοποιήσεις προέβη σε διάλυση
των ΣΕΠ και µετέτρεψε την ιδιωτική επιχείρηση ξανά σε κρατική.
Φυσικό ήταν οι αστικές συγκοινωνίες να πηγαίνουν από το κακό
στο χειρότερο, η εξυπηρέτηση του κοινού να είναι σε πολύ χαµηλό
επίπεδο και τα ελλείµµατα να πολλαπλασιάζονται συνεχώς.
Κανένα µέτρο δεν ελήφθη από τότε µέχρι σήµερα για τη
συγκράτηση των ελλειµµάτων. Απεναντίας µάλιστα, δίνοντας
παχυλές αµοιβές στους επικεφαλής των φορέων και σε κάποιους
ειδικούς συµβούλους, αυτό επιδεινώθηκε.
Τελικά  το  έλλειµµα  έφθασε  στο  αστρονοµικό  ποσό  περίπου
των  εννιακοσίων  πενήντα  οκτώ  δισεκατοµµυρίων
(958.000.000.000)  δραχµών  και  η  Κυβέρνηση  αντί  να  λάβει
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δραστικά µέτρα και να προβεί σε ριζική αναµόρφωση του
συστήµατος των αστικών συγκοινωνιών, φροντίζει να µην
υπάρχουν στο µέλλον ελλείµµατα µε τον εξής τρόπο όµως:
Αναλαµβάνοντας το κράτος να επιδοτεί κάθε χρόνο τους φορείς µε
ποσό ίσο µε το ύψος των ελλειµµάτων.
'Ολα αυτά τα χρήµατα, κύριοι συνάδελφοι, καλείται να τα πληρώσει
ο 'Ελληνας φορολογούµενος. Είναι ντροπή, είναι αναλγησία της
Κυβέρνησης να καλεί τον ελληνικό λαό να σηκώσει τέτοιο βάρος σε
µία περίοδο άγριας λιτότητας και σφιχτής εισοδηµατικής πολιτικής,
σε µία εποχή όπου οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι βλέπουν το
εισόδηµά τους να συρρικνώνεται συνεχώς, η φορολογία κάθε χρόνο
να αυξάνεται για όλους σχεδόν τους 'Ελληνες. Σε µία εποχή που
υποφέρουν όλα τα κοινωνικά στρώµατα, ψάχνω να βρω µία
κοινωνική οµάδα να ευηµερεί και δεν βρίσκω καµία.
'Ερχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση και χαρίζει ένα τρισεκατοµµύριο
(1.000.000.000.000) δραχµές. 'Εχετε φαντασθεί πόσα πράγµατα θα
µπορούσαν να γίνουν µε αυτά τα χρήµατα; Νοσοκοµεία, σχολεία,
αυξήσεις στις συντάξεις πείνας, ενίσχυση των αγροτών, βελτίωση
της ποιότητας ζωής και τόσα άλλα.
Θα µπορούσε, όµως, να πει κανείς χαλάλι αν οι θυσίες -όπως λένε
στο χωριό µου- έπιαναν τόπο, εάν πράγµατι τα χρήµατα αυτά
έκλειναν µία πληγή στις συγκοινωνίες και εφεξής θα είχαµε
αξιόπιστες και άνετες συγκοινωνίες ή αν δεν θα εκαλείτο στο µέλλον
ο 'Ελληνας φορολογούµενος να καλύψει και άλλα ελλείµµατα.
Μάταια όµως, γιατί στο άρθρο 5 ρητά αναφέρεται ότι η διαφορά
µεταξύ λειτουργικού κόστους και του καθοριζόµενου κάθε φορά
κοµίστρου, δηλαδή τα ελλείµµατα, θα καλύπτονται από τον τακτικό
προϋπολογισµό.
Στο νοµοσχέδιο επίσης δεν αναφέρεται πουθενά µε ποιους νέους
φόρους θα καλύπτονται στο µέλλον τα ελλείµµατα, αφού δεν
περιλαµβάνεται κανένα ουσιαστικό µέτρο για τον περιορισµό των
δαπανών. Κανένα!
Βέβαια θα πρέπει να οµολογήσουµε ότι στο άρθρο 6 γίνεται λόγος
για πλεονάζον προσωπικό, το οποίο µάλιστα εκτιµάται ότι µπορεί
να φθάσει τα επτακόσια άτοµα τον αριθµό, για το οποίο λαµβάνεται
µέριµνα για µετάταξη, προκειµένου να µειωθούν οι δαπάνες
µισθοδοσίας των επιχειρήσεων. Παρόµοια διάταξη όµως υπάρχει
και στον ισχύοντα ν. 2175/1993 η οποία δεν έχει εφαρµοστεί µέχρι
σήµερα. ∆ιαφορετικά δεν θα είχαµε τόσο πλεονάζον προσωπικό.
'Εχω όµως και µια άλλη απορία. Εάν πράγµατι υπάρχει αυτό το
πλεονάζον προσωπικό, που αναφέρεται στο νοµοσχέδιο, τότε
οµολογείτε ότι πέντε χρόνια τώρα πληρώνουµε αργόµισθους και
ανεβάζουµε στα ύψη τα ελλείµµατα.
Με άλλο άρθρο του νοµοσχεδίου δίνεται η δυνατότητα στο ελληνικό
δηµόσιο να µεταβιβάζει έως το 40% των µετοχών του ΟΑΣΑ στους
ΟΤΑ πρώτου και δεύτερου βαθµού. Αυτό ίσως είδε ο κ. Κολοζώφ
και είπε ότι πάµε προς ιδιωτικοποίηση. Αυτή η διάταξη, όµως
υπάρχει, ακριβώς η ίδια, στο ν. 2175/1993 άρθρο 2 παράγραφος 3
και πέντε χρόνια δεν έγινε χρήση της. Γιατί θα γίνει τώρα; Ξέρετε
εσείς κανέναν οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης που θα βάλει τα
λεφτά του σε ελλειµµατική επιχείρηση; Εγώ τουλάχιστον δεν
γνωρίζω κανέναν. Και αυτό απεδείχθη τα πέντε χρόνια που
πέρασαν. 'Αρα αυτό µπαίνει εδώ µέσα για άλλες σκοπιµότητες.
Στο άρθρο 1 αναφέρεται ότι οι εκτελεστικοί φορείς συγκοινωνιακού
έργου λειτουργούν -προσέξτε- µε βάση τους κανόνες της ιδιωτικής
οικονοµίας. Είναι πράγµατι αφελές να πιστεύει κανείς πως, επειδή
αναφέρεται στο νοµοσχέδιο, θα λειτουργούν οι φορείς αυτοί µε
βάση τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας και πρωτοβουλίας. Θα
λειτουργούσαν πράγµατι µε αυτόν τον τρόπο µόνον εάν η
επιχείρηση ήταν ιδιωτική. ∆ιαφορετικά, περιµένετε από τη
συντροφιά του κ. Κολλά να αλλάξει το σύστηµα ή να αλλάξουν
νοοτροπία; Αυτοί οι ίδιοι θα έχουν την ΕΘΕΛ ξανά από την αρχή.
Αυτοί είναι που επιβάλλουν και τα νοµοσχέδια στην Κυβέρνηση.
Αυτοί είναι που δεν αντιδρούν τώρα, γιατί τα έχουν βρει κάτω από
το τραπέζι µε την Κυβέρνηση. Και είναι ίσως οι µόνοι εργαζόµενοι
απ' όλους τους φορείς.
Αξίζει να τονιστεί ότι η Κυβέρνηση, παρά τις υποχωρήσεις στους
κοµµατικούς της συνδικαλιστές, δεν τα βρήκε στους κανονισµούς

εργασίας µαζί τους. Γι' αυτό τους συµπεριέλαβε στο νοµοσχέδιο,
καταργώντας ουσιαστικά τις ελεύθερες συλλογικές
διαπραγµατεύσεις.
Φαντάζεσθε τώρα τι είδους εξυγίανση νοµοθετούµε, αφού δεν
διαφωνούµε µόνον εµείς που δεν βλέπουµε κανένα µέτρο που
µπορεί να λύσει το πρόβληµα, αλλά διαφωνούν και οι εργαζόµενοι
και οι προσκείµενοι στην Κυβέρνηση, οι οποίοι τη στηρίζουν τόσα
χρόνια!
Το αποτέλεσµα αυτού του νοµοσχεδίου και αυτής της εξυγίανσης το
γνωρίζουµε από τώρα: Αποτυχία!
Και µετά από έξι µήνες περίπου, θα εµφανιστεί κάποιος υπουργός
στη Βουλή, όπως ο παριστάµενος, και χωρίς να ζητήσει συγγνώµη
από τον ελληνικό λαό, χωρίς να µας πει ποιος θα πληρώσει τα
δισεκατοµµύρια της νέας αποτυχίας, θα µας πει θριαµβευτικά:
"Αποφασίσαµε να αποκρατικοποιήσουµε τις αστικές συγκοινωνίες."
'Οπως ακριβώς συνέβη πριν από λίγες ηµέρες στη συζήτηση για
την πρόταση ψήφου εµπιστοσύνης µε την απόφαση της
Κυβέρνησης τώρα να αποκρατικοποιήσει την Ολυµπιακή
Αεροπορία, αφού προσετέθησαν και νέα οικονοµικά βάρη στον
ελληνικό λαό, αφού είχαµε και καινούρια ελλείµµατα.
Μετά τα όσα ακούστηκαν σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
κάνω µια µικρή αναδροµή για να βάλω τα πράγµατα στην
πραγµατική τους θέση. Εννοώ σχετικά µε τα ελλείµµατα των
λεωφορείων, και συνολικά του ΟΑΣΑ.
Και ξεκινώ από το 1977, όπου η τότε Κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας µε το ν. 588 ίδρυσε τον ΟΑΣ. Και ασφαλώς, το είπε
και ο κύριος Υπουργός, οι συνθήκες εκείνης της εποχής το
επέβαλαν.
Σήµερα, είκοσι ένα χρόνια µετά, τα πράγµατα, όπως όλοι σας
γνωρίζετε, έχουν αλλάξει ριζικά. Και εσείς οι Υπουργοί, αντί να δείτε
µπροστά τα νέα δεδοµένα και τις προκλήσεις του 21ου αιώνα που
έρχεται, µας γυρίζετε είκοσι ένα χρόνια πίσω.
Αλλά θα καταθέσω και ορισµένα οικονοµικά στοιχεία, για να δούµε
πώς φθάσαµε στο σηµερινό αποτέλεσµα του ενός
τρισεκατοµµυρίων (1.000.000.000.000) δραχµών.
Το 1981 ο ΟΑΣ µετά την αγορά του τροχαίου υλικού, της υποδοµής,
της δηµιουργίας από την αρχή τριών συγκοινωνιακών φορέων,
άφησε το 1981 φεύγοντας µόνο 2,3 δισεκατοµµύρια έλλειµµα.
Στις 31.12.1993 το χρέος του ΟΑΣΑ έφθασε τα τετρακόσια τριάντα
έξι δισεκατοµµύρια (436.000.000.000) δραχµές. Αυτά δεν µπορεί να
τα αµφισβητήσει κανένας, κύριοι συνάδελφοι.
'Ερχοµαι τώρα στην τελευταία πενταετία. ∆εν µε παίρνει ο χρόνος
να κάνω µεγαλύτερη ανάλυση. Την περίοδο 1994-1998 για την
εξυπηρέτηση του χρέους των τετρακοσίων τριάντα έξι
δισεκατοµµυρίων (436.000.000.000) δραχµών πλήρωνε ο ΟΑΣΑ
για πέντε χρόνια από είκοσι πέντε δισεκατοµµύρια (25.000.000.000)
δραχµές για την εξυπηρέτηση των δανείων, για να µείνει σταθερό το
χρέος.
Σήµερα το χρέος µετά από πέντε χρόνια έφθασε σύµφωνα µε την
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου τα εννιακόσια πενήντα οκτώ
δισεκατοµµύρια (958.000.000.000) δραχµές. ∆ηλαδή, υπήρξε
αύξηση 120%. Σε πέντε χρόνια προσετέθησαν πεντακόσια πενήντα
δύο δισεκατοµµύρια (552.000.000.000) δραχµές ακόµα.
Στον προϋπολογισµό που κατατέθηκε -θα τα πούµε και στη
συζήτηση του προϋπολογισµού- αναφέρεται στην εισηγητική
έκθεση ότι το λειτουργικό έλλειµµα 1994-1998 είναι τριακόσια
ενενήντα τέσσερα δισεκατοµµύρια (394.000.000.000) δραχµές, όσα
ακριβώς προκύπτουν από τα στοιχεία που σας δίνω, δηλαδή
πεντακόσια είκοσι πέντε δισεκατοµµύρια (525.000.000.000)
δραχµές, µείον εκατόν είκοσι πέντε δισεκατοµµύρια
(125.000.000.000) δραχµές οι τόκοι, είναι τετρακόσια
δισεκατοµµύρια (400.000.000.000) δραχµές. Και εσείς
εξακολουθείτε να διατηρείτε τους συγκοινωνιακούς φορείς, κυρίως
αυτόν της ΕΘΕΛ υπό πλήρες κρατικό έλεγχο.
Να  ποιος  ευθύνεται  για  το  έλλειµµα  αξιοπιστίας  της  πολιτικής
και  των  πολιτικών,  να  ποιος  ευθύνεται  για  τα
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σαράντα τρία τρισεκατοµµύρια (43.000.000.000.000) δραχµές
χρέος της χώρας, να ποιος ευθύνεται για τη δυσβάστακτη
φορολογία των Ελλήνων.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Γκελεστάθης έχει
το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έχει το βαρύγδουπο
τίτλο "οργάνωση και λειτουργία των αστικών συγκοινωνιών στην
περιοχή Αθηνών-Πειραιώς και Περιχώρων", ενώ θα έπρεπε να
επιγράφεται "τελική αποδιοργάνωση των αστικών συγκοινωνιών",
διότι αυτό θα είναι σίγουρα το τελικό αποτέλεσµα από την ψήφιση
του νοµοσχεδίου αυτού.
'Αλλωστε προηγήθηκαν τα δύο προηγούµενα νοµοσχέδια για την
Ολυµπιακή Αεροπορία. Το πρώτο για την εξυγίανση ήταν φιάσκο,
το δεύτερο για τη συµπλήρωση της εξυγίανσης που ήταν
µεγαλύτερο φιάσκο. Και τώρα ανήγγειλε επίσηµα η Κυβέρνηση των
εκσυγχρονιστών του κυρίου Σηµίτη ότι οδηγείται η Ολυµπιακή
Αεροπορία στην ιδιωτικοποίηση, δηλαδή στην εξεύρεση του
στρατηγικού επενδυτή κ.ο.κ. Αλλά επακολούθησε και το νοµοσχέδιο
για τα ΕΛΤΑ. 'Ηταν βέβαιο που θα έφθανε ο ΕΛΤΑ µε την τακτική
του ΠΑΣΟΚ πέντε χρόνια. Και τελικά ο ΕΛΤΑ είναι τελευταίος στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση στην παροχή υπηρεσιών προς τους πολίτες.
'Αλλωστε αυτά στον τοµέα των µεταφορών τα ανεγνώρισε και ο
κύριος Σηµίτης οµιλώντας στην Κοινοβουλευτική του Οµάδα, χωρίς
βέβαια να υπάρξουν συνέπειες. 'Εκανε διαπιστώσεις, κατελόγισε
ευθύνες, αλλά συνέπειες δεν υπήρξαν.
Είναι πραγµατική επίδειξη υποκρισίας, αλαζονείας και κοινωνικής
αναλγησίας η πολιτική της Κυβέρνησης των εκσυγχρονιστών του
ΠΑΣΟΚ και στον τοµέα αυτό των αστικών συγκοινωνιών της
Αθήνας που εξυπηρετούν εκατοµµύρια ανθρώπους που τις
χρησιµοποιούν για να πάνε και να γυρίσουν από τις δουλειές τους.
'Οπως θα αποδείξουµε και τώρα στη συζήτηση επί της αρχής, αλλά
και κατά τη συζήτηση επί των άρθρων, είναι µαθηµατική η ακρίβεια
του αποτελέσµατος της εφαρµογής και αυτού του νοµοσχεδίου.
'Αλλωστε, κύριε Υπουργέ, είσαστε πέντε χρόνια στην εξουσία. Εσείς
µας οµιλούσατε προηγουµένως λες και µόλις αναλάβατε τα
καθήκοντά σας ως Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών και µας
είπατε τι πρόκειται να κάνετε, τι οραµατίζεσθε, τι προγραµµατίζετε
κ.ο.κ.
Τι κάνατε πέντε χρόνια για να φτάσουν οι αστικές συγκοινωνίες στο
κατώτερο επίπεδο όπως επικρατούσε στην τότε ΕΑΣ πριν γίνει η
αποκρατικοποίησή της; 'Oπως άλλωστε είπε και ο συνάδελφος
κύριος Γιάννης Χαραλάµπους, πρώην Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών, ευθαρσώς στη ∆ιαρκή Κοινοβουλευτική Επιτροπή,
έχουν φτάσει οι αστικές συγκοινωνίες σε επίπεδο κατώτερο από
εκείνο στο οποίο βρισκόταν η ΕΑΣ τότε.
Θα υπενθυµίσω στο Σώµα, κύριε Πρόεδρε, ότι τον Απρίλιο του
1990 που ανέλαβε η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας την εξουσία
και ο οµιλών ήταν Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών,
επιδιώξαµε να έχουµε ένα διάλογο µε τους συνδικαλιστές, τους
εκπροσώπους των εργαζοµένων στις αστικές συγκοινωνίες και
ιδιαίτερα στην τότε ΕΑΣ. Ο διάλογος αυτός έγινε εκ µέρους µας µε
απόλυτη καλή πίστη και ειλικρίνεια για να επιτευχθεί η εξυγίανση
των αστικών συγκοινωνιών, που είναι γνωστό ότι τότε από
τριακόσιες εξήντα εργάσιµες ηµέρες οι εκατόν είκοσι ήταν απεργίες
και στάσεις εργασίας και περίµεναν στις στάσεις οι εργαζόµενοι σε
τεράστιες ουρές για να πάνε στις εργασίες τους και δεν
εµφανίζονταν τα λεωφορεία και όλα τα άλλα τα γνωστά που
δηµιουργούσαν µία σωρεία ελλειµµάτων και είχαν φτάσει το
επίπεδο της εξυπηρέτησης των επιβατών στο κατώτατο σηµείο.
Αφού ο διάλογος εκείνος επί ενάµιση χρόνο δεν είχε αποτέλεσµα,
µελοσάβησε και ο τότε ∆ήµαρχος Αθηναίων, ο αείµνηστος Αντώνης
Τρίτσης, και σχηµάτισε µία επιτροπή που έκανε µια µελέτη για την
εξυγίανση των αστικών συγκοινωνιών, η οποία ούτε καν

συζητήθηκε και απερρίφθη εκ προϊµίου από τους συνδικαλιστές
εκπροσώπους των εργαζοµένων στον τοµέα αυτό. Αφού
µεσολάβησε και ο Πρόεδρος της ΓΣΕΕ τότε, ο κ. Λάµπρος
Κανελλόπουλος, για να προσφέρει τις υπηρεσίες του, ώστε να γίνει
µια εξυγίανση του τοµέα αυτού και όλα αυτά ναυάγησαν, η
Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας προχώρησε στην
αποκρατικοποίηση των λεωφορείων.
Ψηφίστηκε ο νόµος 2078 στην Αίθουσα αυτήν τον Αύγουστο του
1992 και θεσµοθετήθηκαν τα εξής: Τις άδειες κυκλοφορίας κατά
πρώτο λόγο θα τις έπαιρναν οι εργαζόµενοι στην ΕΑΣ. Χίλιοι
διακόσιοι έκαναν αιτήσεις, χίλιοι διακόσιοι τις πήραν. Αν είχαν κάνει
τρεισήµιση χιλιάδες, θα τις είχαν πάρει µόνο οι εργαζόµενοι στην
ΕΑΣ.
∆εύτερη κατηγορία ήταν οι πολύτεκνοι. Χίλιοι τριακόσιοι πολύτεκνοι
έκαναν αίτηση, χίλιοι τριακόσιοι πήραν, χωρίς κανένα άλλο κριτήριο.
Στη συνέχεια, όσοι λεωφοριούχοι µετέφεραν τις άδειές τους από
περιφερειακά ΚΤΕΛ στην Αθήνα κατηργείτο η άδειά τους στο ΚΤΕΛ
που ανήκαν και έπαιρναν µία άδεια λεωφορείου στην Αθήνα.
Η τελευταία κατηγορία ήταν οι ελεύθεροι επαγγελµατίες
βιοπαλαιστές, οικογενειάρχες, οδηγοί αυτοκινήτων µε δίπλωµα
τετάρτης ή πέµπτης κατηγορίας.
Αυτοί πήραν τις άδειες λεωφορείων και γι αυτό το αποτέλεσµα από
τη λειτουργία των επτά Συγκοινωνιακών Επιχειρήσεων, των επτά
ΣΕΠ, ήταν βέβαιο ποιο θα ήταν, όπως απεδείχθη στην πράξη ότι
πέτυχε απόλυτα. Πρέπει να ξέρετε ότι ταυτόχρονα θεσµοθετήσαµε
µε το νόµο εκείνο -ο οµιλών ήταν ο εισηγητής του νόµου αυτού στην
Εθνική Αντιπροσωπεία ως Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών- οι λεωφοριούχοι να πληρώνονται µε τα χιλιόµετρα
που έκαναν και αυξήσαµε τις διαδροµές, αυξήσαµε και τα
δροµολόγια κατά σεβαστό αριθµό και επεδίωκαν να καλύψουν όλα
τα δροµολόγιά τους για να πάρουν περισσότερα χρήµατα.
Παράλληλα επιδοτούσαµε τον κάθε επιβάτη και όχι τη σωρεία των
ελλειµµάτων της λειτουργίας της τότε ΕΑΣ µε εβδοµήντα πέντε (75)
δραχµές. 'Οπως πλήρωνε ο ίδιος 75 δραχµές, πλήρωνε και το
κράτος την επιδότηση του επιβάτη. Βεβαίως, από τις εισπράξεις
τους παρακρατείτο το 15% για την αγορά νέων λεωφορείων και
πράγµατι την περίοδο εκείνη παραγγέλθηκαν εξακόσια
δεκατέσσερα (614) λεωφορεία, τα οποία και παραλήφθηκαν στη
συνέχεια.
Εσείς πέντε χρόνια παραγγείλατε και παραλάβατε µέχρι σήµερα ένα
λεωφορείο; Για ποια βελτίωση των συγκοινωνιών στην Αθήνα
µπορείτε να έχετε το πολιτικό θράσος να οµιλείτε, που και εξ αυτού
και µόνο του λόγου δεν έχετε το δικαίωµα αυτό;
'Ετσι τότε µε τη λειτουργία των επτά Συγκοινωνιακών Επιχειρήσεων
καταργήθηκαν τα ελλείµµατα µε την επιδότηση του εισιτηρίου, όπως
είπα προηγουµένως. Και βεβαίως, η παροχή των υπηρεσιών σε
αυτά τα εκατοµµύρια των ανθρώπων που χρησιµοποιούν τα
λεωφορεία στην ευρύτερη περιοχή της ΑΘήνας, ήταν σε ένα πολύ
ικανοποιητικό επίπεδο. Αλλά και κάτι άλλο.
Τότε στην ΕΑΣ εργαζόντουσαν εννέα χιλιάδες (9.000) άνθρωποι.
Εσείς µε το νόµο 2175 του ∆εκεµβρίου του 1993 που
επανακρατικοποιήσατε τα λεωφορεία, προσλάβατε µόνο έξι
χιλιάδες (6.000) ανθρώπους. 'Αρα οι τρεις χιλιάδες (3.000) ήταν
υπεράριθµοι.
Με το νόµο που ψηφίσατε το ∆εκέµβριο του 1993 προβλέψατε
µετατάξεις επτακοσίων (700) περίπου ανθρώπων, οι οποίες δεν
πραγµατοποιήθηκαν. 'Αρα πέντε χιλιάδες (5.000) ήταν εκείνοι οι
οποίοι έπρεπε να απασχολούνται για τη λειτουργία των
λεωφορείων.
Και κάτι άλλο επιπλέον. Τότε από τα χίλια επτακόσια (1.700)
λεωφορεία της ΕΑΣ ήταν σε κίνηση περίπου τα χίλια (1.000)
ηµερησίως. Ενώ επί λειτουργίας των επτά Συγκοινωνιακών
Επιχειρήσεων (των ΣΕΠ) ήταν χίλια τετρακόσια πενήντα (1.450)
λεωφορεία κάθε µέρα σε κίνηση.
'Ετσι  πρέπει  να  αναγνωρίσετε  ότι  από  το νόµο που ψηφίστηκε
το ∆εκέµβριο του 1993 για την επανακρατικοποίηση
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των λεωφορείων, που ήταν το µεγαλύτερο πολιτικό ανουσιούργηµα
που επιχειρήθηκε και σε βάρος του κρατικού προϋπολογισµού, του
ιδρώτα του λαού µας, αλλά και σε βάρος της εξυπηρετήσεως των
εκατοµµυρίων ανθρώπων που χρησιµοποιούν τα λεωφορεία κάθε
µέρα, δεν πραγµατοποιήθηκε τίποτα.
Πραγµατοποιήσατε τις µετατάξεις του προσωπικού; 'Οχι.
Πραγµατοποιήσατε την παραχώρηση του 40% σε Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης; 'Οχι. Πραγµατοποιήσατε τον περιορισµό
των ελλειµµάτων, τα οποία διαρκώς αυξάνονταν; Και φθάσατε τώρα
στο σηµείο να διαγράφετε ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000)
περίπου δραχµές που είναι τα ελλείµµατα από την λειτουργία αυτήν
την απαράδεκτη των αστικών συγκοινωνιών στην ευρύτερη περιοχή
της Αθήνας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
'Ετσι ο νόµος αυτός που εισηγείσθε και σήµερα στην Εθνική
Αντιπροσωπεία είναι µαθηµατικά βέβαιο ότι θα οδηγήσει σε ακόµα
περισσότερη χειροτέρευση των πραγµάτων. ∆εν υπάρχει καµία
αµφιβολία ότι το θέµα δεν πρόκειται να το πληρώσει η Κυβέρνηση,
δεν πρόκειται να το πληρώσουν τα πολιτικά κόµµατα, δεν πρόκειται
να το πληρώσουµε εµείς οι Βουλευτές. Θα το πληρώσουν τα
εκατοµµύρια αυτά των ανθρώπων, τα οποία είναι υποχρεωµένα να
πηγαίνουν και να γυρίζουν κάθε µέρα από τις εργασίες τους
χρησιµοποιώντας αυτά τα µέσα των αστικών συγκοινωνιών και
ιδιαίτερα τα λεωφορεία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Γκελεστάθη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: ∆εν διδαχθήκατε, κύριε Υπουργέ,
από το αποτέλεσµα των νοµαρχιακών και δηµοτικών εκλογών, πώς
ο κόσµος σας απήντησε για την πολιτική που ακολουθείτε εδώ και
πέντε χρόνια και σεις θέλετε να συνεχίσετε...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Είναι περασµένη η
ώρα και θέλουν και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι να µιλήσουν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Να µε ευχαριστήσετε, κύριε Πρόεδρε,
µόλις θα κατέβω απο το Βήµα, διότι επιδείξατε ανοχή στους
προηγούµενους οµιλητές.
Θέλω να κλείσω την οµιλία µου αυτή µε την εξής επισήµανση:
Είσαστε µέχρι σήµερα στην Κυβέρνηση για πέντε χρόνια, περάσατε
έξι Υπουργοί από το Υπουργείο Μεταφορών και Επικοινωνιών και
δεν ξέρω πόσοι άλλοι Υφυπουργοί και Γενικοί Γραµµατείς. 'Εχετε
σήµερα και σαράντα Ειδικούς και µη ειδικούς Συµβούλους, οι οποίοι
και αυτοί στοιχίζουν κάµποσες δεκάδες εκατοµµύρια στον κρατικό
προϋπολογισµό...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε
Γκελεστάθη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω το εξής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Γκελεστάθη!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα σας δώσω τη
δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Θα έχουµε και δευτερολογίες, κύριε
Πρόεδρε, διότι έχουµε πολλά να καταµαρτυρήσουµε στον κύριο
Σηµίτη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σαφώς έχετε. 'Ησασταν
και Υπουργός.
Ο κ. Τσούρας έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Υπουργός, Υπουργόν διαδέχεται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Είναι πολύπαθο αυτό
το Υπουργείο Μεταφορών και Επικοινωνιών.
Ο κ.Τσούρας έχει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αστικές
συγκοινωνίες σε µία µεγαλούπολη σαν την Αθήνα που κρατάει το
40% του πληθυσµού της χώρας, είναι προφανές πως είναι ζήτηµα
που επηρεάζει, που αντανακλά, που διαπερνάει την οικονοµική και
κοινωνική ζωή αυτής της πόλης, ίσως και της χώρας. ∆ηλαδή είναι
τελικά ένα ζήτηµα βαθύτατα πολιτικό. Πολιτικό ζήτηµα που αφορά
τους πάντες και τα πάντα. Γιατί;
Πρώτον, το πού, πώς και ποιες αναπτυξιακές οικονοµικές και
κοινωνικές δραστηριότητες θα αναπτυχθούν στο κέντρο και στην
περιφέρεια της πόλης, έχει άµεση σχέση µε το δίκτυο αστικών
συγκοινωνιών.
∆εύτερον, το πώς θα εξελιχθεί, θα διαµορφωθεί και θα
τροποποιηθεί η πολεοδοµική ανασυγκρότηση της πόλης µε στόχο
α) την καλύτερη τοπικά ποιότητα ζωής, β) την αποκατάσταση ξανά
του κοινωνικού ιστού, γ) την αποκέντρωση και δ)την
αποσυµφόρηση των αστικών δραστηριότων έχει άµεση και πλήρη
σχέση µε το σύστηµα αστικών συγκοινωνιών.
Τρίτον, αν πραγµατικά εφαρµόζεται ή όχι µία συνεπής και υπεύθυνη
περιβαλλοντική πολιτική που σκοπεύει να δώσει ανάσα ζωής σε
όλους τους κατοίκους και σε κάθε γειτονιά και όχι µόνο σε κάποιους
θύλακες προνοµιούχων, έχει άµεση και πλήρη σχέση µε το
σύστηµα αστικών συγκοινωνιών.
Τέταρτον, το τι χαρακτήρα θα έχει και πώς θα εφαρµοσθεί στην
πράξη τελικά η όποια απόφαση όποιας κυβέρνησης για κοινωνική
πολιτική -και βέβαια αν αφορά τους πολλούς ή τους λίγους- έχει
άµεση και πλήρη σχέση µε το σύστηµα αστικών συγκοινωνιών.
Πέµπτον, τελικά αν ειλικρινά έχεις επιλέξει να έχεις κέντρο της
πολιτικής σου τον πολίτη -τον καθένα χωριστά και όλους µαζί- και
τη συνεχή αναβάθµιση της ποιότητας ζωής του, τότε πρέπει να
σχεδιάσεις, να υλοποιήσεις και συνεχώς να βελτιώνεις ένα
αντίστοιχο σύστηµα αστικών συγκοινωνιών, αποτελεσµατικό,
υψηλής ποιότητας, χαµηλού κόστους.
Με αυτές τις προϋποθέσεις η πολιτική είναι µονόδροµος: Αστικές
συγκοινωνίες µε δηµόσιο και κοινωνικό χαρακτήρα. Αυτή είναι η
βασική πολιτική πρόταση του ΠΑΣΟΚ και το σχέδιο νόµου υπηρετεί
πράγµατι αυτόν το χαρακτήρα.
Και εδώ θέλω να θυµίσω -γιατί και σήµερα και κατά καιρούς πολλά
αρθρώνονται από τη Νέα ∆ηµοκρατία και ακούσαµε "εγκληµατικό
λάθος" από τον Πρόεδρό της τον κ. Καραµανλή- τι γίνεται στην
Ευρώπη.
Σε σχέση µε το δηµόσιο χαρακτήρα των αστικών συγκοινωνιών,
θυµίζω: Στη ∆υτική Γερµανία και στην Ιταλία οι φορείς είναι εταιρείες
της τοπικής αυτοδιοίκησης. Στην Ισπανία και στην Ολλανδία
ανήκουν στη δικαιοδοσία των δήµων. Στην Πορτογαλία είναι
κρατικές. Στο Βέλγιο ανήκουν στις τοπικές κυβερνήσεις. Στη ∆ανία
και στη Σουηδία ανήκαν στο κράτος µέχρι το 1978 και µετά στην
τοπική αυτοδιοίκηση. Στη Γαλλία ανήκουν σε ειδικούς οργανισµούς
των δήµων και κοινοτήτων.
Σε σχέση µε τον κοινωνικό χαρακτήρα τους, θυµίζω: Στη Γαλλία το
έλλειµµα καλύπτεται κατά 70% από το κράτος και κατά 30% από
την τοπική αυτοδιοίκηση. Στην Ολλανδία υπάρχει επιδότηση 75%,
στη Γερµανία 56%, στη ∆ανία 46% και στο Βέλγιο 73% από την
κυβέρνηση.
Και βέβαια είναι προφανές ότι δεν µιλάµε για εκείνη την περίεργη
και παγκόσµιας πρωτοτυπίας ιδιωτικοποίηση, που έκανε η Νέα
∆ηµοκρατία. Μας είπαν ότι επιδότησαν τους επιβάτες. Να ήταν
αυτό; 'Εδωσαν στον ιδιωτικό φορέα -στον καθένα- επιδότηση του
κοµίστρου, επιδότηση στην κάρτα διαδροµών, επιδότηση για αγορά
αυτοκινήτου, δωρεάν στάθµευση αµαξοστασίων, δωρεάν
ανταλλακτικά, δωρεάν συνεργεία, παραχώρηση δωρεάν ή έναντι
συµβολικού µισθώµατος των λεωφορείων. Και το είπαν αυτό
ιδιωτικοποίηση! Και εδώ σ' αυτήν τη µορφή "ιδιωτικοποίησης"
έρχεται αυτό που είπε ο κ. Καραµανλής "δεν απολογείται κανένας".
Μα, δεν απολογηθήκατε και ποτέ. Αλλά βέβαια έχετε το εξής
φαινόµενο εσείς, να αλλάζετε αρχηγούς κάθε φορά, ώστε ο
καινούριος να οµιλεί ως λευκά περιστερά, λευκός και αµόλυντος.
Και τι να θυµίσω. 'Οτι ο κρατικός φορέας (ΕΑΣ) πριν την
"ιδιωτικοποίηση" επιδοτείτο µε 26,5 δραχµές ανά µεταφερόµενο
επιβάτη και εσείς το πήγατε στις εβδοµήντα πέντε (75)
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δραχµές;
Ποια είναι η κοινωνική σας πολιτική; Λέτε "αυξήθηκαν τα
δροµολόγια". Σας λέω κάτι που δεν έχει γίνει ποτέ τα τελευταία
πενήντα χρόνια. Μειώσατε κατά 14% τα δροµολόγια, καταργήσατε
σαράντα από τις διακόσιες ενενήντα άγονες γραµµές, αυτές που
πήγαιναν παιδιά και στις εργατικές συνοικίες. Και αυτό το λέτε
κοινωνική προσφορά. Κατέβηκε και µειώθηκε ο αριθµός των
επιβατών είπε ο κ. Μεϊµαράκης. Βεβαίως και µειώθηκε. Είναι
δύσκολο να ανέβει. Και ανεβαίνει βήµα µε βήµα, γιατί από τα
πεντακόσια δεκαεπτά εκατοµµύρια επιβάτες, που είχε η ΕΑΣ, µε τη
ΣΕΠ τους πήγατε στα τριακόσια τριάντα πέντε εκατοµµύρια
επιβάτες. Χάσαµε σε ενάµιση χρόνο εκατόν ογδόντα δύο
εκατοµµύρια επιβάτες. Αυτή είναι η πολιτική σας.
Θυµίζω ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο το 1992 και η Κοµισιόν
αρνήθηκαν να δεχθούν αυτήν την ιδιωτικοποίηση και έκοψε την
αγορά των νέων λεωφορείων από το Ταµείο Συνοχής.
Ας ξαναγυρίσω στο νοµοσχέδιο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Να απαντήσουµε στην επερώτηση
µια και µας την κάνατε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΥΡΑΣ: Η εµπειρία σου είναι µικρή σ' αυτά. ∆ίπλα
σου κάθονται άλλοι άνθρωποι που έχουν τη δυνατότητα να
απαντήσουν αν θέλουν. 'Οµως, δεν µπορούν δυστυχώς.
Επί του νοµοσχεδίου τώρα. Από ποια µαζικά µέσα παράγεται το
κυκλοφοριακό έργο: Θερµικά λεωφορεία, τρόλει, τραµ, αστικοί
σιδηρόδροµοι, προαστιακοί σιδηρόδροµοι. Τι προβλέπει, τι
παρατηρήσεις έχω σ' αυτά: Επιτέλους θεσµοθετείται ενιαίος
φορέας. Η απόφαση είχε ληφθεί και ανακοινωθεί από τον οµιλούντα
τον Αύγουστο του 1995. 'Αργησε αλλά τελικά υλοποιείται. Καιρός
ήταν.
∆εύτερη παρατήρηση: Τραµ. Πρέπει να προχωρήσει ταχύτατα.
Πιστεύω πως θα γίνει.
Τρίτη παρατήρηση: Προαστιακός σιδηρόδροµος. 'Εργο που
ξεκίνησε και µε την επίσηµη απόφαση και µε την χρηµατοδότησή
του το 1994. Προχωρά. Εδώ συµφωνώ µεν σε σχέση µε το
νοµοσχέδιο ότι ο ΟΣΕ πρέπει να εξαιρεθεί από τον κοινό φορέα,
αλλά πρέπει να υπάρξει από τώρα µέριµνα για τη
συµπληρωµατικότητα και την λειτουργική συµβατότητα µε το
υπόλοιπο σύστηµα. Αλλιώς θα είναι δώρο άδωρο.
Τέταρτη παρατήρηση: ΗΣΑΠ-"ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ". Κατανοώ τα
προβλήµατα, αλλά εδώ το σχέδιο νόµου θα έπρεπε να είναι πιο
τολµηρό και πιο αποτελεσµατικό. Υπάρχουν ερωτήµατα: Γιατί θα
χρειαστούν τρία χρόνια για να συγχωνευθεί µε τον ΗΣΑΠ η
θυγατρική εταιρεία του "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" που θα είναι υπεύθυνη
για την λειτουργία και εκµετάλλευση των γραµµών 2 και 3; Γιατί
αυτή η εταιρεία είναι υπεύθυνη για τυχόν σχεδιασµό επεκτάσεων -
δεν εννοώ για το κατασκευαστικό έργο, είναι δική της δουλειά αυτό-
και τη λειτουργία τους και όχι ο ΟΑΣΑ-ΗΣΑΠ, ώστε να
εξασφαλίζεται ο ενιαίος σχεδιασµός και λειτουργία; Γιατί έχει την
ευθύνη της εκµετάλλευσης γι' αυτά τα τρία χρόνια η συγκεκριµένη
θυγατρική εταιρεία, που σηµαίνει ότι τελικά θα γίνει αδύνατος ή
πολύ δύσκολος ο συντονισµός µε τα υπόλοιπα µέσα;
Παραδείγµατος χάρη αλληλοτροφοδότηση, δροµολόγια, ενιαίο
εισιτήριο κλπ.
Γιατί να υπάρχουν δυο εταιρείες µε ξεχωριστές διοικητικές
υπηρεσίες, λογιστήριο, υποστηρικτικές υπηρεσίες πράγµα που
σηµαίνει µεγαλύτερο κόστος και πόσο δύσκολο θα είναι στη
συνέχεια να ενοποιηθούν;
Τέλος, τι θα γίνει αν τα έξοδα της θυγατρικής εταιρείας που
περιγράφετε στο νοµοσχέδιο που αποδίδονται για την
αποπληρωµή δανειακών υποχρεώσεων της "ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" δεν
είναι επαρκή; Θα αυξηθεί κατακόρυφα το εισιτήριο ή θα καλυφθούν
από το κράτος; Γιατί δεν υπάρχει συγκεκριµένη πρόβλεψη από
τώρα;
Πιστεύω κύριε Υπουργέ, ότι αυτό το άρθρο δεν δίνει πειστικές
απαντήσεις και δεν έχει ξεκάθαρη στρατηγική. Χρειάζονται
τολµηρές, καθαρές, αποτελεσµατικές αποφάσεις. Πρέπει ο ΗΣΑΠ
να είναι ο µόνος φορέας αστικού σιδηροδρόµου.

Συµφωνώ απολύτως µε τα τρία µεγάλα θέµατα που επιλύονται.
Πρώτον, για την εξυγίανση. Το κράτος δια του προϋπολογισµού
αναλαµβάνει επίσηµα και ξεκάθαρα το κόστος της κοινωνικής
πολιτικής. Είναι ταυτόσηµο µε την πολιτική µας πρόταση.
∆εύτερο, σε σχέση µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση. 'Ηταν µια πρόταση
που ξεκινήσαµε το 1995 όταν φτιάξαµε το νέο σύστηµα Γραµµές-
Κορµοί- διαδηµοτικές και δηµοτικές γραµµές. Η ανάληψη του 40%
από την Τοπική Αυτοδιοίκηση των τοπικών συγκοινωνιών είναι ένα
από τα πιο σηµαντικά ζητήµατα που εισάγει το νοµοσχέδιο.
Μετά είναι ο εκσυγχρονισµός των εργασιακών σχέσεων. Σε αυτές
τις ρυθµίσεις οφείλουµε να τιµήσουµε τους εργαζόµενους για την
προσφορά τους στην προσπάθεια για καλύτερες αστικές
συγκοινωνίες µέσα από τους νέους κανονισµούς προσωπικού.
Θα ήθελα να πω τώρα και δυο λόγια για την τηλεµατική, αν και δεν
είναι µέσα στο νοµοσχέδιο. Είναι το κλειδί για τα παραπέρα. Θέλω
να θυµίσω ότι η τηλεµατική έχει προχωρήσει από το 1995.
Υπήρχαν τα χρήµατα, υπήρχε και η µελέτη. 'Οταν λέµε τηλεµατική
µε απλά λόγια εννοούµε ότι πρόκειται για µια επανάσταση. Σε ένα
δυο χρόνια θα έχει προχωρήσει. Σε έναν πίνακα θα µπορείς να
βλέπεις ανά πάσα στιγµή πού είναι το λεωφορείο πού είναι το
τρόλει και πόσους επιβάτες έχει µέσα. Αυτό σηµαίνει ότι θα µπορείς
να διορθώσεις το δροµολόγιο αν υπάρχει κώλυµα στη κυκλοφορία.
Ανάλογα µε τους επιβάτες που έχει το όχηµα θα δεις πού πρέπει να
πυκνώσεις τη ροή των λεωφορείων. Στην κάθε στάση θα µπορείς
να έχεις πίνακα, ο οποίος θα δείχνει πότε θα έρθει το επόµενο
όχηµα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Τόσο καιρό γιατί δεν έγινε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΥΡΑΣ: Προχωρά. Χρήµατα υπήρξαν και ο
σχεδιασµός υπήρξε. Είµαστε η µια από τις τρεις πρώτες πόλεις
στην Ευρώπη που καταφέραµε να πάρουµε τη µελέτη και τα
χρήµατα.
Τέλος για να έχουµε συγκοινωνίες χρειαζόµαστε ανανέωση του
στόλου, η οποία προχωρά. ∆εύτερον, οδηγούς και τρίτον, µέτρα
προτεραιότητας.
Για τους οδηγούς έχουµε χρόνιο πρόβληµα, κύριε Υπουργέ.
Πιστεύω ότι µέσα στο σχέδιο νόµου θα έπρεπε να υπάρχει ρύθµιση
που να εξασφαλίζει µόνιµη αριθµητική σχέση οδηγού και οχηµάτων.
'Ετσι µετά την οποιαδήποτε ετήσια συνταξιοδότηση θα υπάρχει
αυτόµατη διαδικασία αναπλήρωσης των οδηγών, χωρίς τις
χρονοβόρες διαδικασίες έγκρισης, φυσικά µε το ν. 2190. Θα
µπορούσαµε από τώρα να είµαστε σίγουροι για την αυτόµατη
έναρξη της διαδικασίας πρόβλεψης. Θα το δούµε στα άρθρα.
Το δεύτερο έχει σχέση µε τα µέτρα προτεραιότητας. 'Εξω απ'αυτά
που είπα για την τηλεµατική, πιστεύω πως η επέκταση των νέων
λεωφορειολωρίδων, των λωρίδων αντίθετης ροής, και τα µέτρα
ευνόησης των δηµοσίων συγκοινωνιών, είναι πράγµατα που θα µας
βοηθήσουν να έχουµε συγκοινωνίες. Εγώ πιστεύω ότι αυτό το
βασικό εργαλείο πρέπει να φύγει από το ΥΜΕ, από το ΥΠΕΧΩ∆Ε,
από το Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης. Είναι µια πρόταση που πρέπει
να σκεφτούµε και να υπάρξει µόνο εµπλοκή του ΟΑΣΑ και της
Περιφέρειας. Είναι δυο όργανα που µπορούν να αποφασίσουν,
ώστε να φύγουµε απ'αυτήν την προαιώνια ιστορία και να
µπορέσουµε να προχωρήσουµε.
Αυτά ήθελα να πω και τελειώνοντας υποστηρίζω πως είναι ένα
νοµοσχέδιο µελετηµένο, προοδευτικό και µε ιδιαίτερα θετική
προοπτική.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ.Βεζδρεβάνης έχει
το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Πότε θα τελειώσουµε, κύριε
Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κοιτάχτε, ζήτησε ο
κ.Βεζδρεβάνης να µιλήσει για δέκα λεπτά και επίσης και ο
κ.Τσαφούλιας που έχει µόνο πέντε λεπτά, γιατί αύριο δεν θα είναι
εδώ.
Θα  σταµατήσουµε,  λοιπόν,  εδώ  στον  κ.Τσαφούλια  ,  θα
ψηφίσουµε  επί  της  αρχής  το  νοµοσχέδιο  και  θα  µιλήσουν  οι
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υπόλοιποι συνάδελφοι αύριο, στην πρώτη ενότητα των άρθρων.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΣΣΙΜΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνήσαµε µε τον κ.
Κρητικό να σταµατήσουµε στις µια η ώρα. Είναι τρόπος
νοµοθετήσεως αυτός;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα δευτερολογήσετε
και σεις, κύριε συνάδελφε, αύριο επί της ενότητας των άρθρων, µε
άνεση χρόνου.
( Θόρυβος στην Αίθουσα )
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, και εγώ θέλω το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να µη γράφεται τίποτα
στα Πρακτικά από τις διαµαρτυρίες των συναδέλφων.
Ορίστε, κύριε Βεζδρεβάνη, σας έδωσα το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι και εγώ δεν
συµφωνώ µε όσα λέει ο κύριος Πρόεδρος. Κλήθηκα να µιλήσω τρία
λεπτά πριν της 01.00 που έχει συµφωνηθεί ότι θα σταµατήσει η
συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, σε κάθε περίπτωση που η Κυβέρνηση φέρνει
ένα νοµοσχέδιο προς τη σωστή κατεύθυνση, δεν της στέρησα τη
χαρά να έχει και τη δική µου θετική ψήφο. Πράττω τούτο µε
συναίσθηση ευθύνης και µε την ικανοποίηση ότι βοηθώ µια
νοµοθετική πρωτοβουλία που θα αποβεί χρήσιµη στον ελληνικό
λαό και στη χώρα µας.
Πρόσφατα το απέδειξα µε τη θετική µου ψήφο που έδωσα τις δυο
προηγούµενες εβδοµάδες σε δύο νοµοσχέδια που έφερε η
Κυβέρνηση, το Εθνικό Κτηµατολόγιο και για τη σύσταση Εθνικής
Επιτροπής για την Προστασία των Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων και
της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής.
Ανέφερα, κύριοι συνάδελφοι, αυτά εν προλόγω, για να καταδείξω
τον τρόπο κατά τον οποίο λειτουργώ στην Αίθουσα αυτή -και έχω
την αίσθηση ότι οι περισσότεροι συνάδελφοι, όσοι τουλάχιστο
µένουν µέχρι αυτές τις προκεχωρηµένες ώρες, το γνωρίζουν- αλλά
και για να αντιλαµβάνονται οι κύριοι Υπουργοί τη στάση µας στα
νοµοσχέδια όταν αρνούµεθα να τα ψηφίσουµε. Η άρνησή µας
εδράζεται στην πίστη µας ότι τα νοµοσχέδιά τους δεν βρίσκονται
στη σωστή κατεύθυνση και οφείλουν να λαµβάνουν σοβαρά υπόψη
τις δικές µας αντιρρήσεις και τις δικές µας ενστάσεις.
Συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Μεταφορών για
την οργάνωση των αστικών συγκοινωνιών των Αθηνών, Πειραιώς
και περιχώρων. Από τη µελέτη της εισηγητικής έκθεσης, των
διατάξεων αλλά και τη µελέτη του Πρακτικού της ∆ιαρκούς
Επιτροπής, µε κρίση δικαίου ανδρός, κατέληξα στην απόφαση να
καταψηφίσω αυτό το σχέδιο νόµου.
Το νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, τιτλοφορείται κατά τρόπο
ψευδεπίγραφο. Αν θέλατε να είστε ειλικρινής, άλλο τίτλο θα δίνατε
σε αυτό το νοµοσχέδιο. Προσπάθησα να βρω τον καταλληλότερο
και κατέληξα στον ακόλουθο που σας τον προτείνω, αν έχετε το
πολιτικό θάρρος και λεβεντιά πάρτε τον και υλοποιείστε τον: Περί
συγκαλύψεως ατασθαλιών, αναγνωρίσεως αποτυχιών και
επιβραβεύσεως αθλιοτήτων. Αυτός πρέπει να είναι ο τίτλος του
νοµοσχέδιου σας. Αυτός ο τίτλος ανταποκρίνεται στο νοµοσχέδιό
σας. Και ως νοµοσχέδιο που διαπνέεται απ' αυτά τα στοιχεία που
συγκροτούν την αρχή του δεν µπορούµε και δεν έχουµε το δικαίωµα
να το ψηφίσουµε επί της αρχής.
'Οταν κατά τρόπο πρωτοφανή για πολιτισµένη και δηµοκρατική
χώρα πετάξατε στους δρόµους φτωχούς βιοπαλαιστές που
πούλησαν τα υπάρχοντά τους για να γίνουν οδηγοί,
εναγκαλιστήκατε ποιους; Τους γνωστούς! Και εσείς ευαγγελιστήκατε
ποιότητα συγκοινωνιακού έργου και ελάφρυνση του κοινωνικού
συνόλου από την ελλειµµατική λειτουργία των αστικών
συγκοινωνιών. Στο όνοµα αυτής της υπόσχεσης παραβιάσατε
ακόµη και συνταγµατικά δικαιώµατα των Ελλήνων, που είναι εν
προκειµένω το δικαίωµα της ιδιοκτησίας.
Κατά τον διαρρεύσαντα χρόνο απεδείχθη περίτρανα ότι οι αστικές
συγκοινωνίες προσέφεραν χειρότερο συγκοινωνιακό έργο και
προσέθεσαν νέα βάρη στον ελληνικό λαό. Περί αυτών δεν υπάρχει
καµία αµφιβολία και δειλά-δειλά διαφαίνεται και από το ίδιο το
νοµοσχέδιο σας. Αλλά τα γεγονότα είναι ξεκάθαρα και δεν µπορούν

να αποσιωποιηθούν.
Είχατε "γραµµάτια", κύριε Υπουργέ, στους Κολλάδες και έτσι
έπρεπε να πράξετε.
'Επρεπε να ανταµείψετε τις αθλιότητες αυτών που κατέστρεφαν και
έκαιγαν το µόχθο του ελληνικού λαού, έπρεπε να επιβραβεύσετε
αυτούς που καταρράκωσαν και ξεγύµνωσαν την ανθρώπινη
αξιοπρέπεια µέσα στους δρόµους της Αθήνας.
'Επρεπε να προστατεύσετε αυτά τα ανθρωπάκια, που για να
αποφύγουν τη νέµεση της δικαιοσύνης σας εξεβίασαν να ψηφίσατε
ειδικό νόµο καταργώντας το αξιόποινο των εγκληµατικών πράξεων,
εσείς που σέρνετε καθηµερινά χιλιάδες αγρότες στα δικαστήρια γιατί
αντέδρασαν για την αγροτοκτόνο πολιτική σας και τολµάτε και
έρχεστε σήµερα µε το νοµοσχέδιό σας να καταστήσετε συντονιστικό
όργανο των αστικών συγκοινωνιών τους ιδίους ανθρώπους µε τις
καταδικασµένες στη συνείδηση του ελληνικού λαού νοοτροπίες,
συµπεριφορές, µεθόδους και απρέπειες.
Και εδώ γνωρίζετε µε ποιες ατασθαλίες διογκώθηκαν τα ελλείµµατα
που θα πληρώσουν ακόµη και οι συµπατριώτες µου του Σουλίου
και της Μουργκάνας, αλλά και ολοκλήρου του νοµού που δεν
έκαναν και δεν θα κάνουν ποτέ χρήση των αθλίων συγκοινωνιών
της Αθήνας, του Πειραιά και των περιχώρων.
Με ποιο δικαίωµα εσείς επιβαρύνετε ολόκληρο τον ελληνικό λαό για
την οµάδα των Κολλάδων και δεν καλέσατε όλους αυτούς τους
κυρίους να πληρώσουν από την προσωπική τους περιουσία τις
ζηµιές τις οποίες υπέστησαν οι αστικές συγκοινωνίες όταν τότε
αντιδρούσαν στη δική µας πολιτική;
'Ερχεσθε, κύριε Υπουργέ, µε θράσος πολιτικό, εκατό πιθήκων, να
πείτε τι; Να πείτε ότι οι αστικές συγκοινωνίες στην Αθήνα πρέπει να
οργανωθούν καλύτερα, γιατί πριν τέσσερα χρόνια που ήσασταν
κυβέρνηση -όχι εσείς προσωπικά, οι συνάδελφοί σας που
ευρέθησαν σ'αυτήν τη θέση- κάνετε ένα πείραµα, το οποίο τι
απέδωσε; 'Ενα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δραχµές
ελλείµµατα. Και τώρα βρίσκετε τη λύση ότι από εδώ και πέρα τα
ελλείµµατα δεν θα καλύπτονται καθ'ον τρόπο εκαλύπτοντο, αλλά θα
καλύπτονται µε άλλες µεθόδους. Και αν εκείνες οι µέθοδοι
αποτύχουν όπως απέτυχαν οι µέχρι τούδε, τότε θα ξαναγυρίσουµε,
όπως λένε στην πατρίδα µου, στα παλιά της συγχωρεµένης και θα
πούµε κάναµε λάθος, όπως κάναµε και αλλού.
Μήπως δεν είπατε πριν τρία χρόνια ότι θα εξυγιάνετε την
Ολυµπιακή και ζητήσατε την εξουσιοδότηση από την ελληνική
Βουλή να χαρισθούν τα επτακόσια δισεκατοµµύρια
(700.000.000.000) δραχµές; Και την πήρατε από τη διατεταγµένη
πλειοψηφία της παρατάξεώς σας. Και τι κάνατε; Ποιο ήταν το
αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι αυτό το οποίο προ ολίγων µηνών
ήρθατε να µας πείτε ότι "αποτύχαµε και θέλουµε και καινούρια". Αν,
κύριε Υπουργέ, εσείς είσαστε ανίκανοι ως Κυβέρνηση να φέρετε
αποτέλεσµα, δεν ευθύνεται ο ελληνικός λαός να πληρώνει τα δικά
σας καµώµατα.
Κύριοι συνάδελφοι, θα ήµασταν κατώτεροι των περιστάσεων, θα
ήµασταν ανάξιοι εκπρόσωποι του ελληνικού λαού, θα ήµασταν
επιλήσµονες του χρέους µας, θα ήµασταν απαρνητές των αρχών
µας και της ηθικοφιλοσοφικής µας συγκρότησης, αν συναινούσαµε
στην ψήφιση αυτού του φαυλεπίφαυλου νοµοσχεδίου. ∆ιότι, κύριοι
συνάδελφοι, µπορεί οι διατάξεις του να µην είναι αυτό που είπα
πριν λίγο, καλύπτουν όµως όλα τα φαυλεπίφαυλα τα οποία
προήλθαν µέχρι αυτής της στιγµής.
Γι'αυτό ακριβώς εµείς, κύριε Υπουργέ, είµαστε σαφώς αντίθετοι.
Ψηφίστε µόνοι σας αυτό το νοµοσχέδιο. Συνδέστε τη δική σας
ιστορία µε την ιστορία των Κολλάδων. Είναι δική σας επιλογή. ∆εν
είναι όµως δική µας. Εµείς για µία ακόµη φορά θα αποδείξουµε
στον ελληνικό λαό ότι δεν είµαστε όµοιοι µε εσάς.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Βεζδρεβάνη.
Ο κ. Τσαφούλιας έχει το λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Τη µεγαλύτερη υποβάθµιση α-
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πόψε, κύριε Υπουργέ, την έχετε κάνει µε το ότι δεν καλύπτεται η
συζήτηση από την τηλεόραση, γίνεται εν αγνοία του ελληνικού
λαού. ∆ηλαδή το σπουδαιότερο που αφορά τη ζωή του, την υγεία
του, την προστασία του, τη λειτουργία του το έχετε αγνοήσει. Πού
είναι η τηλεόραση; Υπάρχει καµία τηλεόραση απόψε να δει το θέµα
ο ελληνικός λαός; Τίποτα. Στα µουγγά τη βγάζετε. Γιατί τη βγάζετε
στα µουγγά; Γιατί είναι λογιστικής σηµασίας το νοµοσχέδιο και δεν
είναι αποτελεσµατικό. Είναι ένα λογιστικό νοµοσχέδιο. Και επειδή
είναι λογιστικό νοµοσχέδιο, σας λέω το εξής. Τι το φέρατε εδώ;
Είναι άχρηστο, είναι για πέταµα. ∆εν έπρεπε καν να το φέρετε.
Πρώτο είναι το κυκλοφοριακό. Το λύσατε;
∆εύτερο είναι η ρύπανση του περιβάλλοντος εκ της ελλείψεως
κυκλοφοριακού και οργάνωσης των συγκοινωνιών.
Και τρίτο είναι η πολιτική καταπολέµησης του Ι.Χ. στο κέντρο.
Τα κάνατε; ∆εν τα κάνατε. Τι το φέρατε;
Κυκλοφοριακό. Τριακόσιες µελέτες στο Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης,
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων
και σε σας. ∆εν εφαρµόσατε καµία. Λύσατε κανένα κυκλοφοριακό
πρόβληµα; Ορίσατε λεωφορειοδρόµους; Κάνατε πλύση του
εγκεφάλου του λαού των Αθηνών, για να του πείτε ότι πρέπει να
σπάσουµε την ψυχολογική σύνδεση του ιδιοκήτη του Ι.Χ. µε το
αυτοκίνητό του, λόγω τροµακτικού κινδύνου για τον καρκίνο, για το
περιβάλλον, για την τσέπη του;
Είπατε για ζηµιά εξακοσίων δισεκατοµµυρίων (600.000.000.000)
δραχµών, που προκαλείται από τη µη καλή λειτουργία των
συγκοινωνιών κλπ. Αυτό του το είπατε; Του κάνατε καθοδήγηση;
∆ώσατε τα λεφτά για τον "Καποδίστρια" προ της ψηφίσεως του
νοµοσχεδίου για διαφηµιστικούς λόγους. 'Ενα χρόνο νωρίτερα,
έπρεπε να κάνετε διαφήµιση γι' αυτά που είπατε απόψε.
Επίσης είπατε ότι δεν λύνεται µε νόµους το κυκλοφοριακό. Με
τίποτα άλλο δεν λύνεται. Πρέπει να παραιτηθείτε απόψε. Η
αδυναµία σας να λύσετε το κυκλοφοριακό αποτελεί υποχρέωσή σας
προς παραίτηση.
Η Αθήνα καίγεται από τον καρκίνο, από το στρίµωγµα, από τις
λυποθυµίες, από το αίσχος το οποίο υπάρχει στις συγκοινωνίες.
'Οταν δηλώνετε αδυναµία να λύσετε το κυκλοφοριακό, γιατί φέρνετε
αυτό το λογιστικό νοµοσχέδιο; Μπορείτε να µου απαντήσετε, χωρίς
τη λύση του κυκλοφοριακού και της πολιτικής κατά του Ι.Χ. στο
κέντρο και της επιβολής του καρκίνου µε το έτσι θέλετε, εάν αυτό το
νοµοσχέδιο λύνει κανένα πρόβληµα; ∆εν λύνει απολύτως κανένα
πρόβληµα.
Συµφωνώ µε τις εβδοµήντα (70) δραχµές και τις άλλες εβδοµήντα
(70) που ήθελε ο κ. Μητσοτάκης. Για τους άλλους τους ιδιοκτήτες
είναι άλλη δουλειά. Αυτά µπορεί να τα πούµε σε άλλη συζήτηση.
Εάν εκεί επιδοτείτο το εισιτήριο µε άλλες ογδόντα (80) δραχµές για
να ζήσουν οι ιδιώτες και να υπάρξει το κατάντηµα αυτό και να το
συνεχίσετε εσείς αυτό το κατάντηµα, είναι άλλη δουλειά.
Εδώ δεν κάνουµε κρίση του τι έγινε, διότι και οι δύο κυβερνήσεις
πάνω σ' αυτόν τον ελληνικό λαό, που του προσθέτετε καρκίνο,
συµφόρηση, λειτουργία ζωής µηδέν, κάνατε τα κοµµατικά σας χρέη.
∆ηλαδή κάνατε τις δουλειές σας κοµµατικά και οι δύο παρατάξεις.
Και οι δύο παρατάξεις µε τα νοµοσχέδια για τη λειτουργία των
συγκοινωνιών καταντήσατε τον έρηµο το λαό ερείπιο. Αλλά τι φταίει
αυτός ο λαός;
Εποµένως όταν δηλώνετε αδυναµία να µην είσαστε εκεί. Και θα
είναι µεγάλη τιµή σας, διότι τα αυτοκίνητα, λέει ο Τόεµπι, σε µία
δεδοµένη στιγµή θα τα καίµε. Θα τα καίµε γιατί δεν θα µπορούµε να
τα λειτουργήσουµε. Το έχετε διαβάσει αυτό; Να διαβάσετε την
ιστορία του µέλλοντος. Για τη λειτουργία του κυκλοφοριακού
υπάρχουν φιλόσοφοι στην Αγγλία και αλλού. Μελετήστε τους να
δείτε που πάει η ζωή, να δείτε τη βάση της φιλοσοφικής άποψης,
της λειτουργίας της ζωής βάσει αυτών των λογιστικών νοµοσχεδίων
που φέρνετε.
Τώρα τι να πω; Να πω για τον κανονισµό του προσωπικού; Θα
βάλετε τους οδηγούς να δουλεύουν συνέχεια τέσσερα δωδεκάωρα
και θα κάνουν εγκλήµατα. Θα νυστάζουν επάνω στο τιµόνι. Τους
αφαιρείτε τις άδειες άλλα δύο χρόνια, τους αφαιρείτε εργασιακά
δικαιώµατα κλπ., αλλά αυτά είναι πρωθύστερα.
Για όλους αυτούς τους λόγους και για τα εργασιακά και για άλλα,
αλλά και για τους βασικούς λόγους που έπρεπε να έχετε
παραιτηθεί, εµείς δεν ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσαφούλια.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµπτης 29
Οκτωβρίου 1998, της Παρασκευής 13 Νοεµβρίου 1998 και της
∆ευτέρας 16 Νοεµβρίου 1998 και ερωτάται το Σώµα αν
επικυρούνται;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς τα Πρακτικά
της Πέµπτης 29 Οκτωβρίου 1998, της Παρασκευής 13 Νοεµβρίου
1998 και της ∆ευτέρας 16 Νοεµβρίου 1998 επικυρώθηκαν.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου
νόµου του Υπυοργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών: "Οργάνωση
και λειτουργία των Αστικών Συγκοινωνιών στην περιοχή Αθηνών -
Πειραιώς και Περιχώρων".
Κύριοι συνάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας επί της αρχής του
σχεδίου νόµου της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
"Προς τον κ. Πρόεδρο της Βουλής
Κύριε Πρόεδρε,
Οι κάτωθι υπογράφοντες Βουλευτές αιτούνται Ονοµαστική
Ψηφοφορία επί της αρχής του Νοµοσχεδίου: "Οργάνωση και
λειτουργία Αστικών Συγκοινωνιών κλπ."
Οι αιτούντες
∆. Σιούφας
Β. Με`ι`µαράκης
Θ. Κασσίµης
Ν. Γκελεστάθης
Α. Γιαννόπουλος
Ε. Ζαφειρόπουλος
Α. Χειµάρας
Α. Φούσας
Ν. Παπαφιλίππου
Σ. Σπύρου
Β. Πάππας
Ι. Παπαδηµόπουλος
Κ. Σηµαιοφορίδης
∆. Κωστόπουλος
Η. Βεζδρεβάνης
Γ. Αλογοσκούφης
Χρ. Βυζοβίτης
Γ. ∆ηµαράς
Σ. Αλφιέρη
Γ. Τσαφούλιας
Χ. Αγγουράκης"
Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση της
ονοµαστικής ψηφοφορίας για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο
απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.
Ο κ. Μεϊµαράκης. Παρών.
Ο κ. Κασσίµης. Παρών.
Ο κ. Γκελεστάθης. Παρών.
Ο κ. Γιαννόπουλος. Παρών.
Ο κ. Ζαφειρόπουλος. Παρών.
Ο κ. Χειµάρας. Παρών.
Ο κ. Φούσας. Απών.
Ο κ. Παπαφιλίππου. Παρών.
Ο κ. Σπύρου. Παρών.
Ο κ. Πάππας. Παρών.
Ο κ. Παπαδηµόπουλος. Παρών.
Ο κ. Κωστόπουλος. Παρών.
Ο κ. Βεζδρεβάνης. Παρών.
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Επίσης έχουν υπογράψει εκ µέρους του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος ο κ. ∆ηµαράς και ο κ. Τσαφούλιας, εκ µέρους του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου η κ. Αλφιέρη και εκ
µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος ο κ. Αγγουράκης.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό
αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας
Βουλευτών.
Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10') λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(∆ Ι Α Κ Ο Π Η)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Επαναλαµβάνεται η

διακοπείσα συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, το Προεδρείο εκτιµώντας τις ανάγκες του
νοµοθετικού έργου, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (άρθρο 72,
παράγραφος 3), θα λύσει τη συνεδρίαση για σήµερα Τετάρτη 25
Νοεµβρίου 1998 και ώρα 10.00' µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτησης επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου:
"Οργάνωση και λειτουργία των Αστικών Συγκοινωνιών στην
περιοχή Αθηνών - Πειραιώς και Περιχώρων".
Λύεται η συνεδρίαση.
'Ωρα λήξης 01.20'

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


